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Θ' ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ (ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ)

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Γ'

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΖ'

∆ευτέρα 23 Νοεµβρίου 1998

Αθήνα, σήµερα στις 23 Νοεµβρίου 1998, ηµέρα ∆ευτέρα και ώρα
18.44', συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου
η Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του
Προέδρου αυτής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφορές
προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από το Γραµµατέα της Βουλής κ.
∆ηµήτριο Κατσικόπουλο, Βουλευτή Αχαϊας, τα ακόλουθα:
"Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
1) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Μ. Καρχιµάκης, πρώην Βουλευτής
Λασιθίου, ζητεί να ενταχθούν στην Π.Ε. κατηγορία οι πτυχιούχοι
υποµηχανικοί του ∆ηµόσιου Τοµέα.
2) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Μ.Καρχιµάκης πρώην Βουλευτής
Λασιθίου, ζητεί να καταβληθούν αποζηµιώσεις σε δικαιούχους από
αναγκαστικές απαλλοτριώσεις αρχαιολογικών χώρων στο Νοµό
Λασιθίου.
3) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Μ.Καρχιµάκης, πρώην Βουλευτής
Λασιθίου, ζητεί την κατασκευή εγγειοβελτιωτικών έργων στο Νοµό
Λασιθίου.
4) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Μ.Καρχιµάκης, πρώην Βουλευτής
Λασιθίου, ζητεί να καλυφθεί η θέση γιατρού στο αγροτικό ιατρείο
Σταυροχωρίου Λασιθίου από οπλίτη γιατρό.
5) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Μ.Καρχιµάκης, πρώην Βουλευτής
Λασιθίου, ζητεί την καταβολή δεδουλευµένων αποδοχών στους
εργαζόµενους στο πρόγραµµα δακοκτονίας του Νοµού Λασιθίου.
6) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Μ.Καρχιµάκης, πρώην Βουλευτής
Λασιθίου, ζητεί να δοθούν διευκρινήσεις σχετικά µε το σχέδιο
"Ι.Καποδίστριας" στους εργαζόµενους στους οργανισµούς Τοπικής
Αυτοδιοίκησης του Νοµού Λασιθίου.

7) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Μ.Καρχιµάκης, πρώην Βουλευτής
Λασιθίου,ζητεί να µην καταργηθεί η Χηµική Υπηρεσία του Νοµού
Λασιθίου.
8) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Μ.Καρχιµάκης, πρώην Βουλευτής
Λασιθίου, ζητεί να συνεχίσει τη λειτουργία του το πρακτορείο της
Ολυµπιακής Αεροπορίας στον Αγ.Νικόλαο Κρήτης.
9) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Μ.Καρχιµάκης, πρώην Βουλευτής
Λασιθίου, ζητεί την επέκταση και τον εκσυγχρονισµό της Σχολής
Αστυφυλάκων Σητείας.
10) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Μ.Καρχιµάκης, πρώην Βουλευτής
Λασιθίου, ζητεί την τοποθέτηση τερµατικού ON-LINE στον Αγροτικό
Συνεταιρισµό Ζήρου για εξυπηρέτηση των µελών του.
11) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Μ.Καρχιµάκης, πρώην Βουλευτής
Λασιθίου, ζητεί να επιχορηγηθεί η Ιερά Μονή Βιδιανής Λασιθίου για
τη διαµόρφωση του περιβάλλοντος χώρου.
12) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ασικός Αγροτικός Συνεταιρισµός Ροβιών
Εύβοιας ζητεί να ενταχθεί στη νέα κατανοµή αλυσοπρίονων και
µηχανηµάτων του καν. 867/90.
13) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΣΠΥΡΟΣ ∆ΑΝΕΛΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Ξενοδοχοϋπαλλήλων Νοµού
Ηρακλείου ζητεί την επίλυση εργασιακών και ασφαλιστικών
προβληµάτων που απασχολούν τον κλάδο του.
14) Οι Βουλευτές κύριοι ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ και ΜΑΡΙΑ
ΜΠΟΣΚΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Μορφωτικός
Εξωραϊστικός Σύλλογος Νεοχωχρόπουλου Ιωαννίνων
"∆ΟΥΡΟΥΤΗ" ζητεί να µη διέλθουν ηλεκτροφόρα καλώδια ρεύµατος
υψηλής τάσεως µέσα από το χωριό και το δίκτυο υψηλής τάσεως να
µεταφερθεί σε χώρο κοινόχρηστο έξω από τον οικισµό.
15)  Οι  Βουλευτές  κύριοι  ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ  ΜΠΟΥΤΑΣ  και  ΜΑΡΙΑ
ΜΠΟΣΚΟΥ  κατέθεσαν  αναφορά  µε  την  οποία  η  Πανελλήνια
'Ενωση  Κτηνιάτρων  ∆ηµοσίων  Υπαλλήλων,  ο  Πανελήνιος
Κτηνιατρικός  Σύλλογος  και  η  Ελληνική  Κτηνιατρική  Εταιρεία,
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διαµαρτύρονται επειδή στην επιτροπή σχεδιασµού της Ε.Φ.Ε.Τ. δε
µετέχει κτηνίατρος.
16) Οι Βουλευτές κύριοι ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ και
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία
το ∆ηµοτικό Συµβούλιο Πετρούπολης Αττικής ζητεί την αξιοποίηση
του χώρου του αεροδροµίου του Ελληνικού µετά την λειτουργία του
αεροδροµίου των Σπάτων.
17) Οι Βουλευτές κύριοι ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ και
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το
Συνδικάτο Οικοδόµων και Συναφών Επαγγελµάτων Νοµού Ηλείας
ζητεί να δηµιουργηθεί βρεφονηπιακός σταθµός της Εργατικής
Εστίας στον Πύργο Ηλείας.
18) Οι Βουλευτές κύριοι ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΟΥΤΑΣ και ΜΑΡΙΑ
ΜΠΟΣΚΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια
Οµοσπονδία Συλλόγων Γεωπόνων αναφέρεται στη σύσταση
Σώµατος Ελεγκτών Περιβάλλοντος που θα εποπτεύεται από το
ΥΠΕΧΩ∆Ε.
19) Οι Βουλευτές κύριοι ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ και ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ
ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία Κάτοικοι περιοχής
Κουντουριώτικων Αµπελοκήπων του ∆ήµου Αθήνας ζητούν να
χαρακτηρισθεί ολόκληρη η περιοχή των Κουντουριώτικων ως
χώρος πρασίνου εκτός από τους προβλεπόµενους χώρους για
σχολεία, αθλητικές εγκαταστάσεις και παιδικές χαρές.
20) Οι Βουλευτές κύριοι ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ και
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η
Αγωνιστική Κίνηση Εργαζοµένων και η 'Ενωση Εργαζοµένων στην
Α.Μ.Ε. ∆ελφοί - ∆ίστοµο, καταγγέλλουν την Εταιρεία Α.Μ.Ε. ∆ελφοί
- ∆ίστοµο που προχωρεί σε µείωση προσωπικού µε "οικειοθελές
πρόγραµµα εθελουσίας εξόδου" ή µε απολύσεις του 2%.
21) Οι Βουλευτές κύριοι ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ και
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΟΥΤΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο
Αγροτικός Σύλλογος Παραµυθιάς "ΤΟ ΑΛΕΤΡΙ" ζητεί να
αποπερατωθούν άµεσα οι εργασίες εκτέλεσης του αρδευτικού
έργου του Κάµπου Παραµυθιάς.
22) Ο Βουλευτής Αρκαδίας κ. ΠΕΤΡΟΣ ΤΑΤΟΥΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Ε.Ε.ΤΕ.Μ. υποβάλλει πρόταση σχετικά µε
τις νέες εκπαιδευτικές µεταρρυθµίσεις.
23) Ο Βουλευτής Καβάλας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων και Κηδεµόνων του
6/θέσιου ∆.Σ. Ελευθερών ζητεί τη λήψη µέτρων της εύρυθµης
λειτουργίας του σχολείου Ελευθερών Καβάλας.
24) Οι Βουλευτές κύριοι ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ και ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ
ΚΡΗΤΙΚΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία οι Οικολογικές
Οργανώσεις της Βορειοανατολικής Ελλάδας ζητούν την
αποκατάσταση της ροής του ποταµού Νέστου.
25) Ο Βουλευτής Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΑΣΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το ∆ραµινό Σωµατείο Εργατοϋπαλληλικού
Προσωπικού Εργοστασίου ∆ράµας ζητεί να µην πωληθεί η
Αθηναϊκή Χαρτοποιία στο Consortium Lochridge.
26) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΗΜΑΡΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια 'Ενωση Αξιωµατικών
Αστυνοµίας ζητεί νέες νοµοθετικές ρυθµίσεις ασφάλισης.
27) Ο Βουλευτής Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΑΣΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Αρτοποιών Πειραιά "Η
∆ήµητρα" ζητεί την κατάργηση των αντικειµενικών κριτηρίων.
28) Ο Βουλευτής Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΑΣΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο αρχιπλοίαρχος του Π.Ν. Νικόλαος
∆αµβέργης, υποβάλλει προτάσεις για τις χαριστικές απονοµές
ηθικών και υλικών αµοιβών.
29) Οι Βουλευτές κύριοι ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΑΓΓΙΝΑΣ, ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ
ΚΡΗΤΙΚΟΣ και ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία ο Λαογραφικός Πολιτιστικός Σύλλογος Αιτωλ/νίας ζητεί
την αξιοποίηση των αρχαιολογικών χώρων του Νοµού.

30) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΑΓΓΙΝΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος της 8ης Εδαφικής Περιφέρειας
του Νοµού Αιτωλ/νίας υποβάλλει προτάσεις σχετικά µε την
ανάπτυξη στο Πλατυγιάλι.
31) Οι Βουλευτές κύριοι ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ και ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ
ΚΡΗΤΙΚΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό
Κέντρο Βόλου Μαγνησίας ζητεί τη λειτουργία αυτόνοµης
∆ιεύθυνσης Εργασίας στο Νοµό Μαγνησίας.
Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
1. Στην µε αριθµό 255/15-7-98 ερώτηση ΑΚΕ 10 δόθηκε µε το υπ'
αριθµ. 25/8-10-98 έγγραφο από την Υπουργό Aνάπτυξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 255/15-7-98 και ΑΚΕ που κατατέθηκε
στη Βουλή των Ελλήνων από το Βουλευτή κ. Π. Τατούλη σας
γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
1. Σύµφωνα µε τις ισχύουσες νόµιµες διαδικασίες κατά το χρονικό
διάστηµα από 1.1.94 µέχρι 30.6.98 πραγµατοποιήθηκαν στην
επιχείρηση συνολικά χίλιες επτακόσιες (1705) προσλήψεις
προσωπικού µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου Ορισµένου ή
Αορίστου Χρόνου και σχέση έµµισθης εντολής.
Οι προσλήψεις αυτές αναλυτικά έχουν ως εξής:
α) Νόµος 1648/86 και 1943/91 942
β) Νόµος 2190/94 άρθρο 28Α
(Προκηρύξεις θέσεων για Φλώρινα, Κοζάνη,
Αρκαδία)

275

γ) ΦΕΚ 2/22.12.95 όπως αντικαταστάθηκε µε
το ΦΕΚ 3/13.2.96 - Προκήρυξη ΑΣΕΠ 12
δ) Εγκριση αρ. 29/19.8.96 της Επιτροπής
άρθρου 2 παρ. 2 της 236/94 ΠΥΣ 3
ε) Νόµος 2336/95 ο οποίος προσέθεσε παρ. 3
στο άρθρο 28Α του ν. 2190/94
(Απολυµένοι Βιοµηχανικών και Μεταλλευτικών
Επιχειρήσεων Ν. Κοζάνης)

350

στ) Νόµος 2346/95
(Μεταφορά προσωπικού ΕΤΕΚΑ) 83
ζ) Νόµοι 2367/95, 2446/96, 2414/96
(Μεταφορά Προσωπικού Ναυπηγείων) 24
η) Εργατικά ατυχήµατα
(38/95 ∆Σ/∆ΕΗ) 16
Σύνολο 1705

* Προσλήψεις που αναφέρονται σε χρόνο προ
της 1.1.94, αλλά η υλοποίησή τους έγινε σε
χρόνο µεταγενέστερο αυτής:

136

Σύνολο 1841

Αναλυτικά:
1.1. Προσλήφθηκαν εννιακόσια σαράντα δύο (942) άτοµα
προστατευόµενα από τις διατάξεις του ν. 1648/86 (άτοµα µε ειδικές
ανάγκες, µέλη πολύτεκνων οικογενειών, συγγενείς µειονεκτούντων
ατόµων, αγωνιστές Εθνικής Αντίστασης και τέκνα αυτών κλπ.) των
οποίων οι προσλήψεις είναι υποχρεωτικές για την Επιχείρηση µέχρι
ποσοστού 8% επί του υπηρετούντος προσωπικού σε κάθε Νοµό,
ανεξάρτητα αν υπάρχουν ή όχι κενές θέσεις, µέσω τοποθετήσεων
από τις αρµόδιες επιτροπές του ΟΑΕ∆ κάθε Νοµού.
Στον αριθµό αυτό συµπεριλαµβάνονται επίσης και ταάτοµα µε
ειδικές ανάγκες που προσλήφθηκαν µε τις διατάξεις του άρθρου 66
του ν. 1943/91.
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1.2 Μετά από έγκριση του Υπουργικού Συµβουλίου (πράξη
355/23.9.94) µε τις ∆13/Β/Φ9.6.10/21694/18.10.94 και
∆13/Β/Φ9.6.10/21695/18.10.94 και τη συµπληρωµατική αυτής
∆13/Β/Φ.9.6.10/24940/6.12.94 Προκηρύξεις των Υπουργών
Προεδρίας της Κυβέρνησης και Βιοµηχανίας, Ενέργειας και
Τεχνολογίας, προκηρύχθηκε η κάλυψη 323 θέσεων προσωπικού
Τεχνικών ειδικοτήτων, εκ των οποίων προσλήφθησαν 275 άτοµα,
µε σύµβαση εργασίας αορίστου χρόνου, για κάλυψη αναγκών της
Επιχείρησης στις µονάδες που εδρεύουν στους Νοµούς Φλώρινας,
Κοζάνης και Αρκαδίας. Η επιλογή του προσωπικού αυτού έγινε µε
τις διατάξεις του άρθρου 28Α παρ. 2 του ν. 2190/94 και µε τα
κριτήρια του άρθρου 18 του ίδιου Νόµου, υπό τον έλεγχο του
ΑΣΕΠ.
1.3 Μετά από έγκριση του Υπουργικού Συµβουλίου (355/23.9.94)
µε την από 22.12.95 Προκήρυξη που δηµοσιεύθηκε στο ΦΕΚ
τεύχος Προκηρύξεων ΑΣΕΠ αριθ. φύλλου 2/22.12.95 και η οποία
αντικαταστάθηκε µε την Προκήρυξη που δηµοσιεύθηκε στο ΦΕΚ
τεύχος προκηρύξεων ΑΣΕΠ αρ. φύλλου 3/13.2.96 προσλήφθηκαν
δώδεκα (12) άτοµα για κάλυψη θέσεων του Κλάδου Υγειονοµικού
της ∆ιεύθυνσης Ασφάλισης Προσωπικού. Τη διαδικασία του
διαγωνισµού διενήργησε εξ' ολοκλήρου το ΑΣΕΠ.
1.4 Προσλήφθηκαν τρεις (3) δικηγόροι βάσει της 29/19.8.96
Απόφασης της Επιτροπής του άρθρου 2 της παρ. 2 της 236/94
ΠΥΣ (άρθρο 14, παρ. 2 εδάφιο ιγ του ν. 2190/94).
1.5 Προσλήφθηκαν 350 άτοµα διαφόρων ειδικοτήτων προερχόµενα
από τους Οµαδικά απολυµένους Βιοµηχανικών και Μεταλλευτικών
Επιχειρήσεων του Νοµού Κοζάνης σε µονάδες της Επιχείρησης
που εδρεύουν στο Νοµό αυτό υπό τον έλεγχο του ΑΣΕΠ σε
εφαρµογή του άρθρου 13 παρ. 1 του ν. 2336/95 ο οποίος
προσέθεσε παρ. 3 στο άρθρο 28Α του ν. 2190/94.
1.6 Ογδόντα τρία (83) άτοµα που αφορούν προσωπικό της ΕΤΕΚΑ
Α.Ε. το οποίο µεταφέρθηκε και εντάχθηκε στο προσωπικό της ∆ΕΗ
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 9 του ν. 2364/95.
1.7 Μετετάγησαν στην Επιχείρηση (24) άτοµα εργαζόµενα στα
Ελληνικά Ναυπηγεία Α.Ε. και Ναυπηγεία Ελευσίνας Α.Ε. σύµφωνα,
µε τις διατάξεις των νόµων 2367/95 και 2446/96 και του άρθρου 20
του ν. 2414/96.
1.8 Βάσει της υπ' αριθµ. 38/95 Απόφασης ∆./∆ΕΗ η οποία
εκδόθηκε σύµφωνα µε την παρ. 7 του άρθρου 6 του ν. 2244/94
προσλήφθηκαν 16 άτοµα συγγενείς α' βαθµού πρώην µισθωτών
της Επιχείρησης θανόντων σε εργατικό ατύχηµα.
2. Επιπρόσθετα σας αναφέρουµε τις περιπτώσεις εκατόν τριάντα
έξι (136) ατόµων οι προσλήψεις των οποίων υλοποιήθηκαν µετά
την 1.1.94 αλλά οι διαδικασίες που οδήγησαν σ' αυτό έλαβαν χώρα
πριν την ηµεροµηνία αυτή. Αναλυτικά:
2.1 Είκοσι οκτώ (28) άτοµα των οποίων οι συµβάσεις είχαν
καταγγελθεί εκ µέρους της Επιχείρησης (παρ. 1 άρθρο 1 ν.
1915/90) λόγω της στάσεως που είχαν τηρήσει κατά τη διάρκεια
απεργιακών κινητοποιήσεων της ΓΕΝΟΠ/∆ΕΗ και
επαναπροσλήφθηκαν.
2.2 Εξήντα τέσσερα (64) άτοµα κατόπιν συµβιβαστικών επιλύσεων
δικαστικών διαφορών και εξωδικαστικών συµβιβασµών.
2.3 Σαράντα τέσσερα (44) άτοµα τα οποία υπηρετούσαν στην
επιχείρηση την 14.9.93 και αν και είχαν τις προϋποθέσεις της
απόφασης ∆.Σ./∆ΕΗ αρ. 295/93 δεν υπέγραψαν συµβάσεις
µετατροπής για λόγους που δεν οφείλονταν σ' αυτά και
επαναπροσλήφθηκαν στην Επιχείρηση µε την µε αρ. 82/97
Απόφαση του Γενικού ∆/ντή που εκδόθηκε κατ' εφαρµογή της υπ'
αριθµ. 14/97 Απόφασης ∆Σ/∆ΕΗ.
3. Οσον αφορά την περίπτωση του κ. ΜΑ∆ΕΜΠΗ Νικολάου του
Λαζάρου σας αναφέρουµε ότι η πρόσληψή του έγινε σύµφωνα µε
τους όρους και τις προϋποθέσεις των διατάξεων του ν. 1648/86.
Συγκεκριµένα τοποθετήθηκαν στην Επιχείρηση µε το πρακτικό
47/19.6.97 της Επιτροπής του άρθρου 8 του ν. 1648 του ΟΑΕ∆ Ν.
Αθήνας τριάντα τέσσερα (34) άτοµα ως τέκνα Αγωνιστών Εθνικής
Αντίστασης µεταξύ των οποίων και ο κ. ΜΑ∆ΕΜΠΗΣ (Πτυχιούχος
ΤΕΙ - υπάλληλος).

Η Επιχείρηση, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 1648/86, προσέλαβε
υποχρεωτικά τα παραπάνω άτοµα µε σύµβαση εργασίας Αορίστου
Χρόνου. Ο κ. ΜΑ∆ΕΜΠΗΣ Νικόλαος έχοντας τα απαραίτητα τυπικά
προσόντα που ορίζει ο Κανονισµός Κατάστασης Προσωπικού ∆ΕΗ
(κάτοχος Πτυχίου της Σχολής ∆ιοίκησης και Οικονοµίας των ΤΕΙ
Αθήνας) προσλήφθηκε ως ∆ιοικητικός Τεχνολόγος και
τοποθετήθηκε στο Κέντρο ∆οκιµών Ερευνών και προτύπων στην
Παλλήνη στο οποίο ανέλαβε υπηρεσία από 24-2-98 και έκτοτε
απασχολείται ανελλιπώς στην Επιχείρηση.
4. Επισυνάπτονται σε φωτοαντίγραφα τα ζητούµενα έγγραφα.

Η Υπουργός
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

2. Στην µε αριθµό 343/20-7-98 ερώτηση και ΑΚΕ 23 δόθηκε µε το
υπ' αριθµ. 33650/2-10-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης/ΑΚΕ 343/23/20-7-98 που κατατέθηκε
στη Βουλή των Ελλήνων από το Βουλευτή κ. Β. Κεδίκογλου, που
αναφέρεται στο πιο πάνω θέµα, σας πληροφορούµε ότι:
1. Το ΕΑΠΤΑ είναι πρόγραµµα που συγχρηµατοδοτείται από την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση 75%, το ΥΠΕΣ∆∆Α 15% (από το Π∆Ε) και την
Τοπική Αυτοδιοίκηση 10% (κατά µέσο όρο). Η συµµετοχή της Τ.Α.
πραγµατοποιείται ανάλογα µε τον φορέα εκτέλεσης του έργου 15%
για τους ∆ήµους, 10% για τις Κοινότητες και 5% για τους
Αναπτυξιακούς Συνδέσµους και τα Συµβούλια Περιοχής. Μεταξύ
των βασικών στόχων του προγράµµατος τον οποίο απεδέχθη
πλήρως η Ε.Ε. ήταν η προώθηση της διαδηµοτικής και
διακοινοτικής συνεργασίας µε την εκτέλεση έργων αυτού του
χαρακτήρα. Για τον παραπάνω λόγο αφ' ενός µεν απαγορεύτηκε µε
σχετική εγκύκλιο του Υπουργείου µας να ενταχθούν έργα
Κοινοτήτων µε πληθυσµό κάτω των 3.000 κατοίκων, αφ' ετέρου δε
περιορίστηκε η συµµετοχή των Αναπτυξιακών Συνδέσµων αρχικά
και των Συµβουλίων Περιοχής στη συνέχεια (ν. 2218/94) στο 5%,
σαν κίνητρο προς τα όργανα του ∆ηµοκρατικού Προγραµµατισµού
να προτείνουν έργα διακοινοτικής συνεργασίας µε φορείς τους Α,Σ.
και Σ.Π.
2. Ως προς το έργο Εσωτερική Οδοποιία Ο.Τ.Α., του Συνδέσµου
11ης Ε.Π. δεν έγινε κατανοµή χρηµάτων αλλά σε συνεργασία των
επί µέρους Ο.Τ.Α. µε τα Συµβούλια Περιοχής, από το ενιαίο έργο
που κατασκευάσθηκε, ασφαλτοστρώθηκαν διάφορα τµήµατα
κοινοτικών δρόµων.
3. Σε ό,τι αφορά τα αιτούµενα στοιχεία µελέτης και εκτέλεσης των
έργων σας γνωρίζουµε ότι όλα τα απαραίτητα έγγραφα βρίσκονται
στη διάθεση του κ. Βουλευτή στους αρµόδιους φορείς υλοποίησης.
Τέλος σας στέλλουµε πίνακες χρηµατοδοτήσεων από το Υπουργείο
µας (ΣΑΤΑ-ΕΑΠΤΑ-'Ατοκα ∆άνεια), προς τους εν λόγω
αναφερόµενους Συνδέσµους καθώς και πίνακες µε τα πάσης
φύσεως έσοδά τους και τους τοµείς στους οποίους διετέθησαν από
αυτούς.

Ο Υφυπουργός
Λ. ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ

3. Στην µε αριθµό 752/5-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
336/2-10-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Eσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 752/5-8-98, που κατατέθηκε στη
Βουλή των Ελλήνων από το Βουλευτή κ. Ν. Κατσαρό και
αναφέρεται στο πιο πάνω θέµα, σας πληροφορούµε ότι όπως µας
γνώρισε η Περιφέρεια Θεσσαλίας ορισµένα από τα αναφερόµενα
στην ερώτηση οδικά τµήµατα έχουν ήδη ενταχθεί στο Νοµαρχιακό
Πρόγραµµα και εκτελούνται. Τα υπόλοιπα έχουν προταθεί για
ένταξη στο Ειδικό Πρόγραµµα Τοπικής Αυτοδιοίκησης (ΕΠΤΑ).

Ο Υφυπουργός
Λ. ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ"
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4. Στην µε αριθµό 759/5-8-98 ερώτηση ΑΚΕ 48 δόθηκε µε το υπ'
αριθµ. 15104/6-10-98 έγγραφο από την Υπουργό Ανάπτυξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης και Αίτησης Κατάθεσης Εγγράφων
759/48/5-8-98 η οποία κατατέθηκε στη Βουλή των Ελλήνων από
τους Βουλευτές κυρίους Ε. Μπασιάκο και Σ. Τσιτουρίδη, σας
γνωστοποιούµε τα εξής, όσον αφορά αρµοδιότητές µας:
1. Η ∆ΕΗ, ανταποκρίνεται πλήρως στις υποχρεώσεις της έναντι του
νόµου 1892/90 για την ηλεκτροδότηση κτισµάτων σε δασικές
περιοχές, µε το να απαιτεί για κάθε ηλεκτροδότηση την υποβολή
των νοµίµων παραστατικών που προβλέπονται από το ν. 1512/85
όπως τροποποιήθηκε µε το ν. 2242/94 και τις σχετικές ρυθµίσεις
του Υπουργείου ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε.
Από το συνδυασµό των διατάξεων της παρ.1 του άρθρου 114 του ν.
1892/9Ο και του εδαφίου ια' της παρ. 1 του άρθρου 3 του
∆ιατάγµατος της 13.7.93 (ΦΕΚ ∆' 795/13.7.93), προκύπτει ότι, οι
κατά τόπους Πολεοδοµικές Αρχές έχουν την αποκλειστική
αρµοδιότητα και βασική ευθύνη, πριν εκδώσουν το απαιτούµενο
πολεοδοµικό παραστατικό ('Αδεια Οικοδοµής κτλ) να απαιτήσουν
από τον πολίτη την κατάθεση όλων των νοµίµων δικαιολογητικών,
µεταξύ των οποίων βεβαίως και αυτών που προβλέπονται από τη
δασική νοµοθεσία.
2. Η ∆ΕΗ συνεπώς δεν είναι σε θέση να γνωρίζει οτιδήποτε αφορά
τη συγκέντρωση και κατάθεση στην Πολεοδοµία των νοµίµων
δικαιολογητικών και γενικότερα το θέµα της έκδοσης των
πολεοδοµικών παραστατικών. Εφόσον όµως της γνωστοποιηθούν
τα στοιχεία συγκεκριµένων οικοδοµηµάτων που τελεσίδικα έχουν
κριθεί παράνοµα από πλευράς δασικής νοµοθεσίας, θα είναι σε
θέση, µετά από σύντοµη έρευνα, να σας ενηµερώσει αναλυτικά για
τα παραστατικά και τη διαδικασία ηλεκτροδότησης κάθε
συγκεκριµένης παροχής.

Η Υπουργός
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

5. Στην µε αριθµό 995/11-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
2070/1-10-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 995/11-8-98 που µας διαβιβάσθηκε
από το Υπουργείο Οικονοµικών µε το υπ' αρ. 70426/750/0092/8.98
έγγραφό του και κατατέθηκε στη Βουλή των Ελλήνων από το
Βουλευτή κ. Γεώργιο Καλαντζή σχετικά µε τη µη καταβολή στους
συνταξιούχους του Εθνικού Οργανισµού Καπνού των αναδροµικών
της ΑΤΑ του Α' εξαµήνου 1998, σας γνωρίζουµε τα εξής:
1. Με τις διατάξεις της παρ. ΙΙ του άρθρου 4 του ν. 2592/1998
καταργήθηκε η ΑΤΑ καθώς και οι αυξήσεις που έχουν χορηγηθεί
µετά την κατάργησή της.
Με τις διατάξεις του ίδιου, ως άνω νόµου, οι συντάξεις των
δηµοσίων υπαλλήλων, υπαλλήλων ΝΠ∆∆ και ΟΤΑ,
αναπροσαρµόσθηκαν αναδροµικά από 1-8-1997 µε βάση τις
διατάξεις του νέου µισθολογίου (ν. 2470/1997), από δε την 1-1-1998
αυξήθηκαν οι βασικοί µισθοί όλων των µισθολογικών κλιµακίων,
σύµφωνα µε τις διατάξεις της παρ 1 του άρθρου 10 του ν.
2606/1998.
Εποµένως, η αύξηση των συντάξεων της πιο πάνω κατηγορίας
συνταξιούχων για το 1998, προέρχεται από την αύξηση των
βασικών µισθών των µισθολογικών κλιµακίων.
2. Η αναπροσαρµογή των συντάξεων των συνταξιούχων πρώην
υπαλλήλων ΝΠ∆∆ από 1/8/1997, οι οποίοι ανέρχονται σε 25.000
περίπου, η χορήγηση από 1/1/1997 της οικογενειακής παροχής,
καθώς και η αύξηση των συντάξεων από 1/1/98 µε βάση τις πιο
πάνω διατάξεις, γίνεται από το Κέντρο Ηλεκτρονικού Υπολογιστή
Υπουργείου Κοινωνικών Υπηρεσιών (ΚΗΥΚΥ), το οποίο
εξυπηρετεί, πέραν του ΙΚΑ, το Υπουργείο Κοιν. Ασφαλίσεων και
αρκετά µεγάλο αριθµό ασφαλιστικών οργανισµών.
Λόγω του ότι, το ΚΗΥΚΥ, δεν διαθέτει όλα τα απαιτούµενα για την
εν λόγω αναπροσαρµογή, στοιχεία, έχει εκδόσει έπειτα από
συνεννόηση µε την αρµόδια υπηρεσία του ΙΚΑ, µηχανογραφικά

δελτία ανά συνταξιούχο, τα οποία η αρµόδια ∆/νση του ΙΚΑ από
1/7/98 άρχισε να συµπληρώνει µε τα απαιτούµενα στοιχεία (ένταξη
σε κλιµάκιο ν. 2470/97, συντάξιµα χρόνια κλπ) και αποστέλλει
σταδιακά, κάθε µήνα, στο ΚΗΥΚΥ, αρµόδιο για την αναπροσαρµογή
των συντάξεων και τον υπολογισµό των τυχόν αναδροµικών
ποσών.
Με δεδοµένο ότι η αρµοδία Υπηρεσία του ΙΚΑ δεν έχει
µηχανογραφικό σύστηµα, η συµπλήρωση των ατοµικών
µαχανογραφικών δελτίων γίνεται µε συλλογή των απαιτούµενων
στοιχείων από τους ατοµικούς φακέλους των συνταξιούχων, κατ'
απόλυτη σειρά προτεραιότητας, βάσει του αύξοντα αριθµού
φακέλου κάθε συνταξιούχου, δηλ. από τους παλαιότερους προς
τους νεώτερους συντ/χους.
Το ΙΚΑ έχει συµπληρώσει, µέχρι σήµερα, 9.500 περίπου µηχ/κά
δελτία από τα οποία, έχουν ήδη διαβιβασθεί στο ΚΗΥΚΥ, µέχρι 20-
8-98, 6.200 περίπου και τέλος Σεπτεµβρίου θα σταλούν ακόµα,
άλλα 4.500.
Τέλος, σας γνωρίζουµε ότι µε τη σύνταξη Ιουλίου 1998, δόθηκαν
στους συνταξιούχους οι διαφορές της οικογενειακής παροχής
(συζύγου και τέκνων), αναδροµικά από 1-1-97.

Ο Υφυπουργός
ΝΙΚΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ"

6. Στην µε αριθµό 1091/12-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1450/1-10-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 1091/12-8-98 που κατέθεσε στη Βουλή
των Ελλήνων ο Βουλευτής κ. Κων/νος Ευµοιρίδης σχετικά µε τη
διανοµή του ποσού του κλάδου πρόνοιας στους ασφαλισµένους του
τέως Ταµείου Ασφάλισης Τυπογράφων, σας γνωρίζουµε τα εξής:
Με τις διατάξεις του άρθρου 1 του ν. 2079/92 το Ταµείο Ασφάλισης
Τυπογράφων και Μισθωτών Γραφικών Τεχνών (ΤΑΤ και ΜΓΤ)
καταργήθηκε και ο µεν κλάδος συντάξεων συγχωνεύθηκε στο ΙΚΑ, ο
δε κλάδος πρόνοιας καταργήθηκε.
Συγκεκριµένα µε τις διατάξεις των παρ. 1 και 4 του άρθρου 2 καθώς
και του άρθρου 4 του ίδιου νόµου, ορίσθηκε ότι το ΙΚΑ ως
καθολικός διάδοχος του ταµείου, αναλαµβάνει να διανείµει το ποσό
των 4.281.051.000 δρχ. στους δικαιούχους - ασφαλισµένους του
καταργούµενου κλάδου πρόνοιας.
∆ικαιούχοι του ποσού είναι όλοι οι ασφαλισµένοι µε την
προϋπόθεση ότι έχουν καταβάλει εισφορές για 300 τουλάχιστον
ηµέρες ασφάλισης στον κλάδο και εφόσον υποβάλλουν στο ΙΚΑ
σχετική αίτηση εντός δύο (2) ετών από την ηµεροµηνία κατάργησης,
η οποία προθεσµία παρατάθηκε για δύο ακόµη έτη ήτοι µέχρι 27-2-
1996. Το ποσό δε που θα επιστρέφεται σε κάθε ασφαλισµένο είναι
το πηλίκον της διαίρεσης του υπολειπόµενου προς διανοµή ποσού
και των ηµερών ασφάλισης του συνόλου των ασφαλισµένων,
πολλαπλασιαζόµενο µε τις ηµέρες ασφάλισης κάθε ασφαλισµένου,
δηλ. πηλίκον της διαίρεσης ήταν το ποσό που (ως µέσος όρος)
αντιστοιχούσε σε κάθε ηµέρα ασφάλισης όλων των ασφαλισµένων.
Επισηµαίνεται ότι οι µετέχοντες στη διανοµή ήταν, σύµφωνα µε τα
ανωτέρω, όσοι υπέβαλαν αίτηση εντός της προαναφερθείσας
προθεσµίας δεδοµένου ότι η αίτηση αυτή ήταν απαραίτητο στοιχείο
για τη διαπίστωση των ηµερών ασφάλισης και τον προσδιορισµό
του ποσού που θα εδικαιούτο κάθε ασφαλισµένος. Η εργασία αυτή
ήταν ιδιαιτέρως χρονοβόρα δεδοµένου ότι από το 1962 που άρχισε
η λειτουργία του κλάδου πρόνοιας και η συµµετοχή των
ασφαλισµένων του τ. ΤΑΤ µέχρι και το 1992 που συγχωνεύθηκε στο
ΙΚΑ, δεν είχε καταχωρηθεί από τις υπηρεσίες του ταµείου ο χρόνος
ασφάλισης στις ατοµικές πινακίδες των ασφαλισµένων και το έργο
αυτό µεταφέρθηκε στο ΙΚΑ.
Στην  παρούσα  φάση  το  έργο  της  διανοµής  έχει  ολοκληρωθεί
(τον  Οκτώβριο  θα  καταβληθούν  τα  ποσά  και  από  τις
τελευταίες  εκατοντάδες  ασφαλισµένων)  και  το  προορισµένο  από
το  νόµο  ποσό  για  το  σκοπό  αυτό  έχει  ήδη  διανεµηθεί  στους
εµπρόθεσµα  έχοντες  υποβάλει  αίτηση  (µέχρι  27-8-1996).  Σε
περίπτωση  αποδοχής  εκπροθέσµων αιτήσεων, θα πρέπει να
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ακυρωθούν όλες οι εκδοθείσες αποφάσεις, να επιστραφούν στο ΙΚΑ
τα εισπραχθέντα ποσά και στη συνέχεια να γίνει
απαναπροσδιορισµός του δικαιούµενου ποσού - µε βάση το
συνολικό χρόνο ασφάλισης και των ασφαλισµένων που υπέβαλαν
εκπρόθεσµα αιτήσεις. Σηµειώνεται ότι οι εµπρόθεσµες αιτήσεις είναι
περίπου 20.000, οι εκπρόθεσµες ανέρχονται περίπου στις 6.000
(ερευνητέο είναι αν είναι όλοι δικαιούχοι δεδοµένου ότι έχουν
υποβάλει αιτήσεις και παλαιοί συνταξιούχοι του ΤΑΤ που δεν
έλαβαν εφάπαξ επειδή δεν πληρούσαν τις προϋποθέσεις) και ότι η
αναζήτηση και επιστροφή των καταβλητέων ποσών είναι αδύνατη
και η αναδιανοµή του ποσού αυτού είναι ανέφικτη.
Είναι κατανοητή η πικρία των ασφαλισµένων οι οποίοι απώλεσαν
για διάφορους λόγους το δικαίωµά τους πλην όµως δεν είναι δυνατό
να δοθεί και νέα παράταση των παραπάνω προθεσµιών δεδοµένου
ότι δεν υπάρχουν πλέον χρήµατα για να διανεµηθούν και σε
αυτούς. Εξάλλου το πρόβληµα δεν θεραπεύεται οριστικά αφού
πάντα θα υπάρχουν κάποιοι οι οποίοι παρά το γεγονός ότι έχουν
χάσει τις σχετικές προθεσµίες, θα ζητούν να λάβουν το ποσό των
εισφορών που κατέβαλαν κατά τη διάρκεια του ασφαλιστικού τους
βίου στον καταργηθέντα κλάδο πρόνοιας του τ. ΤΑΤ.

Ο Υφυπουργός
ΝΙΚ. ΦΑΡΜΑΚΗΣ"

7. Στις µε αριθµό 1117/13-8-98, 2415/18-9-98 ερωτήσεις δόθηκε µε
το υπ'αριθµ. 4354/30-9-98 έγγραφο από τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στις 1117/13-8-98 και 2415/18-9-98 ερωτήσεις, που
κατατέθηκαν στη Βουλή από τους Βουλευτές κυρίους ∆. Πιπεργιά,
Ν. Γκατζή και Μ. Κωστόπουλο, για τα θιγόµενα σ' αυτές θέµατα σας
πληροφορούµε τα εξής:
1. Ο Οργανισµός Απασχόλησης Εργατικού ∆υναµικού (ΟΑΕ∆) έχει
καταβάλλει σε όλους τους άνεργους της Βορειοκεντρικής Εύβοιας
έκτακτη οικονοµική ενίσχυση ανερχόµενη στο ποσό των 150.000
δρχ.
2. 'Οσον αφορά το αίτηµα στελέχωσης της Υπηρεσίας του ΟΑΕ∆
Χαλκίδος, σας γνωρίζουµε ότι µε τις υπάρχουσες γενικότερες
συνθήκες προσωπικού δεν παρέχεται δυνατότητα ενίσχυσης µε
µετάθεση υπαλλήλων, από άλλες Υπηρεσίες µας, επιπρόσθετα δε,
δεν υπάρχει ευχέρεια στελέχωσής τους µε τοποθέτηση σ' αυτές
νέων υπαλλήλων, δεδοµένου ότι µε τον ν. 2469/1997 καθιερώνεται
η βασική αρχή, ότι µέχρι και το έτος 1999, ο συνολικός αριθµός
προσλήψεων σε ετήσια βάση, δεν θα υπερβαίνει µε τις
αποχωρήσεις την αναλογία ένα (1) προς πέντε (5), δηλ. για κάθε
πέντε αποχωρήσεις µια µόνο πρόσληψη είναι επιτρεπτή.
Επιπλέον, σας ενηµερώνουµε ότι σε περιόδους αιχµής και εφόσον
η ∆ιοίκηση του Οργανισµού εκτιµά ότι υπάρχει επιτακτική ανάγκη
ενίσχυσης, προβαίνει σε αποσπάσεις υπαλλήλων από άλλες
Υπηρεσίες, προκειµένου να αντιµετωπιστεί ο αυξηµένος φόρτος
εργασίας.

Ο Υπουργός
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ"

8. Στην µε αριθµό 1425/21-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
4383/30-9-98 έγγραφο από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 1425/21-8-98, που κατατέθηκε στη
Βουλή από το Βουλευτή κ. Αθ. Χειµάρα, για τα θιγόµενα σ'αυτή
θέµατα, σας πληροφορούµε τα εξής:
Η Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας είναι αρµόδια για τη διαχείριση,
παρακολούθηση και υλοποίηση των ενεργειών που
συγχρηµατοδοτούνται από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο (ΕΚΤ)
και εντάσσονται στο Επιχειρησιακο, Πρόγραµµά της.
Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων µετά την
αποστολή από την Περιφέρεια των απαραίτητων οικονοµικών
στοιχείων, που αφορούν την υλοποίηση των προγραµµάτων
επαγγελµατικής κατάρτισης κάθε έτους, ξεκινάει τις απαιτούµενες
από το κανονιστικό πλαίσιο ενέργειες προς τις αρµόδιες Υπηρεσίες
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης (Ε.Ε.), για την εκταµίευση της συνδροµής

του ΕΚΤ.
'Οσον αφορά τις ενέργειες κατάρτισης που πραγµατοποιήθηκαν στα
πλαίσια του Περιφερειακού Επιχειρησιακού Προγράµµατος (ΠΕΠ)
Στερεάς Ελλάδας το 1997, σας γνωρίζουµε τα παρακάτω:
Στην 5η Επιτροπή Παρακολούθησης του ΠΕΠ Στερεάς Ελλάδας,
που διεξήχθη στις 10-2-98 στη Λαµία, µε τη συµµετοχή
εκπροσώπων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, εντοπίστηκαν
διαφοροποιήσεις δαπανών από αυτές που είχαν δηλωθεί στις
αιτήσεις αποπληρωµής των ετών 1995-1996 και αποφασίσθηκε η
σύνταξη νέων αποπληρωµών µε τις τελικές δαπάνες αυτών των
ετών.
Επισηµαίνεται, ότι η διαδικασία ακύρωσης αποπληρωµής είναι
χρονοβόρα και απαιτείται ειδική διαδικασία (ξεκλείδωµα του
συστήµατος) από την αρµόδια Υπηρεσία της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής.
Η αλλαγή των αποπληρωµών δηµιούργησε την ανάγκη
τροποποίησης του χρηµατοδοτικού πλάνου του προγράµµατος,
καθώς και αλλαγές στις πιστοποιήσεις εφαρµογής των ετών 1995-
1996, που αποτελούν απαραίτητη προϋπόθεση για την εκταµίευση
της συνδροµής ΕΚΤ.
Το Υπουργείο µας έχει ολοκληρώσει όλες τις απαραίτητες ενέργειες,
προς τις αρµόδιες Υπηρεσίες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, για την
εκταµίευση της συνδροµής ΕΚΤ και είναι σε αναµονή αποστολής
των κονδυλίων από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.
Σας γνωρίζουµε, ότι όλες οι διαδικασίες που απαιτούνται για τις
εκταµιεύσεις της συνδροµής του ΕΚΤ, οι οποίες είναι αρκετά
χρονοβόρες ενός έτους, είναι άµεσα συνδεδεµένες µε τις
διαδικασίες του προηγούµενου και του επόµενου έτους, κατά
συνέπεια, εάν σε ένα έτος παρουσιασθεί κάποιο πρόβληµα
δηµιουργεί καθυστέρηση και στα επόµενα έτη.
Εκτιµάται, ότι το αργότερο εντός του Οκτωβρίου '98, θα πιστωθούν
τα ποσά του ΕΚΤ στην Τράπεζα Ελλάδος.
Τέλος, επισηµαίνουµε, ότι δεν πρόκειται για επίδοµα ανεργίας, αλλά
για καταβολή εκπαιδευτικού επιδόµατος, για το χρονικό διάστηµα
που οι καταρτιζόµενοι εκπαιδεύονται.

Ο Υπουργός
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ"

9. Στην µε αριθµό 1513/24.8.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
34743/2.10.98 έγγραφο από την Υφυπουργό Ανάπτυξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1513/24.8.98 που κατέθεσαν οι
Βουλευτές κύριοι Μαρία Μπόσκου και Σ. Παναγιώτου, όσον αφορά
θέµατα αρµοδιότητός µας, σας πληροφορούµε τα ακόλουθα:
1. Στο Νοµό Πιερίας δεν υπάρχει καµιά βιοµηχανία που να έχει
αποδέκτη λυµάτων των Αλιάκµονα.
2. 'Ολες οι βιοµηχανίες του Ν. Ηµαθίας λειτουργούν µε επαρκή
συστήµατα βιολογικού, χηµικού ή µικτού τύπου καθαρισµού των
αποβλήτων τους, που τα εκσυγχρονίζουν και ελέγχονται συνεχώς
από το ΚΕΠΠΕ.
3. Η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Πέλλας στα πλαίσια της
περιβαλλοντικής πλιτικής και ειδικότερα για την αναχαίτηση της
χρόνιας ρύπανσης που προκαλείται στη Τ.66 - Αλιάκµονα από τις
γεωργικές µεταποιητικές βιοµηχανίες του νοµού, ως γνωστόν, έθεσε
συγκερκιµένο χρονοδιάγραµµα, σύµφωνα µε την απόφαση
141/11.5.98 του Υπουργείου Μακεδονίας-Θράκης, για την
εγκατάσταση καινούργιων συστηµάτων επεξεργασίας υγρών
αποβλήτων.
Σήµερα τρία (3) χρόνια µετά την έκδοση της παραπάνω απόφασης
οι βιοµηχανίες που έχουν αποδέκτες την Τ.66 - Αλιάκµονα στο
σύνολο τους εκτός από µία (SALIGAR), έχουν νέα συστήµατα
επεξεργασίας υγρών αποβλήτων ανταποκρινόµενες πλήρως στο
µέγεθος της µεταποίησης και κατά συνέπεια στον όγκο των
πραγµατικών αποβλήτων.
'Οσον αφορά την βιοµηχανία "SALIGAR", διαθέτει σύστηµα
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φυσικοχηµικής επεξεργασίας, αλλά µη ανταποκρινόµενο στον
πραγµατικό όγκο των αποβλήτων. 'Εχει όµως ξεκινήσει
χωµατουργικές εργασίες για την κατασκευή συστήµατος βιολογικής
επεξεργασίας και προβλέπεται το έργο να έχει περατωθεί ως τέλος
του 1998.

Η Υφυπουργός
ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ"

10. Στην µε αριθµό 1701/25.8.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
19804/5.10.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης µε αριθµό 1701/25.8.1998 που
κατέθεσε στη Βουλή ο Βουλευτής κ. ∆ηµήτριος Σαρρής και αφορά
τη νοµοθετική ρύθµιση των επαγγελµατικών δικαιωµάτων των
κατόχων τίτλων ΙΕΚ, σας πληροφορούµε τα εξής:
Κατ' αρχήν στον Υπαλληλικό Κώδικα που έχει κατατεθεί στη Βουλή
δεν περιλαµβάνεται διάταξη καθορισµού των ειδικών τυπικών
προσόντων διορισµού σε θέσεις κάθε κλάδου, αλλά παρέχεται η
δυνατότητα καθορισµού τους µε προεδρικά διατάγµατα.
Εξάλλου, σε σχέδιο νόµου που προωθεί το Υπουργείο Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, περιλαµβάνεται διάταξη
σύµφωνα µε την οποία µε τα προεδρικά διατάγµατα που
προβλέπεται να εκδίδονται για τον καθορισµό των κατά κλάδους και
ειδικότητες προσόντων διορισµού, µπορεί να καθορίζεται ως
προσόν διορισµού σε θέσεις κατηγορίας ∆Ε το δίπλωµα
επαγγελµατικής κατάρτισης των ΙΕΚ.

Ο Υφυπουργός
ΣΤ. ΜΠΕΝΟΣ

11. Στην µε αριθµό 1795/27.8.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
2386/2.10.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Μεταφορών και
Επικοινωνιών η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1795/27.8.98 που κατέθεσε στη Βουλή
ο Βουλευτής κ. Ε. Πολύζος, σχετικά µε την έλλειψη προσωπικού
στο Κ.Τ.Ε.Ο. Πιερίας, σας πληροφορούµε τα παρακάτω:
Μετά την ισχύ των διατάξεων του ν. 2218/94 "Ιδρυση Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης, τροποποίηση διατάξεων για την πρωτοβάθµια
αυτοδιοίκηση, την περιφέρεια και άλλες διατάξεις", το Κ.Τ.Ε.Ο.
Περιερίας δεν είναι πλέον Υπηρεσία του Υπουργείου Μεταφορών
και Επικοινωνιών, αλλά υπάγεται στην οικεία Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση.

Ο Υφυπουργός
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΛΟΥΚΑΚΗΣ"

12. Στην µε αριθµό 1880/1.9.98 ερώτηση ΑΚΕ 64 δόθηκε µε το
υπ'αριθµ. 34/5.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης και αίτησης κατάθεσης εγγράφων,
1880/64/1.9.1998 που κατέθεσε ο Βουλευτής κ. Ε. Αποστόλου, σε
ό,τι µας αφορά, σας γνωρίζουµε ότι οι Υπηρεσίες της Ελληνικής
Αστυνοµίας καταβάλλουν, στα πλαίσια των αρµοδιοτήτων τους και
σε συνεργασία µε τις συναρµόδιες αρχές των άλλων Υπουργείων,
κάθε δυνατή προσπάθεια για την προστασία του περιβάλλοντος µε
συνεχείς ελέγχους, εφαρµόζοντας αυστηρά και χωρίς παρεκκλίσεις
την ισχύουσα νοµοθεσία.
Στα πλαίσια αυτά, η αρµόδια Υπηρεσία µας, βεβαίωσε σε βάρος
του υπεύθυνου της εταιρείας ΛΑΡΚΟ ΑΕ παράβαση του άρθρου
166 του Ν.∆. 210/73. "Περί Μεταλλευτικού Κώδικα" και
συγκεκριµένα γιατί η εν λόγω εταιρεία προέβη σε ερευνητικές
εξορυκτικές εργασίες σε ιδιόκτητες εκτάσεις στη θέση Πλατάνι της
Κοινότητας Αγίας Σοφίας, χωρίς να έχει εφοδιασθεί µε την τελική
άδεια που απαιτείται για την εγκατάσταση στην υπό έρευνα περιοχή
και την έναρξη των εργασιών. Για τις εργασίες αυτές έχει εκγριθεί η
περιβαλλοντολογική µελέτη έρευνας της περιοχής µε Κοινές
Υπουργικές Αποφάσεις των Υπουργών Ανάπτυξης και ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε.

Οι ανωτέρω εργασίες διεκόπησαν και µέχρι σήµερα δεν έχουν
συνεχισθεί στη συγκεκριµένη περιοχή.
Σε ό,τι αφορά τις φθορές στο οδικό δίκτυο Ψαχνών-Αγίας Σοφίας-
Λιµιώνα, έχει επιληφθεί η καθ' ύλην αρµόδια ∆ιεύθυνση Τεχνικών
Υπηρεσιών της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης Ευβοίας.
Τέλος, στην Αστυνοµική ∆ιεύθυνση Ευβοίας δόθηκαν εντολές για
παρακολούθηση του θέµατος, εντονότερους ελέγχους και αυστηρή
εαφρµογή από ποινικής πλευράς των ισχυουσών διατάξεων προς
κάθε κατεύθυνση.

Ο Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΩΜΑΙΟΣ"

13. Στην µε αριθµό 1907/1-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
33900/5-10-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1907/1-9-98 του Βουλευτή κ. Γεωργίου
Καλαντζή που αφορά τις αναθέσεις πολεοδοµικών µελετών σε ΟΤΑ
του Νοµού Καβάλας και κατόπιν του (2) και (3) σχετικών σας
πληροφορούµε τα παρακάτω:
1) Σχετικά µε το πρώτο ερώτηµα του βουλευτού
(α) Για τον οικισµό Φιλίππων εκπονείται µελέτη Γ.Π.Σ. µε φορέα
ανάθεσης τον ∆ήµο Φιλίππων και επίβλεψη από τη ∆ιεύθυνση
Πολεοδοµίας Καβάλας, η οποία βρίσκεται στη Β φάση (πρόταση).
(β) Ο οικισµός Αµισιανών εµπίπτει εντός της εγκεκριµµένης Ζ.Ο.Ε.
Καβάλας.
(γ) Για τους άλλους δύο οικισµούς, κάτω των 2000 κατοίκων δηλ.
την Ηρακλείτσα Καβάλας και τη Σκάλα Μαριών Θάσου δεν έχουν
εγκριθεί µέχρι σήµερα Σ.Χ.Ο.Ο.Α.Π. ή Ζ.Ο.Ε. όπως απαιτείται για
την επέκταση τους, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 2508/97 (ΦΕΚ
124Α').
2) Από τα σχετικά έγγραφα που µας απεστάλεισαν προκύπτει ότι οι
διαδικασίες που ακολουθήθηκαν για την ανάθεση είναι σύµφωνες
µε τον νόµο.

Ο Υφυπουργός
ΛΑΜΠΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ"

14. Στην µε αριθµό 2093/9-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
33653/2-10-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2093/9-9-98 που κατατέθηκε στη
Βουλή των Ελλήνων από το Βουλευτή κ. ∆. Πιπεργιά και
αναφέρεται στο πιο πάνω θέµα, σύµφωνα µε στοιχεία που µας
δόθηκαν από την Περιφέρεια Στ. Ελλάδας σας πληροφορούµε τα
ακόλουθα:
Η έναρξη των εργασιών του έργου "Εκτέλεση εργασιών βελτίωσης
των οδών Πόθι - Γιαννίτσι - Καλλιανοί 'Αγιος ∆ηµήτριος και
κατασκευή γέφυρας σύνδεσης οδού προς Πόθι µε οδό προς Ακταίο
"έγινε στις 23-6-97 (υπογραφή συµφωνητικού) και η προθεσµία
παράδοσης αυτού σύµφωνα µε την ειδική συγγραφή υποχρεώσεων
είναι µέχρι 15-12-98.
Επειδή ο ανάδοχος καθυστερεί την εκτέλεση των εργασιών η ∆ΕΚΕ
Λαµίας εξέδωσε ειδική πρόσκληση (µε αριθµ. πρωτ. 4970/27-8-98)
και σε περίπτωση µη συµµορφώσεώς του θα προβεί στην έκπτωση
του αναδόχου.

Ο Υφυπουργός
ΛΑΜΠΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ"

15. Στην µε αριθµό 2103/9-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1605/1-10-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην 2103/9-9-98 ερώτηση που κατατέθηκε στη
Βουλή από το Βουλευτή κ. Γιάννη Κουράκη σχετικά µε την
καταβολή εισφοράς από τους συνταξιούχους του ΟΓΑ για παροχές
υγειονοµικής περίθαλψης, σας πληροφορούµε τα εξής:
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Σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου 14 του ν. 2458/97 (Α' 15) οι
συντάξεις του ειδικού λογαριασµού συνταξιοδότησης ανασφάλιστων
υπερηλίκων του ν. 1296/1982 (Α' 128), οι συντάξεις πρόσθετης
ασφάλισης του ν. 1745/1987, οι συντάξεις του ν.δ/τος 4575/1966
και οι συντάξεις σύµφωνα µε τον ν. 2458/97 υπόκεινται σε
παρακράτηση 4% µηνιαίως επί του συνολικού ποσού που χορηγεί
ο Ο.Γ.Α. από 1-1-98.
Από την ίδια ηµεροµηνία χορηγείται αύξηση 4% στο ποσό των
συντάξεων του ΟΓΑ. 'Ετσι µε την ισόποση αύξηση των συντάξεων
του ΟΓΑ δεν έγινε καµµία µείωση στις συντάξεις.
Εξάλλου σας γνωρίζουµε ότι όλοι οι συνταξιούχοι των
ασφαλιστικών οργανισµών καταβάλλουν εισφορά σε ποσοστό 4%
επί των συντάξεων τους για παροχές υγειονοµικής περίθαλψης.
Για λόγους ενιαίας ρύθµισης υιοθετήθηκε η διάταξη της παρ. 3 του
άρθρου 14 του ν. 2458/97 χωρίς παράλληλα να θιγούν οικονοµικά
οι συνταξιούχοι του ΟΓΑ και εποµένως δεν συντρέχει λόγος
τροποποίησής της.

Ο Υφυπουργός
ΝΙΚΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ"

16. Στην µε αριθµό 2115/10-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1435/6-10-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 2115/10-9-98 που κατέθεσε
ο Βουλευτής κ. Αθ. Κονταξής και αφορά τη συγγραφή Ιστορίας της
Εθνικής Αντίστασης, σαςν γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
α) Το Υπουργείο Παιδείας δεν έχει αναθέσει στο Π.Ι. ειδικά τη
συγγραφή Ιστορίας για την Εθνική Αντίσταση. Το Π.Ι. έχει αναλάβει
να εκπονήσει το πλαίσιο και τα προγράµµατα σπουδών για όλα τα
µαθήµατα της Α/θµιας και της Β/θµιας Εκπαίδευσης και έχει
προκηρύξει τη συγγραφή όλων των βιβλίων όλων των τάξεων
γυµνασίου και λυκείου. Στο πλαίσιο αυτά εντάσσεται και το
πρόγραµµα σπουδών του µαθήµατος της Ιστορίας, µε βάση τα
οποία έχει προκηρυχθεί η συγγραφή βιβλίων Ιστορίας για όλες τις
τάξεις γυµνασίου και λυκείου.
β) Με βάση την προκήρυξη συγγραφής των βιβλίων Ιστορίας
µπορεί να συµµετάσχει στη συγγραφή των βιβλίων αυτών
οποιοσδήποτε νοµίζει ότι µπορεί να ανταποκριθεί σε όσα ορίζονται
στα περιεχόµενα του προγράµµατος σπουδών της Ιστορίας, χωρίς
το Π.Ι. να κάνει καµιά διάκριση, σε πρόσωπα ή φορείς που
επιθυµούν να συγγράψουν τα βιβλία που αφορούν τη διδασκαλία
του µαθήµατος στα σχολεία της Β/θµιας Εκπαίδευσης.
Από τα βιβλία που θα συγγραφούν και θα σταλούν στο Π.Ι. θα
επιλεγούν, µε εντελώς διαφανείς διαδικασίες, τα 3 καλύτερα τα
οποία, ύστερα από κάποια πειραµατική διδασκαλία και τυχόν
διορθώσεις τους, θα δοθούν στους µαθητές.
γ) Θεωρούµε απαράδεκτους τους χαρακτηρισµούς που
προσάπτονται στην Ερώτηση στον κ. Ρόσιο, τον οποίο, ειλικρινά,
δεν γνωρίζουν ούτε καν στην όψη οι άνθρωποι του Π.Ι. που έχουν
την ευθύνη για τα θέµατα και τα προγράµµατα της Ιστορίας, όπως
µας έχουν γνωρίσει κατηγορηµατικά. Το Π.Ι. δεν κάνει, και δεν
επιτρέπεται να κάνει τέτοιες διακρίσεις σε πρόσωπα ή φορείς. Το
ενδιαφέρει να συγγραφούν βιβλία Ιστορίας, όσο γίνεται
αντικειµενικά που να καλύπτουν τις ανάγκες της εκπαίδευσης και να
προξενούν το ενδιαφέρον των µαθητών µας, χωρίς ιστορικές
ανακρίβειες και προσωπικές ιδεολογίες των συγγραφέων. Τα βιβλία
αυτά, ας µην το ξεχνάµε, θα είναι σχολικά, και αν κάποιος από τους
συγγραφείς δεν λάβει υπόψη του και τον παιδαγωγικό χαρακτήρα
των βιβλίων αυτών, τότε, εφόσον τα βιβλία που θα συγγράψει δεν
θα ανταποκρίνονται στη φιλοσοφία των προγραµµάτων σπουδών,
δεν πρόκειται να εγκριθούν.
δ) Κανείς "παράγοντας" δεν κλήθηκε να δώσει οποιεσδήποτε
πληροφορίες για οποιοδήποτε ιστορικό γεγονός, και φυσικά ούτε
για την Εθνική Αντίσταση. Η επιλογή του υλικού (πηγές, µαρτυρίες
κλπ.) και ο τρόπος συγγραφής των βιβλίων εναπόκειται στους
συγγραφείς τους και σε κανέναν άλλον.

ε) 'Οσον αφορά το στάδιο στο οποίο βρίσκεται η συγγραφή των
βιβλίων και για το οποίο ενδιαφέρεται να πληροφορηθεί ο ερωτών
συνάδελφος Βουλευτής, έχουµε να απαντήσουµε τα εξής µε την
αριθµ. πρωτ. 3657/24-7-98 απόφαση του Προέδρου του Π.Ι. έγινε η
προκήρυξη συγγραφής των βιβλίων Ιστορίας όλων των τάξεων
γυµνασίου και λυκείου. Η προκήρυξη αυτή δηµοσιεύθηκε στις
εφηµερίδες ΤΟ ΒΗΜΑ ΤΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ, ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ, ΝΕΑ
ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΑ και ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ, και κοινοποιήθηκε σε όλες τις
∆ιευθύνσεις και τα Γραφεία A/θµιας και Β/θµιας Εκπαίδευσης όλης
της χώρας Το Π.I., σύµφωνα µε την προκήρυξη, δέχεται αιτήσεις
συµµετοχής στη συγγραφή των βιβλίων, µέχρι 25 Σεπτεµβρίου. Η
διαδικασία παράδοσης των βιβλίων από τους συγγραφείς
προβλέπεται να γίνει µέχρι 30 Ιουνίου 1999, και στη συνέχεια θα
αρχίσει η διαδικασία κρίσης και επιλογής των 3 καλύτερων βιβλίων.
Στη συγγραφή των βιβλίων µπορεί να πάρει µέρος οποιοσδήποτε
το επιθυµεί.
Tελειώνοντας, θέλουµε να τονίσουµε ότι οι νέοι µας δεν έχουν
ανάγκη από εµφυλιοπολεµικές κραυγές του παρελθόντος, οι οποίες
ελάχιστα τους αγγίζουν. Νοιάζονται να µάθουν την Ιστορία όσο
γίνεται πιο αντικειµενικά, γι' αυτό και δεν πρέπει να τους
αποκρύβουµε καµιά αλήθεια. Είναι γνωστή η χιλιοειπωµένη φράση
του Σολωµού "εθνικό είναι ό,τι είναι αληθινό". Προς αυτήν την
κατεύθυνση εργάζεται το Υπουργείο Παιδείας και το Π.I., στο πως
δηλ θα δώσει στους µαθητές της πατρίδας µας βιβλία έτσι
γραµµένα, ώστε να εξυπηρετούν και τη γνώση και την κρίση του
µαθητή. Αυτή είναι η αγωνία όλων µας και ιδιαίτερα του αρµόδιου
και υπεύθυνου Π.Ι. και ευελπιστούµε ότι στο τέλος θα τα καταφέρει.
Μπορεί οποιοσδήποτε να παρακολουθήσει τις διαδικασίες που
αναφέρθηκαν παραπάνω, µε σκοπό να συµβάλουµε όλοι στο να
δώσουµε κάτι καινούργιο και καλύτερο στους νέους της χώρας µας.
Σ' αυτό, το δηλώνουµε, είµαστε σε όλα ανοιχτοί και πρόθυµοι.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ")

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι, έχω
την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο αναφορών και
ερωτήσεων της Τρίτης 24 Νοεµβρίου 1998.
Α. ΑΝΑΦΟΡΕΣ ΚΑΙ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου ('Αρθρο 130 παρ.
5 Καν. Βουλής)
1. Η µε αριθµό 1701/25.8.98 ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. ∆ηµητρίου Σαρρή προς
τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη
νοµοθετική ρύθµιση των επαγγελµατικών δικαιωµάτων των
κατόχων τίτλων µεταδευτεροβάθµιας επαγγελµατικής κατάρτισης.
2. Η µε αριθµό 2175/11.9.98 ερώτηση του Βουλευτή της Νέας
∆ηµοκρατίας κ. Ελευθέριου Παπανικολάου προς τον Υπουργό
Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη λήψη µέτρων
αύξησης της απορροφητικότητας των πόρων για την παιδεία από
την Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
3. Η µε αριθµό 708/30.7.98 ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Απόστολου Τασούλα προς
τον Υπουργό Υγείας και Πρόνοιας, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για
την άµεση ανέγερση νοσοκοµείου στο Αγρίνιο.
4. Η µε αριθµό 2390/17.9.98 ερώτηση του Βουλευτή του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Φώτη Κουβέλη
προς τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε
τη λήψη µέτρων προστασίας των νέων από παραπλανητικό
διαφηµιστικό υλικό των ιδιωτικών ινστιτούτων επαγγελµατικής
κατάρτισης (ΙΕΚ).
Β. ΑΝΑΦΟΡΕΣ ΚΑΙ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆εύτερου Κύκλου ('Αρθρο 130
παρ. 5 Καν. Βουλής)
1.  Η  µε  αριθµό  518/33/23.7.98  ερώτηση  και  αίτηση  κατάθεσης
εγγράφων  του  Βουλευτή  του  Πανελλήνιου  Σοσιαλιστικού
Κινήµατος  κ.  Βασιλείου  Κεδίκογλου  προς  τον  Υπουργό
∆ικαιοσύνης,  σχετικά  µε  τη  λήψη  µέτρων  για  την  αποκέντρωση
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των λειτουργιών της ∆ικαιοσύνης, παράλληλα µε την αποκέντρωση
της ∆ιοίκησης.
2. Η µε αριθµό 3132/22.10.98 ερώτηση του Βουλευτή της Νέας
∆ηµοκρατίας κ. Νικολάου Παπαφιλίππου προς τον Υπουργό

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σχετικά µε τις προθέσεις
της Κυβέρνησης για την περικοπή των συντάξεων των
συνταξιούχων που εργάζονται για την καταπολέµηση της ανεργίας.
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,
εισερχόµαστε στην

ΕΙ∆ΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ∆ΙΑΤΑΞΗ
Συζήτηση, σύµφωνα µε τα άρθρα 45, 51 παράγραφος 4 και 137 του
Κανονισµού της Βουλής, επί της Εκθέσεως της ∆ιακοµµατικής
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής, της συσταθείσης µε οµόφωνη
απόφαση της Ολοµέλειας της Βουλής, για την εξέταση του
Σωφρονιστικού Συστήµατος της Χώρας και των συνθηκών
διαβίωσης των κρατουµένων.
Η ∆ιακοµµατική Επιτροπή, η οποία κατέληξε στην υπό συζήτηση
έκθεση, είχε συσταθεί στις 18.1.94 στη διάρκεια των εργασιών της
Α' Συνόδου της Η' Περιόδου της Βουλής και κατέθεσε την 'Εκθεσή
της στις 28.7.1994. Η 'Εκθεση ανακοινώθηκε και καταχωρήθηκε στα
Πρακτικά της συνεδριάσεως της 2ας Αυγούστου 1994.
Εν όψει της σηµερινής συνεδριάσεως έχει διανεµηθεί η έκθεση
στους κυρίους Βουλευτές. Είναι επίσης στη διάθεση των
συναδέλφων ικανός αριθµός αντιτύπων στο Τµήµα Εντύπων της
Βουλής. Η συζήτηση θα γίνει σύµφωνα µε τις προβλέψεις του
άρθρου 137 για τη γενικευµένη συζήτηση επερωτήσεων.
Παρακαλώ να δεχθείτε την πρότασή µου να ακολουθήσουµε και
σήµερα την πρακτική που έχουµε εφαρµόσει σε ανάλογες
περιπτώσεις. Τελευταία είχαµε συζητήσει µε τη διαδικασία αυτή την
έκθεση της διακοµµατικής επιτροπής για τα προβλήµατα των
αγροτικών κινητοποιήσεων.
Στη σηµερινή συζήτηση προτείνω, ο χρόνος των πέντε πρώτων
οµιλητών, ένας από κάθε κόµµα να είναι είκοσι λεπτά της ώρας και
ο χρόνος εκείνος που θα εγγραφούν θα είναι ο προβλεπόµενος από
τον Κανονισµό χρόνος των πέντε λεπτών. Ο χρόνος των Υπουργών
και των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων είναι αυτός που
ορίζει το άρθρο 97 παράγραφος 3, δηλαδή τριάντα λεπτά της ώρας.
Ειδικώς για τη Γραµµατέα - την Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κοµµατος Ελλάδας- τον Πρόεδρο του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου και τον Πρόεδρο του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος ο χρόνος θα είναι είκοσι λεπτά
της ώρας, όπως ορίζει το άρθρο 97 παράγραφος 2 του
Κανονισµού. Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι θα λάβουν το λόγο,
εφόσον το επιθυµούν, σύµφωνα µε το άρθρο 97 παράγραφος 1 σε
συνδυασµό µε το άρθρο 167 παράγραφος 2 του Κανονισµού.
∆ευτερολογίες δεν θα υπάρξουν, εκτός εάν από πλευράς
Κυβερνήσεως υπάρξει δευτερολογία, οπότε οι εκπρόσωποι θα
µπορούν να δευτερολογήσουν για πέντε λεπτά. Οι εγγραφές των
οµιλητών θα γίνουν µέχρι το τέλος της οµιλίας του πέµπτου
οµιλητού, ενός οµιλητού από κάθε κόµµα που σας προτείνω να
συµφωνήσετε. Και µετά τις εγγραφές θα αναµορφωθεί ο κατάλογος
των οµιλητών ώστε να έχουµε εναλλαγή οµιλητών.
Αν δεν υπάρχει αντίρρηση, προτείνω να προχωρήσουµε.
Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Το Σώµα συµφωνεί.
Ως πρώτος οµιλητής από το Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό Κίνηµα έχει
προταθεί ο κ. ∆ηµήτριος Κατσικόπουλος, από τη Νέα ∆ηµοκρατία η
κ. Μαριέτα Γιαννάκου, από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ο κ.
Ευστράτιος Κόρακας, από το Συνασπισµό της Αριστεράς και της
Προόδου ο κ. Φώτης Κουβέλης και από το ∆ηµοκρατικό Κοινωνικό
Κίνηµα ο κ. Iωάννης ∆ηµαράς.
Πριν δώσω το λόγο στον πρώτο οµιλητή, θα ήθελα να παρακαλέσω
να γίνουν οι εγγραφές, αφού αρχίσει να οµιλεί ο πρώτος οµιλητής,
διότι τότε ανοίγει το σύστηµα στη Γραµµατεία µας.
Από την πλευρά της Νέας ∆ηµοκρατίας έχει ορισθεί ως
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο Βουλευτής Επικρατείας κ.
Προκόπης Παυλόπουλος και από το ΠΑΣΟΚ έχει ορισθεί ως
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπός του ο κ. Λεωνίδας Τζανής.
Ο κ. ∆ηµήτρης Κατσικόπουλος έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΤΣΙΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, εισάγεται σήµερα ενώπιον της Εθνικής µας
Αντιπροσωπείας η έκθεση της ∆ιακοµµατικής Κοινοβουλευτικής
Επιτροπής για την εξέταση του σωφρονιστικού συστήµατος της
χώρας και των συνθηκών διαβίωσης των κρατουµένων.
Είχα την τιµή να συµµετέχω σ'αυτήν την επιτροπή που ασχολήθηκε
µε το θέµα των φυλακών, που κατά την κρίση µου αποτελεί ένα από
τα πλέον επίκαιρα κοινωνικά προβλήµατα της σύγχρονης ελληνικής
κοινωνίας, ένα µείζον θέµα που κατά καιρούς απασχόλησε έντονα
την κοινή γνώµη, η οποία το παρακολουθεί µε µεγάλο ενδιαφέρον.
Το σωφρονιστικό σύστηµα µιας χώρας απεικονίζει το πραγµατικό
πολιτιστικό επίπεδο της κοινωνίας της, αφού δείχνει µε αλάνθαστο
τρόπο το βαθµό ενδιαφέροντος αυτής της κοινωνίας προς όσους
έχουν κατ' εξοχήν την ανάγκη και τη συµπαράστασή της. Αποτελεί
έργο µεγάλης σηµασίας για την εκπλήρωση µιας βασικής µας
υποχρέωσης απέναντι στην πολιτιστική ιστορία της χώρας η
εξύψωση του σωφρονιστικού µας συστήµατος σε ένα ικανοποιητικό
επίπεδο. Γι'αυτό και επιβάλλεται, ανεξάρτητα από την εκάστοτε
δηµοσιονοµική πολιτική, να γίνουν όλες οι απαραίτητες δαπάνες για
τη βελτίωση του σωφρονιστικού µας συστήµατος µε την ευρύτερή
του έννοια, αφού οι δαπάνες αυτές ασφαλώς αντισταθµίζονται µε το
παραπάνω από το όφελος που θα έχει η κοινωνία µας
µακροπρόθεσµα µε τη µείωση της εγκληµατικότητας.
Η πολιτεία πρέπει συνεχώς να αναζητεί και να θεσµοθετεί µέτρα τα
οποία τουλάχιστον για µικρής και µέσης βαρύτητας εγκλήµατα θα
µπορούσαν να αποτρέψουν τον εγκλεισµό ενός συµπολίτη µας στη
φυλακή. Τα µέτρα αυτά έχουν µάλιστα, παράλληλα µε τις θετικές
τους επιπτώσεις στην κοινωνική επανένταξη ενός ανθρώπου,
σαφώς µικρότερο κόστος από το θεσµό της φυλακής, αφού µε αυτά
εξοικονοµούνται όλα εκείνα τα έξοδα που συνεπάγεται για το
κράτος η διαµονή και διατροφή ενός κρατουµένου.
Παραδείγµατος χάρη για το έτος 1994, όπου συνετάγη και το
πόρισµα της επιτροπής, η δαπάνη του προϋπολογισµού του
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης ως προς τις φυλακές, τα αναµορφωτικά
καταστήµατα και το νοσοκοµείο κρατουµένων ανερχόταν σε
εννιάµισι δισεκατοµµύρια (9.500.000.000) δραχµές περίπου, χωρίς
µάλιστα να ληφθούν εδώ υπόψη οι δαπάνες για τη λειτουργία των
δικαστηρίων, τις µεταγωγές των συλλαµβανοµένων και τη
γενικότερη λειτουργία της δικαιοσύνης πριν από το στάδιο έκτισης
των ποινών.
Αν ληφθεί ως βάση ο αριθµός των επτά χιλιάδων κρατουµένων στις
ελληνικές φυλακές, το ετήσιο κόστος του κάθε κρατούµενου για τον
'Ελληνα φορολογούµενο κατά το έτος 1994 ήταν περίπου ένα
εκατοµµύριο τριακόσιες πενήντα επτά χιλιάδες (1.357.000)
δραχµές. Σήµερα για τους επτά χιλιάδες περίπου κρατουµένους το
κόστος είναι δυόµισι εκατοµµύρια (2.500.000) δραχµές ανά
κρατούµενο. Το κόστος των φυλακών συνολικά αγγίζει τα δεκαέξι
δισεκατοµµύρια (16.000.000.000) δραχµές ετησίως συν δύο
δισεκατοµµύρια (2.000.000.000) για το ΤΑΧ∆ΙΚ συν εκατό
εκατοµµύρια (100.000.000) δραχµές που προβλέπονται για την
αύξηση του συσσιτίου.
Η διαπίστωση, λοιπόν, αυτή δηµιουργεί µία πρόσθετη υποχρέωση
προς την πολιτεία να οργανώσει τις φυλακές της χώρας σε µονάδες
παραγωγικές µέσα στις οποίες θα µπορούν οπωσδήποτε να
εργάζονται όσοι κρατούµενοι το επιθυµούν µε τη βοήθεια
συµβούλων εργασίας και προγραµµάτων επιχορήγησης του ΟΑΕ∆.
Αυτό όχι µόνο θα οδηγήσει στη µείωση του κόστους των φυλακών
σήµερα και στην εξοικονόµηση χρηµάτων για την πρόληψη του
εγκλήµατος ή και για την πρόσληψη περισσοτέρων ψυχολόγων,
γιατρών σε αυτές, αλλά και θα δώσει διέξοδο στον ατέλειωτο κενό
χρόνο των κρατουµένων, ο οποίος τους καταντά να εθίζονται µόνο
στην αδράνεια και την τεµπελιά, αντί να διδάσκονται κάτι χρήσιµο
για τη µετέπειτα ελεύθερη ζωή τους ή να αξιοποιούν τις ήδη
υπάρχουσες επαγγελµατικές γνώσεις, ακόµα και για βιοποριστικούς
λόγους.
Η  κεφαλαιώδης  προϋπόθεση  για  τη  βελτίωση  της  λειτουργίας
του  σωφρονιστικού  µας  συστήµατος  είναι  η  αναβάθµιση
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της υλικοτεχνικής του υποδοµής και η κάλυψη τόσο η ποιοτική όσο
και η ποσοτική των αναγκών σε προσωπικό.
Είναι επιτακτική ανάγκη όπως η πολιτεία εκπαιδεύσει το
προσωπικό των φυλακών τόσο το παλαιό όσο και το νέο που
πρόκειται να προσλάβει. Η άµεση πρόσληψη σωφρονιστικών
υπαλλήλων είναι βεβαίως ένα θετικό µέτρο διότι σε αυτούς θα
ανατεθεί και η φύλαξη των φυλακών και σιγά σιγά θα φύγει από
αυτές η Ελληνική Αστυνοµία.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Α'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΣ)
Κατά δεύτερο λόγο απαιτείται περαιτέρω η αποσυµφόρηση των
φυλακών και ο περιορισµός του αριθµού των κρατουµένων στον
αντίστοιχο που επιτρέπει η χωρητικότητα της κάθε φυλακής.
Σύµφωνα µε τα στοιχεία που έθεσε το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης το
1994 στη διάθεση της επιτροπής, η χωρητικότητα των ελληνικών
φυλακών ήταν για τέσσερις χιλιάδες ογδόντα επτά κρατουµένους, ο
δε αριθµός των κρατουµένων την ίδια εποχή έφθανε τους έξι
χιλιάδες τετρακόσιους επτά. ∆ηλαδή υπήρχαν υπεράριθµοι
κρατούµενοι δύο χιλιάδες τριακόσιοι είκοσι, ποσοστό 56,8%
παραπάνω από τα οριζόµενα στις προδιαγραφές της κάθε
φυλακής.
Στον 'Αγιο Στέφανο των Πατρών η χωρητικότητα είναι τριακόσιοι
σαράντα κρατούµενοι και αυτήν τη στιγµή υπάρχουν εξακόσιοι έως
εξακόσιοι σαράντα.
Είναι εµφανές ότι ο υπερπληθυσµός των φυλακών είναι διεθνές
φαινόµενο. Και αυτό φάνηκε και στη Σύνοδο του Ελσίνκι το 1997
όπου προηγµένες χώρες όπως η Ισπανία, η Ιταλία και η Γαλλία
έχουν υπερπληθυσµό στις φυλακές σε ποσοστά ίδια µε τα δικά µας.
Είναι, λοιπόν, φαινόµενο σύνηθες, αλλά ο υπερπληθυσµός
βραχυκυκλώνει οποιαδήποτε σοβαρή προσπάθεια για την
αναβάθµιση των συνθηκών διαβίωσης στις φυλακές, αφού
κατάληξη είναι να συµφύρονται στους ίδιους χώρους και στα ίδια
προαύλια φυλακών κάθε κατηγορίας κρατούµενοι χωρίς κανένα
διαχωρισµό µεταξύ τους, δηλαδή υπόδικοι και κατάδικοι, ισοβίτες
και χρεοφειλέτες, τοξικοµανείς, ψυχασθενείς και οτιδήποτε άλλο.
Αποτέλεσµα αυτού είναι να διδάσκονται µεταξύ τους την "τέχνη του
εγκλήµατος" και να διαφθείρονται οι µεν από τους δε.
Απαιτείται, λοιπόν, να γίνει διαχωρισµός των κρατουµένων κατά
αδίκηµα και γιατί όχι και κατά συµπεριφορά. Γιατί θα έπρεπε να
στερούνται δικαιωµάτων και προνοµίων -αν µπορεί να λεχθεί ο
όρος- κάποιοι κρατούµενοι που επιδεικνύουν καλή συµπεριφορά µε
το επιχείρηµα, ότι υπάρχουν κρατούµενοι οι οποίοι είναι
απείθαρχοι; Με το διαχωρισµό δίνεται επίσης το κίνητρο σε κάποιο
κρατούµενο να έχει καλή συµπεριφορά για να τύχει περισσoτέρων
δικαιωµάτων.
'Αλλη παρενέργεια του συνωστισµού των κρατουµένων είναι ότι
καθίσταται αδύνατη η προώθηση και η πραγµατοποίηση
προγραµµάτων εκπαίδευσης, επαγγελµατικής κατάρτισης ή και
στοιχειώδους απασχόλησης των κρατουµένων, αφού οι αίθουσες
των φυλακών, που έχουν προβλεφθεί για εργαστήρια,
χρησιµοποιούνται κατ' ανάγκη για τη διαµονή των κρατουµένων.
Εποµένως ο υπερβολικός αριθµός κρατουµένων στις ελληνικές
φυλακές, µε τις σηµερινές ασφυκτικές συνθήκες της υπάρχουσας
υποδοµής, υπονοµεύει κατ' ουσίαν δύο από τους
σωφρονιστικότερους όρους της σωφρονιστικής επιστήµης για την
κοινωνική επανένταξη των εγκληµατιών. ∆ηλαδή το διαχωρισµό
των κρατουµένων κατά κατηγορίες και την απασχόληση αυτών των
κρατουµένων στο πλαίσιο προγραµµάτων επαγγελµατικής
κατάρτισης.
Πιστεύω, ότι η εξαγγελία του Υπουργού ∆ικαιοσύνης για την
κατασκευή νέων πτερύγων στις υπάρχουσες φυλακές, αλλά και την
κατασκευή δέκα νέων φυλακών θα αποσυµφορήσει τους
κρατούµενους και θα βοηθήσει σηµαντικά.
Εδώ και πολλά χρόνια, παρατηρείται στη χώρα µας το φαινόµενο
της άµετρης εγκληµατοποίησης των πλέον ετερόκλητων µορφών
συµπεριφοράς, έστω και αν αυτές εµφανίζουν ασήµαντη

κοινωνικοηθική απαξία και µπορούν, εξ ίσου αποτελεσµατικά, να
αντιµετωπιστούν µε άλλα ηπιότερα µέσα διοικητικού, αστικού ή
άλλου χαρακτήρα. Παραδείγµατος χάρη: Αποκατάσταση της ζηµιάς
του θύµατος, κατάσχεση της περιουσίας του οφειλέτη, πρόσθετες
κυρώσεις από τραπεζικούς και λοιπούς οργανισµούς.
Είναι προφανές ότι η τακτική αυτή του νοµοθέτη είναι κατακριτέα σε
ένα σύγχρονο κράτος δικαίου για πολλούς λόγους:
Ο πρώτος είναι ότι ο πολίτης αντιµετωπίζεται από την επίσηµη
πολιτεία µε συνεχείς παρεµβάσεις στην ελεύθερη ανάπτυξη της
προσωπικότητάς του. Παρεµβάσεις που τελικά βλάπτουν και την
ίδια την πολιτεία, µια και οδηγούν πολλές φορές και χωρίς σοβαρό
λόγο σε κάθετη αντιπαράθεση των σχέσεών της µε τον πολίτη.
Ο δεύτερος λόγος είναι ότι το Ποινικό ∆ίκαιο, ως αυτονόητο
συµπλήρωµα κάθε διοικητικού ή άλλου νόµου, ευτελίζεται και παύει
να εκπληρώνει την αληθινή του αποστολή, που είναι η τελευταία
γραµµή άµυνας της έννοµης τάξης απέναντι σε προβληµατικές
µορφές συµπεριφοράς.
Επιπλέον καταλήγει να φυλακίζονται άνθρωποι απλώς και µόνο
γιατί δεν έχουν να πληρώσουν τα χρήµατα της µετατρέψιµης ποινής
τους. Και αυτοί είναι περίπου το 15,6%, δηλαδή χίλιοι κρατούµενοι
αυτήν τη στιγµή, που εκτίουν ποινή φυλάκισης µέχρι δύο ετών, επί
συνόλου έξι χιλιάδων τετρακοσίων επτά κρατουµένων το Μάϊο
1994.
Παράλληλα εµπλέκονται σε ποινικές διαδικασίες και στιγµατίζονται
ως εγκληµατίες νεαρά κυρίως άτοµα, που, εφόσον δεν εµπλακούν
µε τους µηχανισµούς της ποινικής δίωξης, έχουν κατά κανόνα µία
απολύτως οµαλή κοινωνική εξέλιξη.
'Αλλος λόγος είναι, γιατί δηµιουργείται συµφόρηση στο ήδη
βεβαρυµένο έργο των ποινικών µας δικαστηρίων, τα οποία
δυστυχώς καταγίνονται σήµερα σε µεγάλο βαθµό µε τέτοιου είδους
ασήµαντες υποθέσεις, όπως είναι οι υποθέσεις για ακάλυπτες
επιταγές ακόµη και χιλίων δραχµών και αδυνατούν να ασχοληθούν
βεβαίως, όπως θα έπρεπε, µε πράγµατι σοβαρές αξιόποινες
πράξεις.
Πολλοί εµπειρογνώµονες, που εξετάστηκαν από την επιτροπή,
εκφράστηκαν και αυτοί υπέρ της ανάγκης για απεγκληµατοποίηση
και για αντιµετώπιση µε εξωποινικές διαδικασίες µορφών
συµπεριφοράς, που δεν εµφανίζουν ιδιαίτερα κοινωνικοηθική
απαξία, όπως για παράδειγµα η έκδοση ακάλυπτων επιταγών µέχρι
ορισµένου ποσού, η προσωποκράτηση για χρέη προς ιδιώτες.
Υπογραµµίστηκαν επίσης οι αδικίες, που δηµιουργούνται από τη
λεγόµενη αντικειµενική ευθύνη της µη καταβολής ασφαλιστικών
εισφορών προς το Ι.Κ.Α. ότι ευθύνεται δηλαδή ο ιδιοκτήτης της
οικοδοµής και όχι π εργολάβος.
Θα πρέπει να µελετηθούν το ταχύτερο τρόποι και διαδικασίες, που
θα βοηθήσουν στην αποσυµφόρηση της ποινικής ύλης από
δευτερεύοντα αδικήµατα και ταυτόχρονα, στην αποσυµφόρηση των
φυλακών από ακίνδυνους κρατουµένους. Θα πρέπει δηλαδή να
µελετηθούν και να προωθηθούν διαδικασίες µε τις οποίες θα
εφαρµοστούν και στη χώρα µας εναλλακτικές ποινές, πέρα από τη
φυλάκιση και τη χρηµατική ποινή.
Σαν τέτοιο παράδειγµα από πολλούς εµπειρογνώµονες αναφέρεται
ο θεσµός της κοινωφελούς εργασίας, µέσω της οποίας ο δράστης
παραµένει εκτός φυλακής, ευαισθητοποιείται κοινωνικά και
προσφέρει τις υπηρεσίες του στο κοινωνικό σύνολο ως
δασοπυροσβέστης, αναδασωτής ή νοσοκόµος σε άπορα άτοµα.
'Αλλες εναλλακτικές κυρώσεις, που θα µπορούσαν να ισχύσουν και
στη χώρα µας είναι η αποστέρηση διαβατηρίου, ο κατ' οίκον
περιορισµός, για ορισµένα οικονοµικά αδικήµατα.
Επιβάλλεται να ληφθούν περαιτέρω µέτρα για τη σταδιακή
ενσωµάτωση του κρατούµενου στο κοινωνικό σύνολο µε θεσµούς
όπως η ηµιελεύθερη διαβίωση, οι άδειες εργασίας και
επιµόρφωσης, σύµφωνα µε όσα προβλέπει µεν ο ισχύων κώδικας
µεταχείρισης κρατουµένων, αλλά χωρίς οι σχετικές διατάξεις να
εφαρµόζονται.
'Ενα άλλο θέµα είναι ότι πρέπει να οργανωθούν οι ειδικές
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υπηρεσίες για την πρόληψη του εγκλήµατος, προπάντων σε σχέση
µε την παραβατικότητα των ανηλίκων. Πρόκειται για ένα τοµέα
κυρίως κρατικής, αλλά και κοινωνικής δραστηριότητας που έχει
παραµεληθεί εξαιρετικά στη χώρα µας, παρά τις αντίθετες
συστάσεις της Επιτροπής Υπουργών του Συµβουλίου της
Ευρώπης.
Στο πλαίσιο αυτό ενδείκνυται να διαρθρωθεί σε νέες βάσεις το
Συµβούλιο Πρόληψης Εγκληµατικότητας, το οποίο έχει να
συνεδριάσει πολλά χρόνια, λόγω της δυσλειτουργικής του
συγκρότησης και να δηµιουργηθεί ένα δίκτυο κέντρων πρόληψης σε
όλη τη χώρα µε κεντρική αποστολή την ενηµέρωση του κοινού και
την παροχή βοήθειας σε άτοµα υψηλού κινδύνου.
Επίσης θα πρέπει να διερευνηθούν και τα γενικότερα κοινωνικά
αίτια, εξαιτίας των οποίων ολοένα και περισσότεροι, νέοι κυρίως
άνθρωποι, εξωθούνται στο έγκληµα. Και τέτοια αίτια είναι κύρια η
ανεργία, η φθορά των αξιών, η προβολή από τα Μέσα Μαζικής
Επικοινωνίας προτύπων βίας και άκρατου ατοµικισµού,
καταναλωτισµού, η ελλιπής κρατική στήριξη του θεσµού της
οικογένειας, ο προβληµατικός προσανατολισµός των στόχων της
παιδείας που δεν κτίζει ολοκληρωµένες και σταθερές
προσωπικότητες και να ληφθούν ουσιαστικά µέτρα για την
αντιµετώπιση αυτών των προβληµάτων.
Θα πρέπει επίσης, να περιοριστεί η αυτεπάγγελτη ποινική δίωξη και
να υιοθετηθούν έπειτα από επεξεργασία οµάδας εργασίας του
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης κατ' έγκληση διαδικασίες, εκεί όπου µία
υπόθεση έχει προπάντων ιδιωτικό χαρακτήρα.
∆εύτερον, να υλοποιηθούν οι δυνατότητες που προβλέπονται από
το νόµο περί κώδικος εισπράξεως δηµοσίων εσόδων για την
καταβολή των επιβαλλόµενων χρηµατικών ποινών, προστίµων,
δικαστικών εξόδων και τελών σε µηνιαίες δόσεις.
Τα βασικότερα ζητήµατα τα οποία προέκυψαν από τις εργασίες της
επιτροπής, σχετικά µε τη δικαστική επιµέτρηση των ποινών τώρα,
αφορούν τα κριτήρια επιβολής µιας ποινής, τη µείωση των µεγάλων
ποινών και τις χρονοβόρες διαδικασίες εκδίκασης ποινικών
υποθέσεων.
Ειδικότερα για το πρώτο θέµα διατυπώθηκε ο ισχυρισµός ότι
παρατηρείται µεγάλη διαβάθµιση ποινών για το ίδιο αδίκηµα. Το
πρόβληµα αυτό έχει ήδη εντοπισθεί και στο διεθνή χώρο και είναι
γνωστό ότι υπάρχει πράγµατι διαφοροποίηση στην επιβολή των
ποινών από το ένα δικαστήριο στο άλλο, αλλά και από τη µία
χρονιά στην άλλη, παραδείγµατος χάρη, κατά την εκδίκαση
υποθέσεων για µικροεµπορία και µικροκατοχή ναρκωτικών.
Ως λύση προτείνεται η ορθή εκπαίδευση των δικαστών µέσω της
Εθνικής Σχολής ∆ικαστών, ώστε να αποκτήσουν την απαραίτητη
επιστηµονική γνώση για την προσήκουσα επιµέτρηση της ποινής,
καθώς και για το χειρισµό υποθέσεων που προϋποθέτουν
εξειδικευµένες γνώσεις σε συγκεκριµένα αντικείµενα.
Επίσης προτείνεται η άσκηση υπηρεσίας των δικαστών για
ορισµένο χρονικό διάστηµα µέσα στη φυλακή είτε µέσω του θεσµού
του δικαστή εκτέλεσης ποινών είτε στο πλαίσιο της πρακτικής τους
άσκησης, κατά τη διάρκεια της φοίτησής τους στην Εθνική Σχολή
∆ικαστών.
Συναφές είναι και το πάντοτε καίριο πρόβληµα του µεγάλου
αριθµού των υποδίκων, οι οποίοι αποτελούν αυτήν τη στιγµή το 1/3
του συνολικού αριθµού των κρατουµένων και είναι κατά µεγάλο
µέρος "υπεύθυνο" για τον υπερπληθυσµό των φυλακών. Τα
ζητήµατα που ανακύπτουν όµως από την προσωρινή κράτηση είναι
πολύ περισσότερα, κυρίως εν όψει του τεκµηρίου αθωότητος που
εδώ ισχύει.
Η κατά κόρον προσφυγή των δικαστών στην επιβολή αυτού του
µέτρου δείχνει ότι οι τελευταίοι δεν έχουν συνειδητοποιήσει ότι η
προσωρινή κράτηση δεν αποτελεί κανόνα αλλά εξαίρεση. Προς την
κατεύθυνση αυτή φαίνεται ότι συνέβαλε, αφ' ενός ο θόρυβος που
δηµιουργήθηκε µετά τη δηµοσιοποίηση του πορίσµατος Φλούδα,
σχετικά µε τα κυκλώµατα δικαστικών και αφ' ετέρου, τα Μέσα

Μαζικής Επικοινωνίας, τα οποία µέσα από την ευρύτατα
ακολουθούµενη τακτική της δηµοσιοποίησης πολλών περιπτώσεων
συλλήψεως υπόπτων, δηµιουργούν ψυχολογική πίεση στους
δικαστικούς για αυστηρότερη αντιµετώπιση των ατόµων αυτών,
συντελώντας έτσι στην παραβίαση του τεκµηρίου αθωότητας που
ισχύει για κάθε κατηγορούµενο.
Πολλαπλώς ωφέλιµη κρίνεται η υφ' όρων απόλυση, επειδή
συµβάλλει σηµαντικά, αφ' ενός στη µείωση του πληθυσµού των
φυλακών και αφ' ετέρου, στη βελτίωση του απολυθέντος
κρατουµένου, ο οποίος εξαιτίας του φόβου, του ότι µπορεί να εκτίσει
και το υπόλοιπο της ποινής του, πρέπει να είναι ιδιαίτερα
προσεκτικός κατά το διάστηµα της λεγόµενης δοκιµασίας.
Είναι γνωστό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι το σωφρονιστικό
µας σύστηµα παρουσιάζει πολλά λειτουργικά προβλήµατα. Ο
υπερπληθυσµός των φυλακών και η έλλειψη υποδοµής είναι σε
σηµαντικό βαθµό υπεύθυνα για ένα µέρος αυτών των
δυσλειτουργιών. Η παρουσίαση ορισµένων στατιστικών στοιχείων
διαγράφει εµφανέστατα την κατάσταση που επικρατεί σήµερα στις
ελληνικές φυλακές.
Υπάρχουν σήµερα στη χώρα µας είκοσι πέντε φυλακές, εκ των
οποίων οι είκοσι µία είναι κλειστού τύπου και οι τέσσερις είναι
αγροτικές. Ο συνολικός αριθµός των κρατουµένων ανέφερα ότι είναι
επτά χιλιάδες περίπου, ενώ η προβλεπόµενη χωρητικότητα αφορά
τρεις χιλιάδες εννιακόσιους κρατουµένους. Ιδιαίτερα προβληµατική
από πλευράς διαβίωσης κρατουµένων είναι η δικαστική φυλακή του
Κορυδαλλού. Είναι χωρητικότητας τετρακοσίων ογδόντα ατόµων και
σήµερα διαβιούν εκεί χίλιοι τριακόσιοι τριάντα κρατούµενοι.
Το καίριο ερώτηµα που τίθεται στο σηµείο αυτό είναι το κατά πόσο
υπάρχουν δυνατότητες για άσκηση σωφρονιστικής πολιτικής µέσα
στις φυλακές.
Υπάρχουν πολλές απόψεις, αλλά πιστεύω ότι το σωφρονιστικό
σύστηµα υπάρχει µεν, αλλά δεν λειτουργεί και ότι στις φυλακές
γίνεται µόνο η φύλαξη των κρατουµένων και όχι σωφρονισµός ή
βελτίωσή τους.
Οι βασικότεροι λόγοι είναι η έλλειψη κατάλληλης κτιριακής
υποδοµής, η έλλειψη προσωπικού, αλλά κυρίως η ελλιπής
κατάρτηση και εκπαίδευση των σωφρονιστικών υπαλλήλων, καθώς
και το γενικότερο ζήτηµα του µεγάλου οικονοµικού κόστους
εφαρµογής των σωφρονιστικών προγραµµάτων, το οποίο δεν
µπορεί να καλυφθεί από τον εκάστοτε κρατικό προϋπολογισµό.
Βασικό εµπόδιο για την άσκηση οποιασδήποτε σωφρονιστικής
πολιτικής µέσα στη φυλακή αποτελεί η αδυναµία διαχωρισµού των
κρατουµένων. Η εγκατάσταση κρατουµένων στους θαλάµους και τα
κελιά γίνεται αδιακρίτως της ηλικίας, του είδους αδικηµάτων για τα
οποία έχουν καταδικαστεί ή κατηγορούνται και των ιδιαίτερων
καθεστώτων, όπως για παράδειγµα της υποδικίας, µε το οποίο
βρίσκονται µέσα στη φυλακή. Παρατηρείται έτσι, να συµβιούν
ανήλικοι µε ενήλικους, προσωρινά κρατούµενοι µε ποινικά
κατάδικους, βαρυποινίτες µε άτοµα που παραµένουν στη φυλακή
επειδή δεν έχουν τη δυνατότητα να εξαγοράσουν την ποινή τους.
Από την έρευνα, επίσης, προέκυψε ότι υπάρχουν οµοφυλόφιλοι και
εξαρτηµένοι από ουσίες κρατούµενοι, οι οποίοι απέκτησαν τις
παραπάνω ιδιότητες µέσα στη φυλακή. Αυτό ειπώθηκε από τον
αρχιφύλακα των φυλακών του Κορυδαλλού κ. Αραβαντινό.
Εκφράζονται ακόµα, φόβοι για τη µετάδοση ασθενειών, εφόσον στα
ίδια κελιά κρατούνται τοξικοµανείς, φορείς διαφόρων ασθενειών και
ασθενείς, δοθέντος ότι στα νοσοκοµεία είναι δύσκολο να
εξασφαλιστεί ειδικός χώρος για ασθενείς κρατουµένους.
'Ενα πολύ κρίσιµο θέµα είναι οι πειθαρχικές ποινές. Η επιτροπή
κατέγραφε την άποψη περί αντικατάστασής τους από ένα εντελώς
διαφορετικό σύστηµα κυρώσεως, µε βάση το σκεπτικό ότι οι
πειθαρχικές ποινές δηµιουργούν πολλά προβλήµατα και οξύνουν τη
βιαιότητα µέσα στις φυλακές.
Οι κυρώσεις θα µπορούσαν να είναι διοικητικές, όπως για
παράδειγµα, η επιβολή προστίµου ή και η απαγόρευση άσκησης
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ορισµένων δικαιωµάτων, όχι όµως ο περιορισµός στο κελί, η
κατάργηση του επισκεπτηρίου ή ο έλεγχος της αλληλογραφίας.
Εκτός από τα προβλήµατα της υγιεινής, που απορρέουν από κακές
συνθήκες διαβίωσης των κρατουµένων, οξύ είναι και το πρόβληµα
της ιατρικής περίθαλψης. Υπάρχει έλλειψη σε ιατρικό προσωπικό,
αλλά πιστεύω ότι µε τις νέες προσλήψεις ίσως ληφθεί µέριµνα και
γι'αυτό.
Για τη βελτίωση της κατάστασης προτείνεται η πρόσληψη ιατρικού
και νοσηλευτικού προσωπικού, καθώς και η επέκταση κτιριακών
εγκαταστάσεων του νοσοκοµείου και γενικότερα η δηµιουργία
στοιχειωδών ιατρικών µονάδων και αναρρωτηρίων µέσα στις
κυριότερες φυλακές, µε τις βασικές ειδικότητες παθολόγων,
ψυχιάτρων, οδοντιάτρων επί µονίµου βάσεως.
Σηµαντικό στοιχείο επίσης, το οποίο πρέπει να αναφερθεί, είναι η
ειδική µέριµνα, που πρέπει να ληφθεί για το προσωπικό των
φυλακών. Το προσωπικό αυτό υστερεί τόσο ποσοτικά όσο και
ποιοτικά. Συγκεκριµένα από τις τρεις χιλιάδες τριακόσιες σαράντα
οκτώ οργανικές θέσεις έχουν καλυφθεί µόνο οι δύο χιλιάδες
ογδόντα πέντε -υπάρχουν δηλαδή χίλια διακόσια εξήντα τρία κενά-
ενώ δεν υπάρχουν πάρα πολλές ειδικότητες.
Είναι πολλά αυτά τα σηµεία, στα οποία θέλω να αναφερθώ, αλλά
θα πρέπει να σταθώ ιδιαίτερα τόσο στις νέες φυλακές, οι οποίες
έχουν ήδη εξαγγελθεί, αλλά παράλληλα µε την πιο πάνω λύση του
κτισίµατος των σωφρονιστικών εγκαταστάσεων θα πρέπει να δούµε
και άλλα ζητήµατα, όπως είναι η εγκατάσταση κάποιων κατηγοριών
κρατουµένων µειωµένης επικινδυνότητας σε στρατόπεδα εκτός
πόλεων, σε εγκαταλελειµµένους µοναστηριακούς χώρους, σε
παλαιά κτίρια του αναµορφωτηρίου Κορυδαλλού ή σε χώρους σε
εγκαταλελειµµένα χωρία, που θα µπορούσαν να ανακαινιστούν από
καταδίκους δράστες µέσης ή µικρής βαρύτητας αδικηµάτων και
επίσης σε χώρους υπερχρεωµένων ξενοδοχείων, που παραµένουν
κλειστά και σταδιακά καταρρέουν, ενώ θα µπορούσαν να
αξιοποιηθούν µε µικρό σχετικά κόστος.
Θέλω να πω, κύριε Υπουργέ -δεν έχουµε και δευτερολογία- ότι
αυτήν τη φορά θα πρέπει να διαψεύσουµε όλους εκείνους, οι οποίοι
λένε ότι τα πορίσµατα της Βουλής για διάφορα θέµατα παραµένουν
στα συρτάρια. Νοµίζω ότι έχετε την εµπειρία και τη βαθιά γνώση
του προβλήµατος και θα πρέπει αυτήν τη φορά, µε τη βοήθεια και
τη συµπαράσταση όλων των πτερύγων του Κοινοβουλίου -πιστεύω
ότι συµφωνούµε σ' αυτά τα µείζονος σηµασίας κοινωνικά
προβλήµατα- να αντιµετωπίσουµε την κατάσταση των φυλακών και
να δώσουµε λύση σε ένα πολύ µεγάλο και οξύ κοινωνικό
πρόβληµα.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι
Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας, Οικονοµικών και Εξωτερικών
κατέθεσαν σχέδιο νόµου: "Κύρωση του Πέµπτου Πρωτοκόλλου της
Γενικής Συµφωνίας για τις συναλλαγές στον τοµέα των Υπηρεσιών".
Παραπέµπεται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή.
Η συνάδελφος κ. Παρθένα Φουντουκίδου ζητά ολιγοήµερη άδεια
απουσίας στο εξωτερικό.
Εγκρίνει η Βουλή;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Η Βουλή ενέκρινε τη
ζητηθείσα άδεια.
Η κ. Μαριέτα Γιαννάκου Κουτσίκου έχει το λόγο.
ΜΑΡΙΕΤΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ ΚΟΥΤΣΙΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε και κύριοι
συνάδελφοι, τέσσερα χρόνια µετά την εργασία της επιτροπής για
την κατάσταση του σωφρονιστικού συστήµατος της χώρας και την
κατάσταση στις φυλακές γίνεται αυτή η συζήτηση. Το επισηµαίνω
αυτό ως απόδειξη του τρόπου που λειτουργούµε. Μια ολόκληρη
σειρά υπευθύνων Υπουργών, αρνήθηκε να συζητήσει στην ουσία το
πόρισµα της επιτροπής τα οποία είχε καταλήξει οµοφώνως σε πολύ
σηµαντικές προτάσεις.

'Οπως γνωρίζετε η επιτροπή αυτή δηµιουργήθηκε στις αρχές του
1994 µετά από πρόταση του τότε προέδρου της Νέας ∆ηµοκρατίας
κ. 'Εβερτ, ο οποίος προκλήθηκε µετά από επίσκεψή του στις
ελληνικές φυλακές, µετά από την κατάσταση που είδε εκεί µε τα
µάτια του. Χρειάστηκε νέα παρέµβαση του Προέδρου της Νέας
∆ηµοκρατίας κ. Καραµανλή, πριν από µερικούς µήνες, ώστε να
αρχίσουν να έρχονται στη Βουλή και να συζητούνται θέµατα που
έχουν σχέση µε πορίσµατα διακοµµατικών επιτροπών.
Είναι φανερό ότι στις διακοµµατικές επιτροπές στις οποίες
οµοφώνως αποφασίζουµε, όλοι οι Βουλευτές αισθάνονται πιο
ελεύθεροι να αναπτύξουν την προσωπική τους σκέψη και να
µεταχειριστούν τα επιστηµονικά δεδοµένα. Φαίνεται ότι αυτό δεν
αρέσει κάθε φορά στην Κυβέρνηση ή στις κυβερνήσεις. Φαίνεται
πως ο συνολικός τρόπος µε τον οποίο λειτουργεί το Κοινοβούλιο,
έρχεται σε αντίθεση µε τον τρόπο µε τον οποίο λειτουργούν οι
επιτροπές, οι οποίες στην ουσία καταλήγουν σε συµπεράσµατα
που συνθέτουν παρά αποδοµούν.
Εν πάση περιπτώσει όσα έχουν σχέση µε το σωφρονιστικό
σύστηµα της χώρας και µε την κατάσταση στις φυλακές
προβληµάτισαν και θα προβληµατίσουν και στο µέλλον. Είναι
βέβαιο ότι στη χώρα µας υπάρχουν ελάχιστες από τις υποδοµές
που πρέπει να υπάρχουν. Γι' αυτό και το τελευταίο διάστηµα µας
σοκάρει η φοβερή εγκληµατικότητα που υπάρχει σε σχέση µε το
παρελθόν, η µικροεγκληµατικότητα που αυξάνεται, η άνοδος της
χρήσης των ναρκωτικών, καθώς και οι πολλοί θάνατοι. Και εµείς,
ενώ γνωρίζουµε, έχουµε τον τρόπο αντιµετώπισης, διότι ξέρουµε
πώς αντιµετώπισαν αυτά τα προβλήµατα άλλες χώρες,
περιοριζόµαστε σε συζητήσεις και πάντως πολλά πράγµατα
ουσιαστικά δεν γίνονται. 'Οσα επιχειρούνται να γίνουν είναι κυρίως
σε νοµοθετικό επίπεδο.
∆εν υπάρχει µεγαλύτερη ψευδαίσθηση, κύριοι συνάδελφοι, από το
να νοµίζουµε ότι µπορούµε διά της νοµοθεσίας να δώσουµε
αυτοµάτως απάντηση στα προβλήµατα. Γι' αυτό και η ελληνική
Βουλή έχει καταστεί παραγωγός χιλιάδων νοµοθετηµάτων εκ των
οποίων τα περισσότερα δεν εφαρµόζονται και πάντως είναι πολύ
περισσότερο φιλόδοξα από τις δυνατότητες που υπάρχουν.
Η εργασία αυτής της επιτροπής βασίστηκε όχι µόνο στην ακρόαση
πάρα πολλών ειδικών ανθρώπων που εργάζονται στους ιδιαίτερους
τοµείς που αναφέρονται εδώ, αλλά και επιστηµόνων όπως των
καθηγητών κ.κ. Κουράκη και Φαρσεδάκη που θέλω να
µνηµονεύσω, διότι βοήθησαν στο να υπάρξει ένα πόρισµα µε πολύ
συγκροτηµένες προτάσεις. Θέλω επίσης να µνηµονεύσω την
εργασία του τότε προέδρου της επιτροπής κ. Κωνσταντίνου
Παπαπαναγιώτου που δυστυχώς δεν είναι ανάµεσά µας σ' αυτήν τη
Βουλή. Εργάστηκε πολύ και είχε στενή συνεργασία µε τα µέλη της
επιτροπής.
Σήµερα είναι φανερό ότι αποτελεί ερασιτεχνισµό το να ισχυριστούµε
ότι είναι δυνατό µε µέτρα καταστολής, µε τη δίωξη µόνο, να
ασκήσουµε µια πολιτική που να στοχεύει στον περιορισµό του
εγκλήµατος. Εάν ξεκινήσουµε από τις φυλακές, όπως τις είδε ο
προτείνων κ. 'Εβερτ, όπως τις είδαµε όλοι µας, δηλαδή σε ποια
κατάσταση βρίσκονται, θα µπορούσαµε να οδηγηθούµε σε πολύ
εύκολο συµπέρασµα: µε νοµοθετικά µέτρα να βρούµε τρόπο να
αποσυµφορήσουµε τις φυλακές. Είναι κλασική η άποψη, "ας
ψηφίσουµε νοµοσχέδιο περί αποσυµφόρησης των φυλακών",
δηλαδή, νοµοσχέδιο που πρώτον δεν σέβεται τις αποφάσεις που
έχουν ληφθεί από τη δικαστική αρχή όταν έχει επιβάλει ποινές
στους συγκεκριµένους κατηγορούµενους. ∆εύτερον, οδηγεί τους
δικαστές ώστε να επιβάλλουν πιθανώς πολύ αυστηρότερες ποινές
απ' αυτές που χρειάζονται, αφού γνωρίζουν εκ των προτέρων ότι οι
ποινές που επιβάλλουν θα µειωθούν κατά πολύ. Τρίτον, ανοίγει ο
δρόµος για παρεµβάσεις που έχουν σχέση µε τη νοµική προστασία,
µε τους δικηγόρους και άρα µε τα οικονοµικά µέσα που έχει ο
καθένας.
Η  θεωρία  "αντί  να  ανοίγουµε  φυλακές  πρέπει  να  ανοίγουµε
σχολεία"  ή  "γιατί  να  ανοίξουµε  φυλακές,  αφού  δεν  έχουµε
σχολεία",  έχει  πάψει  να  ισχύει.  Είναι  βέβαιο  ότι  πρέπει  να
ανοίξουµε  φυλακές  και  είναι απολύτως βέβαιο ότι άνθρωποι
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που καταδικάζονται σε στέρηση της ελευθερίας τους δεν
καταδικάζονται σε καµία περίπτωση σε στέρηση της αξιοπρέπειάς
τους.
Είναι, πάντως βέβαιο, ότι µόνο αναπαραγωγή του εγκλήµατος θα
γίνεται µέσα στις σηµερινές φυλακές, ότι κανένας σωφρονιστικός
στόχος δεν θα µπορεί να υπηρετηθεί, ακριβώς γιατί δεν υπάρχουν
συνθήκες που να εξασφαλίζουν στοιχειώδη ποιότητα ζωής, χωρίς
την οποία είναι αδύνατον να επιτευχθεί οποιοσδήποτε
σωφρονισµός.
Τα τελευταία χρόνια λόγω της τεράστιας µετακίνησης πληθυσµών
σε όλο τον κόσµο και της µετακίνησης των οικονοµικών
προσφύγων -µία υπόθεση που πλήττει τις διάφορες χώρες όπως
και τη δική µας, αλλά στην οποία απάντηση δεν είναι το κλείσιµο
των θυρών της χώρας ασφαλώς- παρατηρούµε και άλλης φύσεως
εγκλήµατα. Και εγκλήµατα που τελούνται µέσα στο συγκεκριµένο
χώρο αυτών των ατόµων και βέβαια, διάφορες στρεβλώσεις που
δηµιουργούνται και λόγω της διαφορετικής αντίληψης και
κουλτούρας, αλλά και ηθικής τάξης που επικρατεί στο περιβάλλον
αυτών των ανθρώπων.
Είναι, λοιπόν, ένα ζήτηµα πολύπλοκο που πρέπει να
αντιµετωπισθεί µε µία προληπτική αντιεγκληµατική πολιτική, γιατί το
ένα πρόβληµα ανακυκλώνει το άλλο. Παραδείγµατος χάρη, οι κακές
συνθήκες στις φυλακές, οι δυσµενείς διακρίσεις εις βάρος
ορισµένων φυλακισµένων, η ύπαρξη "νονών" και "προστατών" στις
φυλακές, που διευθύνουν το οργανωµένο έγκληµα µέσα από τις
φυλακές και που κάθε φορά, που το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης
επιχειρεί να δηµιουργήσει καλύτερες νέες υποδοµές, γίνεται και µία
ανταρσία και ζηµιές δισεκατοµµυρίων, πρέπει να µας
προβληµατίσουν σοβαρά. Ιδιαίτερα στο χώρο των ανηλίκων
κρατουµένων όπου εκεί είναι ό,τι τραγικότερο. Πάνω από το 70%
των ανηλίκων κρατουµένων υποτροπιάζουν και τελικά καταφεύγουν
σε παραβάσεις µείζονες και εποµένως, αργότερα συµπράττουν και
στο οργανωµένο έγκληµα. Αν σ' αυτό προσθέσετε τα παιδιά που τα
εκµεταλλεύονται οι ίδιοι οι γονείς τους κατά µεγάλο ποσοστό, τα
παιδιά στα φανάρια παραδείγµατος χάρη -γιατί δεν πρέπει να
κλείνουµε τα µάτια µας, οι γονείς κατά πλειοψηφία εκµεταλλεύονται
τα παιδιά αυτά- θα συνειδητοποιήσουµε ότι αυτά ειδικώς τα παιδιά,
τα οποία κερδίζουν πολλά χρήµατα για την ηλικία τους αυτήν τη
στιγµή στα φανάρια, δεν θα κερδίζουν τίποτα στα δεκαοχτώ τους,
γιατί θα είναι ανεκπαίδευτα και θα είναι αδύνατον να βρουν δουλειά.
Αυτό σηµαίνει ότι θα είναι ένας κατάλληλος χώρος, µια µάζα, από
την οποία θα µπορούν να αντλήσουν στελέχη όσοι διευθύνουν το
οργανωµένο έγκληµα, που υπάρχει στην Ελλάδα όσο και αν
ορισµένοι ισχυρίζονται ότι δεν υπάρχει. ∆εν υπάρχει φυσικά υπό τη
µορφή της µαφίας που υπάρχει στη Σικελία, όπου υπάρχει ο il Capo
di Capi, ο αρχηγός των αρχηγών, ο αρχηγός όλων, αλλά δεν
υπάρχει αµφιβολία ότι υπάρχει οργανωµένο έγκληµα.
Μία προληπτική αντιεγκληµατική πολιτική πρέπει να µεταχειρισθεί
µεθόδους και µέσα που είχαν αποτέλεσµα σε άλλες χώρες. Ενώ
δηλαδή εµείς καλούµεθα, µέσω αυτού του πορίσµατος
παραδείγµατος χάρη, να απεγκληµατοποιήσουµε ορισµένες
συµπεριφορές -ορισµένες προβληµατικές συµπεριφορές
καθηµερινές να µπορούν να τιµωρηθούν µε εναλλακτικούς
τρόπους, µε κοινωνική εργασία λόγου χάρη, µε πρόστιµο κ.ο.κ.- την
ίδια στιγµή υποστηρίζουµε την πολιτική της µηδενική ανοχής- της
zero toler ance, που εφαρµόστηκε σε µεγάλα αστικά κέντρα του
εξωτερικού, στη Νέα Υόρκη, στο Μόντρεαλ, στο Τορόντο, στο
Σικάγο, αλλά και σε πολλές πόλεις της Ευρώπης. Μία πολιτική που
θέλει να µην επιχειρεί η δίωξη µόνη της δήθεν να ασκήσει
προληπτική πολιτική -γιατί αυτό είναι αδύνατον- αλλά να
χρησιµοποιηθούν όλα τα κοινωνικά µέτρα που θέλουν οι
παραβατικές συµπεριφορές να σταµατούν στο χαµηλότερο δυνατό
σηµείο και να δίνονται ευκαιρίες στους ανθρώπους ώστε να
ενταχθούν στο σύστηµα.
Θα σας αναφέρω ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα, κύριοι
συνάδελφοι. Αυτά τα παιδιά που είναι στα φανάρια, δεν πάνε στο
σχολείο. Ο ελληνικός νόµος επιτάσσει ότι όλα τα παιδιά πρέπει να
πηγαίνουν στο σχολείο και ότι οι γονείς τους έχουν ποινικές
ευθύνες. ∆εν εφαρµόζεται όµως. Αν το ελληνικό κράτος είχε τη

στοιχειώδη πρόνοια να εφαρµόσει αυτήν την πολιτική, να επιβάλει
να πηγαίνουν τα παιδιά στο σχολείο, αυτό αµέσως, σηµαίνει µία
τελείως διαφοροποιηµένη ζωή για τα παιδιά που ζητούν να πάνε
σχολείο και φυσικά στοιχειωδώς άλλες προοπτικές.
Εποµένως, ακόµα και µε τα σηµερινά µέσα που διαθέτουµε, έχουµε
τρόπους να αντιµετωπίσουµε την κατάσταση ασκώντας µία τέτοια
πολιτική.
Στη Γερµανία παραδείγµατος χάριν, υπάρχουν περίπου πέντε
χιλιάδες σύλλογοι, µη κυβερνητικές οργανώσεις και φορείς, που
είναι σε θέση να κάνουν δυο πράγµατα, να παρέµβουν και να
στηρίξουν µια πολιτική µηδενικής ανοχής, µε κοινωνικές
παρεµβάσεις, ιδιαίτερα σε ανηλίκους και ταυτόχρονα σ'αυτούς
µπορούν να δεχθούν τους αποφυλακιζοµένους, προκειµένου να
τους βοηθήσουν, µε κάποιες ευκαιρίες για δουλειά και πάντως για
να δηµιουργήσουν µια ζωή καλύτερη απ'αυτήν που ζούσαν
προηγουµένως, πριν µπουν στη φυλακή, αλλά και µέσα στη
φυλακή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοθετικό πλαίσιο έχει τεράστια
σηµασία. Η ελληνική νοµοθεσία είναι γενικώς αυστηρή, όπως π.χ.
προβλέπει φυλάκιση για αδικήµατα που δεν έπρεπε να υπάρχει
φυλάκιση. Για ακάλυπτες επιταγές και όχι µεγάλων ποσών,
προβλέπεται φυλάκιση. Φαίνεται ότι το 1/7 από τους φυλακισµένους
σήµερα είναι στη φυλακή, γιατί δεν µπόρεσαν να εξαγοράσουν και
ποινή. Οι καταδίκες τους αφορούν σε κάτω από δυο χρόνια
φυλάκιση. ∆εν είχαν τη δυνατότητα να πληρώσουν και γι'αυτό
βρίσκονται εκεί.
Απ'την άλλη πλευρά, το νοµοθετικό πλαίσιο "κοροϊδεύει" τον εαυτό
του. 'Οπως είπα πριν, καλούνται οι δικαστές να είναι πάρα πολύ
αυστηροί. Από την αυστηρότητα που θα επιβάλλουν, εξαρτάται
πολλές φορές και η προαγωγή τους, αλλά η "δεύτερη" σκέψη τους
είναι απλή. Υπάρχουν ήδη νόµοι για την αποσυµφόρηση των
φυλακών, θα υπάρξουν ίσως και άλλοι και συνεπώς στην ουσία, οι
ποινές δεν είναι αυστηρές. Απ'την άλλη όµως δεν είναι σεβαστή και
δεν µπορεί να είναι σεβαστή η δικαιοσύνη, όταν έχει φαλκιδευτεί η
απόφασή της εκ των προτέρων.
Το νοµοθετικό πλαίσιο επίσης που ορίζει πώς θα λειτουργούν οι
φυλακές, πρέπει να έχει αντίκρυσµα. Αν δηλαδή θα υπάρχει κάθε
µέρα εισαγγελέας στη φυλακή και ανεξάρτητη διοικητική αρχή που
θα δίνει το δικαίωµα στους φυλακισµένους να εκφράσουν τα
παράπονά τους και να δείξουν τι πραγµατικά συµβαίνει εκεί και
ακόµα αν θα υπάρχει µηχανισµός, ώστε ανεξάρτητα οι άνθρωποι
αυτοί να λένε τη γνώµη τους, αφού από την αρχή τονίσαµε ότι η
στέρηση της ελευθερίας δεν συνιστά και στέρηση της αξιοπρέπειας,
και της ποιότητας ζωής.
Χαρακτηριστικό παράδειγµα, κύριοι συνάδελφοι, είναι ο νόµος για
την κατάρτιση και εκπαίδευση στις φυλακές. Αφού ο νόµος ήθελε
φιλόδοξα τους εργαζοµένους στις φυλακές να αµείβονται σύµφωνα
µε την εργατική νοµοθεσία, όπως ισχύει έξω, εν συνεχεία υπήρξε
αναστολή αυτών των παραγράφων, γιατί κάτι τέτοιο δεν ήταν
εφικτό. Από την αναστολή, όµως, µέχρι του σηµείου ένας
φυλακισµένος που δουλεύει επί δυο χρόνια να βγαίνει από τη
φυλακή και να παίρνει σαράντα πέντε χιλιάδες (45.000) αµοιβή για
την εργασία που έχει πραγµατοποιήσει, υπάρχει τεράστια
απόσταση.
Πάντως, µε βάση τα τελευταία µηνύµατα, συνήθως η έξοδος του
Σαββατοκύριακου από τις φυλακές, συνιστά και καλή ευκαιρία για
να εξαφανιστεί ο κρατούµενος, αφού ούτε ελπίδες έχει να
επανενταχθεί µια και όπως είπαµε πριν η κατάσταση στις φυλακές
πολλές φορές δηµιουργεί απειλή για τη σωµατική του ακεραιότητα,
αλλά και τη ζωή του.
Το  νοµοθετικό  πλαίσιο,  λοιπόν,  για  τη  λειτουργία  του
σωφρονιστικού  συστήµατος,  πρέπει  να  ανταποκρίνεται  στις
δυνατότητες,  αλλά  και  πρέπει  να  καλεί  σε  νέες  επενδύσεις  σε
ανθρώπινο  δυναµικό.  Φαίνεται  παρά  τις  προσπάθειες  που
έγιναν  -αν  έγιναν-  µέσα  στις  φυλακές  ώστε  να  υπάρξει
καλύτερης  ποιότητας  δυναµικό  ότι  τα  πράγµατα  είναι  πάρα
πολύ  δύσκολα.  Αν  τα  δούµε  στην ουσία τους, θα αντιληφθούµε
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ότι το να εργάζεται κανείς στις φυλακές, είναι ένα επάγγελµα µε
πολλή απαξίωση. Είναι ένα επάγγελµα που δεν αµείβεται καλά και
όπως όλα τα κοινωνικά επαγγέλµατα στις µέρες µας, δυστυχώς,
δεν δηµιουργούν κίνητρα στα άτοµα, ώστε να ενταχθούν σ'ένα
τέτοιο σύστηµα.
Θα έπρεπε, λοιπόν, να προωθήσουµε µακροπρόθεσµα αυτήν την
πολιτική που περιέγραψα στην αρχή την αντιεγκληµατική, που θέλει
τις κοινωνικές δοµές τις ανεξάρτητες αρχές, τη δικαιοσύνη και τη
δηµόσια τάξη, να συνεργάζονται µε στόχο όπως είπα πριν, τη
µείωση κατ'αρχήν της µικρο-εγκληµατικότητας, που θα αποτελέσει
γενεσιουργό αίτιο της µεγάλης εγκληµατικότητας.
Οι αποφυλακιζόµενοι, όπως, είπα πριν, υποτροπιάζουν. Συνήθως
δικτυώνονται µέσα στη φυλακή και αν δεν το θέλουν
υποχρεώνονται σ'αυτό. Οι ανήλικοι κρατούµενοι ακόµα
περισσότερο, πιέζονται και εκβιάζονται, αφού δεν υπάρχει
στοιχειώδης ιδιώτευση µέσα στη φυλακή και µ' αυτήν την έννοια
ευκολότερος δρόµος γι'αυτούς όταν βγουν, ιδιαίτερα όταν έχουν
απορριφθεί από το οικογενειακό περιβάλλον, είναι να οδηγηθούν σε
επανάληψη αυτών των πράξεων, αλλά µε µεγαλύτερη ένταση, αφού
έχουν πάρει ανάλογη "κατάρτιση" και "εκπαίδευση" µέσα στη
φυλακή για το πώς θα πραγµατοποιούν διάφορα εγκλήµατα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κατάρτιση και η εκπαίδευση, µε
βάση αυτά που ζητά η αγορά, δεν αρκούν για να βρει ένας
αποφυλακιζόµενος δουλειά. Θα πρέπει να υπάρχουν µηχανισµοί.
Ωστόσο µόνο τρεις µη κυβερνητικές οργανώσεις ασχολούνται µέχρι
σήµερα µε αυτό και µόνο εκατό περίπου άτοµα έχουν υποστηριχθεί
κατ' αυτόν τον τρόπο. ∆εν πρέπει να µείνει κενό γράµµα η
προσπάθεια για την εύρεση εργασίας στους πρώην χρήστες
ναρκωτικών και στους αποφυλακιζόµενους.
'Ενας αποφυλακιζόµενος, όσο καλές προθέσεις και αν έχει, δεν
µπορεί να σταθεί στα πόδια του χωρίς στοιχειώδη ασφάλεια και
βεβαιότητα ότι αντιµετωπίζεται όπως τα άλλα άτοµα και ότι
πραγµατικά του δίδονται ευκαιρίες. Εποµένως και εδώ δεν αρκεί το
νοµοθετικό πλαίσιο, ούτε τα χρήµατα που πιθανόν µπορούν να
εκταµιευθούν από το Κοινοτικό Ταµείο της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης,
για την επιδότηση της εργασίας τους σε επιχειρήσεις.
'Ενα από τα µεγαλύτερα προβλήµατα στις φυλακές είναι η
διακίνηση ναρκωτικών. Είναι από τα ευκολότερα πράγµατα το να
διακινήσει κανείς τα ναρκωτικά ή να περιπέσει κανείς από τη χρήση
ενός ναρκωτικού που θεωρείται πιο ανώδυνο σε ένα άλλο, αφού
πραγµατικά δεν υπάρχει ουσιαστική απασχόληση µέσα στις
φυλακές και γνωρίζετε ότι "αργία είναι µήτηρ πάσης κακίας" ενώ
ταυτόχρονα εµπλέκονται άτοµα που έχουν ελαφρές ποινές να
εκτίσουν µε άτοµα που έχουν σχέση µε το οργανωµένο έγκληµα.
Η ύπαρξη ναρκωτικών και η κυκλοφορία τους, το πρόβληµα του
AIDS και η υγειονοµική προστασία των φυλακιζοµένων είναι από τα
µεγαλύτερα προβλήµατα. Το είδαµε σε όλη την έκταση και το
µεγαλείο του στην υπόθεση Σορίν Ματέι.
Είναι σαφές ότι η ζωή των φυλακισµένων είναι πιο φθηνή. Εάν δεν
απαλλαγούµε από αυτήν την αντίληψη και δεν δούµε ότι έχουµε
απόλυτη ευθύνη για τους ανθρώπους αυτούς, πραγµατικά δεν θα
γίνει τίποτα. Είναι γνωστό ότι χρειάζονται εβδοµάδες και µήνες
συνεννόησης µε νοσοκοµεία, απαίτηση ειδικής φύλαξης για να
µεταφερθεί για απλή σκωλικοειδήτιδα κάποιος σε ένα νοσοκοµείο, ή
για να µεταφερθεί για κάτι πιο σοβαρό που δεν µπορεί να
αντιµετωπισθεί στο νοσοκοµείο των φυλακών.
'Ολα αυτά έχουν σχέση µε το κλίµα, κύριες και κύριοι συνάδελφοι.
Το ότι δεν θέλουν οι γιατροί να δουλέψουν στις φυλακές, έχει σχέση
µε το ότι το οργανωµένο έγκληµα αφήνεται να ανθεί µέσα στις
φυλακές. Ακόµα, ο Κορυδαλλός εξακολουθεί να υπάρχει µέσα σε
αστικό κέντρο και ενώ είναι φυλακή δικαστική, έγινε φυλακή για
βαρυποινίτες, οι οποίοι όσο πιο πολλά χρήµατα διαθέτουν τόσο πιο
καλό δικηγόρο έχουν και έτσι µεταφέρονται όλο και πιο πολύ µέσα
στην Αθήνα, για να εξακολουθούν να διακινούν ναρκωτικά και να
κινούν τα νήµατα του οργανωµένου εγκλήµατος.

Είναι, λοιπόν, άµεση ανάγκη να διατεθούν κεφάλαια ανεξάρτητα
από τις ανταρσίες και τις συνοµιλίες στο χώρο των φυλακών. Είναι
γνωστό ότι οι "φυλακές" θέλουν και φιλοδοξούν να διοικήσουν τη
δικαιοσύνη της χώρας, αυτό όµως δεν είναι δυνατόν. Παρόµοια
προβλήµατα έχουν πάρα πολλές χώρες και τα αντιµετώπισαν µε
απλά και συγκεκριµένα µέτρα.
Παραδείγµατος χάρη, στη Γαλλία οι τροµοκράτες, οι βιαστές µικρών
παιδιών και οι έµποροι ναρκωτικών -µιλώ για τους πραγµατικούς
εµπόρους- δεν παίρνουν άδεια από τις φυλακές και πάντως δεν
υπάρχουν νόµοι για την αποσυµφόρηση των φυλακών, αλλά
υπάρχουν αποφάσεις που παίρνει κάθε χρόνο ο Πρόεδρος της
∆ηµοκρατίας µε εισήγηση του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και οι
απαλλαγές για καλή διαγωγή δίνονται κάθε χρόνο µέχρι τέσσερις
µήνες. ∆εν γνωρίζει, λοιπόν, ο κρατούµενος αν τον επόµενο χρόνο
θα έχει προταθεί για µείωση ποινής.
'Οταν εδώ εµείς του λέµε ότι στα τόσα χρόνια όσους και αν έχει
δολοφονήσει θα µπορεί να κάνει αίτηση για να βγει έξω, µην
περιµένετε να λειτουργήσει ούτε το σύστηµα της δικαιοσύνης, όσο
αυστηρές και αν είναι οι ποινές των δικαστών, ούτε τίποτα.
Χρειάζεται να γίνουν πολλά πράγµατα από πολλούς ανθρώπους,
επί πολύ χρόνο, µε πιθανώς πενιχρά αποτελέσµατα. Αλλά πρέπει
να τα κάνουµε. Αυτά πάντως που πρέπει να κάνουµε δεν έχουν
σχέση ούτε µε τις επόµενες εκλογές ούτε µε τη φιλοδοξία των
κοµµάτων να ξανακυβερνήσουν. Είναι πολιτικές µακροπρόθεσµες,
που στοχεύουν στην ποιότητα ζωής και στην προοπτική, που
θέλουν να εµποδίσουν την πλειοψηφία του συνόλου να περιπέσει
σε τέτοιες συµπεριφορές και θέλουν να εξασφαλίσουν µία καλύτερη
κοινωνία και µεγαλύτερη κοινωνική συνοχή, γιατί και η
µικροεγκληµατικότητα και το οργανωµένο έγκληµα στην ουσία
πλήττουν ευθέως την κοινωνική συνοχή αλλά και την εθνική
ασφάλεια της χώρας.
Αυτά όλα αλλά και άλλα ζητήµατα όπως η ειδική µεταχείριση των
γυναικών κρατουµένων όπως το να µη ζουν παιδιά στις φυλακές
εξετάσθηκαν απ' αυτή την επιτροπή.
Κύριε Υπουργέ, σας καλώ να πάρετε αποφάσεις σε σχέση µε αυτά,
όχι να φτιάξετε νέους νόµους. Και να συµφωνήσουµε όλοι µαζί ότι
βήµα προς βήµα ανεξάρτητα από το ποιος είναι στην εξουσία
πραγµατικά θα ακολουθηθεί µια αντεγκληµατική πολιτική.
Επαναλαµβάνω δεν υπάρχει µεγαλύτερος ερασιτεχνισµός από το
να θεωρούµε ότι η δίωξη και η δηµόσια τάξη είναι δυνατόν να µας
εξασφαλίσουν µία τέτοια πολιτική και να µειώσουν το έγκληµα στο
µέλλον. Η υπόθεση αυτή αφορά τον κοινωνικό χώρο, είναι γενική
κυβερνητική πολιτική, δεν είναι υπόθεση δύο υπουργείων και έχει
σχέση φυσικά µε τον τρόπο που αντιµετωπίζουµε τον άνθρωπο.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Το λόγο έχει ο κ.
Κόρακας εκ µέρους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κύριοι Βουλευτές, το πόρισµα που συζητάµε
σήµερα είναι ένα πόρισµα που βγήκε πριν από τέσσερα χρόνια,
κάτι παραπάνω από τέσσερα χρόνια, και βεβαίως τα στοιχεία που
αναφέρονται σε αυτό είναι τα στοιχεία της εποχής εκείνης. ∆εν
έχουµε δυστυχώς νεότερα στοιχεία, εκτός από ένα, ότι το 1994 το
σύνολο των φυλακισµένων ήταν περίπου έξι χιλιάδες τετρακόσιοι,
ενώ τώρα είναι έξι χιλιάδες εξακόσιοι, παρά τα ορισµένα µέτρα για
αποσυµφόρηση των φυλακών που πάρθηκαν και που αν µας πάρει
ο χρόνος θα αναφερθούµε.
Η επιτροπή δούλεψε πράγµατι σε εντατικούς ρυθµούς, έκανε
επανειληµµένες συνεδριάσεις, είχε ακροάσεις δεκάδων
παραγόντων, φορέων κλπ. ∆ιετέλεσε πράγµατι ένα αξιόλογο έργο
µε τεράστια βαρύτητα, τόσο ως προς τις εκτιµήσεις της
υπάρχουσας κατάστασης όσο και ως προς τις προτάσεις για τη
βελτίωση του σωφρονιστικού µας συστήµατος.
Κατ' αρχήν, διαπιστώσεις ως προς την κατάσταση των
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φυλακών:
Στην Ελλάδα έχουµε είκοσι πέντε φυλακές, από τις οποίες είκοσι
µία είναι κλειστού τύπου και τέσσερις αγροτικές και, όπως είπαµε, ο
συνολικός αριθµός σήµερα είναι περίπου έξι χιλιάδες εξακόσιοι
κρατούµενοι για µία χωρητικότητα τεσσάρων χιλιάδων τριακοσίων
τριάντα περίπου. ∆ηλαδή έχουµε υπερπληθυσµό.
Ιδιαίτερα προβληµατική από πλευράς διαβίωσης κρατουµένων,
αλλά και υπερπληθυσµού, είναι η δικαστική φυλακή Κορυδαλλού,
όπου ο αριθµός των εγκλείστων ξεπερνά τους χίλιους διακόσιους
ογδόντα για µία χωρητικότητα τετρακοσίων ογδόντα.
∆εν υπάρχει διαχωρισµός κρατουµένων. Η κράτηση γίνεται
αδιακρίτως ηλικίας ή είδους των αδικηµάτων για τα οποία έχουν
καταδικαστεί ή κατηγορούνται, ανεξάρτητα αν είναι υπόδικοι ή
κατάδικοι.
∆εν υπάρχει επίσης διαχωρισµός και ιδιαίτερη µεταχείριση των
εξαρτηµένων από ναρκωτικές ουσίες ατόµων. 'Ετσι, οι φυλακές
λειτουργούν αντικειµενικά ως χώροι εκκόλαψης νέων πιο βαριά
εγκληµατούντων ατόµων.
Ως προς τα δικαιώµατα των κρατουµένων:
Γενικότερα τα συνταγµατικά δικαιώµατα των κρατουµένων
περιορίζονται σηµαντικά, ενώ ο εγκλεισµός τους θα πρέπει να
κατατείνει µόνο στη στέρηση της φυσικής τους ελευθερίας.
Οι συνθήκες επικοινωνίας µε το οικογενειακό και φιλικό περιβάλλον
δεν είναι καλές και υπάρχουν µια σειρά αρνητικές καταστάσεις.
Οι συνθήκες διαβίωσης των κρατουµένων στις φυλακές:
'Εχουµε συγκέντρωση κρατουµένων σε ένα κελί, έλλειψη άθλησης
και άσκησης, έλλειψη καθηµερινής υγιεινής, λουτρά κλπ. δεν
υπάρχουν συχνά, έλλειψη βιβλίων και γενικά δραστηριοτήτων που
θα τους απέτρεπαν από το να αισθάνονται ως απόβλητοι.
Ελλιπέστατη είναι η ιατρική περίθαλψη και είναι χαρακτηριστικό ότι
το νοσοκοµείο του Κορυδαλλού, το οποίο λειτουργεί περισσότερο
ως ιατρικός σταθµός, δεν έχει παρά τρείς µονίµους γιατρούς, δύο
γιατρούς γενικής ιατρικής ή παθολόγους, δεν θυµάµαι, και έναν
οδοντογιατρό.
Το προσωπικό των φυλακών υστερεί τόσο ποσοτικά όσο και
ποιοτικά.
Στο πόρισµα αναφέρεται ότι προβλέπονται δύο χιλιάδες διακόσιες
πενήντα οργανικές θέσεις µε παλιό οργανισµό και έχουν καλυφθεί
οι χίλιες επτακόσιες πενήντα µόνο. ∆εν υπάρχουν ειδικότητες,
όπως ψυχολόγοι, κοινωνιολόγοι, εγκληµατολόγοι, τουλάχιστον για
ορισµένους δεν υπάρχουν αρκετές, και υπάρχουν ελάχιστοι
κοινωνικοί λειτουργοί. Οι υπάρχοντες υπάλληλοι δεν µπορούν στην
ουσία να χαρακτηριστούν ως σωφρονιστικοί, αφού δεν έχουν τη
σχετική παιδεία και κατάρτιση.
Σε ό,τι αφορά την επαγγελµατική κατάρτιση και την εργασία των
κρατουµένων:
Πρέπει να πούµε ότι ως προς την κατάρτιση είναι µάλλον µηδαµινή.
Υπάρχει ένα υποτυπώδες εργαστήριο βιβλιοδεσίας που
απασχολούσε τότε τριάντα ανθρώπους, ένα µικρό ταπητουργείο και
ένα µικρό κοσµηµατοποιείο µε µερικές µονάδες απασχολουµένων
στις φυλακές των γυναικών και τίποτα παραπάνω.
Ως προς την εργασία έχουµε δύο χιλιάδες εργαζόµενους, από τους
οποίους οι χίλιοι είναι στις αγροτικές φυλακές και οι άλλοι σε
βοηθητικές εργασίες, µαγειρεία κλπ.
Ως προς τη µέριµνα για τους αποφυλακιζόµενους: διαπίστωση είναι
ότι η βοήθεια και η µέριµνα προς τους αποφυλακιζόµενους είναι
υποτυπώδης, ιδιαίτερα από την πλευρά της πολιτείας.
'Οταν πρόκειται να αποφυλακισθεί κάποιος, του δίνουν απλώς
κάποια χρήµατα, που ενδεχοµένως συγκέντρωσε ο ίδιος ως
εργαζόµενος. 'Εαν έχει δυο χρόνια φυλακή, γύρω στις σαράντα
πέντε χιλιάδες (45.000) ή κάποια ψίχουλα από τον ΟΑΕ∆, περίπου
είκοσι επτά χιλιάδες, δεν θυµάµαι ακριβώς πόσο.
∆εν γίνεται καµία προσπάθεια για εξεύρεση εργασίας στους
αποφυλακισµένους, από κοινωνική υπηρεσία φυλακής, παρά το
γεγονός ότι από το 1984 υπάρχουν προγράµµατα του ΟΑΕ∆ για

εργοδότες που απασχολούν αποφυλακιζόµενους.
Οι µόνες προσπάθειες για εξεύρεση εργασίας και περίθαλψης για
αποφυλακιζόµενους, µε περιορισµένη εµβέλεια, γίνονται από δύο-
τρεις ιδιωτικούς φορείς, όπως ΟΝΙΣΙΜΟΣ από το 1982, ΑΡΣΙΣ από
το 1992 και Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης, που αφορά εκατό το πολύ
άτοµα.
Αποδιωγµένοι απ'όλους και χωρίς δουλειά κατρακυλάνε οι
αποφυλακιζόµενοι εκ νέου στο έγκληµα και µάλιστα στο
οργανωµένο, αξιοποιώντας φυσικά τη συναναστροφή τους µε
εµπειρότερους εγκληµατίες στις φυλακές.
Τα στοιχεία της Στατιστικής Υπηρεσίας λένε ότι 45% όσων
καταδικάζονται ετησίως σε φυλάκιση άνω του ενός έτους είναι
υπότροποι. Ορισµένοι µιλάνε και για 70%.
Σχετικά µε τη µεταχείριση εξαρτηµένων µε ναρκωτικές ουσίες
ατόµων, θέλουµε να υπενθυµίσουµε ότι η θέση του Κ.Κ.Ε. είναι ότι
δεν επιτρέπεται να γίνει διαχωρισµός σε σκληρά και µαλακά
ναρκωτικά, ούτε φυσικά και αποποινικοποίηση των λεγόµενων
µαλακών ναρκωτικών ή τη χρησιµοποίηση των υποκατάστατων και
κύρια της µεθαδόνης.
Από έξι χιλιάδες εξακόσιους κρατούµενους, το 1/3 περίπου είναι
παραβάτες του νόµου περί ναρκωτικών. Πολλοί έχουν τελέσει
αδικήµατα υπό την επήρεια τοξικών ουσιών ή και εξαρτηµένοι.
Η υπάρχουσα υποδοµή δεν αφήνει περιθώρια για διαφορετική
µεταχείριση των ατόµων αυτών που διαβιούν από κοινού µε τους
άλλους κρατούµενους ή µε ψυχασθενείς στο ψυχιατρείο των
φυλακών. ∆εν υπάρχουν ειδικά θεραπευτήρια, όπως θα έπρεπε,
για τους εξαρτηµένους, για τη θεραπεία τους ούτε εφαρµόζεται
κάποιο πρόγραµµα απεξάρτησης. Πολλοί κρατούµενοι γίνονται
τοξικοµανείς µέσα στις φυλακές.
'Οσον αφορά την αντεγκληµατική πολιτική και την πρόληψη,
πρόκειται για έναν τοµέα κρατικής κυρίως και κοινωνικής
δραστηριότητας, που έχει παραµεληθεί εξαιρετικά στη χώρα µας.
Για παράδειγµα, το Συµβούλιο Πρόληψης της Εγκληµατικότητας,
όπως θεσπίστηκε µε το ν. 1738/1987, δεν έχει λειτουργήσει σχεδόν
ποτέ ή καθόλου. ∆εν υπάρχουν κέντρα πρόληψης µε αποστολή την
ενηµέρωση του κοινού και την παροχή βοήθειας σε άτοµα υψηλού
κινδύνου.
Σε ό,τι αφορά την απονοµή της δικαιοσύνης, υπάρχει µεγάλη
διαφοροποίηση στην επιβολή των ποινών από το ένα δικαστήριο
στο άλλο. Χρονοβόρες διαδικασίες εκδίκασης των ποινικών
υποθέσεων, µεγάλος αριθµός υποδίκων κρατουµένων, κατά κόρον
προσφυγή των δικαστών στο µέτρο της προσωρινής κράτησης.
Τι προτείνει η επιτροπή; Κατ'αρχήν δίνει ένα πρώτο συµπέρασµα.
Συµπεραίνει η επιτροπή ότι το σωφρονιστικό σύστηµα υπάρχει µεν,
αλλά δεν λειτουργεί. Στις φυλακές γίνεται µόνο φύλαξη
κρατουµένων και όχι σωφρονισµός και βελτίωσή τους. Ως βασικοί
λόγοι αναφέρονται η έλλειψη κατάλληλης κτιριακής υποδοµής, η
έλλειψη προσωπικού, αλλά κυρίως η ελλειπής κατάρτιση και
εκπαίδευσή του, καθώς και το ζήτηµα του µεγάλου οικονοµικού
κόστους εφαρµογής των σωφρονιστικών προγραµµάτων.
Η επιτροπή θεωρεί ως βασική υποχρέωση, απέναντι στην
πολιτιστική ιστορία της χώρας µας, την εξύψωση του
σωφρονιστικού µας συστήµατος σε ένα ικανοποιητικό επίπεδο και
επισηµαίνει -θα σας το διαβάσω- ότι:
"Επιβάλλεται, ανεξάρτητα από την εκάστοτε δηµοσιονοµική
πολιτική, να γίνουν όλες οι απαραίτητες δαπάνες για τη βελτίωση
του σωφρονιστικού συστήµατος, αφού οι δαπάνες αυτές ασφαλώς
αντισταθµίζονται και µε το παραπάνω από το όφελος που θα έχει η
κοινωνία µας µακροπρόθεσµα µε τη µείωση της εγκληµατικότητας".
'Αρα "δει δη χρηµάτων ..." για τη βελτίωση του σωφρονιστικού µας
συστήµατος. Πριν απ'όλα χρήµατα.
Η επιτροπή θεωρεί ως κεφαλαιώδη προϋπόθεση για τη βελτίωση
της λειτουργίας του σωφρονιστικού συστήµατος, την αναβάθµιση
της υλικοτεχνικής υποδοµής και την κάλυψη ποιοτικά και ποσοτικά
των αναγκών σε προσωπικό.
'Οσον αφορά την αναβάθµιση της υλικοτεχνικής υποδοµής,
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η επιτροπή προτείνει τη διάθεση των απαραίτητων κονδυλίων για
την κτιριακή βελτίωση των υφισταµένων φυλακών και για την
ανέγερση νέων και προτείνει µάλιστα, την αξιοποίηση και του
έµψυχου δυναµικού τότε, της γνώσης και της ειδικότητας των ίδιων
των φυλακισµένων, σε συνεργασία βεβαίως µε τις υπηρεσίες του
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και τα αντίστοιχα τµήµατα των Α.Ε.Ι.
Οι εγκαταστάσεις αυτές θα είναι κυρίως χώροι για εργαστήρια ή
βιοτεχνικές µονάδες άθλησης και ψυχαγωγίας καθώς και χώροι για
ηµιελεύθερη διαβίωση των κρατουµένων. Το σχέδιο αυτό
επέκτασης των αγροτικών φυλακών, όπως προτείνει η επιτροπή,
πρέπει να στοχεύει και στην ύπαρξη µικρών µονάδων κράτησης
από τις οποίες η καθεµιά να µην έχει χωρητικότητα µεγαλύτερη των
εκατόν πενήντα µε διακόσιους κρατούµενους.
'Οσον αφορά το ζήτηµα της κάλυψης, ποιοτικής και ποσοτικής, των
αναγκών σε προσωπικό, η επιτροπή έκανε συγκεκριµένες
προτάσεις. Για παράδειγµα, για την αντιµετώπιση του προβλήµατος
της ελλιπέστατης ιατρικής περίθαλψης των κρατουµένων, πρότεινε
πρόσληψη επιπλέον ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού,
επέκταση των κτιριακών εγκαταστάσεων του Νοσοκοµείου
Κορυδαλλού, τη δηµιουργία στοιχειωδών ιατρικών µονάδων και
αναρρωτηρίου µέσα στις κυριότερες φυλακές, µε τις βασικές
ειδικότητες επί µονίµου βάσεως µε τον αναγκαίο εξοπλισµό, κάτι
σαν εξωτερικά ιατρεία. Πρότεινε επίσης, στελέχωση µε
εξειδικευµένους επιστήµονες που λείπουν, όπως ψυχολόγους,
κοινωνιολόγους, εγκληµατολόγους και πρόσληψη περισσότερων
κοινωνικών λειτουργών.
'Οσον αφορά το φυλακτικό προσωπικό, η επιτροπή πρότεινε να
παρέχεται στο προσωπικό των σωφρονιστικών καταστηµάτων
εξειδικευµένη µόρφωση, κατάρτιση µέσα από δηµόσιες σχολές
επιπέδου Τ.Ε.Ι. και ειδικότερα, ως προς τα διευθυντικά στελέχη,
διαρκής επιµόρφωση από πανεπιστηµιακούς τοµείς και εργαστήρια
εγκληµατολογίας που λειτουργούν. Ιδιαίτερη σηµασία δίνει η
επιτροπή στη διαδικασία πρόσληψης αυτού του προσωπικού µέσω
πανελληνίων εξετάσεων, όπως γίνεται για παράδειγµα, τώρα πια
και στην Ελληνική Αστυνοµία.
Η επιτροπή θεωρεί ότι η πολιτεία πρέπει να οργανώσει τις φυλακές
της χώρας σε µονάδες παραγωγικές µέσα στις οποίες να µπορούν
οπωσδήποτε να εργάζονται όσοι κρατούµενοι επιθυµούν,
εκτιµώντας τη σηµασία που έχει για τη ζωή των κρατουµένων, αλλά
και στη σωφρονιστική τους εξέλιξη, η επαγγελµατική τους
απασχόληση και κατάρτιση.
'Ετσι η επιτροπή προτείνει συγκεκριµένα: Πρέπει η εργασία των
κρατουµένων να τους εξασφαλίζει µισθό και ασφάλιση. Η εργασία
πρέπει να καλύπτει τοµείς που λειτουργούν συµπληρωµατικά προς
την αγορά εργασίας, να υπάρξουν προγράµµατα επαγγελµατικής
κατάρτισης, σε συνδυασµό µε προγράµµατα επιµόρφωσης τύπου
ανοικτού πανεπιστηµίου. Να ληφθούν άµεσα µέτρα για την
αντιµετώπιση του αναλφαβητισµού και όσοι θέλουν να συνεχίσουν
τις σπουδές τους µέσα από τη φυλακή. Για την αποτελεσµατική
οργάνωση της εργασίας στις φυλακές, πρότεινε να προβλεφθεί η
θέση οικονοµικού διευθυντή.
Κατά δεύτερο λόγο, η επιτροπή βλέπει το ζήτηµα της
αποσυµφόρησης των φυλακών. Γι'αυτήν προτείνει συγκεκριµένα και
προσεκτικά βήµατα τόσο σε νοµοθετικό όσο και σε επίπεδο
απονοµής της δικαιοσύνης.
Σε νοµοθετικό επίπεδο προτείνει τη λεγόµενη χρήση του θεσµού
της υφ'όρου απόλυσης διαφόρων κατηγοριών κρατουµένων, όχι
όµως µε το δικαιολογητικό, αφού δεν έχουµε θέσεις στις φυλακές ας
βγάλουµε και µερικούς, αλλά µε βήµατα προσεκτικά και έπειτα από
εξέταση κάθε περίπτωσης ξεχωριστά.
Προτείνει επίσης, τον εγκλεισµό στη φυλακή µόνον εκείνων που οι
πράξεις τους αποτελούν πραγµατικά κίνδυνο για την κοινωνία.
Χρειάζεται εποµένως, απεγκληµατοποίηση πολλών µορφών
συµπεριφοράς που σήµερα είναι εγκληµατοποιηµένες, αν µπορώ
να πω έτσι.
Να εφαρµοστούν στη χώρα µας εναλλακτικές ποινές πέρα από τη
φυλάκιση και τη χρηµατική ποινή.

Σε επίπεδο απονοµής δικαιοσύνης, η επιτροπή προτείνει ταχεία
εκδίκαση όλων των υποθέσεων και τη δηµιουργία ειδικότερα
τµηµάτων ταχείας διαδικασίας για τις υποθέσεις εκείνες που έχει
απαγγελθεί προσωρινή κράτηση ή εκκρεµεί έφεση του
καταδικασθέντος. Αυτό προϋποθέτει την πρόσληψη φυσικά
πρόσθετου αριθµού δικαστικών λειτουργών.
Επίσης να συνειδητοποιήσουν οι δικαστές ότι µε βάση τις
νοµοθετικές ρυθµίσεις έχουν οριοθετηθεί µε συγκεκριµένο τρόπο οι
προϋποθέσεις που απαιτούνται για την επιβολή της προσωρινής
κράτησης και προβλέπεται η επιβολή της ως εξαίρεση και όχι ως
κανόνας, όπως συνηθίζεται σήµερα.
Ως προς τον εκδηµοκρατισµό στη διοίκηση της φυλακής, η
επιτροπή προτείνει να βρίσκεται στη φυλακή κάθε µέρα σε οκτάωρη
βάση εισαγγελέας, ή καλύτερα δικαστής, ο οποίος θα επιλαµβάνεται
των ζητηµάτων. Προτείνεται επίσης να υπάρχει ένα συµβούλιο
εποπτείας της φυλακής, που θα αποτελείται από τον διευθυντή της
φυλακής, δικαστή εκτέλεσης ποινών, εκπρόσωπο σωφρονιστικών
υπαλλήλων, ψυχολόγο ή ψυχίατρο, εκπρόσωπο του ΟΤΑ στην
περιφέρεια του οποίου βρίσκεται η φυλακή, εκπρόσωπο του
τοπικού δικηγορικού συλλόγου και εκπρόσωπο του τοπικού
ανώτατου εκπαιδευτικού ιδρύµατος. Το συµβούλιο αυτό θα
εξασφαλίζει την ενεργό επαφή του κρατούµενου µε τους
κοινωνικούς φορείς, αλλά και τον κοινωνικό έλεγχο και την εποπτεία
της καλής λειτουργίας της φυλακής.
Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ την ανοχή σας. ∆εν θα υπάρξει άλλος
οµιλητής από τη δική µας πλευρά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Μικρή ανοχή,
ευχαρίστως. Μεγάλη, όχι.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Και επειδή δεν υπάρχει δευτερολογία, κύριε
Πρόεδρε, θέλω να τελειώσω.
Ως προς την εφαρµοζόµενη κυβερνητική πολιτική, είναι γεγονός ότι
δεν διατίθενται τα απαραίτητα κονδύλια. Η λιτότητα που
χαρακτηρίζει τις κοινωνικές δαπάνες γενικότερα των
προϋπολογισµών όλων των προηγούµενων ετών, αλλά και του
προϋπολογισµού που θα συζητήσουµε σε λίγο, πλήττει και τον
τοµέα της δικαιοσύνης.
Για παράδειγµα, στον προϋπολογισµό του 1998 οι δαπάνες του
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης προβλεπόταν να αυξηθούν κατά 4,7%,
όταν ο πληθωρισµός στο τέλος του '97 έτρεχε µε πάνω από 5%.
∆ηλαδή, ουσιαστικά είχαµε µείωση σε πραγµατικές τιµές. Αλλά και
για τον προϋπολογισµό του 1999 προβλέπεται για το Υπουργείο
∆ικαιοσύνης αύξηση των κονδυλίων κατά 2,6%, σε σχέση µε τον
προϋπολογισµό του προηγούµενου έτους, που όµως σε σχέση µε
τα διατεθέντα κονδύλια του 1998 θα έχουµε αύξηση λίγο πάνω από
το 1,5%. Και τούτο, όταν ο πληθωρισµός στο τέλος του 1998 θα
ξεπερνά το 4%. 'Ετσι πάλι θα έχουµε µείωση των κονδυλίων σε
πραγµατικές τιµές.
'Οσον αφορά το ζήτηµα της υλικοτεχνικής υποδοµής. Χρειάστηκε να
περάσουν είκοσι ένα χρόνια -αφού η τελευταία φυλακή, ο
Κορυδαλλός, χτίστηκε το 1967- για να ξεκινήσει ένα µεγάλο
πρόγραµµα ανέγερσης µεγάλων φυλακών, καθώς και ανάπλασης
και βελτίωσης της ήδη υπάρχουσας υποδοµής.
Προβλέπεται, λοιπόν, η κατασκευή οκτώ νέων φυλακών, συνολικού
κόστους περίπου πενήντα δισεκατοµµυρίων (50.000.000.000),
όπως γράφτηκε στον Τύπο. Μάλιστα, το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης
υπερηφανεύεται ότι το πρόγραµµα θα έχει ολοκληρωθεί µέχρι το
2000. 'Οµως, τα κονδύλια που διατίθενται από το πρόγραµµα
δηµοσίων επενδύσεων καθιστούν ανέφικτο τον παραπάνω στόχο.
Είναι χαρακτηριστικό  ότι  στον  προϋπολογισµό  του  1997
προβλεπόταν  κονδύλι  τριακοσίων  εκατοµµυρίων  (300.000.000),
στον  προϋπολογισµό  του  1998  προβλεπόταν  κονδύλι  οκτώ
δισεκατοµµυρίων  (8.000.000.000)  από  τα  οποία  διατέθηκαν
µόλις  δύο  δισεκατοµµύρια  επτακόσια  εκατοµµύρια
(2.700.000.000)  και στον  προϋπολογισµό  του  1999  προβλέπεται
κονδύλι  πέντε  δισεκατοµµυρίων  εννιακοσίων  εκατοµµυρίων
(5.900.000.000).  Καταλαβαίνετε  ότι  µε  τέτοιους  ρυθµούς  ούτε
σε  δέκα  χρόνια  δεν  πρόκειται  να  εκτελεστεί  αυτό  το
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πρόγραµµα.
Επίσης,  όσον  αφορά  τις  συνθήκες  διαβίωσης  των  κρατουµένων
στις  φυλακές,  αυτές  δεν  είναι  καθόλου  καλές  και  δεν
προβλέπεται  και  σοβαρή  βελτίωση.  Αναφέρω  για  παράδειγµα:
Προϋπολογισµός  του  1998.  Για  προµήθεια  αθλητικών  ειδών  και
ειδών  ψυχαγωγίας  ένα  εκατοµµύριο  (1.000.000)  δραχµές.
Προϋπολογισµός  του  1999.  Για  τον  ίδιο  σκοπό  ένα
εκατοµµύριο  (1.000.000)  δραχµές.  Προϋπολογισµός  του  1998.
Για  προµήθεια  ειδών  εργαστηρίου  δεκαεπτά  εκατοµµύρια
(17.000.000)  δραχµές  µόνο.  Το  1999  πάλι  δεκαεπτά
εκατοµµύρια  (17.000.000)  δραχµές,  δηλαδή  µείωση.
Προϋπολογισµός  του  1998.  Για  προµήθεια  υγειονοµικού,
φαρµακευτικού  εξοπλισµού  τριακόσια  επτά  εκατοµµύρια
(307.000.000)  δραχµές.  Για  το  1999,  το  ίδιο  ποσό,  δηλαδή
µείωση.
Εξακολουθούν  επίσης  να  είναι  σε  αναστολή  εφαρµογής  θεσµοί
όπως  ο  θεσµός  της  ηµιελεύθερης  διαβίωσης  κρατουµένων  και
η  οργάνωση  εργασίας  των  κρατουµένων,  που  προβλέπονται
από  το  Σωφρονιστικό  Κώδικα,  αλλά  εξακολουθούν  να  µην
εφαρµόζονται,  γιατί  απαιτούν  την  ύπαρξη  χώρων  και
κονδυλίων  που  δεν  υπάρχουν.  'Ετσι  όµως  δεν  µπορεί  να
λειτουργήσει  το  σωφρονιστικό  σύστηµα  µε  την  έννοια  του
σωφρονισµού  και  της  προσπάθειας  επανένταξης  των
κρατουµένων.
Η  ιατροφαρµακευτική  περίθαλψή  τους  παραµένει  φυσικά
υποτυπώδης.
Τέταρτον,  από  άποψη  κάλυψης  των  αναγκών  ποιοτικά  και
ποσοτικά  σε  προσωπικό,  τόσο  φυλακτικό  όσο  και  εξειδικευµένο
επιστηµονικό,  η  κατάσταση  δεν  βελτιώνεται.  Είναι
χαρακτηριστικό  ότι  ενώ  προβλέπεται  να  λειτουργήσουν  είκοσι
εννέα  νέα  προγράµµατα  στο  Υπουργείο  ∆ικαιοσύνης,
προβλέπεται  µηδενική  αύξηση  προσλήψεων.  'Ετσι  τα  κενά  του
φυλακτικού  και  επιστηµονικού  προσωπικού  που  χρειάζεται,  δεν
πρόκειται  για  µια  ακόµη  χρονιά  να  καλυφθούν.
Το  αίτηµα  για  αξιοκρατική  πρόσληψη  και  ουσιαστική
επιµόρφωση  των  σωφρονιστικών  υπαλλήλων  παραπέµπεται,
επίσης,  στις  καλένδες.  Και  εδώ  επιβάλλεται  φυσικά  η  µόρφωση
σε  επίπεδο  Τ.Ε.Ι.,  όπως  ήδη  είπαµε.
Από  άποψη  ταχύτητας  στην  απονοµή  δικαιοσύνης,  υπάρχουν
σοβαρότατα  προβλήµατα.  Για  την  αντιµετώπισή  τους,  είναι
αναγκαίοι  τρεις  παράγοντες.
(Στο  σηµείο  αυτό  κτυπάει  το  κουδούνι  λήξεως  του  χρόνου
οµιλίας  του  κυρίου  Βουλευτή)
Σας  ζήτησα  µία  ανοχή,  κύριε  Πρόεδρε.
Χρειάζεται  αύξηση  των  προσλήψεων  δικαστικών  λειτουργών,
ολοκλήρωση  του  προγράµµατος  µηχανοργάνωσης  των
δικαστηρίων,  βελτίωση  της  κτιριακής  υποδοµής  των
δικαστηρίων.  Αλλά  και  σ'αυτούς  τους  τοµείς  δεν  έχουµε
ευοίωνες  προοπτικές.  Παραδείγµατος  χάρη,  για  τη
µηχανοργάνωση  των  δικαστηρίων,  το  κονδύλι  του
προϋπολογισµού  του  1999  είναι  µειωµένο  σε  σχέση  µε  το
αντίστοιχο  σε  πραγµατικές  τιµές  του  1998.  Είναι  ένα
δισεκατοµµύριο  εξήντα  επτά  εκατοµµύρια  (1.067.000.000)  έναντι
ενός  δισεκατοµµυρίου  εκατόν  τριάντα  επτά  εκατοµµυρίων
(1.137.000.000).
Από  την  άποψη  της  µέριµνας  για  τους  αποφυλακισµένους,  αντί
να  ενισχυθούν  ουσιαστικά  οι  εταιρείες  προστασίας
αποφυλακιζοµένων,  για  να  πάψει  αυτή  η  µέριµνα  να  αποτελεί
αντικείµενο  της  ιδιωτικής  φιλανθρωπίας,  τα  σχετικά  κονδύλια
µειώνονται  χρόνο  µε  το  χρόνο.  Προϋπολογισµός  1997,
επιχορήγηση  εταιρειών  προστασίας  αποφυλακιζόµενων,  είκοσι
εκατοµµύρια  (20.000.000).  Το  1998  για  τον  ίδιο  σκοπό  είναι
είκοσι  εκατοµµύρια  (20.000.000)  και  το  1999  δεκαπέντε
εκατοµµύρια  (15.000.000).  Μάλιστα,  προβλεπόταν  στην
εισηγητική  έκθεση  του  1998  η  πλήρης  εξάλειψη  αυτής  της
ενίσχυσης.
Στα  ζητήµατα  της  αποσυµφόρησης  των  φυλακών,  η  Κυβέρνηση
κάνει  ορισµένες  αποσπασµατικές  προσπάθειες  µε  αλλεπάλληλα
νοµοθετικά  µέτρα,  που  ενώ  προκαλούν  το  αίσθηµα  της
κοινωνικής  αδικίας,  δεν  έχουν  και  πρακτικά  αποτελέσµατα.
Στο  ζήτηµα  της  πρόληψης,  η  γνώµη  µας  είναι  ότι  όσο  θα
εφαρµόζονται  οι  πολιτικές  της  όλο  και  πιο  σκληρής  λιτότητας
για  τα  λαϊκά  στρώµατα  και  θα  φουντώνει  η  ανεργία  και  η

εξαθλίωση,  όσο  η  λογική  του  εύκολου  κέρδους  και  η
αναζήτηση  του  γρήγορου  και  µε  κάθε  µέσο  πλουτισµού  θα
κυριαρχεί  σαν  αντίληψη,  όσο  θα  κλείνουν  τα  πολιτιστικά  κέντρα
στις  γειτονιές,  όσο  δεν  θα  αναπτύσσεται  ο  µαζικός  αθλητισµός,
αλλά  αντίθετα  θα  αφήνεται  ο  πολιτισµός  στα  χέρια  των  κάθε
λογής  Λαµπράκηδων  και  θα  επιδιώκεται  στον  αθλητισµό  ο
επαγγελµατισµός  και  ο  πρωταθλητισµός,  που  καταδικάζει
ολόκληρες  γειτονιές  σε  αθλητικό  µαρασµό,  το  έγκληµα  θα
θεριεύει.  Θα  θεριεύει  όσο  δεν  οργανώνονται  ειδικές  υπηρεσίες
για  την  πρόληψη  του  εγκλήµατος,  µε  ενεργό  συµµετοχή  των
κοινωνικών  φορέων,  προπαντός  σε  σχέση  µε  την
παραβατικότητα  των  ανηλίκων  και  έτσι  δεν  θα  µπορούµε  να
έχουµε  συγκεκριµένη  πολιτική  πρόληψης.
'Ενα  άλλο  ζήτηµα  είναι  αυτό  του  εκδηµοκρατισµού  της
λειτουργίας  της  φυλακής.  'Εγιναν  ορισµένα  δειλά  βήµατα,  όµως
είναι  υποβαθµισµένα.  'Εχουµε  υιοθετήσει  ως  επιτροπή  την
πρόταση  του  Συµβουλίου  Εποπτείας  της  Φυλακής  και  γι'  αυτό
χρειάζεται  ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ  (Παναγιώτης  Ν.  Κρητικός):  Σας  παρακαλώ,
τελειώνετε.
ΣΤΡΑΤΗΣ  ΚΟΡΑΚΑΣ:  Τελειώνω,  κύριε  Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ  (Παναγιώτης  Ν.  Κρητικός):  Υπερβήκατε  κατά
πολύ  το  χρόνο  και  διαµαρτύρεται  και  η  Αίθουσα,  όπως
βλέπετε.  Θα  έχουµε  µακρά  συζήτηση  απόψε.
ΣΤΡΑΤΗΣ  ΚΟΡΑΚΑΣ:  Τελειώνω  µε  δύο  µόνο  συµπεράσµατα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ  (Παναγιώτης  Ν.  Κρητικός):  Να  δω  πότε  θα
τελειώσετε,  γιατί  αυτό  το  "τελειώνω"  το  δικό  σας  είναι
γνωστό...
ΣΤΡΑΤΗΣ  ΚΟΡΑΚΑΣ:  ∆εν  µπορούµε  να  µιλάµε  για  βελτίωση
της  λειτουργίας  του  σωφρονιστικού  συστήµατος,  όσο  οι
προϋπολογισµοί...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ  (Παναγιώτης  Ν.  Κρητικός):...και  έχω  πικρή
εµπειρία  του  "τελειώνω"  του  κ.  Κόρακα.
ΣΤΡΑΤΗΣ  ΚΟΡΑΚΑΣ:  Σύµφωνοι,  κύριε  Πρόεδρε.
...όσο  οι  προϋπολογισµοί  της  λιτότητας  θα  πλήττουν  και  το
χώρο  της  δικαιοσύνης  και  δεν  θα  διατίθενται  τα  απαραίτητα
κονδύλια  για  βελτίωση  της  υλικοτεχνικής  υποδοµής  των
φυλακών,  για  στελέχωση  του  προσωπικού,  για  εξασφάλιση  της
εργασίας  και  της  επαγγελµατικής  κατάρτισης  των  κρατουµένων,
για  δηµιουργία  κέντρων  ηµιελεύθερης  διαβίωσης,  που  θα
προετοιµάζουν  τους  κρατούµενους  να  επανενταχθούν  στην
κοινωνία,  για  ουσιαστική  βοήθεια  στους  αποφυλακιζοµένους.
'Οσο  το  πρόβληµα  θα  αντιµετωπίζεται  µε  αµφίβολης
αποτελεσµατικότητας  και  µειωµένης  κοινωνικής  αποδοχής
νοµοθετικά  µέτρα,  άνευ  όρων  αποσυµφόρηση  των  φυλακών,
όσο  η  πρόληψη  θα  µένει  εκτός  συγκεκριµένης  και
ολοκληρωµένης  πολιτικής  βούλησης,  το  οµόφωνο  πόρισµα  της
∆ιακοµµατικής  Επιτροπής  θα  παραµένει  κενό  γράµµα  σε
κάποια  συρτάρια,  όπως  συνήθως  συµβαίνει  µε  παρόµοιες
πρωτοβουλίες  και  θα  αποτελεί  άλλοθι  µιας  κυβερνητικής
πολιτικής,  που  αρνείται  να  δει  κατάµατα  και  να  αντιµετωπίσει
την  κατάσταση.
Ευχαριστώ,  κύριε  Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ  (Παναγιώτης  Ν.  Κρητικός):  Ο  κ.  Κουβέλης,
εκ  µέρους  του  Συνασπισµού  της  Αριστεράς  και  της  Προόδου,
έχει  το  λόγο.
ΦΩΤΗΣ  ΚΟΥΒΕΛΗΣ:  Κυρίες  και  κύριοι  συνάδελφοι,  άλλη  µία
συζήτηση  για  το  σωφρονιστικό  σύστηµα.  Bέβαια,  αυτήν  τη
φορά  στην  Ολοµέλεια  της  Βουλής  µετά  την  κατάθεση  της
εκθέσεως-πορίσµατος  της  ∆ιακοµµατικής  Επιτροπής.
Το  ζητούµενο  είναι  όχι  η  διαπίστωση  της  παθολογίας  του
σωφρονιστικού  συστήµατος,  αλλά  η  λήψη  άµεσων  µέτρων  για
την  αντιµετώπιση  όλων  εκείνων  που  το  προσδιορίζουν  έντονα
αρνητικά.  Εν  πάση  περιπτώσει,  ας  ευχηθούµε  τούτη  η
συζήτηση  να  δροµολογήσει  διαδικασίες  και  να  υπάρξουν
λύσεις,  αν  όχι  στο  σύνολο  των  προβληµάτων  -που  είναι
εξαιρετικά  δύσκολο-  τουλάχιστον  σε  µερικά  βασικά  από  αυτά.
Επιτρέψτε  µου,  κύριοι  συνάδελφοι,  να  επαναλάβω  τον  κοινό
τόπο  ότι  το  επίπεδο  του  σωφρονιστικού  συστήµατος  σταθµίζει
αποφασιστικά  τον  πολιτισµό  µιας  κοινωνίας.  Και  επιτρέψτε  µου
ακόµη  να  θυµίσω  ότι  όταν  κάποιοι  πριν  από  πολλά  χρόνια
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µιλούσαν  για  το  σωφρονιστικό  σύστηµα  και  αναφέρονταν  στα
δικαιώµατα  των  κρατουµένων  και  διεκδικούσαν  ο  εγκλεισµός  να
µην  είναι  τιµωρία  αλλά  διαδικασία  επανένταξης  στην  κοινωνία,
εισέπρατταν  το  χαρακτηρισµό  του  ροµαντικού  και  του
εξωπραγµατικού.  Και  πρέπει  -νοµίζω-να  συµφωνήσουµε  ότι  το
σωφρονιστικό  σύστηµα  δεν  αφορά  σε  κάποιους  κρατουµένους
µόνον,  δεν  αφορά  σε  κάποιους  δικαστές  ή  σε  κάποιους
δικηγόρους,  αφορά  σε  ολόκληρη  την  κοινωνία,  η  οποία  -
οφείλω  να  είµαι  ειλικρινής-  δεν  δικαιούται  να  αιφνιδιάζεται  και
υποκριτικά  να  δακρύζει,  όταν  πληροφορείται  κάποιες  εξεγέρσεις
ή  κάποιες  αυτοκτονίες  κρατουµένων  µέσα  στα  κελιά  των
φυλακών,  όταν  την  ίδια  ώρα  το  καθένα  από  τα  µέλη  αυτής
της  κοινωνίας,  που  έρχεται  σε  άµεση  επαφή  µε  το
συγκεκριµένο  πρόβληµα,  κλείνει  την  πόρτα  του.
Ποια  κοινωνική  αποδοχή,  κύριοι  συνάδελφοι,  υπάρχει  της
πρότασης  -επισήµανσης  ότι  ο  κρατούµενος  εξερχόµενος  των
φυλακών  πρέπει  να  βρίσκει  εργασία;  Ποιος  είναι  τόσο
πρόθυµος,  από  τους  κοινωνούς  τούτης  εδώ  της  πολιτείας,  που
ελεύθεροι  διαβιούν,  να  προσφέρει  εργασία  σ'  έναν  κρατούµενο,
ο  οποίος  εξέτισε  την  ποινή  του  και  διεκδικεί  την  ουσιαστική
επανένταξη  στους  κόλπους  µιας  κοινωνίας  από  τους  κανόνες
της  οποίας  απέκλινε  και  τιµωρήθηκε  από  την  ελληνική
δικαιοσύνη  και  εξέτισε  την  ποινή,  που  αυτή  η  δικαιοσύνη  του
επέβαλε;
Ερωτήµατα  τα  οποία  ζητούν  απάντηση,  διότι  αν  η  ίδια  η
κοινωνία  δεν  συνδράµει  τη  λήψη  των  οποιωνδήποτε  µέτρων
λαµβάνονται  στο  επίπεδο  της  πολιτικής  ηγεσίας  του
Υπουργείου  ∆ικαιοσύνης,  βεβαιωθείτε  ότι  αυτά  τα  µέτρα  δεν
θα  είναι  αποτελεσµατικά,  θα  καταρρέουν,  διότι  δεν  θα
εξασφαλίζουν  την  κοινωνική  στήριξη.
Κύριοι  συνάδελφοι,  το  µεγάλο  κεφάλαιο  της  αντεγκληµατικής
πολιτικής  δεν  επιθυµώ  να  το  θίξω  στην  παρούσα  οµιλία  µου,
διότι  πράγµατι  η  κλεψύδρα  δεν  επιτρέπει  τη  διεξοδική
αντιµετώπισή  του.  Θα  έλεγα,  όµως,  όλως  επιγραµµατικά,  ότι  η
αντεγκληµατική  πολιτική,  αυτή  η  πολιτική,  που  προληπτικά
παρεµβαίνει,  επηρεάζει  σε  σηµαντικό  βαθµό  και  τη  λειτουργία
του  σωφρονιστικού  συστήµατος,  την  ετεροκαθορίζει  και  -αν
θέλετε-  σταθµίζει  και  το  βαθµό  ανθρωπιάς  αυτού  του
σωφρονιστικού  συστήµατος.
Είναι  ακριβές  αυτό  που  καταγράφεται  από  την  έκθεση-πόρισµα
της  ∆ιακοµµατικής  Επιτροπής,  ότι  έχουµε  µία  υπερβάλλουσα
εγκληµατοποίηση  της  συµπεριφοράς,  ότι  την  παραβατικότητα
των  ανηλίκων  την  ονοµάζουµε  παράνοµη  εγκληµατική
συµπεριφορά,  ότι  τα  αυτεπαγγέλτως  διωκόµενα  εγκλήµατα  είναι
πάρα  πολλά  και  µάλιστα  πολλά  από  αυτά  θα  µπορούσαν  να
µην  είναι  εγκλήµατα  ή  έστω  να  διώκονται  κατ'  έγκληση.  'Οπως
είναι  ακριβές,  κύριοι  συνάδελφοι,  ότι  οι  'Ελληνες  δικαστές  σε
µεγάλο  βαθµό  -δεν  θέλω  να  αφορίζω  και  να  ισοπεδώνω-  όταν
δικάζουν  και  αποφασίζουν  και  επιµετρούν  την  ποινή,  έχουν  τα
µάτια  τους  στραµµένα  µόνο  στην  αίθουσα  του  ακροατηρίου.
Εκεί  δηλαδή  εξαντλούν  τη  δικαιοδοτική  τους  παρέµβαση.  Μετά
την  απαγγελία  της  αποφάσεως  και  την  επιβολή  της  ποινής  δεν
βλέπουν  τι  γίνεται  από  κει  και  πέρα.
Με  µεγάλη  ευκολία,  κύριοι  συνάδελφοι,  επιβάλλουν  ποινές
καθείρξεως  πέντε  ετών,  δέκα  ετών,  δεκαπέντε  ετών,  διότι  η
δικαιοδοτική  τους  κρίση  ασφυκτιά  στην  αίθουσα  του  ποινικού
ακροατηρίου  και  δεν  έχει  επικοινωνία  και  επαφή  µε  όλα  εκείνα
που  αρχίζουν  να  συµβαίνουν  αµέσως  µετά  την  τελεσιδικία  της
αποφάσεώς  τους,  µε  την  οποία  επέβαλαν  σκληρότατες  ποινές.
Το  ερώτηµα  που  κάθε  φορά  ανακύπτει  είναι,  µετά  την  επιβολή
της  εξαιρετικά  σκληρής,  της  εξαιρετικά  αυστηρής  ποινής,  τι
γίνεται;  Πώς  αυτή  η  ποινή  θα  εκτιθεί  και  πώς  θα  αφοµοιωθεί
ευεργετικά  από  το  σωφρονιστικό  µας  σύστηµα;
Οφείλω  να  σας  πω  ότι  οι  δικαστές  δεν  το  βλέπουν  αυτό.
Είναι  ακριβές  -πιστέψτε  µε-  αυτό  που  υποστηρίζουν  πάρα
πολλοί  και  στην  Ελλάδα  και  στο  εξωτερικό,  ότι  καλό  είναι  όλοι
οι  δικαστές  να  παραµένουν  µερικές  ηµέρες  -εγώ  θα  έλεγα  ότι
ένας  µήνας  είναι  αρκετός-  µέσα  στις  φυλακές,  όχι  µε  την
ιδιότητα  του  δικαστή.  Χωρίς  να  προκύπτει  η  ιδιότητα  του
δικαστή,  να  µένουν  φυλακισµένοι,  για  να  ξέρουν  τι  σηµαίνει  να
παραµείνεις  στη  φυλακή  ένα  µήνα  ή  ακόµη  να  παραµείνεις  και

µία  βδοµάδα  στο  κρατητήριο.
Θα  βλέπαµε  τότε  όλοι  πού  θα  πήγαινε  αυτή  η  ευκολία  µε  την
οποία  επιβάλλουν  εξοντωτικές  ποινές.  ∆ιότι,  επαναλαµβάνω,
εκείνο  που  βλέπουν  είναι  η  εφαρµογή  του  νόµου  µε  µία
τυπικότητα,  η  οποία  οδηγεί  πραγµατικά  σε  περιφρόνηση  του
κοινωνικού  περιεχοµένου  και  της  κοινωνικής  διάστασης  µιας
δικαιοδοτικής  κρίσης  και  µιας  επιβολής  ποινής.
Ο  παρών  Υπουργός  ∆ικαιοσύνης  µε  τη  µεγάλη  του  πείρα  στα
ποινικά  δικαστήρια  θα  έχει  πολλά  να  καταθέσει  ως  µαρτυρία,
αναφορικά  µε  την  επίσης  µεγάλη  ευκολία  των  δικαστών  να
αποφασίζουν  -ανακριτές  και  εισαγγελείς  µαζί-  την  προσωρινή
κράτηση,  τη  λεγόµενη  προφυλάκιση.
Με  µεγάλη  ευκολία  το  κάνουν,  αξιότιµοι  κύριοι  συνάδελφοι,  και
µετατρέπουν  αυτήν  την  προσωρινή  κράτηση,  την  προφυλάκιση,
σε  προκαταβολή  ποινής,  πράξη  απαγορευόµενη  και  από  το
γράµµα  και  από  τη  φιλοσοφία  του  δικαίου.
Βεβαίως,  οι  δικαστές  µας  σε  µεγάλο  βαθµό  είναι  ευθυνόφοβοι.
Τους  παρακολουθεί  ο  αφοριστικός  λόγος  µιας  κοινωνίας,  η
οποία  σπεύδει  να  εκδώσει  απόφαση,  χωρίς  να  γνωρίζει  τα
στοιχεία.  Τους  παρακολουθεί  ο  ορυµαγδός  των  εύκολων
απόψεων  των  Μέσων  Μαζικής  Επικοινωνίας,  οι  οποίοι,  κύριοι
συνάδελφοι,  εκδίδουν  πλέον  προδικαστικές  αποφάσεις,  οι
οποίες  επηρεάζουν  κάποιους  δικαστές  και  σε  κάθε  περίπτωση
ήδη  έχουν  δικάσει  τον  όποιον  φέρεται  ως  δράστης,  διότι  η
κοινωνική  απαξία,  µε  τα  όσα  προωθούνται  από  τα  Μέσα
Μαζικής  Ενηµέρωσης  -σε  σχέση  µε  κάποια  απόφαση  και
υπόθεση-  έχει  επέλθει.  Χρειάζεται  αντίσταση  σε  όλους  εκείνους,
οι  οποίοι  µε  εξαιρετική  ευκολία  αποφαίνονται  και  ως  προς  την
ουσία  της  υποθέσεως,  αλλά  και  ως  προς  την  προσωπικότητα
εκείνου  που  φέρεται  ως  δράστης  συγκεκριµένης  εγκληµατικής
πράξεως.
Το  τεκµήριο  της  αθωότητος  είναι  στοιχείο  του  δικαιικού  µας
πολιτισµού,  αναµφισβήτητα,  κύριοι  συνάδελφοι.  Πού  βρίσκεται
αυτό  το  τεκµήριο  της  αθωότητος,  όταν  καταρρακώνεται  από
τον  καθένα  µε  µεγάλη  ευκολία,  όταν  φθάσαµε  στο  σηµείο  -και
είµαι  υποχρεωµένος  να  το  επισηµάνω  µετά  λόγου  γνώσεως-
κάποιοι  δικηγόροι,  λειτουργοί  και  αυτοί  της  Θέµιδος,  όπως  οι
δικαστές,  να  εµφανίζονται  σε  τηλεοπτικά  παράθυρα,  όπως  κατά
το  νεολογισµό  λέγεται,  και  να  "συνεισφέρουν"  και  αυτοί  από  τη
δική  τους  θέση  στην  έκδοση  προδικαστικής  αποφάσεως  από
τα  Μέσα  Μαζικής  Ενηµέρωσης;
'Ολα  αυτά  είναι  στοιχεία  που  δεν  είναι  δυνατόν  κανείς  να  τα
αφήσει  δίπλα,  να  µην  τα  δει,  να  µην  τα  αξιολογήσει  στις
πραγµατικές  τους  διαστάσεις,  διότι,  κύριοι  συνάδελφοι,  αυτός
είναι  ο  υφέρπων  φασισµός.  Αυτός  είναι  ο  φασισµός  ο  οποίος
αναιρεί  και  τις  δικονοµικές  εγγυήσεις  και  τα  δικαιώµατα  του
κάθε  πολίτη  που  είναι  αθώος,  µέχρις  ότου  εκδοθεί  η  δίκαιη
κρίση  της  ελληνικής  δικαιοσύνης.
Κύριοι  συνάδελφοι,  επιβάλλονται  µεγάλες  ποινές  και  από  εκεί
αρχίζει  το  µεγάλο  πρόβληµα.  Τι  θα  κάνουµε  τους  πολλούς
κρατουµένους  που  έχουµε  στις  φυλακές;  Η  διαδικασία  της  υφ'
όρον  απόλυσης.  Και  ερωτώ:  Παιδαγωγεί  η  πολιτική,  η  οποία
προβλέπει  την  επιβολή  υψηλοτάτων  ποινών,  και  την  άλλη
µέρα  έρχεται  µε  διαδικασίες  υφ'  όρον  απόλυσης  και  τα  δέκα
χρόνια  ουσιαστικά  τα  µετατρέπει  σε  δυόµισι  ή  και  σε  τρία
χρόνια;  Παιδαγωγεί  αντιεγκληµατικά  αυτή  η  ποινική  µεταχείριση,
αυτή  η  δυσαναλογία  µεταξύ  της  επιβληθείσης  ποινής  και  της
εκτιοµένης,  η  οποία  γίνεται  κοινός  τόπος,  -το  γνωρίζουν  οι
πάντες-  παιδαγωγεί,  συµµορφώνει,  συγκρατεί  κάποιους  από
την  εγκληµατική  πράξη,  όταν  ξέρουν  ότι  και  δέκα  χρόνια  να
τους  επιβληθούν,  µε  διάφορες  διαδικασίες  και  δικονοµικές
ευκολίες  που  παρέχονται,  θα  παραµείνουν  στη  φυλακή  τρία
χρόνια  από  τα  συνολικώς  δέκα  που  επεβλήθησαν.
Αυτά  είναι  ζητήµατα,  τα  οποία  συνδέονται  µε  το  σωφρονιστικό
µας  σύστηµα  και  γι'  αυτό  τα  αναφέρω,  όπως  µεγάλο  ζήτηµα
είναι  πια  είναι η υπάρχουσα κατάσταση στις φυλακές.
Σας  έλεγα,  κύριοι  συνάδελφοι,  λίγο  πριν,  γι'  αυτήν  την
κοινωνία  που  δεν  δικαιούται  προσχηµατικά  να  δακρύζει.  Σας
βεβαιώνω  ότι  συµµερίζοµαι  απόλυτα  τον  κύριο  Υπουργό
∆ικαιοσύνης  ως  προς  το  εξής:  Απεφάσισε  να  κτίσει  σύγχρονες
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φυλακές.
Κύριε Υπουργέ, πείτε µου, αν βρήκατε µία τοπική κοινωνία
πρόθυµη να προσφέρει την εδαφική της έκταση, για να
εγκαταστήσετε καταστήµατα φυλακής;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης):
Αντιθέτως.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Ουδείς. Καµία Τοπική Αυτοδιοίκηση, κύριοι
συνάδελφοι. Και ερωτώ: Είναι σωφρονιστική πολιτική αυτό που
ουσιαστικά εισηγούνται οι τοπικές κοινωνίες, να κτισθούν οι
φυλακές στις κορυφές του Ολύµπου ή να δηµιουργήσουµε δύο
χρόνια πριν από την ανατολή του καινούριου αιώνα "Σπιναλόγκες";
Αυτό εισηγούνται ουσιαστικά οι τοπικές κοινωνίες µε τη στάση τους.
∆εν θέλουν φυλακές. Το ερώτηµα είναι, πού θα πάνε οι φυλακές;
Στα ξερονήσια; Στις κορυφές των βουνών; Ποια σωφρονιστική
πολιτική υπηρετεί αυτή η επιλογή, για όλους όσους θητεύουν στην
επιστήµη της εγκληµατολογίας; Στοιχείο εξανθρωπισµού είναι και η
δυνατότητα του κρατουµένου να επικοινωνεί µε το συνήγορό του,
µε την οικογένειά του, µε τα φιλικά του πρόσωπα. Να βρίσκεται σε
µία δυνατότητα επικοινωνίας µε την κοινωνία, έστω και από µακριά,
µέσα από το παράθυρο της φυλακής, που µπορεί να του δίνει τη
δυνατότητα θέας σε µία κατοικηµένη περιοχή.
Με µεγάλη ευκολία, λοιπόν, οι τοπικές κοινωνίες αφορίζουν,
κατηγορούν, αλλά όταν οι ίδιες βρεθούν µπροστά στο πρόβληµα,
τότε λένε, να εγκατασταθεί σε άλλη περιοχή η φυλακή.
Αυτά είναι ζητήµατα τα οποία αφορούν και απασχολούν όχι τον
παρόντα Υπουργό της Κυβερνήσεως µόνο. Η µαρτυρία όλων των
Υπουργών ∆ικαιοσύνης αυτό βεβαιώνει κύριοι συνάδελφοι, ότι
υπάρχουν δυσκαµψίες, υπάρχουν δυσκολίες από τις ίδιες τις
τοπικές κοινωνίες, που δεν επιτρέπουν την προώθηση και
εγκατάσταση ενός σωφρονιστικού συστήµατος στις περιοχές τους.
Με τα υπάρχοντα καταστήµατα φύλαξης το ερώτηµα έχει την
αυτόδηλη απάντησή του. Ποιο διαχωρισµό κρατουµένων να κάνεις;
Πώς να διαχωρίσεις τους κρατουµένους ανάλογα µε τη βαρύτητα
της πράξης ή και µε το βαθµό συµµετοχής τους στις σωφρονιστικές
διαδικασίες;
Με την υπάρχουσα κατάσταση πώς να εισηγηθείς, όταν γνωρίζεις
τα πράγµατα, τη δηµιουργία καταστηµάτων εργασίας, διότι αυτά,
κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να υπερτερούν. Τα καταστήµατα
φυλακών, όπου ταυτόχρονα θα παρέχουν τη δυνατότητα στον
κρατούµενο να ειδικεύεται σε συγκεκριµένες ειδικότητες, να αποκτά
επαγγελµατική ικανότητα, ούτως ώστε εξερχόµενος των φυλακών,
να µπορεί πράγµατι, αξιοποιώντας αυτό που έµαθε στη φυλακή, να
επιβιώσει και να ενταχθεί στην κοινωνία από την οποία απέκλινε,
όπως σας έλεγα λίγο πριν.
Να αναφερθούµε στα καθηµερινά ζητήµατα; Βεβαίως, κύριοι
συνάδελφοι, το νοσοκοµείο των φυλακών δεν έχει επάρκεια.
Βεβαιότατα τα ζητήµατα των γυναικείων φυλακών πρέπει να
αντιµετωπιστούν άµεσα. Χρειάζονται γυναικολόγοι, χρειάζονται
ορισµένες ειδικότητες ιατρών, χρειάζεται να υπάρχει ένα
ασθενοφόρο έξω από τις φυλακές, για να µεταφέρει τα επείγοντα
περιστατικά σε νοσοκοµεία, διότι δεν είναι δυνατόν το νοσοκοµείο
των φυλακών να καλύψει όλα τα περιστατικά. Βεβαιότατα, επίσης,
χρειάζεται ειδικό κατάστηµα φύλαξης και εκπαίδευσης, κυρίως
εκπαίδευσης, των ανηλίκων που κρατούνται. Αλλά όλα αυτά
προϋποθέτουν την ύπαρξη κονδυλίων από τον κρατικό
προϋπολογισµό. Και βεβαίως αυτά σχετίζονται µε τη συγκεκριµένη
επιλογή της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, να
δροµολογήσει λύσεις για την άµεση αντιµετώπιση τουλάχιστον
όλων εκείνων των ζητηµάτων που προβάλλουν απειλητικά, κάθε
µέρα και περισσότερο, γιατί όσο τα αφήνεις, τόσο αυτά
µεγεθύνονται.
Πιστεύω ότι θα µας το πει και ο παρών Υπουργός της ∆ικαιοσύνης,
ότι ο κρατικός προϋπολογισµός πάντοτε αντιµετώπιζε το Υπουργείο
∆ικαιοσύνης ως τον παρία της οικονοµίας, ως το φτωχό συγγενή.
Είναι δυνατόν να γίνει σωφρονιστική πολιτική; Βεβαίως δεν είναι
µόνο τα χρήµατα, είναι και η προσχώρηση σε συγκεκριµένη
ιδεολογία, µε την ευρύτητα του όρου, για το ποιο σωφρονιστικό

σύστηµα χρειαζόµαστε. Και νοµίζω ότι στην πλειοψηφία µας εδώ
µέσα θα συµφωνήσουµε για ένα σωφρονιστικό σύστηµα, το οποίο
δεν τιµωρεί αλλά σωφρονίζει. Εντάσσει δηλαδή τον καταδικασθέντα
στην κοινωνία.
Θα συµφωνήσουµε για ένα σωφρονιστικό σύστηµα που
αναγνωρίζει δικαιώµατα στον κρατούµενο. ∆ιότι χωρίς την
αναγνώριση δικαιωµάτων στον κρατούµενο, είναι βέβαιο, κύριοι
συνάδελφοι, ότι αντί να τον εξανθρωπίζει αυτό το σωφρονιστικό
σύστηµα, τον εξαγριώνει και τον παρωθεί σε ακόµα σκληρότερες
καταστάσεις.
Κύριοι συνάδελφοι, θα µπορούσαµε ώρες να µιλάµε για όλα αυτά,
να περιπτωσιολογούµε, αναφερόµενοι σε διάφορα παραδείγµατα.
Επιτρέψτε µου όµως να µιλήσω γι' αυτό που και την επικαιρότητα
απασχολεί και την απασχόλησε και στον παρελθόν: τα κυκλώµατα
στο χώρο των φυλακών. Υπάρχουν κυκλώµατα; Βεβαίως
υπάρχουν. Και υπάρχουν κυκλώµατα στα οποία µετέχουν
σωφρονιστικοί υπάλληλοι, κάποιοι δικηγόροι, κρατούµενοι, αυτοί
που πρωταγωνιστούν στις εσωτερικές διαδικασίες των σκοτεινών
θαλάµων των φυλακών, και αυτά τα κυκλώµατα νοµίζω ότι -δεν
υπάρχει αντίθετη άποψη- πρέπει να παταχθούν.
Οφείλω από το Βήµα αυτό, απευθυνόµενος στον Υπουργό
∆ικαιοσύνης στον κ. Γιαννόπουλο, να του πω ότι, κύριε Υπουργέ,
προωθείστε την πάταξη αυτών των κυκλωµάτων και νοµίζω ότι θα
έχετε την ενεργή συµπαράσταση όλων εκείνων, που τουλάχιστον
γνωρίζουν τι γίνεται εκεί. Αλλά εάν δεν συνδράµουν πολλοί στην
πάταξη των κυκλωµάτων, τα κυκλώµατα θα παραµένουν.
Επιτρέψτε µου όχι την αυτάρεσκη αναφορά, αλλά την αναγκαία
µαρτυρία. 'Οταν ήµουν πρόεδρος του ∆ικηγορικού Συλλόγου
Αθηνών, κύριοι συνάδελφοι, πήρα µία πρωτοβουλία, µαζί µε τη
µεγάλη πλειοψηφία των µελών του διοικητικού συµβουλίου, να
προωθήσουµε την πάταξη των κυκλωµάτων. Είχαµε µαρτυρίες
δικηγόρων, είχαµε δηλώσεις ότι θα έρχονταν και θα δήλωναν
ονόµατα, πράγµατα και καταστάσεις. Και πήγαµε τότε στον
αντεισαγγελέα Εφετών και σήµερα εισαγγελέα, δεν ξέρω εάν είναι
εν ενεργεία, τον κ. Πουλή, ο οποίος πράγµατι, ο άνθρωπος, άσκησε
in rem ποινική δίωξη και παρεπέµφθη η υπόθεση στον πρώτο
ειδικό ανακριτή.
Σας βεβαιώνω ότι όσοι δικηγόροι προσήλθαν, όλοι µιλούσαν περί
ανέµων και υδάτων. Ουδείς κατέθεσε συγκεκριµένη µαρτυρία, για
να διευκολυνθεί αυτή η υπόθεση.
Κατά συνέπεια, υπάρχει συνευθύνη όλων εκείνων που γνωρίζουν
και σιωπούν.
Κύριοι συνάδελφοι,τελειώνοντας θέλω να αναφερθώ στην απουσία
εξειδικευµένου προσωπικού στο χώρο των φυλακών. Οι
σωφρονιστικοί υπάλληλοι δεν µπορεί να είναι ανθρωποφύλακες.
'Εχουν γίνει βήµατα τα τελευταία χρόνια κι εγώ δεν θέλω να τα
υποτιµήσω.
Χρειάζεται, όπως άλλωστε και το ίδιο το πόρισµα υποστηρίζει και
προτείνει, να έχουµε ένα εξειδικευµένο σωφρονιστικό προσωπικό,
ένα προσωπικό που θα έχει γνώσεις από µια τριτοβάθµια
εκπαίδευση. Και χρειαζόµαστε επίσης την παρουσία των ειδικών
επιστηµόνων στο χώρο των φυλακών: Kοινωνιολόγους,
ψυχιάτρους, παιδαγωγούς, αν θέλουµε πράγµατι ο σωφρονισµός
να είναι διαδικασία επανένταξης του κρατουµένου στην κοινωνία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σωφρονιστικό σύστηµα χρειάζεται
τη συµπαράσταση όλων. Και θέλω να σας πω ότι έχω την πολιτική
βεβαιότητα ότι το σωφρονιστικό ζήτηµα δεν αντέχει στις
διελκυστίνδες των κοµµατικών αντιπαραθέσεων.
Το σωφρονιστικό σύστηµα θα αναβαθµιστεί, θα αναταχθεί θετικά,
αν εξασφαλιστεί η διακοµµατική συµφωνία και στήριξη στην
προώθηση µέτρων, που πράγµατι θα είναι δυνατόν να
αντιµετωπίζουν τουλάχιστον µερικά από τα πολλά του προβλήµατα.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. ∆ηµαράς
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εκ µέρους του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΗΜΑΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να
οµολογήσω ότι είναι από τις δυσκολότερες στιγµές, που έχω νιώσει,
σε αυτήν τη µικρή διαδροµή στο ελληνικό Κοινοβούλιο µε αυτό το
πόρισµα που αφορά την έκθεση για την κατάσταση στις ελληνικές
φυλακές και προτάσεις που υπάρχουν σε αυτό. Και αυτό γιατί
προηγήθηκαν ήδη επιστήµονες γνωστοί και για την ικανότητά τους
και για τις γνώσεις τους αλλά και άνθρωποι οι οποίοι διετέλεσαν και
Υπουργοί.
Υπουργός είναι σήµερα ο κ. Ευάγγελος Γιαννόπουλος, του οποίου
τις απόψεις έχω την τύχη να καταγράψω και ως δηµοσιογράφος,
αλλά και ο κ. Φώτης Κουβέλης, ο οποίος ακόµα και όταν διετέλεσε
Υπουργός ∆ικαιοσύνης σε κάποια φάση δεν είχε διστάσει να
καταγγείλει τα κυκλώµατα, στα οποία αναφέρθηκε προ ολίγου.
'Ενιωσα ότι έγινε δυσκολότερη ακόµα η θέση µου, όταν ένας
συνάδελφος ο οποίος δεν είναι εδώ, µου λέει "καλά εσύ, ως τι θα
µιλήσεις; Ως δικηγόρος;" και λέγω "αλήθεια ποια µοίρα που µου
έτυχε να µιλήσω για το θέµα των φυλακών; Ως επιστήµονας θα
έπρεπε να µιλήσω στη Βουλή των Ελλήνων;".
Ε, λοιπόν, όχι. 'Αντλησα δύναµη και θάρρος από το γεγονός ότι έχω
επισκεφτεί το Γιεντί-Κουλέ, τις φυλακές της Κασσαβέτειας, τον
Κορυδαλλό, τη Θεσσαλονίκη και µπορώ και εγώ να µαρτυρήσω µε
την έννοια και το περιεχόµενο της καταγραφής που ήδη υπάρχει και
είναι δηµοσιευµένο, ποια είναι η κατάσταση στις ελληνικές φυλακές,
τις τελευταίες δυο-τρεις δεκαετίες.
Κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου µετά απ'αυτήν τη µικρή εξήγηση,
να ξεκινήσω µε ένα γράµµα ενός αείµνηστου και συγχωρεµένου πια
πολιτικού, αλλά γενναίου ανθρώπου, εγώ θα πω τουκ. Γεωργίου
Σταµάτη, όταν ήταν Υπουργός ∆ικαιοσύνης. Στην επιθυµία και στην
προσπάθεια που είχαµε κάποιοι δηµοσιογράφοι να επισκεφθούµε
φυλακές, ήταν ο πρώτος Υπουργός ∆ικαιοσύνης που έδωσε άδεια
σε δηµοσιογράφους για να επισκεφθούµε φυλακές. Το γράµµα αυτό
εξακολουθώ να το θυµάµαι και να το έχω οδηγό, γιατί αποδεικνύει
τη γενναιότητα του πολιτικού ανδρός, µε τον οποίο ενδεχοµένως και
τότε και τώρα να µπορώ να διαφωνώ, όσον αφορά τις ιδεολογικές
προσεγγίσεις και τα προβλήµατα της κοινωνίας, αλλά το θάρρος
του δεν πρόκειται ποτέ να το ξεχάσω.
Τι έλεγε, λοιπόν, σ'αυτό το γράµµα; Το έστελνε στο διευθυντή
σύνταξης της εφηµερίδας "ΤΑ ΝΕΑ", τον κ. Καψή, κύριε
Γιαννόπουλε, και το ξέρετε πάρα πολύ καλά, ο οποίος ήταν και
Υπουργός του ΠΑΣΟΚ. Το διαβάζω από ένα βίβλιο που έγραψε
ένας πρώην Υφυπουργός του ΠΑΣΟΚ και σήµερα Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ και αγαπηµένος µου φίλος, ο κ. Λιάνης. Και απευθυνόταν
στον κ. Καψή λέγοντας τα εξής. Και για µένα έχει πολύ µεγάλη
σηµασία να θυµόµαστε γιατί εκεί είναι η πεµπτουσία της ιστορίας
του πορίσµατος, τι επισηµαίνουµε, τι διακρίνουµε και τι ως πολιτική
βούληση επιθυµούµε να υλοποιήσουµε. Μέγα θέµα.
'Ελεγε λοιπόν: "Παρακολουθώ µε πολύ ενδιαφέρον και προσοχή τα
δηµοσιεύµατα του συντάκτου σας κ. Γεωργίου Λιάνη σχετικά µε τις
συνθήκες που επικρατούν στις φυλακές της χώρας και το όλο
σωφρονιστικό σύστηµα". ∆εν θα πρέπει να παραλείψω επίσης και
τη σπουδαία δουλειά που είχε κάνει η κ. Λίνα Αλεξίου, η οποία
συνεργάζεται και µε τον Πρόεδρο της Βουλής σε πολλές
εκδηλώσεις της Βουλής -και πολύ καλά κάνει- γιατί και έµπειρη είναι
και πολύ σπουδαία και στη δουλειά που διετέλεσε αλλά και ως
δικηγόρος. Και το ξέρετε πάρα πολύ καλά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): 'Ηταν
ασκουµένη µου.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΗΜΑΡΑΣ: 'Ηταν και ασκουµένη σας, ακόµα καλύτερα!
Ευχαριστώ.
Λοιπόν, έλεγε: "Θέλω να σας βεβαιώσω ότι τα συµπεράσµατα, στα
οποία προτίθεται να προβεί ο συντάκτης σας, θα αποτελέσουν για
τον υπογράφοντα αντικείµενο εµπεριστατωµένης µελέτης και θα
ληφθούν αποφασιστικά µέτρα, τα οποία είµαι βέβαιος ότι θα

θελήσετε και σεις µε την καλή πίστη, που σας διακρίνει, να
χειροκροτήσετε.
Πρέπει, επίσης, να σας βεβαιώσω ότι δεν φοβούµαι την αλήθεια,
όσο οδυνηρή και αν είναι, γι'αυτό άλλωστε παρεχώρησα και την
άδεια στους συντάκτες σας να επισκεφθούν τις φυλακές και να
καταγράψουν δίκαια και αντικειµενικά ό,τι έχουν διαπιστώσει,
πράγµα που συνέβη για πρώτη φορά στη χώρα µας και έτσι έχουν
τα πράγµατα".
Και καταλήγει: 'Οσον αφορά το δηµοσίευµα -µε ηµεροµηνία 1979,
κύριε Υπουργέ- που αναφέρεται στη µαρτυρία ενός
συγκρατούµενου και αναφέρεται σε µία συγκεκριµένη ιστορία, που
αφορά την υπόθεση του Βενάρδου, ενδεχοµένως να τη γνωρίζετε.
Θέλω να πω, λοιπόν, ότι πέρασαν τα χρόνια και ξαφνικά στο
δηµοσιογραφικό µου γραφείο παίρνω ένα γράµµα. 'Ηταν ένα
ανήλικο παλικάρι δεκαέξι χρόνων, που είχε κλέψει ένα
µοτοποδήλατο. Μου έγραφε, λοιπόν, τα σχετικά "είµαι φίλος του
γιου σου, του Νικόλα, µένουµε απέναντι..." και ξαφνικά γράφει "ο
φίλος σου ο Ηλίας, θέλω να έρθεις να µε δεις, να µε βοηθήσεις".
Πηγαίνω στον Υπουργό ∆ικαιοσύνης της εποχής εκείνης, του λέω,
κύριε Υπουργέ, µπορώ να επισκεφθώ έναν ανήλικο στις φυλακές;
∆εν θέλω να πω ονόµατα, για να µην πληγώνω ανθρώπους κλπ.
Μου λέει, όχι. Τον ρώτησα, "γιατί" και µου απάντησε, διότι είσαι
δηµοσιογράφος. Του λέω, µε συγχωρείτε, έχω ένα γράµµα από ένα
ανήλικο παιδί, είµαι φίλος του, είναι φίλος του γιου µου, θέλει τη
βοήθειά µου. Πώς θα την αρνηθώ εγώ στον Ηλία;
Ξέρετε, αυτά τα απλά περιστατικά ίσως είναι ως ένα βαθµό
χρήσιµα, γιατί αποτελούν και την πεµπτουσία αυτού που αναζητά
σήµερα το ελληνικό Κοινοβούλιο. Ο Ηλίας βγήκε έξω, τα κατάφερε
στη ζωή του, παντρεύτηκε, έχει και παιδάκια και είναι ένας τίµιος
άνθρωπος όπως οι περισσότεροι των νεοελλήνων.
Θέλω να πω ότι καµιά φορά και η αλαζονεία της εξουσίας
προσδιορίζει γεγονότα και πράγµατα, τα οποία κανένας νοµοθέτης
δεν µπορεί να προβλέψει, ούτε κανένα πόρισµα µπορεί να
περιγράψει. 'Αρα, µένει και η δική µας ευθύνη, για να δούµε τι
ακριβώς συµβαίνει σε τούτη τη χώρα, όταν αναζητούµε ευθύνες.
Θα πάω στο πόρισµα και στην έκθεση αυτή για την κατάσταση στις
ελληνικές φυλακές, κύριε Υπουργέ, για να σας πω απερίφραστα ότι
µε αυτό το πόρισµα, το οποίο συνετάγη το 1994, κανένας από το
∆ηµοκρατικό Κίνηµα έτσι και αλλιώς δεν µπορούσε να υπάρχει στην
επιτροπή, γιατί δεν υπήρχε στη Βουλή. 'Ισως ούτε και στις σκέψεις
µας την εποχή εκείνη. 'Οµως η αλήθεια είναι ότι υπάρχει ένα
πόρισµα από το 1991, τελειώνει το 1998 και ακόµα από τις
διαπιστώσεις, που από το πόρισµα, µε τις οποίες συµφωνούµε,
υπάρχουν, καταγράφονται, δεν έχει γίνει τίποτα. Το µέγα ερώτηµα,
αυτό το οποίο όλους µας απασχολεί και κάθε καιρό όταν δίνεται η
ευκαιρία προσπαθούµε να προσεγγίσουµε και να δούµε και να
καταλάβουµε, είναι γιατί, αφού έχουµε όλοι συµφωνήσει, δεν γίνεται
τίποτα.
Μέγα παράδειγµα. Κορυφαίο γεγονός. Και το έχω καταγράψει µε
χίλιους τρόπους και µε τη δική σας τη βοήθεια, κύριε Υπουργέ. Και
όταν λέω µε τη βοήθειά σας, εννοώ µε τη βοήθεια του ανθρώπου ο
οποίος έχει σχέση µε τη δικαιοσύνη, παρατηρεί, αγωνιά,
προβληµατίζεται και προτείνει. Ποιό; Τι γίνεται µε το περίφηµο
Ψυχιατρείο Κρατουµένων Κορυδαλλού; Αυτή είναι η µεγαλύτερη
απορία. Θα πεθάνω και δεν θα µου έχει λυθεί. Τι συµβαίνει και δεν
γίνεται ο διαχωρισµός των ψυχασθενών από τους τοξικοµανείς;
Γιατί ενώ όλοι λέτε ότι πρέπει να γίνει αυτός ο διαχωρισµός, δεν
γίνεται;
Εγώ, κύριε Υπουργέ, ακόµα µία φορά θα επιµείνω στο θέµα, γιατί
αναφέρεται και στην έκθεση για την κατάσταση στις ελληνικές
φυλακές, κάτι το οποίο διαπιστώνουν και οι ειδικοί επιστήµονες.
Θα  αναφερθώ  στο  εξής  περιστατικό,  το οποίο είναι
συνταρακτικό: Το 1979-1980, κύριοι συνάδελφοι, είχαν ση-



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΖ' - 23 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 1998 1517

µειωθεί οκτώ θάνατοι µέσα στο Ψυχιατρείο Kρατουµένων
Κορυδαλλού και όλοι κάτω από περίεργες και δύσκολες συνθήκες.
Για να µην πάω στην τελευταία περίοδο του θανάτου, που
απασχολεί και την πολιτική ζωή της χώρας στο σύνολό της, του
Σορίν Ματέϊ, να µην πάω και λίγο πριν, όπου δολοφονήθηκε ο
διευθυντής του Ψυχιατρείου Κρατουµένων Κορυδαλλού, ο Μαράτος
-και µε ποιες συνθήκες- από µία τροµοκρατική οργάνωση, η οποία
ποτέ άλλοτε δεν είχε εµφανισθεί στη χώρα και εµφανίστηκε µόνο για
µία φορά, για να διαπράξει αυτήν την τροµοκρατική ενέργεια που
κατέληξε και σε δολοφονία.
Μου δόθηκε, λοιπόν, η δυνατότητα, αν θέλετε, µέσα από τα στοιχεία
που είχα συγκεντρώσει, να εκτιµήσω κάτι µε το οποίο µπορείτε να
διαφωνείτε, αλλά εγώ ακόµα δεν έχω πάρει τέτοιες απαντήσεις, για
να πω ότι δεν νοµιµοποιούµαι να σκέφτοµαι ακόµα και τώρα ότι η
διακίνηση και όπλων και ναρκωτικών και µέρος της τροµοκρατίας
εµφωλεύει στις φυλακές Κορυδαλλού και όχι µόνο.
Κοιτάξτε ποια είναι η περιγραφή για την περίφηµη καθήλωση, την
οποία γνωρίζατε πολύ καλά, κύριε Υπουργέ, και την έχετε
καταγγείλει. Από τα ρεπορτάζ του 1979 και µέχρι σήµερα δεν έχει
αλλάξει τίποτα. 'Εχουν γίνει βήµατα, έχει σηµειωθεί πρόοδος σε
κάποια πράγµατα και δεν θα την αρνηθούµε, αλλά δεν έχει αλλάξει
οριστικά αυτό που και εσείς επιθυµείτε βαθιά και που πριν από λίγο
καιρό πληρώσατε κιόλας µε τρόπο πολιτικό, µε όλα όσα συνέβησαν
στις φυλακές.
Η καθήλωση -λέει ένας κρατούµενος και δεν διαψεύστηκε ποτέ-
είναι ένα σιδερένιο κρεβάτι -θα σας το πω, να το ακούσετε-
φυτεµένο στο τσιµέντο στα έγκατα του ψυχιατρείου, γυµνό, σκοτεινό
κελί, που δεν φτάνει το φως του ήλιου, ούτε οι ήχοι φτάνουν. Σε
δένουν µε αλυσίδες στα τέσσερα σηµεία του κρεβατιού
χειροπόδαρα και σε χτυπάνε µε γκλοµπς. Εκεί φοράς τα ρούχα της
υπηρεσίας, τα λεγόµενα τρελά ρούχα -έχουν και ειδική ονοµασία-
πιτζάµες παµπάλαιες, κατουρηµένες από τα µαρτύρια εκατοντάδων
ψυχοπαθών. Αρχικά στην καθήλωση οι γιατροί έστελναν µόνο τους
τρελούς. Με τον καιρό πήραν πρωτοβουλία οι φύλακες και το
κάνουν τώρα πειθαρχείο. Είναι έθιµο στο ψυχιατρείο, όταν έρχεσαι
από έξω, να περνάς για γνωριµία από την καθήλωση, είτε είσαι
τρελός είτε όχι. Ελπίζω η καθήλωση να µην υπάρχει πια. Το
εύχοµαι από βάθους καρδίας.
Εκείνο όµως το οποίο είναι ίσως από τα πιο σοβαρά που έχω
ακούσει τα τελευταία χρόνια, είναι το εξής: Πριν από πέντε-έξι
χρόνια, όταν είχε γίνει αυτή η µεγάλη οµαδική απόδραση από τις
φυλακές Κορυδαλλού, ένας πολύ γνωστός -φυλακισµένος τότε,
ελεύθερος στην κοινωνία τώρα και προσπαθεί να δηµιουργήσει και
να ζήσει, δεν χρειάζεται να πω το όνοµά του- που είχε βγει έξω
κανονικά όµως και δεν είχε πάρει µέρος σε όλη αυτήν την ιστορία,
είχε καταγγείλει κάτι το εξαιρετικά δραµατικό: 'Οτι έφευγαν πολλοί
φυλακισµένοι, πήγαιναν στην πτέρυγα που ήταν οι ανήλικοι και
βίαζαν αυτά τα νέα παιδιά. Και αυτό το είπε δηµόσια. Και δεν έγινε
τίποτε! ∆εν διαπιστώθηκε τίποτε από κανέναν και ποτέ. Εάν είχε
συµβεί κάτι τέτοιο, που εσείς ξέρετε ότι συµβαίνει, δυστυχώς, και
δεν θέλετε να συµβαίνει -συµµερίζοµαι την αγωνία σας- γιατί δεν
υπήρξαν οι ποινές που έπρεπε; Γιατί δε νοιάστηκε η πολιτεία, να δει
ποιος, τι έκανε, πού, πότε, ποια ήταν αυτά τα παλικάρια και τα
παιδιά; Εάν ήταν ψέµατα, έπρεπε να ξαναγυρίσει αυτός που το
κατήγγειλε -πολύ γνωστός, επαναλαµβάνω- στη φυλακή, να τον
ξαναβάλουµε µέσα. Γιατί δεν µπορεί να συκοφαντείται έτσι η
πολιτεία. Βλέπετε, όµως, ότι το σωφρονιστικό σύστηµα και ο
τρόπος µε τον οποίο διαβιούν οι κρατούµενοι στις φυλακές είναι ένα
ζήτηµα το οποίο απασχολεί και την πολιτική και την κοινωνική ζωή
της χώρας και απασχολεί και εσάς.
Παρά ταύτα, όµως, γιατί δεν γίνεται ο περίφηµος διαχωρισµός των
βαρυποινιτών, από αυτούς οι οποίοι πρόκειται να εκτίσουν µία
µικρή ποινή φυλάκισης για ένα ατυχές περιστατικό που συνέβη στη
ζωή τους, για παράδειγµα µια ακάλυπτη επιταγή ή κάτι άλλο; Αυτός
ο διαχωρισµός θα γίνει κάποτε;
Εν πάση περιπτώσει, εκείνο το οποίο -και ξέρω ότι θα το έχετε
σκεφθεί και εσείς- µου γεννά κάποιες µελαγχολικές σκέψεις, είναι ότι

αυτή η έκθεση και το πόρισµά της διεκπεραιώθηκε το 1994. Τα
στοιχεία, που αναφέρονται, ήδη έχουν ξεπερασθεί. Είναι πολύ
περισσότεροι πια οι φυλακισµένοι σε χώρους που δεν χωρούν. Το
αδιαχώρητο έχει ξεπερασθεί προ πολλού. 'Εχουν γίνει εξεγέρσεις
κρατουµένων, γιατί δεν χωράνε. Και το ξέρετε πάρα πολύ καλά.
'Οπως και να έχει το πράγµα, θέλω, κύριε Υπουργέ, να σας πω ότι
ξέρω πολύ καλά, όσο µπορώ να το ξέρω από τη δική µου οπτική
γωνία, ότι το θέµα δεν είναι απλό. Είναι πολυσύνθετο και
πολύπλοκο. Γνωρίζω επίσης -και δεν αµφιβάλλω διόλου- ότι την
ίδια επιθυµία που έχετε και εσείς, την έχει ολόκληρος ο ελληνικός
λαός και όλα τα κόµµατα που εκπροσωπούνται στη Βουλή των
Ελλήνων. Υπάρχουν, λοιπόν, κοινοί τόποι αναφοράς, που µπορούν
να µας βρουν όλους ενωµένους, για να προσπαθήσουµε και να
µπορέσουµε να δώσουµε λύσεις σε κορυφαία ζητήµατα, που
απασχολούν τη νεοελληνική κοινωνία και το νεοελληνικό πολιτισµό.
Και µια και αναφέρθηκα στο νεοελληνικό πολιτισµό, επιτρέψτε µου
να σας πω ότι µέσα στα µέτρα πρόληψης, πρέπει να είναι και για
όλα αυτά τα οποία παρακολουθούµε σήµερα από τις τηλεοράσεις
και ακούµε από τα ραδιόφωνα. ∆εν ξέρω πώς µπορεί να αντιδράσει
πια η κοινωνία σήµερα στα πρότυπα αυτά των ηρώων, που
προβάλλουν µεγάλες πολυεθνικές εταιρείες, που προβάλλονται από
την τηλεόραση, που µαγνητίζουν και αιχµαλωτίζουν τα παιδιά και
που ακολουθούνται εν συνεχεία από προτάσεις εµπορευµάτων, τα
οποία περνούν στην κατανάλωση. Και έχουµε δεκάδες εκατοντάδες
δισεκατοµµύρια που διακινούνται µε οδηγό τα πρότυπα αναφοράς
της ιδιωτικής και κρατικής τηλεόρασης. Θίγω ένα θέµα, που
ενδεχοµένως να µη συµπεριλαµβάνεται στον προβληµατισµό της
έκθεσης, όπως την αντιµετωπίζει το ελληνικό Κοινοβούλιο.
Φοβάµαι, όµως, ότι πολλές φορές -το έχω διαπιστώσει- έρχεται η
συντεταγµένη ελληνική πολιτεία να νοµοθετήσει για κοινωνικές
συµπεριφορές και κοινωνικά γεγονότα και εκ των πραγµάτων να
έχει ξεπερασθεί από αυτά. Πολλές φορές ο προβληµατισµός µας
είναι προβληµατισµός του χθες. Και η κοινωνία προχωρά και τρέχει
µε ασύλληπτους ρυθµούς. Και δεν καταλαβαίνω -ειλικρινά σας το
λέω- πώς µπορούµε να αµυνθούµε απέναντι σε αυτήν την
επιτακτική ταχύτητα, που κάποιοι ισχυροί έχουν επιβάλλει.
Θα µείνω λίγο ακόµα στο Ψυχιατρείο Κρατουµένων Κορυδαλλού,
κύριε Υπουργέ, για να σας πω ότι κάποια φορά προσπαθώντας να
καταλάβω περί τίνος ακριβώς πρόκειται, είχα µιλήσει µε
κυβερνητικά στελέχη της εποχής, µε επιστήµονες και όταν τους
ρώτησα γιατί δεν γίνεται αυτός ο διαχωρισµός, πήρα την εξής
εκπληκτική απάντηση -είναι γραµµένη σε βίντεο, την έχω στο
αρχείο µου- ως επίσηµη ερµηνεία, ότι είναι αντιπαραγωγική η
επένδυση.
Προτιµάµε, λοιπόν, µια αντιπαραγωγική επένδυση µε ένα σωρό
δολοφονίες ή θανάτους που συµβαίνουν στο Ψυχιατρείο
Κρατουµένων Κορυδαλλού, κάτι που ντροπιάζει την ελληνική
κοινωνία και δεν µας ενδιαφέρει -καταλήγω σε ένα ερώτηµα- να
τελειώνουµε µια διά παντός µε αυτό το θέµα;
Ξέρετε κάτι; Ακόµα περισσότερο θα µπορούσα να
επιχειρηµατολογήσω πάνω σε αυτό ειδικά το σηµείο, γιατί ένας από
τους διακεκριµένους καθηγητές σήµερα, ο κ. Γιάννης Πανούσης,
καθηγητής Εγκληµατολογίας και Ψυχολογίας, µε µια οµάδα
φοιτητών του Πανεπιστηµίου Θράκης και µε την άδεια της
κυβέρνησης τότε, γύρω στο 1982-1983, είχε πραγµατοποιήσει µια
εκτεταµένη και εµπεριστατωµένη έρευνα, µε ειδικό άξονα και θέµα
αναφοράς το Ψυχιατρείο Κρατουµένων Kορυδαλλού. Είχαν
καταλήξει, λοιπόν, σε ένα συµπέρασµα, ότι πρόκειται για
κολαστήριο και ότι είναι άµεση η ανάγκη να υπάρξει επιτέλους ο
διαχωρισµός αυτών οι οποίοι είναι ψυχασθενείς, από εκείνους οι
οποίοι είναι τοξικοµανείς.
Τελειώνοντας, κύριε Υπουργέ και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου
να σας πω ότι το ∆ηµοκρατικό Κοινωνικό Κίνηµα συµµερίζεται
απολύτως και τις επισηµάνσεις της έκθεσης και την αγωνία των
συναδέλφων, που τη συνέταξαν.
Εκείνο για το οποίο πρέπει να σας διαβεβαιώσω είναι ότι
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θα είµαστε στο πλευρό σας σε κάθε προσπάθεια, για να
µπορέσουµε να βελτιώσουµε, ό,τι µπορούµε να βελτιώσουµε, στο
χώρο των φυλακών. Αλλά να ξέρετε κάτι. Θα µας βρείτε απέναντι,
µε τη µικρή ή µεγάλη φωνή που έχουµε -αυτό το κρίνει ο ελληνικός
λαός- αν αυτά που διαπιστώνετε, δεν προσπαθήσετε από την
επόµενη κιόλας µέρα να τα υλοποιήσετε.
(Χειροκροτήµατα στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Υπουργός
∆ικαιοσύνης κ. Ευάγγελος Γιαννόπουλος έχει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Κύριε
Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ευτυχή συγκυρία τη συζήτηση
αυτής της εκθέσεως, την οποία έχει καταθέσει η επιτροπή
συναδέλφων της προηγούµενης Βουλής και της οποίας τα
συµπεράσµατα εισάγονται σήµερα προς συζήτηση.
Οµολογώ ότι και από την πληρότητα των διατυπώσεων και από την
επισήµανση των θεµάτων και ακόµη από τις υποδείξεις, οι οποίες
προτείνονται, εγώ µένω απολύτως ικανοποιηµένος, απολύτως
ευθυγραµµισµένος, βέβαια πέρα από ένα γεγονός ότι η επιτροπή
εκείνη, η οποία είχε συγκροτηθεί ακριβώς για τη µελέτη του
σωφρονιστικού συστήµατος και την πρόταση µέτρων προς
βελτίωσή του, ασχολήθηκε και µε την αντεγκληµατική πολιτική και
µπήκε σε θέµατα άλλα, γενικότερα, της πρόληψης, της καταστολής,
της επανένταξης στην κοινωνία κλπ., τα οποία δεν είναι θέµατα των
σωφρονιστικού συστήµατος. 'Οµως πολύ καλά έκανε, γιατί όλα
αυτά συνδέονται και όλα πρέπει οπωσδήποτε να καθίστανται
γνωστά.
Συγχαίρω όλους τους οµιλητές για την πληρότητα των θέσεών τους.
Θα κάνω µία διάκριση, βέβαια, για το φίλο µου και άλλοτε
ασκούµενό µου, τον κ. Κουβέλη, ο οποίος εχρηµάτισε και Υπουργός
∆ικαιοσύνης, ο οποίος µε ιδιαίτερη γλαφυρότητα έδωσε ορισµένα
πραγµατικά περιστατικά, τα οποία συµβαίνουν, που µόνο ένας
δικηγόρος, ο οποίος ασχολείται µε την ποινική δικηγορία -και
είµαστε πολλοί εξ ηµών και µέσα στην Αίθουσα και εκτός της
Αιθούσης, που έχουµε ασχοληθεί µε την ποινική δικηγορία- µπορεί
να τα επισηµάνει και να τα προσδιορίσει κατ' αυτόν τον τρόπο.
Εµένα µε εντυπωσίασε ο παλιός µου ασκούµενος, διακεκριµένος
δικηγόρος και πολιτικός βεβαίως, ο κ. Φώτης Κουβέλης, πέρα από
κάποιες διαφορές που έχουµε σε άλλα θέµατα.
Οµολογώ, κύριοι συνάδελφοι, ότι ο ενώπιόν σας παριστάµενος
Υπουργός ∆ικαιοσύνης σηκώνει σήµερα το σταυρό του µαρτυρίου
αγόγγυστα και υποµονετικά, µε σύστηµα και µε θέληση, ένα έργο
που µου ανατέθηκε από τον κύριο Πρωθυπουργό της χώρας να το
βάλω µπροστά, να το βοηθήσω και ει δυνατόν, να το φέρω εις
πέρας. 'Εχουµε κάνει µεγάλη, πλούσια δουλειά στο Υπουργείο
∆ικαιοσύνης. Παρεκάλεσα τους συνεργάτες µου να είναι σήµερα
εδώ, να ακούσουν τα όσα θα ειπωθούν, να τα ενστερνιστούν, να
διδαχθούν από αυτά -και εγώ έγινα σοφότερος, οµολογώ- και να µε
βοηθήσουν στο έργο µου.
Βεβαίως, δεν θέλω ούτε να καταδικάσω ούτε να καταλογίσω την
κατάσταση που επικρατεί σήµερα στις φυλακές σε οποιαδήποτε
κυβέρνηση. 'Ολες οι κυβερνήσεις, από γενέσεως του ελληνικού
κράτους και η σηµερινή, είµαστε υπόλογοι και υπεύθυνοι ενώπιον
του λαού γι' αυτό το σύστηµα, το οποίο θα µπορούσε να είναι
καλύτερο. Βεβαίως, µας βρήκαν βάσανα και εσωτερικές
ταλαιπωρίες από τη φαγοµάρα µας -δεν θέλω να µπω σ' αυτά τα
θέµατα- και έµεινε και αυτό το πρόβληµα του Υπουργείου
∆ικαιοσύνης, που αντιµετωπίζεται ως παρίας, χωρίς να του δίνεται
η ανάλογη προσοχή.
Σας βεβαιώνω, ειλικρινά, ότι το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης αγωνίζεται
επιθετικά και µέσα στο Υπουργικό Συµβούλιο, για να µπορέσει να
επιτύχει περισσότερα πράγµατα, που πρέπει να επιτευχθούν, για
να φθάσει και η χώρα µας στο επίπεδο των προηγµένων
ευρωπαϊκών χωρών, όσον αφορά και την αντεγκληµατική πολιτική
και την πρόληψη και την καταστολή, αλλά και το σωφρονισµό των
παραβατών του νόµου, οι οποίοι πρέπει να βρουν ένα δρόµο
επανένταξης στην κοινωνία.
Είναι πάρα πολλά τα προβλήµατα. Βγαίνουν έξω και δεν έχουν

δουλειά. Τι να το κάνεις το σύστηµα του εξανθρωπισµού, της
βελτιώσεως του ανθρώπινου χαρακτήρα και όλα αυτά, αν δεν
µπορέσεις αυτόν τον άνθρωπο να τον βάλεις σε µια δουλειά ή -να
το πούµε απλά ή κατά το κουλτουριάρικο σύστηµα που πέρασε
µέσα στη δικαστική ιστορία- να τον εντάξεις στη λεγόµενη κοινωνία;
'Οχι µέσα στο λαό, στην κοινωνία, λέει η κουλτούρα κάποιας
άποψης.
Κύριε Κουβέλη, δεν είναι οι τοπικές κοινωνίες που αντιδρούν στην
ίδρυση των φυλακών σε ορισµένα µέρη, ούτε τα νοµαρχιακά ή τα
δηµοτικά συµβούλια, τα οποία αντιθέτως την εισηγούνται. Είναι οι
απόψεις -όπως παρουσιάστηκε και στην πατρίδα µου, την Τρίπολη,
για παράδειγµα- κάποιων ευυπόληπτων πολιτών, οι οποίοι
θεωρούν ευαυτούς ότι είναι οι ταγοί της εκπολιτιστικής δουλειάς του
λαού ή της κοινωνίας, που πρέπει να εκτελέσουν. Μεταξύ άλλων
έκαναν µια ένσταση στο Αρχαιολογικό Συµβούλιο, λέγοντας ότι
υπάρχουν αρχαία στους πρόποδες του Μαινάλου, ενώ δεν υπήρχε
ποτέ εκεί, καθ' οιονδήποτε τρόπο αναφερόµενο έστω και εµµέσως
κάποιο αρχαίο µνηµείο ή σηµείο. Και µας χασοµέρησαν ενάµιση
χρόνο. Το λέω αυτό µε παράπονο, διότι µερικοί λεγόµενοι
περιβαλλοντολόγοι, δηµιουργούν προβλήµατα. Και αυτά όµως τα
αντιµετωπίζουµε.
Κύριοι συνάδελφοι, δεν έχουµε, βέβαια, σωφρονιστική υποδοµή.
∆εν έχουµε φυλακές. Οι φυλακές ήταν για τέσσερις χιλιάδες
διακόσιους και σήµερα οι φυλακισµένοι είναι εφτά χιλιάδες
τριακόσιοι. Ενώ υπήρχε ένα κελί για τον καθέναν τότε, σήµερα είναι
σε κάθε κελί τέσσερις ή πέντε.
'Οµως, έχουµε βάλει ένα πρόγραµµα µπροστά. Θα σας το διαβάσω
για την ενηµερωσή σας, αλλά και για τα Πρακτικά. Από χθες ήδη
είπα να σας το στείλουν, αλλά επειδή ήµουν άρρωστος για µερικές
µέρες, δεν εξετελέσθη αυτή µου η εντολή, ας την πούµε, εκ µέρους
των συνεργατών µου. Θα κατατεθεί, όµως, στη Βουλή. Μεταξύ
άλλων έχω να σας πω ότι είναι έτοιµος ο Σωφρονιστικός Κώδικας,
τον οποίο θα σας τον στείλω, κύριοι συνάδελφοι, στα κόµµατα.
Θέλω µέσα σε δέκα µέρες να µου απαντήσετε -ο κώδικας είναι
έτοιµος- διότι κάποιες φραστικές βελτιώσεις για ορισµένα θέµατα
πρέπει να γίνουν.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Φραστικές είναι;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης):
Κοιτάξτε, δεν µπορεί να αλλάξει, όπως ξέρετε, κύριε
Μαρκογιαννάκη, ούτε µία λέξη. Είναι κώδικας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Μην τον κάνετε κώδικα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): 'Οχι.
Είναι κώδικας. Εγώ έχω ήδη συγκροτήσει µία επιτροπή από πέντε
άτοµα. ∆εν ξέρω αν δεχθεί και ο κ. Παυλόπουλος να µπει µέσα
στην επιτροπή ή η κ. Μπενάκη, ένας από εσάς, ώστε να τα δείτε και
να περάσει. Αυτά που λέµε, πάρα πολλά, είναι µέσα στον κώδικα,
ώστε να γίνει νόµος του κράτους πλέον.
Λοιπόν, έργα που έχουν παραδοθεί σε χρήση, όσον αφορά τα
Σωφρονιστικά λεγόµενα Καταστήµατα. Τώρα την εγκληµατικότητα
τη λέµε παραβατικότητα επί το ευπρεπέστερο, θα έλεγε κανείς, ή το
πολιτιστικότερο. Την αντεγκληµατική πολιτική τη λέµε
αντιπαραβατική πολιτική. ∆ηλαδή, να βγάλουµε το έγκληµα, να
βγάλουµε από µέσα τη γενική και την ειδική πρόληψη του
εγκλήµατος. Μα, είναι και φονιάδες, είναι και εγκληµατίες εκ
πεποιθήσεως, είναι και έµποροι ναρκωτικών! ∆εν είναι όλοι άγγελοι.
Είναι και δολοφόνοι, είναι και απ' όλα αυτά. Ε, εντάξει, να πάµε να
τα χαµηλώσουµε, αλλά µην ξεχάσουµε ότι και η πολιτεία αµυνόµενη
έχει υποχρέωση να κολάζει. 'Εχει υποχρέωση όχι µόνο να
προλαβαίνει να δει το έγκληµα, αλλά και να κολάζει και το έγκληµα.
Εν πάση περιπτώσει, εµείς θα πάµε µε τα ευγενικά και µε τα
πολιτιστικά του τελευταίου καιρού να ικανοποιήσουµε και όλες
εκείνες τις απόψεις, να µην έχω και ιστορίες, κατά το κοινώς
λεγόµενο.
Κύριε  Κουβέλη,  πριν  από σας είχα κινήσει εγώ αυτήν τη
διαδικασία και την άφησα στη µέση, όταν συνέβη να παραδώσω τα
καθήκοντα του προέδρου του ∆ικηγορικού Συλλόγου Αθηνών το
Μάρτιο του 1981. ∆εν βγήκε τίποτα. Στέλνουν
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γράµµατα, όµως η δικαιοσύνη θέλει αποδείξεις. Ανακαλούν τις
επιστολές, ανακαλούν τα πάντα και στο τέλος δεν µένει τίποτα.
Παρά ταύτα εµείς πρέπει να επιµένουµε. Και σας λέω ειλικρινά ότι
εγώ έχω καλέσει τέσσερις φορές σε τέσσερις συσκέψεις τους
εισαγγελείς εφετών του κράτους µε παριστάµενο τον εισαγγελέα του
Αρείου Πάγου και έχουµε κουβεντιάσει τα θέµατα της
αντεγκληµατικότητας. Γιατί εδώ έχουµε το οργανωµένο έγκληµα.
'Εχουµε το ξέπλυµα βρώµικου χρήµατος, έχουµε τη διεθνή
τροµοκρατία υπό την άποψη τη σωστή, έχουµε και άλλα εγκλήµατα.
Και όµως -έχει δίκιο ο κ. Κουβέλης- οι εξεγέρσεις των φυλακών
οδηγούνται και εκτελούνται απέξω. Το θέµα είναι πώς να βγάλουν,
να απελευθερώσουν τους εµπόρους ναρκωτικών.
Η επιχείρηση που έγινε στην Κέρκυρα, κατά την οποία απέδρασαν
επτά-οκτώ διάσηµοι εγκληµατίες, ήταν οργανωµένη απέξω. Είχαν
και το σκάφος έτοιµο και είχε πάει εκεί και αυτοκίνητο "Μερσεντές",
ο πατέρας ενός -θύµα ο άνθρωπος, τι φταίει ο πατέρας- και στο
τέλος σκοτώθηκαν µεταξύ τους. Οι δύο οµάδες εκείνες των "νονών"
της διακίνησης του εµπορίου των ναρκωτικών αλληλοεξοντωθήκανε
και µας αφήσανε χρόνους.
Θέλω να πω, όµως, ότι είχε ετοιµασθεί η εξέγερση στον 'Αγιο
Στέφανο της Πάτρας, είχαν αποκρυβεί σε κάποιο δάσος τα
καλάζνικοφ µε δεσµίδες πολλές κλπ. Το θέµα βέβαια δόθηκε στο
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης πρώτα και µε συνεργασία του Υπουργείου
∆ηµοσίας Τάξεως πήραµε µέτρα. Αλλά εκείνος που έδωσε την
πληροφορία ότι κάτι γίνεται εδώ, την έδωσε και από εκεί. 'Ηταν
διπλός πράκτορας, που λένε. Στο τέλος δεν βρήκαµε τίποτα.
Βεβαίως τα µεν όπλα και όλα αυτά κατελήφθησαν, κατεσχέθησαν.
'Οµως η εξέγερση δεν έγινε, γιατί τη µαρτύρησαν. Θα σας αναφέρω
δύο περιστατικά.
Λοιπόν, εµείς έχουµε κάνει βελτίωση των µέτρων ασφαλείας στις
Στρατιωτικές Φυλακές Αυλώνα και µετατροπή του Σωφρονιστικού
Καταστήµατος των Ανηλίκων.
Το κατάστηµα ανηλίκων του Κορυδαλλού καταργήθηκε.
Μεταφέρθηκαν οι ανήλικοι στον Αυλώνα. Εκεί περνάνε πολύ καλά.
'Εγινε µία απόδραση. Συνελήφθησαν οι µισοί, οι άλλοι έφυγαν.
Μικροµεσαίοι είπα εγώ ότι ήταν. Αλλά ήταν παιδιά. Εν πάση
περιπτώσει, αυτό για να δείτε πως, ό,τι µέτρα και να πάρει κανείς,
συµβαίνουν διάφορα.
Κύριοι συνάδελφοι, δεν πρέπει να ξεχάσω να σας πω ότι το 40%
των κρατουµένων είναι ξένοι, εκ των οποίων οι δύο χιλιάδες
διακόσιοι είναι Αλβανοί, εκ των οποίων οι χίλιοι οκτακόσιοι είναι µε
απόφαση εµπορίας ναρκωτικών.
Αντιλαµβάνεσθε, πού βρισκόµαστε.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ: 'Οταν είπα να τους ξεχωρίσουµε, µε είπαν
ρατσιστή.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Θα
σας πουν ρεβανσιστή και ρατσιστή!
∆εν έχουµε την κατάλληλη φυλακή, το γε νυν έχον, δεν µπορούµε
να το κάνουµε.
'Εχουµε βελτίωση των µέτρων ασφαλείας στην κλειστή Φυλακή της
Κέρκυρας, αποκατάσταση ζηµιών και εξωραϊσµό της ∆ικαστικής
Φυλακής Χανίων, βαφή και διαµόρφωση εστιατορίου στη Φυλακή
Κορίνθου. Εκεί αλλάξαµε την Κόρινθο και πήραµε τον Αυλώνα.
'Εχουµε περίφραξη της Αγροτικής Φυλακής Κασσαβέτειας.
'Εργα σε εξέλιξη: Νέα Φυλακή Χαλκίδας. Φυλακή Μαλανδρίνου
Φωκίδας. 'Εχουµε και τη Μονάδα Απεξάρτησης Κρατουµένων της
Θήβας.
Πολύ σωστά είπε ο κ. ∆ηµαράς -τον παρακολούθησα και δεν ήθελα
να τον διακόψω- ότι δεν µπορεί να γίνει χωρισµός του ψυχιατρείου
µε τους τοξικοµανείς. Πήραµε όµως εκείνο το κέντρο που είχαν οι
ιεχωβάδες στη Θήβα, πληρώνοντας έξι δισεκατοµµύρια
(6.000.000.000) δραχµές. Είχαµε και τη βοήθεια της Κοινότητας,
από ένα ξεχασµένο κονδύλι που έδωσαν κάποιοι το '90-'91. Είχε
διαλυθεί η υπηρεσία, είχε φύγει ο αντιπρόεδρος από κάποιο λάθος
δικό µας, ηµών των Ελλήνων. Βοηθηθήκαµε και το πήραµε αυτό.
Κανονικά πρέπει να λειτουργήσει γύρω στο Γενάρη µε Φλεβάρη, αν
όλα πάνε καλά, όσον αφορά την πρόσληψη προσωπικού, γιατί

έχουµε και εκεί πρόβληµα. 'Εχουµε έναν αγώνα µεταξύ Υπουργείου
∆ικαιοσύνης και Υπουργείου Οικονοµικών ή Εθνικής Οικονοµίας.
Επίσης, έχουµε και την επέκταση της Φυλακής Κορίνθου και τον
εκσυγχρονισµό της Φυλακής Ναυπλίου.
Ολοκληρώθηκαν οι µελέτες και άµεσα δηµοπρατούνται. Το νέο
Σωφρονιστικό Κατάστηµα Χανίων. Μελέτες σε εξέλιξη. Η Φυλακή
Τρικάλων, η Φυλακή Ανδρίτσαινας Ηλείας, η νέα Φυλακή Τρίπολης,
η ∆ικαστική Φυλακή Βόλου.
Εκσυγχρονισµός πρώην Ιδρύµατος Αγωγής Ανηλίκων Θηλέων
Παπάγου, για τη στέγαση ιδρυµάτων αγωγής ανηλίκων.
Καταργήσαµε αυτά τα κέντρα και κάναµε πλέον µονάδες µέριµνας
έργων.
'Εχουµε την Κασσάνδρα. Σε προκαταρκτικό στάδιο είναι η νέα
Φυλακή της Κέρκυρας. Εκεί µας έδωσαν επιτέλους οικόπεδο. Εγώ
δεν ήξερα από άποψη πληροφόρησης ότι η ιστορική Φυλακή της
Κέρκυρας ήταν µέσα στο κέντρο της πόλης, δίπλα από το γυµνάσιο
αρρένων και θηλέων της πόλης, που χωρίζονται από ένα δρόµο
στον οποίον περνάει δεν περνάει ένα φορτηγό αυτοκίνητο. Πήγα για
τις φυλακές ειδικά. Και τους λέω: "Βρε Κερκυραίοι, τόσα χρόνια
έχετε τη φυλακή στο κέντρο της πόλης και δεν µιλάτε;" Υπέστην
τότε µια επίθεση όχι από τη Νέα ∆ηµοκρατία -ήταν συγκρατηµένοι
οι συνάδελφοι- από την Αριστερά, ότι δεν κάνουµε τίποτα ως
Κυβέρνηση. Και είπα στους Κερκυραίους: "∆εν σκεφθήκατε ότι
πρέπει να διώξετε τη φυλακή από δω;". Εν πάση περιπτώσει, µόλις
προχθές απεκτήθη οικόπεδο. Και έπρεπε το ΤΑΧ∆ΙΚ (Ταµείο
Ανεγέρσεως ∆ικαστηρίων κλπ.) να έχει οικόπεδο στην κυριότητά
του. Μόλις προχθές κατορθώθηκε να λυθεί αυτό το θέµα.
'Εχουµε ακόµη να κατασκευάσουµε Σωφρονιστικό Κατάστηµα στην
Αλικαρνασσό όπως και στην περιοχή Θεσσαλονίκης. Εκεί είχαµε
πάρει οικόπεδο περίπου πεντακόσια εξήντα εκατοµµύρια, που
πήγαν στράφι, γιατί δεν αφήνουν οι κάτοικοι να γίνει. 'Εχουµε ένα
πρόβληµα.
Απλά θέλω να σας πω, κύριοι συνάδελφοι, ότι το Υπουργείο
∆ικαιοσύνης -βρήκα και από το Βενιζέλο ορισµένα σωστά θέµατα-
τα συνέχισε, για να διορθωθεί αυτή η κατάσταση.
Τώρα επειδή ο κ. Κόρακας αναφέρθηκε στα δικαστικά µέγαρα, θα
σας δώσω για τα Πρακτικά µια κατάσταση, δηλαδή, τι κάναµε για τα
δικαστικά µέγαρα, για εκείνα που ήδη έχουν παραδοθεί σε χρήση
επί των ηµερών µου, για εκείνα τα οποία κατασκευάζονται. Για το
νέο Εφετείο Αθηνών κάναµε προχθές µια τροπολογία, κύριε
Παυλόπουλε. Είχατε ένα άδικο. Θέλατε να κάνουµε µια δήλωση εδώ
πέρα. Είναι έξω από τον 2190.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Να το δούµε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): 'Οχι να
το δούµε. 'Αµα το λέει ο Γιαννόπουλος, δεν γίνεται ο Γιαννόπουλος
ψεύτης.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ζήτησα τη δήλωση στα Πρακτικά
και ερµηνευτικούς λόγους.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης):
Ζητήσατε, αλλά δεν µπορώ να θέσω κάτω από άδικη κρίση την
αξιοπιστία ενός Υπουργού. Εγώ σας άφησα να πείτε. Αν κοιτάζατε
το νόµο, θα βλέπατε ότι είναι έξω. ∆εν θα γινόταν αλλιώς. Ξέρετε
την εταιρεία "ΘΕΜΙΣ ΚΑΤΑΣΚΕΥΑΣΤΙΚΗ". Μέσα σε ενάµιση χρόνο
γίνονται κτίρια. Το ΤΑΧ∆ΙΚ προηγουµένως µε το µηχανισµό που
είχε, ο οποίος ήταν πολύ αδύνατος σε µηχανικούς κλπ., δεν
µπορούσε να φέρει σε πέρας τις υποθέσεις.
Ακόµη, πήραµε το Κρατητήριο των Ανηλίκων του Κορυδαλλού, το
επισκευάσαµε µε δουλειά των κρατουµένων και µας στοίχισε
τριάντα πέντε εκατοµµύρια (35.000.000) δραχµές για τα υλικά, ενώ
ήταν να πληρώσουµε τριακόσια ογδόντα εκατοµµύρια
(380.000.000) σε εργολάβους. Μου είπαν δε, να πάω να κάνω τα
εγκαίνια. Εγώ εγκαίνια δεν κάνω. Θα µεταφέρουµε εκεί µερικούς.
'Εχω ένα γράµµα από την Αστυνοµία της Θεσσαλονίκης. Υπάρχουν
τετρακόσια  άτοµα  που  πρέπει  να  πάνε  στις  φυλακές  και  τώρα
βρίσκονται  σε  διάφορα  κρατητήρια.  Η  κατάσταση  είναι
αφόρητη. Κάλεσα σήµερα το διευθυντή των Φυλακών
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Κορυδαλλού και του είπα να πάρει από τις φυλακές των ∆ιαβατών
εξήντα ή εβδοµήντα και να τους φέρει κάτω. Αυτοί είναι κρατούµενοι
για µικροπράγµατα.
∆εν λέω ότι δεν γεµίζουν και οι δικαστές τις φυλακές κ. Κουβέλη.
Ξέρετε τον αγώνα µου. Για το 282 του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας
"περί προφυλακίσεως" έχω γράψει ολόκληρη µελέτη, όταν ήµουν
υπερασπιστής των κατηγορουµένων που τάχα έβαλαν τη νάρκη
που εξερράγη στη γιορτή του Γοργοποτάµου το 1965. 'Οπως
απεδείχθη, την είχαν βάλει οι Αµερικανοί µε τηλεγράφηµα εκ
Φραγκφούρτης. Τα κυνηγάει ο Ραχιώτης αυτά. Τότε λοιπόν
προφυλακίστηκε ο στρατηγός Αυγερόπουλος και άλλοι
αντιστασιακοί, για αντίσταση κατά της αρχής. 'Ηταν µια σκευωρία.
Σε αυτήν την υπόθεση ήµουν υπερασπιστής κατηγορουµένων.
Προφυλακίστηκαν όλοι αυτοί. Και όχι µόνο προφυλακίστηκαν, αλλά
και µερικοί καταδικάστηκαν. Στο Εφετείο έβαλαν κάτω από ένα
χρόνο και πληρώσαµε που λέει ο λόγος.
Τότε έγραψα ένα άρθρο στη "∆ΙΚΗΓΟΡΙΚΗ ΓΝΩΜΗ". Το 282 λέει -ο
κ. Μαρκογιαννάκης τα έχει ζήσει αυτά και χαίρω, διότι µε συνδράµει
πάρα πολλές φορές πάνω σε τέτοια θέµατα- πότε κάποιος
προφυλακίζεται. Πρώτα-πρώτα καταργήσαµε την προφυλάκιση επί
πληµµεληµάτων. Μόνο επί κακουργηµάτων υπάρχει και όταν
τιµωρούνται µε ορισµένη ποινή και πάνω. Επίσης προφυλακίζεται
κάποιος όταν είναι ύποπτος φυγής ή πρόκειται να δυσχεράνει την
ανάκριση ή να διαπράξει αφιέµενος ελεύθερος άλλα εγκλήµατα.
Πρέπει να αιτιολογείται η απόφαση. Το λέµε, το ξαναλέµε, το είπαµε
εδώ µέσα, ορίστηκε να γράφεται η αιτιολογία κλπ. ∆εν βαριέστε!
∆ύναται να εκτελέσει, λένε νέα εγκλήµατα ή δεν είµαστε σίγουροι ότι
δεν θα εκτελέσει νέα εγκλήµατα. Προφυλακιστέος. Και γεµίζουν έτσι
τις φυλακές.
Φταίει όµως και η ψυχολογία του λαού, διότι µόλις κάποιος κάνει
κάτι, λένε προφυλάκιση. Τι έκανε ο ανακριτής; Να τα κανάλια! Θα
τον αφήσει; Τι βλάπτει να µείνει ένας έξω. 'Εκανε ένα αδίκηµα. ∆εν
είναι φονιάς, δεν είναι έµπορος ναρκωτικών. Κάτι χωροφύλακες
τώρα, κάτι προχθές, κλπ. Περιµένουν έξω από το ανακριτικό
γραφείο, µήπως τυχόν και δεν προφυλακιστούν. 'Εχουµε βέβαια και
δικαστές, που δεν έχουν το θάρρος να αντισταθούν. Μην πω,
δηλαδή, αυτό που είπε ο µακαρίτης ο Κωστάκος, ότι εκλήθη εις
απολογίαν και δεν προήχθη, διότι είχε επιβάλει επιεική ποινή κατά
την αντίληψη της λεγόµενης διοικήσεως του Αρείου Πάγου. 'Οχι
ηγεσίας. Εγώ δεν δέχοµαι τον όρο ηγεσία.
'Εχουµε, λοιπόν, όλο αυτό το πλέγµα, όλο αυτό το κύκλωµα και όλη
αυτήΝ την αντίληψη, η οποία έχει τόσο βαθιά επηρεάσει την
κοινωνία µας, ώστε όποιος είναι κλέφτης, µικρός ή µεγάλος, πρέπει
να προφυλακίζεται. Πιστέψτε µε, ότι πάνω σ' αυτό το θέµα του 282
του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας έχω γράψει πολλά σχόλια στη
"∆ΙΚΗΓΟΡΙΚΗ ΓΝΩΜΗ" ή σε εφηµερίδες.
∆εν µου πέρασε. Και όταν ήµουν πρόεδρος στο ∆ικηγορικό
Σύλλογο της Αθήνας, τότε κάναµε µια τροποποίηση και ο
αείµνηστος Γεώργιος Σταµάτης, τον οποίο πάντοτε µνηµονεύω
ευφήµως, εδέχθη τις απόψεις µας, ώστε να µη γίνονται
προφυλακίσεις για ψύλλου πήδηµα κλπ. 'Οµως, δεΝ βαριέστε, µετ'
ολίγον, τα ξέχασαν.
Αυτά, κύριε ∆ηµαρά, για να µην έχετε παράπονο και από τους
δικηγόρους και από το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης. Εγώ θα σας δώσω

στοιχεία ύστερα και για τα δικαστικά µέγαρα, για να τα βάλετε στα
Πρακτικά. Θα τα στείλουµε και στους συναδέλφους.
Θα έλθω, λοιπόν, σε ό,τι είπατε, τα οποία είναι όλα σωστά. Εγώ
αυτήν τη φορά θα συµφωνήσω και µε τον κ. Κόρακα. Είναι σωστά,
είναι δίκαια. Η κοινωνία, οι κυβερνήσεις, πρέπει να κοιτάξουν τον
άνθρωπο και πρέπει να εξαλείψουν τις συνθήκες εκείνες, που µέσα
από αυτές, είτε εκπορεύονται είτε εκπηγάζουν είτε εκπηδούν τα
εγκλήµατα, µετά από τη δηµιουργία χαρακτήρων εγκληµατικών. ∆εν
θέλω να πάω παλαιότερα. Φταίµε όλοι µας. 'Οµως, εγώ ρίχνω
ελαφρυντικά. Μας βρήκαν βάσανα πολλά στη χώρα µας και
κοιτάξαµε άλλα θέµατα. Είχαµε και κάποιες ανώµαλες καταστάσεις.
∆όξα σοι ο Θεός, νοµίζω, ηρεµήσαµε. Εγώ κήρυξα εκεχειρία και στο
δικό µου το κόµµα, εκεί που µαλώνουν, ή που έχουν αντιρρήσεις, οι
µεν κατά των δε.
Κύριοι συνάδελφοι, όπου και να το πιάσει κανείς, όπως και να το
πάρει, όποια σελίδα και να ανοίξει, τα πάντα είναι χρήσιµα.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ: Εισηγείστε, δηλαδή, το σωφρονισµό του
κόµµατος;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): 'Οχι,
εισηγούµαι την πειθαρχία, κύριε Πρόεδρε. Η γνώµη είναι ελεύθερη,
αλλά η απόφαση της πλειοψηφίας δεσµεύει τη µειοψηφία. Μια και
µε προκαλείτε, πρέπει να σας πω ότι δεν προχωρούν έτσι τα
κόµµατα. Μόνο µε πειθαρχία και -εάν θέλετε- µε αυστηρή
πειθαρχία. Λάθος, ξελάθος, όλα διορθώνονται. 'Οµως η γνώµη είναι
ελεύθερη. Αλίµονο εάν στην Ελλάδα, που εγεννήθη η δηµοκρατία,
έχουµε εξ' ορισµού ή εξ' αφορισµού το "απαγορεύεται", το
"verboten". Η γνώµη είναι ελεύθερη, αλλά η µειοψηφία οφείλει να
πειθαρχεί στην πλειοψηφία, όπως έλεγε και ο αείµνηστος ηµών
Πρόεδρος Γεώργιος Παπανδρέου, του οποίου δεν βλάπτει να
διαβάζουµε καµία φορά και κάποιες ωραίες οµιλίες µεταξύ των ετών
1922, 1925, 1928 και 1932, όταν διετέλεσε τότε και Υπουργός της
Παιδείας.
'Εχει η έκθεση θέµατα που αφορούν την εγκληµατική πολιτική, δεν
ήταν δουλειά της. Θέµατα που αφορούν στην απονοµή της
δικαιοσύνης, δεν ήταν δουλειά της. Η κατάσταση των φυλακών της
χώρας, ναι. Το νοµοθετικό πλαίσιο της λειτουργίας τους, ναι.
Μέριµνα για τους αποφυλακιζοµένους, δεν ήταν δουλειά της.
Ζητήµατα από τη διακίνηση των ναρκωτικών, έξω βεβαίως, δεν
ήταν δουλειά της. Πάντως, ότι εγράφη, είναι πάρα πολύ χρήσιµο και
επιστηµονικώς ορθό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Λέει για τα ναρκωτικά µέσα στις
φυλακές.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Κύριε
Μαρκογιαννάκη, το έχω διαβάσει πάρα πολύ καλά. 'Εχει ένα γενικό
αφορισµό και µια ειδικότερη, προς τα µέσα, οπωσδήποτε, ανάλυση.
Είναι όλα σωστά, εάν θέλει κανείς να τα αντιµετωπίσει δίκαια. Από
εκεί και ύστερα, εγώ θα σας δώσω και µία κατάσταση των
αλλοδαπών κρατουµένων και κατά εθνικότητα.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης κ. Ευάγγελος
Γιαννόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα
κατάσταση, η οποία έχει ως εξής:
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ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης):
Επίσης, τυχαίως, διαβάζω από το Σωφρονιστικό Κώδικα, να δείτε
πως και αυτός, τα λέει, σοφά, γιατί πάρα πολλά πράγµατα, που η
επιτροπή έφερε ενώπιόν µας, επιλύονται.
Τυχαίως άνοιξα µία σελίδα. 'Αρθρο 34. ∆εν το διάλεξα και
αναφέρεται στην οργάνωση, όπου λέει: "Η πολιτεία κατά την
άσκηση της κοινωνικής της πολιτικής ενισχύει τα ενδιαφέροντα των
κρατουµένων και συµβάλλει στην ανάπτυξη και διατήρηση των
ικανοτήτων τους.'Ολοι οι κρατούµενοι έχουν δικαίωµα στη
µόρφωση, την εκπαίδευση, την άθληση, την πολιτική έκφραση και
δηµιουργία, ώστε να ελαχιστοποιούνται οι αρνητικές επιπτώσεις
από την εκτέλεση της ποινής κατά της ελευθερίας. Το συµβούλιο
φυλακής αποφασίζει ύστερα από πρόταση του ΚΕΣΦ", εκεί
προεδρεύει ο κ. Πανούσης, "...µε εισήγηση του σχετικά αρµοδίου
φορέα για όλα τα θέµατα, που αφορούν την εκπαίδευση και
µόρφωση των κρατουµένων, τις κοινωνικές και πολιτιστικές
δραστηριότητες, την άθληση, τη δηµιουργική διάθεση, κλπ ".
Με απόφαση του Υπουργού της ∆ικαιοσύνης ρυθµίζονται τα πάντα.
Θα παρακαλέσω να µου τα στείλετε, γιατί εγώ θα ορίσω µία
νοµοπαρασκευαστική επιτροπή από πέντε προσωπικότητες, να µας
λύσει αυτά τα ζητήµατα.
Τι λέει ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης. Είναι γεγονός ότι κυρίαρχα
προβλήµατα του σωφρονιστικού µας συστήµατος είναι: Η έλλειψη
της υλικοτεχνικής υποδοµής. Η έλλειψη προσωπικού (διοικητικό,
επιστηµονικό, φυλαχτικό), ναι. Πρέπει να ξέρετε και κάτι άλλο. Γιατί
τα έχω εγώ µε το φίλο µου, τον Σάκη το Πεπονή και µε το νόµο του.
Εδώ και δύο χρόνια εζήτησα δύο εγκληµατολόγους, δύο
ψυχολόγους, δύο κοινωνιολόγους, και τους έχει εγκρίνει το ΑΣΕΠ.
∆εν µας τους έχουν δώσει ακόµα. 'Εχουν περάσει δύο χρόνια.
'Οταν, λοιπόν, φέρνω κάτι ενώπιον της Βουλής, αυτές τις
αγκυλώσεις πρέπει να τις λύσουµε. Σας λέω, ναι µεν, όχι δε. Λέµε
να πάρουµε ακόµα δέκα επιστήµονες στις φυλακές και εκεί άλλη
διαδικασία. "Οι επιπτώσεις αυτών των ελλείψεων επηρεάζουν
δυσµενώς την καλή λειτουργία των φυλακών" -ναι- "και τη
δυνατότητα εφαρµογής θεσµών και προγραµµάτων που
προβλέπονται στο Σωφρονιστικό Κώδικα". Τα επί µέρους
προβλήµατα είναι: Ο υπερπληθυσµός, ο διαχωρισµός των
κρατουµένων, η έλλειψη σταθερών δοµών επαγγελµατικής
κατάρτισης, η έλλειψη χώρων άθλησης, ψυχαγωγίας, πολιτιστικές
εκδηλώσεις και εργαστήρια. Τα ειδικότερα θέµατα που απασχολούν
τις γυναίκες κρατούµενες είναι: Μητρότητα, νοσηλεία, εργασία. Τα
ειδικότερα θέµατα που απασχολούν τους ανήλικους κρατούµενους
είναι: Εκπαίδευση, επαγγελµατική κατάρτιση, ψυχαγωγία. Ειδικά
θέµατα των παραγωγικών µονάδων είναι οι αγροτικές φυλακές και
τα ΚΑΥΦ που αφορούν την καλύτερη αξιοποίηση της παραγωγικής
δυνατότητας. 'Εχουµε ακόµα θέµατα υγιεινής και ιατρικής
περίθαλψης σε όλες τις φυλακές και ειδικότερα στο Νοσοκοµείο και
το Ψυχιατρείο Κρατουµένων Κορυδαλλού.
'Εχουµε ακόµα θέµατα των αλλοδαπών, επικοινωνία, έντονες
οικονοµικές ανάγκες. Θέµατα τοξικοµανών κρατουµένων, όπως
αποτοξίνωση, θεραπεία, απεξάρτηση. Θα κάνουµε και δεύτερο
Κέντρο Απεξάρτησης στην Κασσάνδρα µιλάω για τη βόρειο
Ελλάδα.
Για την αντιµετώπιση των παραπάνω θεµάτων το Υπουργείο
∆ικαιοσύνης έχει προχωρήσει στις παρακάτω ενέργειες, όπως σε
κτηριολογικό πρόγραµµα ανέγερσης νέων φυλακών, κάτι που
αναφερθήκαµε. Στην ίδρυση δύο νέων Κέντρων Απεξάρτησης -και
σε αυτό αναφερθήκαµε- για τη θεραπευτική αντιµετώπιση των
τοξικοµανών κρατουµένων. Το πρώτο κέντρο, που αγοράστηκε,
βρίσκεται στην περιοχή της Θήβας και θα λειτουργήσει µόλις
προσληφθεί το απαραίτητο προσωπικό. Το δεύτερο κέντρο θα
ανεγερθεί σε έκταση των Αγροτικών Φυλακών Κασσάνδρας.
Σε εξέλιξη βρίσκεται, σε συνεργασία µε το Υπουργείο Πολιτισµού, η
οργάνωση και ο εµπλουτισµός των βιβλιοθηκών των φυλακών.
∆εύτερον, µε τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού για την οργανωµένη
άθληση των κρατουµένων. Εγκρίθηκε η πρόσληψη δώδεκα
υπαλλήλων επιστηµονικού προσωπικού φυλακών, πληρώθηκαν οι
θέσεις οκτώ αγροτικών ιατρών σε αντίστοιχες φυλακές. Στις νέες

φυλακές έχουµε την εγκατάσταση υδροηλεκτρικών συστηµάτων
ασφαλείας και ελέγχου και παράλληλα επίκειται η προµήθεια
µηχανηµάτων ελέγχου µεταλλικών αντικειµένων και ναρκωτικών για
τις τέσσερις µεγάλες φυλακές.
'Εχει ζητηθεί η πλήρωση ορισµένων οργανικών θέσεων των
καταστηµάτων κράτησης. Τα λέµε τώρα "καταστήµατα κράτησης"
τις φυλακές. 'Ετσι τα λένε και πάµε καλά µε τον πολιτισµό!
Κύριοι συνάδελφοι, εάν χρειαστεί κάποια παρέµβαση θα την κάνω.
Να συγχαρώ, θέλω, µόνο την Επιτροπή από την οποία δυστυχώς
µας λείπουν αξιόλογα στελέχη που πρέπει να µνηµονεύσω, για την
ιστορία που δούλεψαν και είναι οι εξής:
Ο κ. Αθανάσιος ∆ηµητρακόπουλος, ο κ. Εµµανουήλ
Παπαστεφανάκης, η κυρία Μαρία Θωµά, ο κ. Γεώργιος-Αλέξανδρος
Μαγκάκης, ο κ. Απόστολος Φωτιάδης, ο κ. Ανδρέας
Ανδριανόπουλος -αλλά αυτός οικειοθελώς υποχώρησε, οι άλλοι δεν
πέτυχαν στις εκλογές- και αν δεν κάνω λάθος, νοµίζω ότι είναι και ο
κ. Στέφανος Κυριαζόπουλος και τελευταίος ο κ. Παπαναγιώτου, τον
οποίο άφησα τελευταίο γιατί τον µνηµόνευσε ευφήµως η κ.
Κουτσίκου και δεν ήθελα να της αφαιρέσω το µεγαλείο της
προβολής που δικαίως έχει. Και έχω να πω, ότι η κ. Κουτσίκου σε
όλο το διάστηµα της συνεργασίας µας από παλιά, από το 1983,
που ήµουν και εγώ τότε σε µία επιτροπή στην οποία ήταν πρόεδρος
ο κ. Λαλιώτης -γιατί το είχε η νέα γενιά το θέµα των ναρκωτικών-
ήταν πάντοτε ενήµερη, διδάσκουσα, δασκάλα µας, δασκάλα όλων
και είδατε ότι και µέχρι σήµερα είπε τα πράγµατα εκείνα τα οποία
έπρεπε να ειπωθούν.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ:'Οχι, δασκάλα σας! Μαθήτριά σας!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης):
∆ασκάλα µας στο θέµα εκείνο, είπα!
Κύριε Πρόεδρε, µη µου αφαιρείτε ένα δικαίωµα που έχω και εγώ
καµία φορά να σας µαλώνω, το δικαίωµα της ηλικίας!
Πάντως εγώ, επειδή χθες µε είχατε για άρρωστο, πήγα στο
Γοργοπόταµο και έπραξα το καθήκον µου! Γιατί ανησύχησε ο φίλος
µου ο κ. Ζαφειρόπουλος ότι ήµουν άρρωστος!
Τελειώνω, κύριοι συνάδελφοι, µε τα συγχαρητήρια που πρέπει να
δοθούν και στον Πρόεδρο της Βουλής, ο οποίος έφερε αυτό το
θέµα.
Εγώ συµφώνησα να το συζητήσουµε, όπου θα είναι πλέον η
πυξίδα, ο µπούσουλας, ο πιλότος για όλους µας, ακριβώς για να
βοηθήσουµε στην επίλυση όλων αυτών των θεµάτων, τα οποία
έφερε αυτό το πόρισµα ενώπιον της Βουλής.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Προκόπης Παυλόπουλος
έχει το λόγο.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
επειδή η επιτροπή αυτή, της οποίας το πόρισµα συζητούµε, έχει µία
προϊστορία και επειδή είναι δίκαιο να ξεκινούµε από τις ρίζες µίας
πρωτοβουλίας για να φθάσουµε στο πώς κατέληξε, θα µου
επιτρέψετε να πω πώς έγιναν τα πράγµατα και γιατί φθάσαµε µόλις
σήµερα, µετά από τόσα χρόνια, να συζητάµε το πόρισµα.
Το 1993 ξεκίνησε για πρώτη φορά, από την πλευρά της Νέας
∆ηµοκρατίας, όταν ήταν Πρόεδρος τότε ο κ. Μιλτιάδης 'Εβερτ, µία
σειρά επισκέψεων στις φυλακές. Γιατί το πρόβληµα ήταν ήδη
εκρηκτικό από την εποχή εκείνη.
Θυµάµαι ότι οι επισκέψεις που µετείχε ο ίδιος -αρµόδια από
πλευράς Κοινοβουλευτικής Οµάδος ήταν τότε η κ. 'Αννα Ψαρούδα-
Μπενάκη- ήταν τουλάχιστον δύο. Και θα θυµάµαι πάντοτε αυτό που
ελέχθη από την κ. 'Εβερτ σε µία από τις επισκέψεις αυτές: 'Οτι το
επίπεδο ευαισθησίας µιας κοινωνίας κρίνεται από πολλά πράγµατα.
Κρίνεται όµως και από δύο θεσµούς, ήτοι από την κατάσταση στα
ψυχιατρεία και από την κατάσταση στις φυλακές.
Με πρωτοβουλία τότε της Νέας ∆ηµοκρατίας ξεκίνησε αυτή η
διακοµµατική επιτροπή. ∆εν το λέω γιατί προσπαθούµε να
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το εκµεταλλευτούµε κοµµατικά. Είναι θέµα διακοµµατικό το ζήτηµα
του σωφρονιστικού συστήµατος, το ζήτηµα γενικότερα της
καταπολέµησης του εγκλήµατος και βεβαίως της λειτουργίας του
σωφρονιστικού συστήµατος. Αλλά πάντως έχει σηµασία ότι
ξεκίνησε αυτή η προσπάθεια την εποχή εκείνη και ενώ η επιτροπή -
και είναι προς τιµήν της- τελείωσε τις εργασίες της σε µικρό χρονικό
διάστηµα, πάρα πολύ γρήγορα. Χρειάστηκαν όµως ολόκληρα
χρόνια και χρειάστηκε και η επιµονή της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης για να έλθει το ζήτηµα να συζητηθεί.
Θα ήθελα να πω ότι δεν αρκεί να το συζητούµε. ∆εν ήρθαµε εδώ για
να διεκτραγωδήσουµε το τι συµβαίνει στο σωφρονιστικό µας
σύστηµα. 'Ηρθαµε εδώ για να δούµε τι µπορεί και τι πρέπει να γίνει.
Και επειδή το ζήτηµα είναι εθνικό, είναι µείζον, να είµαστε όλοι
έτοιµοι συναινετικά να προχωρήσουµε σε ορισµένες ενέργειες. ∆εν
προσφέρεται για κοµµατική εκµετάλλευση. Αλλά θα ήθελα να πω,
ότι επειδή ακριβώς υπάρχει αυτό το συναινετικό κλίµα, είναι
µεγαλύτερη η ευθύνη όλων µας και της Κυβέρνησης, αφού µπορεί
να εκµεταλλευτεί αυτό το κλίµα, να πάρει τα µέτρα που πρέπει.
Θα θυµίσω ότι το έργο της Επιτροπής, όπως διαµορφώθηκε όταν
της δόθηκε η σχετική αποστολή, ήταν διπλό. 'Ηταν η έρευνα του
σωφρονιστικού συστήµατος και οι συνθήκες διαβίωσης µέσα στις
φυλακές.
Και το λέω αυτό, κύριε Υπουργέ, γιατί εδώ θα µου επιτρέψετε,
σχετικά µε τη διαπίστωση που κάνατε για το έργο της επιτροπής, να
έχω µία µικρή διαφωνία.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Σ'
αυτά τα δύο, συµφωνώ. Είναι αλληλένδετα.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, αλλά είπατε ότι κακώς
ανακατεύτηκαν µε θέµατα που σχετίζονται...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): ∆εν
είπα "κακώς".
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Εν πάση περιπτώσει, είµαι
υποχρεωµένος να πω, ότι µέσα στο πόρισµα ορθώς µπήκαν και τα
θέµατα που αφορούν την αντεγκληµατική πολιτική από τη µια
πλευρά και από την άλλη τα θέµατα τα οποία σχετίζονται µε το τι
συµβαίνει µε τους κρατουµένους από τη στιγµή κατά την οποία
αποφυλακίζονται.
Στον Τόπο µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µια αύξηση
της εγκληµατικότητας και αυτό είναι γνωστό. Οι αριθµοί δεν είναι
εκείνοι οι οποίοι µπορούν να µαρτυρήσουν για το ζήτηµα αυτό,
αφού οι αριθµοί οι οποίοι δίνονται στη δηµοσιότητα πολλές φορές
και αντιφατικοί είναι και µη αληθείς. Υπάρχει αύξηση της
εγκληµατικότητας και ποσοτική και ποιοτική. Και το ζήτηµα είναι το
εξής: Η αύξηση της εγκληµατικότητας έχει πολλές αιτίες. Εν µέρει,
όµως, και θα έλεγα κατά µεγάλο µέρος, η εγκληµατικότητα
αναπαράγεται εξαιτίας του τρόπου µε τον οποίο λειτουργεί το
σωφρονιστικό σύστηµα. Αντί δηλαδή το σωφρονιστικό σύστηµα,
όπως είναι, να δηµιουργεί συνθήκες σωφρονισµού, επανένταξης
στο κοινωνικό σύνολο, αποτροπής από την τέλεση άλλων
εγκληµάτων, τελικά συµβάλλει το ίδιο στην αύξηση του εγκλήµατος.
Η ποινή, που σαν µέγεθος στο χώρο του ποινικού δικαίου έχει όχι
µόνο κατασταλτικό αλλά κυρίως προληπτικό χαρακτήρα, δεν
λειτουργεί έτσι, εξαιτίας του τρόπου µε τον οποίο οργανώνεται το
σωφρονιστικό µας σύστηµα. Φτάνουµε, δηλαδή, στο σηµείο
δυσλειτουργίας ή αποπροσανατολισµού της αποστολής του ίδιου
του συστήµατος, όταν το σύστηµα αυτό αντί να δηµιουργεί τις
προϋποθέσεις µε τις οποίες θα µειώσουµε την εγκληµατικότητα,
αντί να επιτελέσει την αποστολή για την οποία, κατά το Σύνταγµα
και κατά την κοινωνική του λειτουργία, είναι προορισµένο, κάνει το
ακριβώς αντίστροφο: Αναπαράγει το έγκληµα, το καλλιεργεί και θα
έλεγα µάλιστα ποιοτικά το επιβαρύνει. ∆εν είναι µόνο ότι δηµιουργεί
περισσότερους εγκληµατίες, Είναι ότι τα εγκλήµατα που γίνονται,
αφού κάποιος φύγει από τη φυλακή, είναι χειρότερα από εκείνα για
τα οποία µπαίνει. Είναι διπλό, δηλαδή, το κακό το οποίο συµβαίνει
µε το σωφρονιστικό µας σύστηµα. ∆ηµιουργεί περισσότερους
εγκληµατίες, παρά τους µειώνει. Και τους κάνει χειρότερους από
πλευράς ποιοτικής απ' ό,τι όταν µπήκαν στη φυλακή.

Και το ερώτηµα είναι: Γιατί συµβαίνει αυτό το πράγµα; Ποιες είναι οι
αιτίες; Εδώ τίθεται το µεγάλο ζήτηµα και της αντεγκληµατικής
πολιτικής και, βεβαίως, το ζήτηµα τι κάνει, όταν βγαίνει από τη
φυλακή. Γιατί οι αιτίες της κακοδαιµονίας του σωφρονιστικού µας
συστήµατος ήταν πολλές. Είναι όµως τα εξής ζητήµατα κυρίως τα
οποία πρέπει να δει κανείς:
Πρώτον, τι είναι έγκληµα σήµερα και τι χαρακτηρίζουµε ως έγκληµα.
Γιατί βάζουµε έναν άνθρωπο στη φυλακή; Αυτό είναι θέµα
λειτουργίας του σωφρονιστικού συστήµατος. Το σωφρονιστικό
σύστηµα είναι ένας θεσµός, που έχει µια κοινωνική αποστολή.
'Οταν δεν βάζεις µέσα αυτόν που πρέπει να βάλεις ή όταν αφήνεις
έξω αυτόν που έπρεπε να µπει, το σωφρονιστικό σύστηµα δεν
λειτουργεί. Αυτό είναι σαφές. 'Αρα, χρειάζεται σ' ένα πρώτο επίπεδο
αντεγκληµατική πολιτική. Το τι είναι έγκληµα σ' αυτόν τον τόπο,
είναι ένα από τα κυριότερα ζητήµατα, που δείχνουν ότι το
σωφρονιστικό σύστηµα δεν λειτουργεί καλά ή δεν µπορεί να
επιτελέσει την αποστολή του.
∆εύτερον, είναι το ζήτηµα της σώρευσης και της κοινής διαβίωσης
διαφόρων κατηγοριών εγκληµατιών µέσα στις φυλακές. Και,
βεβαίως, είναι το σύστηµα του τρόπου µε τον οποίο λειτουργούν οι
φυλακές και τι γίνεται όταν ο κρατούµενος φύγει έξω από τη
φυλακή.
Κι εδώ θα συµφωνήσω µ' αυτό που είπε ο κ. Κουβέλης
προηγουµένως. 'Οτι το δικαστικό µας σύστηµα είναι
προσανατολισµένο, την ώρα που δικάζει ο δικαστής, στον
κατηγορούµενο. Τι γίνεται µετά; Ως εάν αυτός ο άνθρωπος να µην
υπάρχει.
Θα ξεκινήσω από το πρώτο από τα τρία θέµατα, αυτό που λέµε, τι
είναι έγκληµα. Μην αυταπατώµεθα. Στον τόπο µας είναι γνωστό -
δεν είµαι ποινικολόγος, αλλά δεν νοµίζω ότι χρειάζεται να είναι
κανείς ποινικολόγος, για να µπορέσει να κρίνει, εάν και κατά πόσο ο
τρόπος µε τον οποίο καθορίζεται τι είναι εγκληµατική πράξη, είναι
επιτυχηµένος ή όχι στον τόπο µας- πως το γεγονός και µόνο ότι
χαρακτηρίζονται ως εγκλήµατα πράξεις οι οποίες δεν έχουν την
απαιτούµενη κοινωνική απαξία, βάζει στο χώρο των φυλακών
ανθρώπους οι οποίοι δεν έχουν εγκληµατική προσωπικότητα.
Αντιθέτως µάλιστα την αποκτούν µέσα στο σωφρονιστικό σύστηµα.
Είναι χαρακτηριστικό ότι ζούµε ιδιαίτερα µια εποχή όπου η πολιτική
των κυβερνήσεων γενικότερα είναι εισπρακτική. 'Οταν είναι
προσανατολισµένη προς αυτήν την κατεύθυνση µια πολιτική, τότε
είναι πάρα πολύ απλό να χαρακτηρίζεις συλλήβδην κάθε οικονοµική
δραστηριότητα η οποία δεν συνάδει προς την αρχή της νοµιµότητας
και εγκληµατική.
∆εν λέω ότι δεν υπάρχουν σοβαρότατα οικονοµικά εγκλήµατα. Και
το κυριότερο απ' όλα, που το ξέρουµε όλοι, είναι το θέµα του
ξεπλύµατος του βρώµικου χρήµατος. Γνωρίζουµε τι συµβαίνει. Αλλά
δεν έπεται ότι κάθε δραστηριότητα, η οποία δεν συνάδει µε την
αρχή της νοµιµότητας από πλευράς παράβασης των κανόνων
δικαίου, η οποία σχετίζεται µε την οικονοµική δραστηριότητα,
µπορεί και πρέπει να χαρακτηρίζεται ως έγκληµα. Αυτό είναι
γνωστό ότι οδηγεί πολλές φορές στις φυλακές ανθρώπους που δεν
έχουν ανάγκη σωφρονισµού. ∆εν έχουν την εγκληµατική
προσωπικότητα που απαιτείται για να φθάσει κανείς στη φυλακή.
Με αποτέλεσµα να µπαίνει στη φυλακή ένας άνθρωπος, που δεν
έχει ανάγκη σωφρονισµού, αλλά που µέσα ακριβώς από την
καταπίεση του σωφρονιστικού συστήµατος καταλήγει ο ίδιος να
είναι µία εγκληµατική προσωπικότητα. ∆ιότι δύο τινά θα του
συµβούν αν δεν είναι ισχυρός χαρακτήρας για να µπορέσει να
αντέξει. 'Η θα οδηγηθεί πολλές φορές -και το έχουµε δει αυτό- στην
αυτοκτονία ή θα καταλήξει να αποκτήσει εγκληµατικά
χαρακτηριστικά υπό ορισµένες προϋποθέσεις.
'Αρα, εκείνο το οποίο πρέπει να ξεκαθαρίσει κανείς είναι το θέµα της
πρόληψης. Γιατί το ζήτηµα είναι πως δεν θα φθάσει κανείς στη
φυλακή, ποια µέτρα θα πάρουµε για να µη φθάσει στη φυλακή. Πως
ακριβώς ο πολίτης θα έχει την παιδεία εκείνη, η οποία θα του
επιτρέπει να µην είναι προσανατολισµένος στο έγκληµα.
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Υπάρχει επίσης το θέµα της σώρευσης κρατουµένων. Ξέρετε πάρα
πολύ καλά και το γνωρίζουµε όλοι ότι το κτιριακό πρόβληµα είναι
ένα από τα σηµαντικότερα. Μέσα στις φυλακές δεν είναι ότι µένουν
µόνο σε ένα κελί -τότε ιδίως που γινόντουσαν οι επισκέψεις από
πλευράς του Προέδρου της Νέας ∆ηµοκρατίας- τρία επί πέντε, ίσως
και λιγότερο, τέσσερις και πέντε φυλακισµένοι. ∆εν είναι µόνο
δηλαδή ότι ζουν στον ίδιο χώρο, αλλά δεν µπορείς να κάνεις -και το
λέει το πόρισµα πολύ σωστά- τον αναγκαίο διαχωρισµό. ∆εν µπορεί
να γίνει διαχωρισµός, ο οποίος πρέπει να γίνεται πολλές φορές. Και
συγχρωτίζονται, συµφύρονται µέσα στον ίδιο χώρο άνθρωποι µε
εντελώς διαφορετικές προσωπικότητες, άνθρωποι που µπήκαν
µέσα στο χώρο των φυλακών για εντελώς διαφορετικές αιτίες.
Και, βεβαίως, είναι και οι κακές συνθήκες µέσα από τις οποίες
λειτουργούν οι φυλακές. Το γνωρίζουµε όλοι. Και εκείνοι που δεν
παροικούν το χώρο των φυλακών σαν δικηγόροι γνωρίζουν πάρα
πολύ καλά ότι το οργανωµένο έγκληµα δεν είναι µόνο έξω από τις
φυλακές, αλλά είναι και µέσα στις φυλακές. Οι νονοί των φυλακών
υπάρχουν µέσα στις φυλακές και το ξέρετε. Ξέρουµε όλοι ότι
ελέγχονται οι ίδιοι οι κρατούµενοι µέσα στις φυλακές ως προς τον
τρόπο µε τον οποίο ζουν. Είναι υπόδουλοι στη κυριολεξία. ∆εν
υπακούουν στους σωφρονιστικούς υπαλλήλους. Περισσότερο
υπακούουν σε εκείνους οι οποίοι είναι επικεφαλής των κυκλωµάτων
των φυλακών. Αυτοί είναι οι πραγµατικοί ηγήτορες µέσα στις
φυλακές. Και αυτή είναι η τρίτη αιτία.
Και, βεβαίως, µένει και το ζήτηµα του τι γίνεται από τη στιγµή κατά
την οποία κάποιος φεύγει από τη φυλακή. Γιατί όταν φεύγεις από τη
φυλακή µε αυτές τις παραστάσεις που έχεις, όταν έχεις εθιστεί
χρόνια ολόκληρα µέσα στη φυλακή, µέσα σε ένα καθεστώς το οποίο
σου έχει δηµιουργήσει προσλαµβάνουσες παραστάσεις, όταν δεν
είναι οι συνθήκες κατάλληλες για να µπορέσεις να ενταχθείς και
πάλι στο κοινωνικό σύνολο, εύκολα ξαναγυρίζεις στη φυλακή.
Λυπούµαι να το πω, αλλά για ορισµένες κατηγορίες συνανθρώπων
µας η επάνοδος στο χώρο των φυλακών, δυστυχώς, αποτελεί ένα
συγκεκριµένο τρόπο επιβίωσης και διαβίωσης, ακριβώς γιατί είναι
το κοινωνικό µας σύστηµα τέτοιο που δεν είναι έτοιµο να τους
ξαναπάρει πίσω για να τους επανεντάξει.
Συνοψίζω, λοιπόν, αυτήν την πρώτη ενότητα των όσων είχα να πω.
Το σωφρονιστικό µας σύστηµα πάσχει, διότι αναπαράγει το
έγκληµα. Και το αναπαράγει ποιοτικά σε χειρότερο βαθµό. Αυτό δεν
οφείλεται µόνο στη λειτουργία του ιδίου του σωφρονιστικού
συστήµατος, αλλά και στο ότι δεν υπάρχει αντεγκληµατική πολιτική
για να µην οδηγείται κανείς στις φυλακές. ∆εν υπάρχει διαχωρισµός
σωστός του τι είναι εγκληµατική πράξη και τι δεν είναι και δεν
υπάρχουν µέτρα που θα αποτρέπουν τον άνθρωπο που
αποφυλακίζεται να ξαναγυρίζει στη φυλακή.
'Ολα αυτά είναι θέµατα που το πόρισµα τα θίγει. Και είναι θέµατα
που πρέπει να τα δούµε. Είναι σωστό να πάρει πρωτοβουλίες η
Κυβέρνηση για τα θέµατα των κτιρίων, είναι σωστό να πάρει η
Κυβέρνηση πρωτοβουλίες για το θέµα του φαγητού, παραδείγµατος
χάρη ή του τρόπου µε τον οποίο επιµορφώνονται ή περνούν τον
καιρό τους µέσα στη φυλακή οι κρατούµενοι. Αλλά είναι πολλά άλλα
και µεγαλύτερα τα ζητήµατα τα οποία αντιµετωπίζει το
σωφρονιστικό σύστηµα. ∆εν πρέπει να µείνουµε στο στενό του
πυρήνα. Πρέπει να αγγίξουµε άλλα θέµατα πριν. Και είναι ένα
ολόκληρο θέµα κυβερνητικής πολιτικής, το οποίο δεν σχετίζεται
ακραιφνώς µόνο και µόνο µε το ίδιο το σωφρονιστικό µας σύστηµα.
Θα έρθω σε ορισµένα ειδικότερα θέµατα, τα οποία σχετίζονται,
βεβαίως, µε τη λειτουργία του σωφρονιστικού συστήµατος και
αναφέρονται στο πόρισµα. Το θέµα της προφυλάκισης, που ορθώς
ετέθη από τον κύριο Υπουργό.
Είναι αλήθεια ότι σε ό,τι αφορά το θέµα του τρόπου που απονέµεται
η ποινική δικαιοσύνη, τα πράγµατα στην Ελλάδα κάθε άλλο παρά
ευχάριστα είναι. Και η προφυλάκιση είναι ένας θεσµός που
λειτουργεί κατά τρόπο αυθαίρετο. Και βεβαίως ο χρόνος που
διαρκεί η εκδίκαση µιας ποινικής υποθέσης είναι πάρα πολύ
µακρύς. Οι δικαστές φθάνουν στο σηµείο να αναγκάζονται να
δικάζουν υποθέσεις ποινικές όταν φθάνουν στο όριο της

παραγραφής τους πλέον. 'Οταν δηλαδή βρίσκεται ο δικαστής
µπροστά στον κίνδυνο να φέρει ο ίδιος προσωπικά την ευθύνη γιατί
δεν δίκασε και, εποµένως, µπορεί κάποιος να αφεθεί ελεύθερος
µόνο και µόνο γιατί παρεγράφη ένα αδίκηµα. Η δικαιοσύνη δεν
απονέµεται στην Ελλάδα µε τρόπο ο οποίος θα µπορούσε να
ευνοήσει την άσκηση µιας αντεγκληµατικής πολιτικής και τη
λειτουργία του σωφρονιστικού συστήµατος σύµφωνα µε την
αποστολή του.
Σε ό,τι αφορά το θέµα της προφυλάκισης:
Είναι αληθές, ότι το θέµα της προφυλάκισης έχει περιοριστεί µόνο
σε επίπεδο κακουργηµάτων. Και ορθώς ο Υπουργός είπε
προηγουµένως πως ό,τι και να πεις στους συγκεκριµένους
δικαστές, δεν αντιλαµβάνονται εύκολα ότι η προφυλάκιση δεν είναι
ένα µέτρο που πρέπει να το παίρνει κανείς ελαφρά τη καρδία ούτε
υπό το κράτος της συγκίνησης που δηµιουργεί ακόµα και µια
εκποµπή των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης.
Θα ήθελα να πω, ότι εκεί η προφυλάκιση έχει το εξής µεγάλο
κακό.'Οταν προφυλακίζεις έναν άνθρωπο άδικα, όταν η
προσωπικότητά του δεν είναι τέτοια που να χρειάζεται
προφυλάκιση, τον βάζεις µέσα στο σωφρονιστικό σύστηµα, οπότε
το ίδιο το σωφρονιστικό σύστηµα ή τον εξουθενώνει ή τον καθιστά
εγκληµατική προσωπικότητα. Είναι αυτό που λέγαµε
προηγουµένως. 'Ο,τι έλεγα δηλαδή για το θέµα των εγκληµάτων, τα
οποία πολλές φορές δεν είναι εγκλήµατα και παρόλα αυτά οδηγούν
έναν άνθρωπο στη φυλακή. Το ίδιο πράγµα συµβαίνει και µε το
θέµα της προφυλάκισης -και υπάρχουν πολλά παραδείγµατα που
όλοι µας τα ξέρουµε-όταν οδηγήθηκαν άνθρωποι στις φυλακές
αδίκως και µετά από µεγάλο χρονικό διάστηµα βγήκαν έξω, χωρίς
να µπορέσει κανείς να τους επιτρέψει να ανακτήσουν τα στοιχεία
της προσωπικότητας τα οποία είχαν προηγουµένως.
Αλλά και η διαδικασία εκδίκασης µιας υπόθεσης διαρκεί πολύ.
Ξέρετε τι σηµαίνει για µεγάλο χρονικό διάστηµα να είναι κανείς
υπόδικος από πλευράς προσωπικότητας; Πρώτα-πρώτα, αν είναι
κοινός εγκληµατίας αυτός που βρίσκεται έξω απολαµβάνει των
αγαθών της ελευθερίας ενώ τούτο δεν θα έπρεπε να γίνεται.Και
αντιθέτως ένας άνθρωπος που είναι αθώος, εξουθενώνεται στη
κυριολεξία.
Αντιλαµβάνεσθε, λοιπόν, πώς είναι δυνατόν να συνδέεται και η
δικαιοσύνη µε το σωφρονιστικό σύστηµα. Είναι σαφής η
δυσλειτουργία του σωφρονιστικού µας συστήµατος εξαιτίας των
ελαττωµάτων που παρουσιάζει και ο θεσµός της προφυλάκισης,
αλλά βεβαίως και όλη η λειτουργία της ποινικής δικαιοσύνης.
Στο θέµα της κατάστασης των φυλακών δεν θα επιµείνω, γιατί είναι
γνωστό, ότι το θέµα το κτιριακό αυτήν τη στιγµή, παρά τις
προσπάθειες που γίνονται, παρά τον προγραµµατισµό, βρίσκεται
ακόµα στα σπάργανα. ∆εν µπορεί -και είναι γνωστό αυτό- οι
φυλακές να βρίσκονται στην κατάσταση που βρίσκονται. Είναι
αλήθεια επίσης ότι έγιναν προσπάθειες να βρεθούν κτίρια και
πρέπει ολοκληρωθούν το συντοµότερο δυνατό.
Εµείς ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση είµαστε διατεθειµένοι να
βοηθήσουµε ακόµα και µε τον περιορισµό άλλων πόρων,
προκειµένου να κτισθούν καταστήµατα τα οποία θα επιτρέψουν να
λειτουργήσει σωστά το σωφρονιστικό σύστηµα. Αλλά πώς να
λειτουργήσει; Να λειτουργήσει κάνοντας και τις αναγκαίες τοµές σε
ό,τι αφορά, κύριε Υπουργέ, το διαχωρισµό των φυλακισµένων
γενικότερα. Το είπατε και εσείς. Κάποτε, όταν η Νέα ∆ηµοκρατία και
ο κ. 'Εβερτ το τόνισε, κατηγορήθηκε ως ρατσιστής. Τώρα φθάσαµε
να ξέρουµε κάτι πολύ απλό. ∆εν µπορείς να βάζεις µέσα στον ίδιο
χώρο ανθρώπους οι οποίοι είναι εξαρτηµένοι από τα ναρκωτικά,
ανθρώπους οι οποίοι έχουν συγκεκριµένη προσωπικότητα.
Και  επειδή  θίξατε  το  θέµα  των  αλλοδαπών,  δεν  είναι  θέµα
ρατσισµού,  είναι  µία  άλλη  µορφή  εγκληµατικότητας,  που  από
τη  στιγµή  που  δεν  διαµορφώνεται  στην  ελληνική  κοινωνία  -
γιατί  αυτή  η  µορφή  εγκληµατικότητας  δεν  διαµορφώνεται  στην
ελληνική  κοινωνία- δεν είναι δυνατόν ταυτόχρονα να
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έχεις στον ίδιο χώρο ένα πρόσωπο, το οποίο έγινε εγκληµατίας
µέσα από συγκεκριµένες κοινωνικές συνθήκες και ένα άλλο που δεν
έχει τα ίδια χαρακτηριστικά.
Είναι ανάγκη στο σωφρονιστικό µας σύστηµα να αποδεχθούµε το
εξής: Για να είναι αποτελεσµατικό το σωφρονιστικό σύστηµα,
πρέπει να αντιµετωπίσεις την προσωπικότητα µε τέτοιο τρόπο,
ώστε να λάβεις υπόψη το εγκληµατικό περιβάλλον µέσα από το
οποίο διαµορφώθηκε.
Εµείς δεν είχαµε στην Ελλάδα ή σε τέτοια έκταση το οργανωµένο
έγκληµα που ξέρουµε. ∆εν µπορεί να σωφρονίσεις -γιατί δεν
µπορείς να κάνεις διαχωρισµό µέσα στο ίδιο κελί- ανθρώπους οι
οποίοι προέρχονται από διαφορετικό κοινωνικό περιβάλλον και
έχουν διαφορετική εγκληµατική προσωπικότητα. Αυτό όµως
προϋποθέτει κτίρια, τα οποία θα µπορούν να κάνουν αυτό το
διαχωρισµό, πράγµα το οποίο δεν έχουµε.
∆εν είναι, όµως, µόνο θέµα εκσυγχρονισµού των κτιρίων. Είναι
θέµα διαµόρφωσης των κτιρίων κατά τέτοιο τρόπο, ώστε να
µπορείς να κάνεις όχι τους ρατσιστικούς -το τονίζω για να µην
παρεξηγηθούµε- διαχωρισµούς, αλλά τους αναγκαίους
διαχωρισµούς, ώστε να υπάρξει η αποτελεσµατικότητα του
σωφρονιστικού συστήµατος, να λειτουργήσει το σωφρονιστικό
σύστηµα προς την κατεύθυνση που πρέπει.
Τέλος, θα ήθελα να πω λίγα λόγια για τρεις κατηγορίες ανθρώπων
που βρίσκονται µέσα στις φυλακές και για τους οποίους πρέπει να
λάβει κανείς ιδιαίτερα µέτρα.
Πρώτον, είναι το θέµα των ανηλίκων. Είναι γνωστό και δεν
χρειάζεται να πω περισσότερα. Εκεί είναι που υπάρχουν τα
µεγαλύτερα θύµατα της ίδιας της φυλακής. Σπάνια βγαίνει ανήλικος
από τη φυλακή και δεν ξαναγυρίζει σ' αυτή ή σπάνια ανήλικος
βγαίνει από τη φυλακή και ως ενήλικος στη συνέχεια, όταν περνάει
ο χρόνος, δεν γίνεται χειρότερος εγκληµατίας.
Αυτό γιατί; ∆ιότι η χειρότερη µορφή κακοδαιµονίας του
σωφρονιστικού µας συστήµατος εµφανίζεται ακριβώς στις φυλακές
ανηλίκων. Εκεί γίνονται τα µεγαλύτερα εγκλήµατα, µέσα στο
σωφρονιστικό σύστηµα. Αυτό πρέπει να το προσέξουµε όλοι και
κυρίως πως δεν θα πάει ο ανήλικος στη φυλακή. Και τουλάχιστον
όταν πάει, πώς θα έχει εκεί µέσα τη µεταχείριση που πρέπει, ώστε
όταν βγει έξω να του δοθούν τα εχέγγυα ή αν θέλετε, να του
παρασχεθούν οι συνθήκες για να µην ξαναγυρίσει. Η κοινωνική του
επανένταξη.
∆εύτερον, το θέµα των εξαρτηµένων ατόµων. Είναι από τις
µεγαλύτερες πληγές αναπαραγωγής της εγκληµατικότητας. Και
µέσα στις φυλακές σήµερα δεν λειτουργούν σε καµία περίπτωση
συστήµατα, τουλάχιστον αποτελεσµατικά, απεξάρτησης και
ενηµέρωσης.
Τέλος, υπάρχει και το µεγάλο ζήτηµα του σωφρονισµού των
αλλοδαπών. Το έθιξα προηγουµένως και πρέπει να το δούµε µε
νηφαλιότητα, σαν πολιτισµένο κράτος, χωρίς διάθεση ρατσισµού.
Αλλά να το δούµε από καθαρά σωφρονιστική άποψη. Και ο
σωφρονισµός -το ξαναλέω, κύριε Υπουργέ, και εδώ συµφωνούµε
µου φαίνεται, δεν ξέρω αν µπορεί να υπάρξει αντίρρηση-
προϋποθέτει την ανάγκη να δούµε την προσωπικότητα του
εγκληµατία, να δούµε τον κοινωνικό περίγυρο από τον οποίο
προέρχεται...
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Και την οµοειδή κατάταξη,
κύριε Παυλόπουλε. Με το υλικό που έχουµε...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ, έχετε
εγγραφεί για να µιλήσετε. Μη διακόπτετε.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν κάνουµε τίποτα
αλλιώς.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Περιµένετε. Αφήστε
να τελειώσει ο κ. Παυλόπουλος. Θα τα πείτε και εσείς.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, θεωρώντας ότι δεν αρκεί
σε καµία περίπτωση να κάνουµε διαπιστώσεις. Είµαστε όλοι εδώ
για να συµβάλουµε στη λήψη µέτρων. Αυτό το πόρισµα είναι
πολύτιµο. Μπορεί επ' ευκαιρία των θεσµικών µέτρων που έρχονται
κάθε τόσο, να εκµεταλλευόµαστε και ένα ένα τα κοµµάτια του.
'Οµως θέλω να πω, ότι αν δεν υπάρξει συνολική αντιµετώπισή του,

συνολική εκτίµησή του, δηλαδή εάν δεν υπάρξει -αν θέλετε- ένα
θεσµικό µέτρο που θα λάβει το µεγαλύτερο µέρος υπόψη, αυτή η
διασπορά σε επιµέρους νοµοθετήµατα µπορεί να µην αποδώσει.
Εµείς ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση, έχοντας και την τιµή να
συµβάλουµε στη τη δηµιουργία της επιτροπής, του πορίσµατος και
βεβαίως της σηµερινής συζήτησης, είµαστε διατεθειµένοι µε την
Κυβέρνηση, µε τις πολιτικές δυνάµεις του τόπου, να συµπράξουµε.
Το τονίζουµε, για µας δεν είναι θέµα κοµµατικής αντιπαράθεσης.
Είµαστε εδώ για να βοηθήσουµε προς την κατεύθυνση εκείνη η
οποία θα οδηγήσει προς καλύτερες µέρες το σωφρονιστικό µας
σύστηµα και βεβαίως προς καλύτερες µέρες την ίδια µας την
κοινωνία.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος Υπουργός
έχει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Κύριε
Πρόεδρε, ο κ. Παυλόπουλος έκανε την έναρξη της οµιλίας του µε το
ότι ο κ. 'Εβερτ ξεκίνησε αυτήν την ενέργεια.
Εγώ έχω τιµήσει τον κ. 'Εβερτ και για µια άλλη του ενέργεια, όταν
ήλθε στο Υπουργείο ∆ικαιοσύνης, κάνοντας διάβηµα σχετικά µε την
αυτοδύναµη απεξάρτηση κάποτε του Προυσανίδη και εκφράζοντας
και τη θέση σχεδόν ολόκληρου του ελληνικού λαού για τα µέτρα
που έπρεπε να πάρει η Κυβέρνηση σχετικά µε την υπόθεση αυτή.
Ζήτησα συγγνώµη γιατί δεν µπόρεσα να φέρω µια διάταξη για να
βοηθήσουµε τα δικαστήρια -γιατί ο νόµος λέει ότι για να είναι κανείς
απεξαρτηµένος από τα ναρκωτικά πρέπει να έχει ένα πιστοποιητικό
από δηµόσιο νοσοκοµείο ή από µία θεραπευτική κοινότητα και ο
άνθρωπος αυτός δεν το είχε- να λύσουν αυτό το θέµα, να µη
στέκονται στο γράµµα του νόµου, αλλά να µπουν και στο πνεύµα.
∆εν µπόρεσα γιατί δεν υπήρχε κανένα συναφές νοµοσχέδιο για να
βάλω αυτήν τη διάταξη.
∆έχθηκα την επίσκεψη του κ. 'Εβερτ, µε έντονο διάβηµα και βέβαια
υπέρ του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, αλλά εκφράζοντας ο κ. 'Εβερτ
και ολόκληρο το Κοινοβούλιο βέβαια, βοήθησε σε κάποια επίλυση.
'Αλλο θέµα αν παρεξηγήθηκα εγώ, κακώς βεβαίως, ότι τάχα
επήνεσα µια απόφαση ή έψεξα µια απόφαση, ενώ δεν συνέβαινε
τέτοιο πράγµα.
Κύριε Παυλόπουλε, βεβαίως ήταν επιµονή της Νέας ∆ηµοκρατίας
να συζητηθεί το πόρισµα αυτό. Ξέρετε πόσο είναι φορτωµένος εδώ
ο µηχανισµός της λειτουργίας επιψηφίσεως των νοµοσχεδίων; Το
δικό µου νοµοσχέδιο, που το έστειλα στη νοµοπαρασκευαστική
επιτροπή, είναι εκεί τρεις µήνες. Τώρα δεν το βιάζονται κι από 'κει,
γιατί δεν είναι από τα επείγοντα νοµοσχέδια. Πάντως, εγώ είπα ότι
συγχαίρω τον Πρόεδρο της Βουλής γι' αυτήν του την ενέργεια.
Ξέρετε, είναι χωρισµένοι οι κρατούµενοι στον Κορυδαλλό και στον
'Αγιο Στέφανο της Πάτρας όσον αφορά τα ναρκωτικά, τους
τοξικοµανείς. Επίσης είναι χωρισµένοι και οι ανήλικοι. Μην το
ξαναλέτε. Οι ανήλικοι και τότε ήταν χωριστά και σήµερα είναι
χωριστά στον Αυλώνα ...
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν είπα για τους ανήλικους.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης):
Καλώς, άµα είναι έτσι, να λύσουµε µια παρεξήγηση.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ: Γνωρίζετε καλύτερα ότι τα ναρκωτικά περνάνε
πάνω από τη µάντρα. Και τα έχουµε διαπιστώσει από κοινού αυτά
τα πράγµατα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Κύριε
Πρόεδρε, να σας πω ότι υπάρχουν δεκάξι τρόποι εισαγωγής
ναρκωτικών µέσα στις φυλακές; ∆εν έχω τον πίνακα εδώ, θα σας
τον στείλω. Υπάρχουν δεκάξι τρόποι, όχι που καταπίνουν ένα
πλαστικό και είναι µέσα στο στοµάχι ή που βάζουν στον πρωκτό ή
άλλα. Χίλιους δυο τρόπους µηχανεύονται.
Κι εγώ είχα παρεξηγηθεί κακώς, κάποτε, που είχα πει ότι αν δε
συνεργαστούν οι σωφρονιστικοί υπάλληλοι, δε µπαίνουν ναρκωτικά
στις φυλακές. Και τα έχουµε βέβαια περιορίσει, να µην πω ότι τα
έχουµε καταργήσει, γιατί δεν αναλαµβάνω τέτοια
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ευθύνη. Τα έχουµε περιορίσει βέβαια.
Επίσης ο Ποινικός Κώδικας έγινε το 1950 µαζί µε τον Κώδικα
Ποινικής ∆ικονοµίας και θεωρήθηκε ο προοδευτικότερος Ποινικός
Κώδικας του κόσµου. Ο Χωραφάς, ο Τεγόπουλος, ο
Μπουρόπουλος, ο Τσαγκαρόλας, ήταν η επιτροπή. 'Εζησα τις
συζητήσεις, ασκούµενος τότε στο γραφείο του αείµνηστου
Τεγόπουλου.
Θεωρήθηκε, λοιπόν, τότε και ήταν πράγµατι πολύ προοδευτικός. Η
τότε κοινωνία, ο τότε λαός, το τότε Κοινοβούλιο, η τότε επιστήµη
προσδιόρισαν αυτά τα αδικήµατα. Απο 'κει και ύστερα, αν έγιναν
άλλα µεγαλύτερα, εντονότερα, δολοφονικότερα και αν κάποια άλλα
βέβαια πρέπει οπωσδήποτε να χάσουν το χαρακτήρα τους ως
εγκληµατικά -και να πάµε στην αντεγκληµατική οπωσδήποτε
τακτοποίηση- εγώ σ' αυτά συµφωνώ, όπως έκανα πρώτος για άλλα
θέµατα, τις ακάλυπτες επιταγές του ΙΚΑ, τις καταβολές. Και πρέπει
να γίνουν και άλλα. Σ' αυτά συµφωνώ.
Θα ήθελα να µνηµονεύσω, για τον κ. Κουβέλη, ότι ο Μπούρι,
διάσηµος Γερµανός δικαστής, αεροπαγίτης είχε πει ότι οι ανακριτές
πρέπει να µπαίνουν µέσα στη φυλακή τουλάχιστον για ένα µήνα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Αορίστως.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Για
ένα µήνα. Να είναι φυλακισµένοι, αλλά να µην ξέρουν ότι θα βγουν
µετά από ένα µήνα. Να δουν τις συνθήκες. Επειδή έχω κάνει
φυλακισµένος και µικρός και µεγάλος, εγώ τα έχω γράψει στη
"∆ικηγορική Γνώµη" και έχω και τα στοιχεία. 'Ενα µήνα ο ανακριτής
πρέπει να µπαίνει µέσα στη φυλακή, να ξέρει τι θα πει στέρηση
ελευθερίας, αλλά να είναι και αποµονωµένος και όχι να ξέρει ότι θα
βγει µέσα σ' ένα µήνα ...
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Να µην υφίσταται όµως ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ας µη γίνεται
διάλογος, σας παρακαλώ, κύριε Μαρκογιαννάκη.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Για
την επιτάχυνση της εκδίκασης των δικών, έχω να πληροφορήσω ότι
γίνονται -ίσως να έχουν τελειώσει- και δυο ακροατήρια στις
Γυναικείες Φυλακές Κορυδαλλού, ένα για το Εφετείο Αθηνών και
ένα για το Εφετείο Πειραιώς, γιατί οι δικαστές παραπονούνται ότι
δεν έχουν ακροατήρια να δικάσουν όσον αφορά την επιτάχυνση της
διεξαγωγής των δικών. Είναι και ένα στη Θεσσαλονίκη.
Για το τι είναι έγκληµα, ας µην πάµε τώρα στα θεωρητικά. Πάσα
πράξη άδικος, η οποία προβλέπεται στον Ποινικό Κώδικα,
τιµωρούµενη υπό νόµου κλπ. Τρώτε την ώρα, κύριε Παυλόπουλε ..
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ο διευθυντής της "Αυγής" κόντεψε
για χρέη προς το Ι.Κ.Α. να πάει ισόβια. Είναι έγκληµα αυτό;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ να
συντοµεύουµε. Κύριε Παυλόπουλε, µην διακόπτετε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Είπα
ότι οι κατηγορούµενοι για ναρκωτικά, είναι στην τέταρτη πτέρυγα,
χωριστά και στον 'Αγιο Στέφανο. Αν χρειαστεί και µετά τις άλλες
οµιλίες, θα κάνω µια παρέµβαση, γιατί δε θα δευτερολογήσω.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης κ. Eυάγγελος
Γιαννόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία έχουν ως εξής:
"Α. ∆ΙΚΑΣΤΙΚΑ ΜΕΓΑΡΑ (42)
Ι. ΕΡΓΑ ΠΟΥ ΕΧΟΥΝ ΠΑΡΑ∆ΟΘΕΙ ΣΕ ΧΡΗΣΗ (11)
1. ∆ικαστικό Μέγαρο Θηβών
2. Μεταστέγαση ∆ιοικητικού Εφετείου Πειραιά
3. ∆ικαστικό Μέγαρο ∆ιδυµοτείχου
4. ∆ικαστικό Μέγαρο Τρικάλων
5. Εκσυχρονισµός ∆ικαστικού Μεγάρου Θεσσαλονίκης . (Μέρος των
εργασιών)
6. Συντήρηση ∆ιοικητικών ∆ικαστηρίων Αθηνών.
7. Εκσυχρονισµός και επισκευές ∆ικαστικού Μεγάρου Χανίων.
8. Συντήρηση Ειρηνοδικείου Αθηνών
9. Ειρηνοδικείο Βάµµου
10. Ειρηνοδικείο Σελίνου (Κανδάνου)
11. Αποπεράτωση ∆.Μ. Καλαµάτας
ΙΙ. ΕΡΓΑ ΣΕ ΕΞΕΛΙΞΗ (14)

1. Νέο Εφετείο Αθηνών
2. Νέα ∆ιοικητικά ∆ικαστήρια Αθηνών
3. ∆ικαστικό Μέγαρο Κοµοτηνής
4. ∆ικαστικό Μέγαρο Αιγίου
5. ∆ικαστικό Μέγαρο Κατερίνης
6. Ειρηνοδικείο Ηρακλείας Σερρών
7. Ειρηνοδικείο Ηρακλείας Σερρών
8. Ειρηνοδικείο Ελασσόνας
9. Μέτρα ασφαλείας ∆ικαστηρίων της πρώην Σχολής Ευελπίδων
10. ∆ικαστικό Μέγαρο Θεσσαλονίκης (προσθήκη 2 ακροατηρίων)
11. ∆.Μ. Θεσσαλονίκης (χρωµατισµοί)
12. ∆ικαστικό Μέγαρο Πολύγυρου
13. ∆ικαστικό Μέγαρο Ηγουµενίστας
14. Μετατροπή υφιστάµενης αίθουσας ακροατηρίου σε δύο
αίθουσες ακροατηρίων στην Κλειστή Φυλακή Γυναικών
Κορυδαλλού.
II. ΜΕΛΕΤΕΣ ΣΕ ΕΞΕΛΙΞΗ (10)
1. ∆ικαστικό Μέγαρο Ορεστιάδας
2. ∆ικαστικό Μέγαρο Τρίπολης (Συντήρηση και Εκσυχρολνισµός)
3. Ειρηνοδικείο Σερίφου
4. Ειρηνοδικείο Αλµωπίας
5. Επέκταση ∆ικαστικού Μεγάρου Θεσσαλονίκης (Αγορά κτιρίου)
6. Νέο ∆ικαστικό Μέγαρο Κέρκυρας
7. ∆ικαστικό Μέγαρο Κορίνθου (Εκσυχρονισµός και
Αναδιαρρύθµιση)
8. Νέο ∆ικαστικό Μέγαρο Καβάλας
9. Υποθηκοφυλακείο Θεσσαλονίκης
10. Επέκταση ∆ικαστικού Μεγάρου Τρικάλων
IV. ΜΕΛΕΤΕΣ ΣΕ ΠΡΟΚΑΤΑΡΚΤΙΚΟ ΣΤΑ∆ΙΟ (8)
1. Νέο ∆ικαστικό Μέγαρο Σπάρτης
2. ∆ικαστικό Μέγαρο Λαµίας
3. Νέο ∆ικαστικό Μέγαρο Κω
4. Νέο ∆ικαστικό Μέγαρο Καλαβρύτων
5. Νέο ∆ικαστικό Μέγαρο Κιλκίς
6. Νέο ∆ικαστικό Μέγαρο Βέροιας
7. Ειρηνοδικείο Μακρακώµης
8. ∆.Μ. Καστοριάς
Γ. ΕΡΓΑΣΙΑ ΓΙΑ ΣΤΕΓΑΣΗ ΕΠΟΠΤΕΥΟΜΕΝΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ (8)
Ι. ΕΡΓΑ ΠΟΥ ΕΧΟΥΝ ΠΑΡΑ∆ΟΘΕΙ ΣΕ ΧΡΗΣΗ (3)
1. ∆ιαµόρφωση κτιρίου για τη στέγαση της Αρχής Προστασίας του
Πολίτη και εξοπλισµός των γραφείων της.
2. Αναδιαρρύθµιση και αλλαγή χρήσης του υπογείου χώρου του
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης σε γραφεία και αρχεία της εταιρείας
"ΘΕΜΙΣ ΚΑΤΑΣΚΕΥΑΣΤΙΚΗ Α.Ε."
3. Μεταστέγαση Υποθηκοφυλακείου Αθηνών.
II. ΕΡΓΑ ΣΕ ΕΞΕΛΙΞΗ (1)
1. Αποπεράτωση της Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας Αθηνών.
ΙΙΙ. ΜΕΛΕΤΕΣ ΣΕ ΕΞΕΛΙΞΗ (2)
1. Χώροι στέγασης του Τµήµατος Ποινικού Μητρώου του
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης.
2. Υπόγειος σταθµός αυτοκινήτων στο οικόπεδο ανέγερσης του
∆ικαστικού Μεγάρου Αθηνών (Εφετείου)
IV. ΜΕΛΕΤΕΣ ΠΡΟΚΑΤΑΡΚΤΙΚΟ ΣΤΑ∆ΙΟ (2)
1. Νεκροτοµείο ιατροδικαστικής Υπηρεσίας Αθηνών (Αγορά κτιρίου)
2. Ελληνικό Ινστιτούτο ∆ιεθνούς και Αλλοδαπού ∆ικαίου (Αγορά
κτιρίου)".)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Λεωνίδας
Τζανής, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος τους ΠΑΣΟΚ έχει το λόγο,
για τη παρθενική του οµιλία υπό τη νέα του ιδιότητα. Καλορίζικος.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
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Αγαπητοί συνάδελφοι, µε πολλή χαρά διαπιστώνω ότι το καλό
κλίµα που επικράτησε κατά τη διάρκεια των εργασιών της
διακοµµατικής επιτροπής, στην οποία συνέβη να συµµετέχω και
εγώ, εξακολουθεί να υπάρχει και κατά τη σηµερινή συζήτηση.
Η συζήτηση αυτή αφορά χωρίς αµφιβολία ένα πολύ µεγάλο, θα
έλεγα ένα σκοτεινό, ένα αφώτιστο κεφάλαιο της ελληνικής -και όχι
µόνο- κοινωνίας, αφορά το σωφρονιστικό σύστηµα.
'Εχω την αίσθηση ότι πολλοί από εµάς, όταν µιλούν για
σωφρονιστικό σύστηµα, αισθάνονται ίσως αυθόρµητα, ενστικτωδώς
θα έλεγα, τη διάθεση να τοποθετήσουν το επίθετο σε εισαγωγικά.
Και αυτό γιατί, ανεξάρτητα από το χαρακτηρισµό του, το γεγονός
του εγκλεισµού ενός ανθρώπου στη φυλακή από ελάχιστους
θεωρείται ότι οδηγεί τελικά στο σωφρονισµό του. Ως σωφρονισµός
δε, θα πρέπει να θεωρείται η µείωση της τάσης του
σωφρονιζοµένου για παραβατική και αντικοινωνική συµπεριφορά.
Οι περισσότεροι άνθρωποι πιστεύουν ότι αυτό -δηλαδή, ο
εγκλεισµός στη φυλακή- οδηγεί απλά στη στέρηση της ελευθερίας
του ατόµου ως ποινή χωρίς όµως και ο εξ ορισµού σκοπός της
ποινής, δηλαδή ο σωφρονισµός, να επιτυγχάνεται.
∆εν σκοπεύω να σας καλέσω να πελαγοδροµήσουµε σε θεωρητικές
λέξεις και σε φιλοσοφικές προσεγγίσεις ενός πρακτικού κατ' εξοχήν
ζητήµατος, όπως είναι το σωφρονιστικό σύστηµα. Γνωρίζω πολύ
καλά ότι η συζήτηση πρέπει να είναι πρακτική, όπως πολύ καλά
γνωρίζουµε όλοι, ότι δεν είναι η πρώτη φορά που η Βουλή, άλλοτε
κυρίως και άλλοτε παρεµπιπτόντως, ασχολείται µε τη λειτουργία
των φυλακών, τις συνθήκες κράτησης των κρατουµένων, την
ύπαρξη και δράση κυκλωµάτων στο χώρο, γεγονός που ακούστηκε
και σήµερα κλπ.
Είναι όµως χρήσιµο και πιστεύω ότι αξίζει το κόπο να σας καλέσω
να ταξιδέψουµε...
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι, λίγη ησυχία. Καθίστε στις θέσεις σας, γίνεται συζήτηση.
Είναι ο αγορητής επί του Βήµατος. ∆εν εξαντλήθηκε το θέµα.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: ....σε κάποιες σκέψεις που καταθέτει ο
'Οσκαρ Ουάιλντ στο βιβλίο του De profundis. Ο 'Οσκαρ Ουάιλντ σας
θυµίζω, ότι πέρασε δύο χρόνια κλεισµένος στις βασιλικές φυλακές
του Ρέντινγκ της Μεγάλης Βρετανίας. Είναι κρίσιµο να δούµε πώς
ένας διανοούµενος περιγράφει τη ζωή και τα βιώµατά του µέσα στη
φυλακή.
"Μέσα στη φυλακή" λέει ο 'Οσκαρ Ουάιλντ "είσαι απλώς το νούµερο
και το γράµµα ενός µικρού κελιού σε µια µακριά γαλαρία, ένας από
τους χιλιάδες άψυχους αριθµούς χιλιάδων άψυχων υπάρξεων.
∆υστυχισµένοι άνθρωποι που κρύβονται στη σκοτεινιά του κελιού
τους και κάνουν την καταισχύνη τους ένα είδος ιερού. Η κοινωνία
έχοντας επιβάλει τη θέλησή της τραβάει το δρόµο της και τους
αφήνει να υποφέρουν, να υποφέρουν ανενόχλητοι".
"Η φυλακή" λέει ο 'Οσκαρ Ουάιλντ "κάνει τον άνθρωπο παρία...
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι. ∆ύο στο βάθος, δύο στη µέση και δύο µπροστά. Θα
λάβω ιδιαίτερα σωφρονιστικά µέτρα. Παρακαλώ.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ασωφρόνιστοι είµαστε. ∆εν
σωφρονιζόµαστε!
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Πάντως εάν συνεχισθεί αυτό το πράγµα,
κύριε Ζαφειρόπουλε, εγώ δεν έχω διάθεση να συνεχίσω.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν είναι επαρκή τα µέτρα
του σωφρονισµού.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: "Μόλις και µετά βίας" λέει ο 'Οσκαρ Ουάιλντ
"έχεις δικαίωµα στον αέρα και στον ήλιο. ∆εν έχεις δικαίωµα να δεις
ούτε κλεφτά το φεγγάρι".
"'Οταν πρωτοµπήκα στη φυλακή" λέει ο Ουάιλντ "µερικοί άνθρωποι
µε συµβούλευσαν να ξεχάσω ποιός ήµουν. Τολµώ να πω πως
πρέπει να µπει κανείς στη φυλακή για να την καταλάβει". (Είναι

αυτό που πρότειναν κάποιοι συνάδελφοι ότι και οι δικαστές πρέπει
να περνάνε από τη φυλακή για να καταλάβουν τι σηµαίνει µία µέρα
στέρησης της ελευθερίας).
"Το σύστηµα της φυλακής είναι ολοκληρωτικά και απόλυτα άδικο.
Θα έδινα το κάθε τι για να µπορέσω να το αλλάξω, όταν βγω από
εδώ" συνεχίζει ο Ουάιλντ.
Και τελειώνει: "Για εκείνους που βρίσκονται στη φυλακή τα δάκρυα
αποτελούν ένα µέρος από την καθηµερινή τους εµπειρία. Μία µέρα
στη φυλακή χωρίς δάκρυα είναι µια µέρα που η καρδιά σου είναι
σκληρή και όχι µια µέρα που νοιώθεις χαρούµενος".
Με όλα αυτά δεν επιχειρώ, αγαπητοί συνάδελφοι, να ισχυριστώ ότι
όλοι όσοι για διάφορους λόγους βρίσκονται µέσα στις φυλακές
αντιµετωπίζουν αυτήν τη δοκιµασία µε την ευαισθησία και τη
δύναµη της σκέψης του 'Οσκαρ Ουάιλντ.
'Οσο όµως διαφέρει το πνεύµα των ανθρώπων -πιστεύω ότι
συµφωνούµε όλοι σε αυτό- τόσο µοιάζει το περιεχόµενο της ψυχής
τους. Κι αυτό, όσοι από µας, έστω και επαγγελµατικά -ως
επαγγελµατίες επισκέπτες του χώρου των φυλακών- είχαν την
ευκαιρία να το δουν, ξέρουν πολύ καλά ότι είναι έτσι.
Το άνοιγµα της πόρτας της φυλακής δε σηµαίνει ότι αυτός που τη
διαβαίνει "πρέπει να ξεχνάει ποιος είναι", ούτε βέβαια ότι αφήνει
έξω από την πόρτα της φυλακής το σύνολο των δικαιωµάτων του
ως άνθρωπος και ως πολίτης.
Η πολιτεία έχει ασφαλώς την υποχρέωση να προστατεύει τους
νοµοταγείς πολίτες από τους παραβατικούς και βεβαίως να
προστατεύει κυρίως τα δικαιώµατα των πολιτών, δεν δικαιούται
όµως σε καµία περίπτωση να ρίχνει στον Καιάδα, όσους
παραβαίνουν τους κανόνες της κοινωνικής συµβίωσης.
Αυτές τις σκέψεις, αγαπητοί συνάδελφοι, θεώρησα αναγκαίο να τις
καταθέσω, για να µην αποµακρυνόµαστε από τον
ανθρωποκεντρικό χαρακτήρα του προβλήµατος, του θέµατος που
σήµερα συζητούµε.
Η 'Εκθεση της διακοµµατικής επιτροπής που σήµερα συζητούµε,
για την εξέταση του σωφρονιστικού συστήµατος της χώρας
αποτελεί, χωρίς αµφιβολία, ένα πολύ χρήσιµο κείµενο. Πρόκειται για
προϊόν εποικοδοµητικής και υπεύθυνης δουλειάς και συνεργασίας
που έγινε από όλα τα µέλη της επιτροπής, ένα µέρος του οποίου
λήφθηκε σοβαρά υπόψη στα µετέπειτα ψηφισθέντα νοµοσχέδια του
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης.
Ο κ. ∆ηµαράς έθεσε το ερώτηµα -και κάποιοι άλλοι συνάδελφοι,
νοµίζω ο κ. Παυλόπουλος- κατά πόσο λήφθηκε υπόψη το πόρισµα
της διακοµµατικής επιτροπής. Πρέπει να πούµε ότι λήφθηκε υπόψη.
Ορισµένα κεφάλαια της 'Εκθεσης αυτής λήφθηκαν υπόψη, όπως για
παράδειγµα οι προτάσεις που περιέχονται στη σελίδα 10 του
πορίσµατος, για την καθιέρωση της κατ' έγκληση διώξεως του
αδικήµατος ακάλυπτων επιταγών. (εκεί στηρίχθηκε το Υπουργείο
∆ικαιοσύνης και καθιέρωσε την κατ' έγκληση δίωξη των ακάλυπτων
επιταγών).
Η πρόταση για την κατάργηση της προσωπικής κράτησης για χρέη
προς ιδιώτες που είναι ένα µέρος του συγκεκριµένου πορίσµατος.
Επίσης, η καθιέρωση του επιτρεπτού της προσωρινής κράτησης
µόνο για κακουργήµατα, στηρίχθηκε κι αυτή σε προτάσεις του
συγκεκριµένου πορίσµατος. Εποµένως, δεν είναι σωστό να λέµε ότι
τίποτε δεν έγινε από τότε.
Επίσης, είµαι υποχρεωµένος να αναφέρω αυτά που λίγο πριν και ο
κύριος Υπουργός της ∆ικαιοσύνης ανέφερε, ότι ήδη δηλαδή
κατασκευάζονται φυλακές χωρητικότητας δύο χιλιάδων περίπου
κρατουµένων. Είµαι υποχρεωµένος ακόµη να θυµίσω ότι από τότε
και µετά προσλήφθηκαν φύλακες για τις φυλακές. ∆εν είναι σωστό
να λέµε ότι δεν έγινε τίποτα.
Αγαπητοί  συνάδελφοι,  η  εικόνα  των  ελληνικών  φυλακών  είναι
διαφορετική,  ανάλογα  µε  τις  χρονικές  περιόδους  και  τις
κοινωνικοπολιτικές  εξελίξεις  στην  όντως  προβληµατική  γειτονιά
µας.    Αυτό    προκύπτει    εύκολα    από    τους    σχετικούς
στατιστικούς    πίνακες    του    Υπουργείου    ∆ικαιοσύνης,    όπου
απεικονίζεται    ο    αριθµός    και    η    εθνολογική    σύνθεση  των
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κρατουµένων στις ελληνικές φυλακές, πριν από τις πολιτικές
αλλαγές στην Αλβανία, στη Βουλγαρία, στη Γιουγκοσλαβία, στην
πρώην Σοβιετική 'Ενωση και µετά από αυτές τις αλλαγές.
Αυτό ακριβώς το γεγονός που απασχολεί κύρια την Ελλάδα και
αµέσως µετά την Ιταλία, µεταξύ των χωρών-µελών της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης, πρόσφατα -και θα το καταθέσω σαν µια εµπειρία0-
συζητήθηκε και σε µια κοινοβουλευτική συνδιάσκεψη που
πραγµατοποιήθηκε στις Βρυξέλλες. Είχαµε την ευκαιρία εγώ και ο κ.
Κατσικόπουλος, που σήµερα είναι εισηγητής, να συµµετέχουµε εκεί
όπου συζητήθηκε το θέµα της γενικότερης αντιµετώπισης του
οργανωµένου εγκλήµατος στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
'Εχω την άποψη ότι το πρόβληµα που παρατηρείται στις φυλακές
των παραµεθορίων περιοχών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, όπως είναι
η Ελλάδα, είναι ουσιαστικά πρόβληµα της ίδιας της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης, κυµατοθραύστης της οποίας επί του προκειµένου είναι η
Ελλάδα. Η Ελλάδα δεν κάνει τίποτε άλλο, παρά να σταµατά όλα
αυτά τα κύµατα των ανθρώπων που για συγκεκριµένους λόγους
ψάχνουν να βρουν ένα κοµµάτι ψωµί και περνούν τα πρώτα
σύνορα που βρίσκουν µπροστά τους. Αν δεν σταµάτησαν σ' εµάς
θα µπουν στο εσωτερικό της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. 'Αρα λοιπόν
είναι πρόβληµα της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης το πρόβληµα αυτό, που
τελικά οδηγεί στην αύξηση της εγκληµατικότητας και στην αύξηση
του αριθµού των κρατουµένων.
Το πρόβληµα, λοιπόν, αυτό µπορεί να συνδυαστεί µε τη γενικότερη
αντιµετώπιση των συνεπειών των σοβαρών µεταναστευτικών
πιέσεων που δέχονται τα κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης,
'Αρα και η Ευρωπαϊκής 'Ενωση µπορεί να έχει συµµετοχή στην
αντιµετώπισή του.
Στην πρόσφατη, λοιπόν, συνδυάσκεψη στην οποία
παραβρεθήκαµε, διαπιστώσαµε την προσπάθεια της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης να προχωρήσει στην καθιέρωση ενός ενιαίου δικαστικού
χώρου για την Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
'Εχω την εντύπωση, ότι µπορούµε στα πλαίσια αυτής της
προσπάθειας, να αναζητήσουµε και τη δυνατότητα δηµιουργίας
ενός ενιαίου σωφρονιστικού χώρου µε το δεδοµένο και το σκεπτικό
που λίγο πριν ανέφερα.
Οι χώρες-µέλη, της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης αυτήν την περίοδο
αναζητούν τη δυνατότητα δηµιουργίας και ενός ενιαίου ποινικού
δικαίου. Σας θυµίζω, ότι ήδη έχει καταρτισθεί ένα σχέδιο γενικών
διατάξεων, το οποίο αποκαλείται corpus juris. Αποτελείται από
τριάντα πέντε άρθρα και είναι µία προσπάθεια σύγκλισης των
ποινικών νοµοθεσιών των κρατών-µελών προς την κατεύθυνση της
αντιµετώπισης, κυρίως του οικονοµικού εγκλήµατος και ιδιαίτερα
του εγκλήµατος που στρέφεται κατά των συµφερόντων του
κοινοτικού προϋπολογισµού.
Μπροστά, λοιπόν, σ' αυτήν την προσπάθεια δηµιουργίας ενιαίου
ευρωπαϊκού δικαίου, που αποτελεί πιστεύω ότι φυσική συνέπεια
της γενικότερης διεργασίας της ευρωπαϊκής οικοδόµησης,
νοµιµοποιούµαστε να θέσουµε το θέµα της αντιµετώπισης των
συνεπειών, που επιφέρουν αυτά τα µεταναστευτικά ρεύµατα των
γειτονικών µας χωρών, στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Είναι, λοιπόν, χρήσιµο να θυµηθούµε επί τροχάδην, ποια είναι η
εικόνα που παρουσιάζεται στις ελληνικές φυλακές, µετά από αυτές
τις πολιτικές εξελίξεις στις γειτονικές µας χώρες.
Την 1η Απριλίου του 1994 σε σύνολο έξι χιλιάδων εξακοσίων εννέα
κρατουµένων, µε χωρητικότητα των ελληνικών φυλακών τριών
χιλιάδων οκτακοσίων ενενήντα δύο κρατουµένων, το 22% ήταν
αλλοδαποί και από αυτούς, τετρακόσιοι ήταν Αλβανοί. Αναφέροµαι
σε Αλβανούς, γιατί είναι η πιο πολυάριθµη οµάδα. Στις 16-11-98 µε
χωρητικότητα τεσσάρων χιλιάδων τριακοσίων τριάντα δύο
κρατουµένων στις ελληνικές φυλακές, κρατούνται επτά χιλιάδες
τριακόσιοι σαράντα ένας κατάδικοι ή υπόδικοι, από τους οποίους,
τρεις χιλιάδες εκατόν ογδόντα ένας είναι αλλοδαποί, δηλαδή
ποσοστό 43%, περίπου, έναντι του 23% του 1994 και από αυτούς
περίπου δύο χιλιάδες είναι Αλβανοί, εξήντα τέσσερις είναι
Γιουγκοσλάβοι, εβδοµήντα επτά είναι Γεωργιανοί, πενήντα οκτώ
είναι Ιρακινοί, εκατόν είκοσι τέσσερις είναι Τούρκοι, τετρακόσιοι

ογδόντα είναι Ρουµάνοι κλπ.
Αξίζει να σας πω, ότι από το σύνολο των αλλοδαπών κρατουµένων
χίλιοι οκτακόσιοι δεκαεννέα είναι υπόδικοι και χίλιοι τριακόσιοι
σαράντα δύο είναι κατάδικοι.
Αξίζει επίσης να προσθέσουµε ότι, από αυτό το σύνολο των
αλλοδαπών κρατουµένων, πολίτες χωρών-µελών της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης είναι µόνο εκατό, γεγονός που αποδεικνύει αυτό που
είπαµε πριν λίγο, ότι η χώρα µας λειτουργεί, ως ο κυµατοθραύστης
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης απέναντι στα µεταναστευτικά κύµατα των
µη µελών της χωρών.
Ακόµη αξίζει να πούµε, ότι ο υπερπληθυσµός των φυλακών δεν
είναι µόνο ελληνικό φαινόµενο. Σύµφωνα µε στοιχεία του ∆ιεθνούς
Συνεδρίου του Ελσίνκι που έγινε το 1997, στη Γαλλία µε θέσεις
κρατουµένων σαράντα οκτώ χιλιάδες, οι κρατούµενοι είναι πενήντα
τέσσερις χιλιάδες. Θα µου πείτε, η ποσοστιαία υπέρβαση είναι
µικρότερη σε σχέση µε την Ελλάδα, αλλά η Γαλλία δεν γειτονεύει µε
την Αλβανία.
Στην Ισπανία µε είκοσι εννέα χιλιάδες πεντακόσιες θέσεις
κρατουµένων, οι κρατούµενοι είναι σαράντα χιλιάδες εκατόν
πενήντα.
Στην Ιταλία επί συνόλου σαράντα χιλιάδων θέσεων, οι κρατούµενοι
είναι σαράντα οκτώ χιλιάδες.
'Εχω την εντύπωση, λοιπόν, ότι το πρόβληµα πρέπει να
αντιµετωπιστεί και σε επίπεδο Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, ιδιαίτερα διότι
είναι ένα γενικότερο φαινόµενο, όπως γενικότερο φαινόµενο -και
πιστεύω ότι συµφωνούµε σε αυτό- είναι και η ένταση της
εγκληµατικότητας στο εσωτερικό της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Πιστεύω, όµως, ότι ήδη έχω κάνει ένα λάθος, µε το να περιοριστώ
µόνο στο κεφάλαιο "φυλακές και χωρητικότητα", ενώ βέβαια το θέµα
του σωφρονιστικού συστήµατος είναι περισσότερο σύνθετο και
περιλαµβάνει τις γενικότερες συνθήκες διαβίωσης των
κρατουµένων, το διαχωρισµό υποδίκων από καταδίκους, την
ύπαρξη φυλακών για πρωτοφυλακιζόµενους -πιστεύω ότι είναι
καθοριστικό στοιχείο αυτό για το σωφρονιστικό σύστηµα- τη
µεγαλύτερη εφαρµογή της εργασιοθεραπείας, την εφαρµογή
εκπαιδευτικών προγραµµάτων, τη δηµιουργία κοινοχρήστων
χώρων και εργαστηρίων και ιδιαίτερα χώρων άθλησης, τη βελτίωση
των συνθηκών υγειονοµικής περίθαλψης των κρατουµένων, τη
λήψη µέτρων κοινωνικής επανένταξης των αποφυλακισµένων,
πράγµατα όµως τα οποία αναπτύχθηκαν και δεν επιθυµώ να
αναφερθώ και πάλι σε αυτά.
Ταυτόχρονα, απαιτείται σύγχρονος και αποτελεσµατικός τρόπος
φύλαξης των κρατουµένων, γιατί παράλληλα µε τα δικαιώµατά τους,
υπάρχουν βέβαια και τα δικαιώµατα της κοινωνίας. Και τα κυριότερο
δικαίωµα των πολιτών είναι να αισθάνονται ασφαλείς απέναντι στα
άτοµα, που δεν συµµορφώνονται προς τους κανόνες κοινωνικής
συµπεριφοράς. Βασικότερη υποχρέωση των κρατουµένων βέβαια
είναι η υποχρέωση για τη νόµιµη και πλήρη έκτιση της ποινής τους.
Είναι χρήσιµο ίσως να θυµηθούµε, µια και έγινε πολύς λόγος για τα
πολυθρύλητα κυκλώµατα, ότι η αντιµετώπιση του φαινοµένου των
κυκλωµάτων, αγαπητοί συνάδελφοι, ίσως να ταυτίζεται ή να µοιάζει
αρκετά µε το φαινόµενο της Λερναίας 'Υδρας. Και είναι
χαρακτηριστικό αυτό που έγραφε ο Τύπος της εποχής, όταν ο
αείµνηστος Αθανάσιος Κανελλόπουλος, Υπουργός ∆ικαιοσύνης
τότε, προσπάθησε -να το πω στην καθοµιλουµένη- "να βάλει χέρι"
στα κυκλώµατα. Σας θυµίζω ότι πρόκειται για την επιχείρηση του
Αθανάσιου Κανελλοπούλου η οποία καθ' ορισµένους οδήγησε στις
µαζικές αποδράσεις του Κορυδαλλού. Οι παλιότεροι τα ξέρουν
καλύτερα από µένα. 'Εγραφε, λοιπόν, ο Τύπος της εποχής: "Ο
Υπουργός της ∆ικαιοσύνης έκανε "το µοιραίο" σφάλµα: σε ένα
χώρο απερίγραπτης αθλιότητας, που ανήκει στην αδιαµφισβήτηση
και αδυσώπητη εξουσία των κυκλωµάτων, τόλµησε να δείξει ένα
ανθρώπινο πρόσωπο. Κάθισε στο ίδιο τραπέζι και συζήτησε
µ'αυτούς που η γνωστή υποκρισία και οι κατευθυνόµενες
συλλογικές µας ψυχώσεις έχουν τοποθετήσει στον Καιάδα της
κοινωνικής διαστρωµάτωσης. Ανέθεσε σε οµάδα πανεπιστηµιακών
να επεξεργαστεί ένα σύγχρονο σωφρονιστικό πλαίσιο,
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παρακάµπτοντας τα αγκυλωµένα υπηρεσιακά συµβούλια και τους
ex oficio επαϊοντες. 'Ολα αυτά έπεσαν βαριά σ' αυτούς που
επενδύουν την οικονοµική τους κραιπάλη στην εσαεί διατήρηση της
αθλιότητας των φυλακών και στη δυστυχία των σωφρονιζοµένων. Σ'
αυτούς,µε άλλα λόγια, που προσωποποιούν τα πολυθρύλητα
κυκλώµατα. Αποτέλεσµα: -συνεχίζει το άρθρο της εποχής-"ογδόντα
κρατούµενοι κατάπληκτοι βρήκαν µπροστά τους όλες τις πόρτες
ανοιχτές και τη φρουρά χαµένη. 'Οµως ογδόντα κρατούµενοι δεν
φεύγουν εύκολα, αν δεν τους αφήσεις να φύγουν". Αυτά έγραφε ο
Τύπος της εποχής κρίνοντας την προσπάθεια του Αθανάσιου
Κανελλόπουλου, όπως σας είπα "να βάλει χέρι" στα κυκλώµατα.
Τα κυκλώµατα αυτά ασφαλώς υπάρχουν. Ζουν και βασιλεύουν
έστω και αν σήµερα δεν εµφανίζουν τη δυναµική του παρελθόντος.
Και θα εµφανίζουν όπως είπα την αντοχή της Λερναίας 'Υδρας,
όποτε η πολιτεία θα προσπαθεί να τα ξεριζώσει. Είναι γνωστό ότι το
χώρο των φυλακών τον λυµαίνονται συγκεκριµένοι άνθρωποι,
συγκεκριµένοι περισπούδαστοι δικηγόροι που πολύ µικρή νοµική
υποδοµή και κατάρτιση διαθέτουν, άριστη όµως επίδοση έχουν στις
δηµόσιες σχέσεις τους, στα τραπεζώµατα µε διευθυντές φυλακών
και όχι µόνο. Τα κυκλώµατα αυτά τα λυµαίνονται συγκεκριµένοι
σωφρονιστικοί υπάλληλοι, τα λυµαίνονται συγκεκριµένοι δικαστικοί
υπάλληλοι. ∆εν τολµώ να πω τη λέξη ότι τα λυµαίνονται και οι
δικαστές, γιατί δεν θέλω να σκέφτοµαι ότι φθάνει ως εκεί το
κύκλωµα αυτό.
Αγαπητοί συνάδελφοι, για την Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, η
αντιµετώπιση του προβλήµατος της σωστής και αποδοτικής
λειτουργίας του σωφρονιστικού συστήµατος είναι εξίσου αναγκαία
και επιβεβληµένη όπως και η αντιµετώπιση του προβλήµατος της
αυξηµένης εγκληµατικότητας. Και εδω πρέπει να πω ότι µε
εξαιρετική χαρά άκουσα όλους τους συναδέλφους να συµφωνούν,
ότι αυτό τουλάχιστον το θέµα δεν προσφέρεται για την
αντιπαράθεση κοµµάτων. ∆εν είναι τώρα ώρα να συζητάµε γιατί
καθυστερήσαµε από το 1994 -η Βουλή δηλαδή καθυστέρησε- να
φέρουµε το συγκεκριµένο πόρισµα. Ξέρουµε πολύ καλά ότι και το
πορισµα για την αντιµετώπιση του προβλήµατος των τροχαίων
ατυχηµάτων τώρα συζητήθηκε πριν λίγο καιρό. Αυτό δεν σηµαίνει
κυβερνητική υστεροβουλία ούτε βέβαια ολιγωρία της Βουλής. Είναι
ζητήµατα που αφορούν τη λειτουργία της Βουλής. 'Οπως επίσης,
νοµίζω ότι δεν είναι θεµιτό να προσπαθούµε να οικειοποιηθούµε ή
να προβάλουµε την σκέψη ή την πρωτοβουλία ποιος την είχε -που
ορθότατα την είχε ο κ. 'Εβερτ- να ανακινήσει το θέµα του
σωφρονιστικού συστήµατος και τη συγκρότηση της αντίστοιχης
διακοµµατικής επιτροπής.
Ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης ανέφερε ορισµένα απ'όσα η Κυβέρνηση
έκανε. Κανείς δεν λέει ότι κάναµε το σύνολο αυτών που πρέπει,
γιατί για να κάνουµε το σύνολο αυτών που πρέπει, πρέπει να
συνοδεύουµε και τις αντίστοιχες ενέργειες και από έναν
προϋπολογισµό που αντέχει στην εκτέλεση των όσων εµείς
προγραµµατίζουµε.
Ο κύριος Υπουργός, λοιπόν ανέφερε ότι η Κυβέρνηση έχει ήδη
καταρτίσει τον νέο σωφρονιστικό κώδικα και είναι έτοιµη να τον
συζητήσει. 'Οτι έχει εξαγγείλει την κατασκευή νέων φυλακών
χωρητικότητας δυο χιλιάδων θέσεων κρατουµένων. 'Οτι προέβη στη
µεταφορά του σωφρονιστικού καταστήµατος ανηλίκων από τον
Κορυδαλλό στον Αυλώνα. 'Οτι προέβη σε επισκευή, συντήρηση και
βελτίωση των φυλακών της Κέρκυρας, των Χανίων, του Ναυπλίου.
'Οτι σχεδιάζει την ανέγερση νέας φυλακής στα Τρίκαλα. Νοµίζω ότι
κάποια από αυτά πρέπει να τα αναγνωρίζουµε και τουλάχιστον εκεί
που γίνονται να τα επικροτούµε.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Β'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
Αγαπητοί συνάδελφοι, τελειώνοντας, αισθάνοµαι και πάλι την
ανάγκη να συγχαρώ όλα τα µέλη της διακοµµατικής επιτροπής που
παρέδωσαν στη Βουλή και πιστεύω και στο κοινωνικό σύνολο ένα
εξαιρετικά χρησιµο κείµενο. 'Ενα κείµενο, που πολύ σωστά είπε και
ο κύριος Υπουργός, ότι µπορεί να αποτελέσει την πυξίδα όχι µόνο
για τις παραπέρα ενέργειες της Κυβερνήσεως αλλά και για το

γενικότερο δικό µας προβληµατισµό κάθε φορά που θα ερχόµαστε
σ'αυτήν την Αίθουσα και θα µιλάµε για το σωφρονιστικό σύστηµα,
θα ξέρουµε, ότι υπάρχει ένα λαµπρό κείµενο που µπορεί να
αποτελεί για µας πηγή γνώσης, πήγη άντλησης επιχειρηµάτων για
τις προτάσεις µας. Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Καρακώστας έχει
το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, η έκθεση της
διακοµµατικής επιτροπής που θεωρώ ότι πράγµατι είναι ένα
αξιόλογο κείµενο σε περιεχόµενο, µας δίνει την ευκαιρία να
ασχοληθούµε µε ένα όντως µεγάλο πρόβληµα που αυτό σχετίζεται
µε την αξία που λέγεται άνθρωπος και µε τις ελευθερίες του.
'Οπως γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, το σύστηµα το σωφρονιστικό δεν
λειτουργεί σαν τέτοιο, αλλά λειτουργεί σαν φυλακιστικό γιατί µέσα
στο χώρο αυτό παραβιάζονται τα ανθρώπινα δικαιώµατα και έχουµε
έντονες διαµαρτυρίες. Και δεν θα πρέπει το σύστηµα να το δούµε
µεµονωµένα, αλλά να το δούµε σφαιρικά, γιατί η προσβολή της
ανθρώπινης αξιοπρέπειας αρχίζει από τη στιγµή της σύλληψης του
κατηγορουµένου για κάποια αξιόποινη πράξη, συνεχίζεται στο
αστυνοµικό κρατητήριο, στη µεταγωγή στα δικαστήρια, στην
καταδίκη και στη µεταγωγή στις φυλακές σε περίπτωση καταδίκης
και φυλάκιση µέχρι της απελευθέρωσής του.
Θα θυµάστε, κύριε Υπουργέ, και όλοι σας εδώ µέσα τη φυλακισµένη
επί δύο µήνες αλλοδαπή διότι δεν είχε άδεια παραµονής, η οποία
συγχρωτίζετο στα κρατητήρια της αστυνοµίας στην Κρήτη µέσα σε
κατάδικους και ήταν και έγκυος.
Θα θυµάστε επίσης τη µικρή στη Θεσσαλονίκη που είχε
καταδικασθεί σε µικρή ηλικία και τη µετήγαγαν στις φυλακές
µεταφέροντάς την σε κατάδικους όπου δέχθηκε εκεί και τη
σεξουαλική παρενόχληση.
Εποµένως, τα ζητήµατα εδώ είναι πελώρια. ∆εν είναι µεµονωµένα
µέσα στις φυλακές. Και θα έλεγα -σας είχα κάνει κι άλλη µια φορά
πρόταση- όπως ξέρετε καλύτερα από µένα, γιατί είσθε
διακεκριµένος νοµικός, το ουσιαστικό και δικονοµικό µας δίκαιο -και
διαφωνώ µε αυτό που είπατε για τον κώδικα- απηχεί στις αντιλήψεις
του 18ου αιώνα, από τις οποίες αντιλήψεις είναι επηρεασµένοι όλοι
οι ποινικοί κώδικες των κρατών της Ευρώπης. Και θα σας πω ποια
είναι η πρότασή µου διότι τότε, δηλαδή αυτές τις αντιλήψεις,
εξέφραζαν το δίκαιο της πολιτείας και όχι της πολιτείας των ενεργών
πολιτών.
Η πρότασή µου είναι η εξής: Να κάνετε επιτροπή για να αλλάξετε τη
δοµή του Κώδικα και του Ποινικού και της Ποινικής ∆ικονοµίας. Να
καταργηθεί η τριχοτόµηση των εγκληµάτων σε πταίσµατα,
πληµµελήµατα και κακουργήµατα. Και αντ'αυτής της τριχοτόµησης
να καθιερωθεί πρώτον: Η διάκριση σε εγκλήµατα που είναι
επικίνδυνα για τον άνθρωπο και δεύτερον σε παραβάσεις τάξης.
Και στις παραβάσεις τάξης θα υπαχθούν όλα τα πταίσµατα και όλα
τα εγκλήµατα του Μονοµελούς Πληµµελιοδικείου και µερικά του
Τριµελούς και να µην επιβάλλονται ποινές στέρησης της ελευθερίας
σε αυτά τα εγκλήµατα, αλλά άλλες µορφές διοικητικού
περιεχοµένου, αστικού περιεχοµένου, ηθικού περιεχοµένου όπως
παραδείγµατος χάρη στέρησης του βαθµού, στέρηση της αδείας
κυκλοφορίας, στέρηση της επαγγελµατικής αδείας κ.ο.κ.
Και θα έχουµε αποσυµφόρηση από φυλακισµένους, οι οποίοι για
µικρές απλές πράξεις και παραβάσεις συγχρωτίζονται µε τους
επικίνδυνους εγκληµατίες, οι οποίοι βρίσκονται στις φυλακές. Γι'
αυτό, λοιπόν, θα πρέπει να εξετάσετε ότι ο Ποινικός Κώδικας και ο
Κώδικας Ποινικής ∆ικονοµίας χρειάζονται βαθιά αναδιάρθρωση.
Πάντως εκεί είναι και οι δικαστές. Μπορεί οι δικαστές να έχουν
νοµικές γνώσεις, αλλά τίποτε άλλο το ιδιαίτερο. Το γνωρίζουµε από
την πείρα µας. ∆εν ξέρουν να δικάζουν, δεν ξέρουν να επιβάλουν
ποινές. Επιβάλλουν ποινές εξετάζοντας το γράµµα του νόµου και
δεν µπαίνουν στην ουσία, στην προσωπικότητα.
Ευτυχώς που η Εισαγγελεύς στη Θεσσαλονίκη, είδε αυτήν
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τη µικρή ανήλικη µε ένα ανθρώπινο πρόσωπο. Αν ήταν κανένας
άλλος, όπως εκείνος ο εισαγγελεύς, που έπιασε το φοιτητή που
καθόταν στα σκαλιά και τον έστειλε αυτόφωρο, το αποτέλεσµα θα
ήταν τραγικό. Σκεφθείτε τι δικαστικούς λειτουργούς έχουµε, κύριε
Υπουργέ, πώς σκέφτονται και πώς λειτουργούν. Αυτό το σύστηµα
θέλει εκ βάθρων αναδιάρθρωση. Να το αλλάξουµε σε όλην τη δοµή
και λειτουργία του, διότι σήµερα είµαστε σε άλλες εποχές, είµαστε
µπροστά στην ανατολή του 21ου αιώνα. Πρέπει να φτιάξουµε
καινούριο Ποινικό Κώδικα και Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας, µε
καινούριες αντιλήψεις, κύριε Υπουργέ. Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Παπαδηµόπουλος
έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, για ένα τόσο
σοβαρό πρόβληµα, όπως είναι αυτό που συζητούµε απόψε, µε
τόσες διαστάσεις κοινωνικού, νοµικού, πρακτικού ενδιαφέροντος,
θα ήταν αστείο να υποστηρίξει κανείς ότι µε το πεντάλεπτο θα
µπορούσε να εισέλθει στο θέµα και πολύ περισσότερο να αναλύσει
κάποιες πτυχές αυτού του προβλήµατος. Εν πάση περιπτώσει.
Πρώτα-πρώτα, πρέπει να δούµε -για να φτάσουµε, δηλαδή, σε
σωστά συµπεράσµατα- τι είναι αυτό που φταίει κυρίως στη χώρα
µας, όταν προ µερικών ετών είχαµε ένα νούµερο πεντακοσίων
χιλιάδων περίπου µηνύσεων µέσα σε ένα χρόνο. Το ακούσατε
καλά, κύριε Υπουργέ; Στα δέκα εκατοµµύρια έχουµε πεντακόσιες
χιλιάδες εγκληµατίες; Πρέπει δηλαδή να βγάλει κανείς το
συµπέρασµα ότι οι νεοέλληνες αποτελούν ένα σύνολο εγκληµατιών.
Και πού οφείλεται αυτό; Εις το ότι έχουµε ποινικοποιήσει και την
καληµέρα. ∆ιότι δεν είναι δυνατόν να έχουµε ένα επαρχιακό
πληµµελιοδικείο όπου στο πινάκιό του να περιλαµβάνονται εκατόν
πενήντα υποθέσεις, που αφορούν εισπράξεις των ασφαλιστικών
ταµείων ή δεν ξέρω τι άλλο. Ευτυχώς που µε τις επιταγές έγινε αυτό
που έγινε. Αλλά εδώ υπάρχουν τόσες άλλες περιπτώσεις, που
γεµίζουν τα πινάκια των δικαστηρίων. Πρέπει να γίνει
αποσυµφόρηση. ∆εν µπορούµε να οδηγηθούµε σε ένα σωστό
σωφρονιστικό σύστηµα, αν δεν αρχίσουµε απ' αυτό πρώτα.
Απεγκληµατοποίηση. Πώς θα γίνει; Να φύγουν όλες αυτές οι
παραβάσεις, όπως είπε και ο προλαλήσας συνάδελφος. Να
εφαρµοστούν άλλα µέτρα, για να µπορέσουµε να έχουµε µικρότερο
αριθµό εγκληµάτων, αδικηµάτων αν θέλετε, και εν συνεχεία φυσικά
µικρότερο αριθµό ανθρώπων, που θα οδηγούνται στις φυλακές.
'Ενα δεύτερο που πρέπει να προσέξουµε, είναι ότι το σωφρονιστικό
σύστηµα δεν είναι και αυτό κάτι το οποίο µπορεί να διαρκέσει εφ'
όρου ζωής. Εξετάζουµε τι γίνεται γύρω-γύρω, το περιβάλλον, την
τάση που έχουν οι σύγχρονοι άνθρωποι στη διάπραξη διαφόρων
αδικηµάτων ώστε να ληφθούν και τα κατάλληλα µέτρα στο
σωφρονιστικό σύστηµα.
Βλέπετε σήµερα ότι τα πιο πολλά εγκλήµατα είναι κυρίως τυφλά
εγκλήµατα. ∆εν είναι εκείνα τα εγκλήµατα, που είχαµε προ ετών,
όπου πράγµατι οι στόχοι ήταν εκ των προτέρων γνωστοί στους
δράστες. Ο δράστης απεφάσιζε παλιότερα να τελέσει ένα αδίκηµα
π.χ. κατά των ηθών ή κατά της ζωής, το έβαλε εκ των προτέρων
στο µυαλό του και περίµενε να βρει την ευκαιρία, για να τελέσει
αυτό το αδίκηµα, έχοντας ως στόχο ένα συγκεκριµένο άτοµο.
Συνεπώς, τα λοιπά άτοµα της κοινωνίας δεν έπρεπε να έχουν
ανησυχία, ότι δεν κινδύνευαν από τέτοιου είδους δράστες. ∆ιότι
πράγµατι ο συγκεκριµένος εγκληµατίας εστρέφετο κατά
συγκεκριµένου ατόµου. Σήµερα όµως έχουµε σωρεία αδικηµάτων
στα τυφλά. Βλέπετε ότι παλιότερα παίρνατε το αυτοκίνητο, κύριε
Υπουργέ και πηγαίνατε στη πατρίδα σας, την Τρίπολη και, αν
κουραζόσασταν στο δρόµο, σταµατούστατε κάπου και δεν είχατε
κανένα φόβο ότι θα έρθει κάποιος εγκληµατίας να σας αφαιρέσει τη
ζωή. Σήµερα όµως, δεν τολµάει κανείς να κατεβεί από το
αυτοκίνητο, καθώς παίρνει κάποιο δρόµο να πάει κάπου, γιατί
κάποιος θα έλθει να τελέσει πράγµατι ένα έγκληµα στα τυφλά. 'Αρα,
εδώ µπορεί να υποστηρίξει κανείς ότι όντως άλλαξε η µορφή των
αδικηµάτων ο τρόπος ενέργειας των δραστών και η κοινωνία, η
οργανωµένη πολιτεία θα πρέπει να τα δει αυτά χωριστά και να πει

στο κάτω κάτω, πώς θα αντιδράσει. Να πάµε στη παλιά θεωρία
δηλαδή, ότι πρέπει να κάνουµε τόσο κακό στον εγκληµατία όσο
έκανε αυτός σε έναν άλλον για να νιώσει, να δει πόσο άσχηµο είναι
αυτό που έκανε; 'Η και αυτό, αλλά κυρίως να εφαρµόσουµε τη
σύγχρονη θεωρία να κοιτάξουµε τη γενική και την ειδική πρόληψη
να προφυλάξουµε τα λοιπά µέλη της κοινωνίας από τη διάπραξη
νέων αξιοποίνων πράξεων του συγκεκριµένου δράστου. Φυσικά
αυτό προβλέπει, αυτό υποστηρίζει η σύγχρονη ποινική και
εγκληµατολογική επιστήµη. Αλλά βεβαίως θα πρέπει να το
συσχετίσουµε και µε την ευαισθησία της κοινωνίας. Βλέπετε
προχθές στην περίπτωση Ματέϊ, τηλεπαρουσιαστής αγωνιούσε,
γιατί δεν διεκοµίσθη αµέσως ο Ματέι στο νοσοκοµείο. Και µάλιστα
επιτιµούσε όλους αστυνοµικούς, γιατρούς κλπ., γιατί δεν διεκόµιζαν
γρήγορα τον Ματέϊ, ώστε να µη χάσει καµιά σταγόνα αίµα. Για την
άλλη τη ταλαίπωρη, το θύµα, για τη Γκινάκη, καµιά ανησυχία.
∆ηλαδή, πρέπει να δεχθούµε ότι οι εγκληµατίες δικαιούνται
καλύτερη περιποίηση περιµένουν από τους νοµοταγείς πολίτες. Να
αλλάζουµε κάθε πρωί τα λουλούδια στο βάζο του κελιού; Να τους
έχουµε τηλεόραση, να τους δίνουµε άδειες; Η πρέπει να
καταλάβουν και εκείνοι ότι κάτι έκαναν εν πάση περιπτώσει. Γι' αυτό
το πρόβληµα είναι πάρα πολύ σοβαρό και περίπλοκο και θα πρέπει
και το ένα να δούµε και το άλλο, αλλά κυρίως να προσέξουµε και τα
νοµοταγή άτοµα. Γιατί θα βλέπετε κάθε βράδυ εκποµπές στα
κανάλια, όπου κανείς δεν ασχολείται επιτέλους µε το νοµοταγή
πολίτη, µε τον πολύτεκνο κλπ. 'Ολοι ασχολούµαστε µε τα
δικαιώµατα αυτών που έχουν διαπράξει αδικήµατα. Κάποτε πρέπει
να αντιληφθούν και αυτοί ότι υπάρχουν και συνέπειες. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Τσαφούλιας έχει
το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Κύριε Υπουργέ, οι λαοί για να
επιζήσουν πρέπει όπωσδήποτε να λειτουργήσουν και να αφεθούν
ολόψυχα στον αγώνα για την επικράτηση των αρχών του
πολιτισµού και της δικαιοσύνης. Χωρίς πολιτισµό και χωρίς
δικαιοσύνη δεν υπάρχει κοινωνία. Το Υπουργείο Πολιτισµού και το
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης είναι τα έσχατα των εσχάτων στον
προϋπολογισµό. Είναι τα σκουπίδια του προϋπολογισµού, το
Υπουργείο Πολιτισµού και το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης. Εποµένως, σ'
αυτο θέλω µια απάντηση, θα πάρετε σαφή θέση εν όψει της
ψηφίσεως του προϋπολογισµού, ότι το κονδύλι που δίνετε, το 1,5%,
αποτελεί καταισχύνη για τη λειτουργία της απονοµής του δικαίου;
Και πειθαρχώντας στη δηµοκρατική διαδικασία να ψηφίσατε τον
προϋπολογισµό. ∆εν λέει τίποτε, κανένας δεν σας λέει να µη
ψηφίσετε τον Προϋπολογισµό και κανένας δεν σας είπε να µην
υπακούσετε στις αρχές της δηµοκρατικής διαδικασίας. Εδώ και
τώρα όµως, να διασαφηνίσετε τη θέση σας, εν όψει συγκλίσεως
υπουργικού συµβουλίου, συζητήσεως του προϋπολογισµού προς
τον Παπαντωνίου, ό τι αυτό είναι πάρα πολύ κακό για το σύστηµα
λειτουργίας απονοµής του δικαίου. Και πρέπει οπωσδήποτε να
αυξηθεί το ποσό το οποίο δίδεται από τον κρατικό προϋπολογισµό
για το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης. 'Ολα τα άλλα είναι επιµέρους
θέµατα, τα οποία αντιµετωπίζονται µε συζητήσεις και
λογοδιάρροιες. 'Ενα και ένα κάνουν δυο. Κύριε Παπαντωνίου,
διαφωνώ. Εάν υπάρχουν λόγοι να πείτε ότι καλώς δίνει το 1,5% και
πρέπει να δώσει αλλού, πάλι, κύριε Υπουργέ, να το διασαφηνίσετε
στον ελληνικό λαό.
∆ιότι η ιστορία σας είναι συνδεδεµένη µε το λαό και πρέπει να πείτε
καθαρά ότι αυτό που δίνει είναι αρκετό, γιατί υπάρχουν άλλες
ανάγκες που πρέπει να καλυφθούν. ∆ιότι υπάρχουν άλλες χίλιες
τόσες ανάγκες που δεν πρέπει να καλυφθούν µπροστά από τις
ανάγκες του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης. Να καθορίσετε τη θέση σας
και να ψηφίσετε εκατό φορές, όπως είπατε προηγουµένως για
πειθαρχία στη λειτουργία της δηµοκρατικής διαδικασίας.
Αυτές  τις  θέσεις  και  αυτές  τις  απαντήσεις  περιµένω  εγώ  από
εσάς  στη  συγκεκριµένη  περίπτωση  για  το  εάν  πράγµατι  θα
καθορίσετε  τη  θέση  σας  πειθαρχώντας  στη  λειτουργία  της
δηµοκρατικής  διαδικασίας  εν  όψει  του  προϋπολογισµού.  Και
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απόψε δεν κάνουµε τίποτα άλλο από το να έχουµε αρνητικό
συµπέρασµα. Σαν λειτουργία Βουλής έχουµε αρνητικό αποτέλεσµα.
Το αποτέλεσµα είναι ένα και ένα. Αυτήν τη στιγµή αποφασίζει η
Ολοµέλεια της Βουλής που συζητάει το Σωφρονιστικό Kώδικα να
ζητήσει εν όψει της ψηφίσεως του pροϋπολογισµού αύξηση του
κονδυλίου για τη ∆ικαιοσύνη; Αυτό είναι συµπέρασµα, αυτό είναι
αποτέλεσµα.
Ως προς τα άλλα τι λέµε; Παραµύθια; Εµείς αυτήν τη στιγµή
κάνουµε ευχολογίες εδώ. Ανέβηκε επάνω ο κ. Τζανής και έλεγε τα
περί ευχολογιών κλπ. Εδώ, απόψε, εδώ και τώρα, που έλεγε ο
Ανδρέας ο Παπανδρέου, να αποφασίσουµε σαν Βουλή και να
πούµε ότι η Ολοµέλεια που συζητάει το Σωφρονιστικό Κώδικα
ζητάει αύξηση του κονδυλίου για τη ∆ικαιοσύνη. Οπότε είναι κάτι
αυτό εν όψει της ψηφίσεως του προϋπολογισµού. Και γίνεται
αναµόρφωση του Προϋπολογισµού και µπορούν να µειωθούν
πολλά κονδύλια άλλα και να αυξηθούν του Υπουργείου
∆ικαιοσύνης.
Επ'αυτού εγώ έχω πολλά να πω. Τώρα δεν µπορώ να πω ποια να
µειωθούν. Να µου πείτε, όµως, εσείς, κύριε Υπουργέ, γιατί πρέπει
να µείνει εκεί το ποσό του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, να µη
µειωθούν τα άλλα και να αυξηθεί αυτό ή να αυξηθεί αυτό
παράλληλα προς τα άλλα.
Τώρα, όσον αφορά τα κυκλώµατα θέλω να πω τα εξής: Τα
κυκλώµατα λειτουργούν περισσότερο από το κράτος. Η αξία της
έννοιας της ισχύος του κράτους πάει κάτω από την αξία της έννοιας
της ισχύος των κυκλωµάτων. Και δικηγόροι και υπάλληλοι κλπ.
Εποµένως, εκεί τι συµβαίνει; ∆εν είναι ότι τους καλούµε και δεν
λένε. Καλά κάνουν και δεν λένε γιατί έχουν συµφέροντα. 'Ενα
κράτος µε τέτοια εξουσία και µε τόσο ισχυρή δύναµη δεν µπορούσε
να καταπολεµήσει τα κυκλώµατα; 'Επρεπε να καταπολεµηθούν τα
κυκλώµατα. Το να δηλώνουµε ότι έχουµε αδυναµία αντιµετωπίσεως
της λειτουργίας των κυκλωµάτων στις φυλακές, αυτό πάει να πει ότι
η αξία της έννοιας της λειτουργίας της εξουσίας που ασκούµε, είναι
κατώτερη από τα κυκλώµατα. 'Αρα, είµαστε δούλοι της µαφίας και
των κυκλωµώτων που λειτουργούν στα σωφρονιστικά καταστήµατα
και γενικότερα στη λειτουργία της απονοµής του δικαίου. Εδώ
πρέπει να αντιµετωπιστεί το θέµα. 'Εφυγε ο Ρωµαίος, ανέλαβε ο
Πετσάλνικος. Να δούµε τι θα κάνει ο Πετσάλνικος. Θα καταργήσει
αυτό που λέει περί διαφθοράς;
Εγώ δεν σας λέω ότι δεν κάνετε προσπάθειες. Κάνετε και πολύ
σοβαρές µάλιστα. ∆εν έχει µπει, όµως, δρόµος αντιµετωπίσεως και
καταργήσεως των κυκλωµάτων αυτών.
'Οσον αφορά τα άλλα θέµατα τώρα έχω να πω τα εξής: Να πούµε
για την προσωπική κράτηση; Εκδικάζονται υποθέσεις στο Εφετείο
Πατρών, που ήµουν δικηγόρος. Τώρα δεν ασκώ βέβαια, το
επάγγελµα. Υπάρχουν περιπτώσεις που γίνεται το Εφετείο Τριµελές
Ποινικό Εφετείο Κακουργηµάτων και πάει στο Πενταµελές. 'Ενα
χρόνο, ενάµιση χρόνο, δύο χρόνια και δυόµισι χρόνια µε αναβολές.
Είναι απονοµή δικαίου αυτό; Εδώ στο θέµα του γενικού νόµου που
θα φέρετε, πρέπει να το βάλετε µέσα. Οι εφέσεις κατά των
αποφάσεων των Τριµελών Ποινικών Εφετείων Κακουργηµάτων
κλπ. πρέπει να εκδικάζονται σε δύο µήνες. Να βγάλουν υπερωρίες
στους εφέτες να µην σταµατάνε στις 15.00'. Να πληρωθούν. Να τα
χρήµατα του προϋπολογισµού. Να η έννοια της απονοµής του
δικαίου.
Τώρα, το θέµα της ανεργίας είναι συνδεδεµένο µε το θέµα της
εγκληµατικότητας. Κοινωνική πολιτική και ανεργία. Η ανεργία, ο
άνεργος, έχει ψυχολογία καταντήµατος και είναι δυσδιάκριτα τα όρια
του διαχωρισµού του καταντήµατος από τα όρια του εγκλήµατος και
ως εκ τούτου οι άνεργοι, λόγω της ψυχολογικής κατάστασης στην
οποία φθάνουν, ταυτίζουν το έγκληµα µε το κατάντηµά τους. Εδώ
είναι ένα µεγάλο ψυχολογικό πρόβληµα. Ξένοι µελετητές του
Ποινικού ∆ικαίου έχουν φθάσει να αναλύουν αυτά τα σηµερινά
γεγονότα της Ευρώπης για τα είκοσι εκατοµµύρια των ανέργων και
λένε ότι αυτοί οι άνθρωποι θα έπρεπε να έχουν ελαφρυντικό.
Εποµένως, είναι πάρα πολλά εκείνα τα οποία πρέπει να µας
απασχολήσουν και τα οποία είναι βασικά. Εγώ πάντως για αυτά
που σας έθεσα σαν ερωτήµατα περιµένω µια απάντηση η οποία θα
σας τιµά και η οποία δεν σας θέτει σε καµία θέση εκτός της
κοµµατικής σας διαδικασίας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Μαρκογιαννάκης
έχει το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ασφαλώς
επαινετή η πρωτοβουλία του κ. 'Εβερτ, χρήσιµη και η συζήτηση που
κάνουµε, θαυµάσιο το πόρισµα και ως προς τις επισηµάνσεις και
ως προς τις προτάσεις. 'Εχω την αίσθηση, όµως, ότι σήµερα τυπικά
εκπληρώνουµε µία υποχρέωση η οποία προβλέπεται από τον
Κανονισµό και ακούµε και λέµε πράγµατα τα οποία είναι
χιλιοειπωµένα, έχουν επισηµανθεί και στο παρελθόν, τα έχουµε
ξανακούσει, αλλά τίποτα δεν γίνεται.
Εγώ κύριε Υπουργέ, σας έχω ακούσει και έχετε πει πάρα πολλές
φορές στην Αίθουσα αυτή τα ίδια πράγµατα. Σας έχω ακούσει να
µιλάτε για ανακαινίσεις φυλακών, για νέα προγράµµατα, για νέα
κτίρια εδώ και αρκετά χρόνια. Αλλά από αυτά τίποτε δεν βλέπω.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Κάνετε
µέγα λάθος!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Και ναι µεν συζητούµε θεωρητικά,
αλλά θα πρέπει να καταλογίζονται και ευθύνες. Από το 1981 µέχρι
σήµερα, δεκαεπτά - δεκαοκτώ ολόκληρα χρόνια, είστε σχεδόν
συνέχεια στην Κυβέρνηση. Και θα ήθελα ν'ακούσω τι κάνατε -και
παρακαλώ πάρα πολύ εν συνεχεία να µας απαντήσετε-αυτά τα
χρόνια, για να µη φθάσουµε στο κατάντηµα στο οποίο έχουµε
φθάσει σήµερα. Γιατί το σωφρονιστικό µας σύστηµα είναι τέτοιο
που µου δίνει το δικαίωµα να µιλήσω για κατάντηµα! Και
κυριολεκτώ.
'Ακουσα µε προσοχή τους συναδέλφους που µίλησαν
προηγουµένως. Γίνεται µια σύγχυση µεταξύ του σκοπού της
επιβολής της ποινής και του σωφρονιστικού συστήµατος. Σκοπός
της επιβολής της ποινής είναι όπως όλοι γνωρίζουµε, η γενική και
ειδική πρόβλεψη. Το σωφρονιστικό σύστηµα έχει σαν στόχο τον
εξαγνισµό, την ηθική βελτίωση των κρατουµένων. Αυτός που θα
βγει από τη φυλακή να είναι καλύτερος, αν είναι δυνατόν, απ'ό,τι
ήταν όταν µπήκε.
Και το ερώτηµα το οποίο γεννάται είναι: Πιστεύει κανένας από εµάς
σήµερα ότι έστω και ένας από αυτούς που βγαίνουν από τη φυλακή
είναι καλύτερος απ'ό,τι µπήκε; Οι µόνοι, που ίσως βγαίνουν
αλώβητοι από εκεί µέσα, είναι οι εκ περιστάσεως εγκληµατίες βίας
οι οποίοι µάλιστα, µπαίνουν µέσα και σε κάποια ηλικία και
κοιτάζουν πώς να εκτίσουν την ποινή τους και να φύγουν.
Θέλω να ρωτήσω όµως, γιατί περισσεύει η υποκρισία. ∆εν
γνωρίζαµε και δεν γνωρίζουµε όλοι ότι στις φυλακές κυκλοφορούν
τα ναρκωτικά ευκολότερα απ'όσο κυκλοφορούν έξω; ∆εν γνωρίζετε,
κύριε Υπουργέ, και δεν γνωρίζουµε όλοι µας ότι στις φυλακές
όποιος πρωτοµπεί, ιδιαίτερα αν είναι νέος και ευπαρουσίαστος, το
πρώτο πράγµα που κινδυνεύει να υποστεί θα είναι ο βιασµός;
Θα σας αναφέρω ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα: Με πήρε
έντροµος κάποιος πατέρας ένα πρωινό και µου είπε: "Χθες
προφυλάκισαν τον ηλικίας δεκαεννέα ετών γιό µου". Και το παιδί
έτρεξε στο αρχιφυλακείο, γιατί έγινε µακελειό µέσα στη φυλακή
µεταξύ δύο οµάδων που υπήρχαν που έριζαν µεταξύ τους για το
ποιος θα τον πάρει στο κελί του για να τον βιάσει! Αυτά συµβαίνουν
στις φυλακές!
∆εν γνωρίζουµε ότι στις φυλακές υπάρχουν και νονοί, ότι υπάρχουν
κυκλώµατα, όλα αυτά τα πράγµατα;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Το
καταγγείλατε αυτό το γεγονός;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Να το καταγγείλω πού και τι θα
βγει;
Ακούσατε προηγουµένως από τον κ. Κουβέλη ότι έκανε µια
επιτροπή για να καταγγελθούν...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Θα το
στείλω εγώ αύριο στον εισαγγελέα. Να πάτε να καταθέσετε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Σας παρακαλώ πάρα πολύ. Αυτά
τα πράγµατα καταγγέλλονται.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Εσείς
το καταγγείλατε;
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Εγώ να το καταγγείλω; ∆εν έχω
κανένα δισταγµό.
Αυτή είναι η κατάσταση. Και απορώ, κύριε Υπουργέ, γιατί
εξανίστασθε. ∆εν τα ξέρετε αυτά τα πράγµατα;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Αυτό
που λέτε, δεν το ξέρω.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: ∆εν τα ξέρετε; ∆εν σας τα έχουν
πει ακόµη; ∆εν ξέρετε ότι γίνονται βιασµοί στις φυλακές;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Λέτε
παραµύθια, κύριε συνάδελφε! Εγώ, θα το στείλω στον εισαγγελέα
και να πάτε να καταθέσετε να δω τι θα πείτε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Εντάξει. Εσείς µπορεί να λέτε ότι
εγώ λέω παραµύθια. Σας λέω όµως και εγώ, ότι µακράν της χώρας
ταύτης ευρίσκεσθε!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης):
Φαίνετε ότι σηκωθήκατε για καυγά και ζητάτε και τα ρέστα!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ, µη διακόπτετε. Αφήστε τον οµιλητή να µιλήσει.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: 'Οχι, δεν σηκώθηκα για καυγά.
Κάθοµαι εδώ πάνω από τρεις ώρες και ακούω που φιλολογούµε.
Και είµαι βέβαιος ότι φεύγοντας από εδώ, µάλλον θα τα ξεχάσουµε
πάλι, όπως τα έχουµε ξεχάσει τόσες φορές. Και γι'αυτό ανέβασα
τον τόνο της φωνής µου. Πρέπει επιτέλους, κάποια στιγµή να
συζητήσουµε κάποια πράγµατα και να πάρουµε κάποιες
αποφάσεις.
Κύριε Υπουργέ, το µέγα πρόβληµα το οποίο σήµερα υπάρχει -
εντάξει, το σωφρονιστικό σύστηµα χρειάζεται να το δούµε εξ
υπαρχής όλοι µαζί διακοµµατικά, συναινετικά- είναι ο
υπερπληθυσµός των φυλακών. Και πρέπει κάτι να κάνετε, αφού οι
φυλακές σήµερα χωράνε συγκεκριµένο αριθµό, να πηγαίνουν
εκείνοι που πρέπει να πηγαίνουν και να µην πηγαίνουν εκείνοι που
δεν πρέπει να πηγαίνουν, ή εν πάση περιπτώσει, εκείνοι που είναι
οι λιγότερο εγκληµατίες. Προς αυτήν την κατεύθυνση πρέπει να
κινηθείτε είτε νοµοθετικά είτε κατ' άλλον τρόπο. Γιατί διαφορετικά η
κατάσταση αυτή θα διαιωνίζεται. Και τουλάχιστον, εξ όσων µπορώ
εγώ να αντιληφθώ, δεν είναι εύκολο λίαν συντόµως να επιτύχετε
θεαµατικά αποτελέσµατα.
Θα ήθελα να επισηµάνω δύο, τρία θέµατα.
Το πρώτο αφορά την ευρεία αποποινικοποίηση. Το δεύτερο αφορά
τον τρόπο έκτισης των µικρών ποινών από εκείνους, οι οποίοι δεν
µπορούν να εξαγοράσουν την ποινή τους, που σηµαίνει ότι είναι σε
υποδεέστερη θέση από τους οικονοµικά ισχυρούς που πάνε και τις
εξαγοράζουν.
Είναι άνισο και ανήθικο αν θέλετε, το σύστηµα, διότι ένας ο οποίος
δικάζεται για µια ανθρωποκτονία εξ αµελείας σε φυλάκιση δυο ετών
και είναι οικονοµικά εύρωστος πηγαίνει και πληρώνει και πάει σπίτι
του και ένας φτωχός και φουκαράς κάθεται και βγάζει δυο χρόνια
φυλακή. Λέω ένα παράδειγµα αυτήν τη στιγµή.
Να δούµε τι θα γίνει µε το θέµα της προσωρινής κράτησης. Το λέµε
και το ξαναλέµε, φωνή βοώντος εν τη ερήµω, διότι οι κύριοι
δικαστές δεν καταλαβαίνουν τίποτα.
Να δούµε πώς θα κατοχυρώσουµε το θέµα του ανασταλτικού
αποτελέσµατος της εφέσεως από τον πρώτο στο δεύτερο βαθµό,
τουλάχιστον σε ποινές οι οποίες είναι κάτω από µια ορισµένη
χρονική διάρκεια. Είναι και άλλα πολλά αυτά που πρέπει να δούµε,
διότι διαφορετικά φοβάµαι ότι το πρόβληµα θα παραµείνει και το
µόνο το οποίο θα ικανοποιεί τον εκάστοτε Υπουργό, κύριε Υπουργέ
µου, θα είναι να µην έχουµε εξεγέρσεις και να µην έχουµε
αποδράσεις από τις φυλακές.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Μαρκογιαννάκη.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
Σας φθάνουν πέντε λεπτά;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Πολύ
λιγότερα γιατί ο κ. Μαρκογιαννάκης σήκωσε την ατµόσφαιρα. Καλά
πηγαίναµε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Χρειαζόταν.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Αν

χρειαζόταν, κύριε συνάδελφε, να τα πείτε και σεις.
Κύριε Μαρκογιαννάκη, κυβερνάτε την Ελλάδα από το 1952....
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Το πρόβληµα είναι τώρα
τελευταία.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): ... µε
δυο µικρές αναλαµπές κατά τις οποίες ο αείµνηστος ηµών
Πρόεδρος Γεώργιος Παπανδρέου κυβέρνησε ή ο Πλαστήρας, ο
Βενιζέλος και ο Παπανδρέου.
Τον Απρίλιο του 1990 παραλάβατε πάλι την εξουσία, την κρατήσατε
τριάµισι χρόνια και γυρίσατε την Ελλάδα πίσω δεκαπέντε χρόνια.
Να σας πω και κάτι άλλο. ∆εν ήθελα να σας το πω. Είχε δώσει η
Ευρωπαϊκή 'Ενωση δέκα δισεκατοµµύρια διακόσια εκατοµµύρια για
φυλακές και τ' αφήσατε στο συρτάρι. Βρήκα ένα χαρτί τυχαίως που
ψάχνω τα παλιά για να τα ζητήσω, να ανασυγκροτηθεί κάποια άλλη
επιτροπή που είχε διαλυθεί. Τα είχαν µοιράσει τα λεφτά και τα
πήρανε. 'Ηταν δέκα δισεκατοµµύρια. Με αυτά κάνουµε τις φυλακές.
∆εν ακούσατε πόσες φυλακές φτιάχνουµε;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Υπουργέ, πριν...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Σας
παρακαλώ µη διακόπτετε. ∆εν σας επιτρέπω, ειδικώς εσάς. Ξέρετε
γιατί.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Ευχαριστώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Και θα
έρθει η ώρα σας να τα ακούσετε, κύριε ευγενέστατε πρίγκηπα της
Πίνδου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Σας
επαναφέρω στην οµιλία σας την προχθεσινή, πώς άρχισες µε το
γράµµα του πατριώτη σου, από την Καρδίτσα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Αυτό είναι δικό µου θέµα, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, επί του θέµατος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Εγώ
σας παρακαλώ, γιατί µε διακόπτει, κύριε Πρόεδρε. Γιατί δεν
προστατεύετε την ελεύθερη οµιλία;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, ας συνεχίσουµε ...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Σε
παρακαλώ και εσένα, κύριε Πρόεδρε. Ποιος διέκοψε; Για να είµαστε
σε κάποια τάξη, δηλαδή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ ας επανέλθουµε στη συζήτηση του πορίσµατος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Το
"σας παρακαλώ, κύριε Υπουργέ", δεν το δέχοµαι. Και εγώ σε
παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, να προστατεύεις την ελευθερία της
οµιλίας. 'Οταν ανεβαίνετε πάνω, όλο οι Υπουργοί σας φταινε, αντί
να επιβάλετε την τάξη.
Μιλήσαµε για την ευρεία αποποινικοποίηση, µιλήσαµε για τον
τρόπο έκτισης των µικρών ποινών και έχουµε βγάλει τέσσερις
διατάξεις µε τις οποίες λύσαµε πολλά προβλήµατα και για τις
επιταγές και για τα χρέη προς το ΙΚΑ, προς τους οργανισµούς κλπ.
Για την προσωρινή κράτηση τι να σας κάνω;
Κύριε πρώην εισαγγελέα τι να κάνουµε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Εγώ δεν είµαι Υπουργός, εσείς
είστε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Τι να
κάνω; Να ασκώ πειθαρχικές διώξεις; Θα το εισηγείσθο εσείς;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Αν ήµουν εγώ Υπουργός ξέρω τι
θα έκανα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Τέλος
πάντων.
Στο  ανασταλτικό  αποτέλεσµα  της  έφεσης  τι  να  κάνουµε;
Είπαµε  να  έχουµε  µια  ελευθερία  γνώµης,  να  εκφράζουν  τη
δική  τους  αντίληψη,  τη  δική  τους  οπωσδήποτε  δικανική
πεποίθηση,  να  µην  επεµβαίνει  κανείς  στο  έργο  τους  και  να
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µην ακούνε ούτε τους προϊσταµένους τους ακόµη που σήµερα "ναι
µεν, αλλά". Για κάποιο θέµα θα τα ακούσετε µετά από λίγες µέρες,
για κάποιο συµπατριώτη σας, που ζητήθηκε να του ασκήσω
πειθαρχική δίωξη και δεν την άσκησα.
Επειδή µιλήσατε για υποκρισία, σας διαβεβαιώ ειλικρινά, κύριε
Μαρκογιαννάκη, ότι πρώτη φορά ακούω για βιασµό.'Εχουµε
αντιµετωπίσει αυτά τα θέµατα µε όλο το επιτελείο του Υπουργείου
∆ικαιοσύνης. ∆εν έχει συµβεί, τουλάχιστον όσον καιρό είµαι εγώ
Υπουργός. ∆εν µου καταγγέλθηκε τίποτα. Αφού όµως το
καταγγέλλετε, θα το θέσω στη διαδικασία της έρευνας και να βάλετε
αυτό το παιδί να το πει, για να τιµωρηθούν οι ένοχοι.
Τίποτα άλλο δεν έχω να πω, κύριε Πρόεδρε. Με συγχωρείτε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Η κ. Βασιλική Αράπη-
Καραγιάννη έχει το λόγο.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΑΡΑΠΗ-ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Υπουργέ, ένας
συνάδελφος µίλησε προηγουµένως για τον 'Οσκαρ Ουάϊλντ. Εγώ
θα αναφέρω ότι 'Ελληνας φυλακισµένος έγραψε ότι τα τέσσερα
δικαιώµατα που έχουν οι άνθρωποι, στη φυλακή παραβιάζονται και
µάλιστα το πρώτο δικαίωµα που έχει ο άνθρωπος, που είναι να µη
θίγεται η προσωπικότητά του είναι εκείνο που παραβιάζεται
κατ'εξοχήν. "Μας κάνουν να αισθανόµαστε τιποτένιοι, µας κάνουν
να αισθανόµαστε ζώα" είπε.
Κύριε Πρόεδρε, το είπε και η κ. Κουτσίκου, θέλω και εγώ να το
επισηµάνω, ότι η µεγαλύτερη πληγή αναπαραγωγής
εγκληµατικότητας είναι τα παιδιά των φαναριών. ∆εν είναι µόνο η
ανθρωπιστική διάθεση που έχουµε όσον αφορά αυτά τα παιδιά.
Κάθε φορά που σταµατάω στα φανάρια και αυτά τα µικρά και
βρώµικα χεράκια είναι τεντωµένα και µου ζητάνε λεφτά, νιώθω
ντροπή, αλλά νιώθω και φόβο, γιατί αυτά τα µικρά παιδιά που
σήµερα είναι επαίτες, αύριο θα γίνουν εγκληµατίες.
Το µεγάλο πρόβληµα είναι ότι έχουµε χιλιάδες µετανάστες στη
χώρα µας και δεν υπάρχει πρόνοια όσον αφορά τη
διαπαιδαγώγηση αυτών των µικρών παιδιών. Αν υπήρχε πρόνοια
από την κοινωνία µας, θα µπορούσαν τα παιδιά αυτά να ενταχθούν
σε µία καλύτερη κοινωνία, να πάνε στο σχολείο και να µη γίνουν
αργότερα στυγνοί εγκληµατίες, διότι είναι σίγουρο ότι τα παιδιά αυτά
θα γίνουν εγκληµατίες.
Αν η Αστυνοµία συλλάβει εξήντα ή εβδοµήντα παιδιά, τι θα γίνει
τότε, κύριε Υπουργέ; Θα τα µαζέψουν και θα τα µεταφέρουν σε ένα
αστυνοµικό τµήµα, όπου θα µείνουν στα αζήτητα, διότι οι γονείς
τους θα φοβούνται να πάνε να τα πάρουν, για να µην τους
συλλάβουν και τους απελάσουν; Θα πρέπει οι αστυνοµικοί να τα
βοηθάνε για να µην πεθάνουν; Αυτό είναι ένα πολύ σοβαρό
πρόβληµα και θα πρέπει να υπάρξει µία πολιτική σε αυτόν τον
τοµέα. Επίσης, αφού πάµε προς την Ενωµένη Ευρώπη και
εκσυγχρονιζόµαστε, θα πρέπει να εκσυγχρονιστούµε και σε αυτό το
θέµα.
'Ενα άλλο θέµα αφορά τις γυναίκες στις φυλακές. Φυσικά, είναι
πολύ ωραία αυτά που λέει η έκθεση, κύριε Υπουργέ, αλλά το
σπουδαιότερο πρόβληµα είναι ότι οι γυναίκες που έχουν µικρά
παιδιά, θα πρέπει µέχρι αυτά να γίνουν δύο ετών, να τα έχουν στη
φυλακή. Θα πρέπει να ληφθεί κάποια πρόνοια -πέρα από τους
κοινωνικούς λειτουργούς και τους ψυχολόγους που έπρεπε να
έχουµε- και αντί να αντιµετωπίζουν τα παιδάκια αυτά τα
προβλήµατα των τοίχων, της φυλακής, χωρίς να βλέπουν τον ήλιο
και τη φύση, χωρίς να κοινωνικοποιούνται, θα πρέπει µε τη
συγκατάθεση της µητέρας να τα πηγαίνουν σε βρεφονηπιακούς
σταθµούς ή µεγαλώνοντας αργότερα σε κάποιους νηπιακούς
σταθµούς.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Να
κάνουµε βρεφονηπιακούς σταθµούς στον Κορυδαλλό; Εχουµε
κάνει!
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΑΡΑΠΗ-ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ: Τα µικρά παιδιά τα έχουν οι
µητέρες τους µέχρι δύο χρονών, όπως διάβασα. Κύριε Υπουργέ,
πρέπει να δείξουµε µία ευαισθησία όσον αφορά το θέµα αυτό.
Επιπλέον, όπως ξέρουµε, οι γυναίκες είναι από τη φύση τους πολύ
δραστήριες στο νοικοκυριό τους και στο σπίτι τους. Γι'αυτό, καλό θα
είναι να γίνουν τµήµατα υφαντουργίας, αργυροχοϊας και εκµάθησης
άλλων χειρονακτικών επαγγελµάτων στις φυλακές, για να µπορούν

να αποδώσουν οι γυναίκες που είναι εκεί.
Φυσικά καλύτερες συνθήκες διαβίωσης και ειδικότερα για τις
ανήλικες κοπέλες να υπάρχει ειδικό τµήµα, διότι ξέρουµε καλά τους
κινδύνους που αντιµετωπίζουν. Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε την κ.
Καραγιάννη.
Η κ. Μπενάκη έχει το λόγο.
ΑΝΝΑ ΨΑΡΟΥ∆Α-ΜΠΕΝΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, η συζήτηση του
πορίσµατος για το σωφρονιστικό σύστηµα στη Βουλή καθυστέρησε
τέσσερα χρόνια και νοµίζω ότι επιβεβαιώνει τη δραµατική
καθυστέρηση που εµφανίζουµε ως χώρα σε σχέση µε το
σωφρονιστικό σύστηµα. ∆ιότι, δυστυχώς, αντί να σηµειώνουµε
έστω και µία στοιχειώδη βελτίωση, πηγαίνουµε ολοταχώς προς τα
πίσω.
Οι δυσµενείς παράγοντες που επηρεάζουν και δυσχεραίνουν το
σωφρονιστικό σύστηµα, όπως είναι η εισροή των αλλοδαπών, η
ανεργία, πολλαπλασιάζουν τις επιδράσεις τους και δεν συµβαδίζουν
πραγµατικά µε τη δράση της πολιτείας, η οποία κυριολεκτικά
πηγαίνει µε ρυθµό αραµπά.
Λυπούµαι πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε, γιατί σ' αυτήν την Αίθουσα
αναπτύξαµε θαυµάσιες ιδέες περί αντιεγκληµατικής πολιτικής,
καταστρώσαµε ένα ιδεώδες σωφρονιστικό σύστηµα για τη χώρα
µας, καταθέσαµε και ευγενικότατες προθέσεις και από τον κύριο
Υπουργό και από µας και απ' όλους, αλλά αυτός ήταν ο στόχος µας
ή να δούµε τα άθλια χάλια στα οποία βρίσκεται το σωφρονιστικό
σύστηµα και κυρίως να δούµε ότι δεν κάνουµε ούτε ένα βήµα
µπροστά;
Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να σας διαβάσω το δελτίο
Τύπου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, µε ηµεροµηνία 6.12.95.
Υπουργός τότε πρέπει να ήταν ή ο κ. Κουβελάκης ή ο κ. Ποττάκης.
Θα παρακαλέσω τους συναδέλφους που θα το ακούσουν, να µου
πουν εάν διακρίνουν την παραµικρή διαφορά σ' αυτά που
εξαγγέλλει το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης στις 6 ∆εκεµβρίου του 1995
ότι "θα" κάνει µε αυτά που µας είπε σήµερα ο κύριος Υπουργός,
που επίσης "θα" κάνει.
∆ιαβάζω, λοιπόν: "Για τη µεταφορά των φυλακών του Κορυδαλλού"
-και για να γίνουν και πολλά άλλα θαύµατα- "το Υπουργείο
συνεργάστηκε µε τις νοµαρχίες και αποφάσισε τα εξής: Πρώτον, θα
ανεγερθούν τρία καινούρια σωφρονιστικά καταστήµατα σε εκτάσεις
του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης στις περιοχές Τίρυνθας, Κασσαβέτειας
και Κασσάνδρας". Νοµίζω ότι ακούσατε, κύριοι συνάδελφοι, ότι
στην περιοχή της Κασσαβέτειας και στην περιοχή της Κασσάνδρας,
"θα" ανεγερθούν και σήµερα µε τις δηλώσεις του κυρίου Υπουργού
σωφρονιστικά καταστήµατα. "Η δυναµικότητά τους θα είναι
διακοσίων κρατουµένων και θα γίνουν µε το σύστηµα της
προκατασκευής, κατά το πρότυπο των ξένων, που θα µας
οδηγήσουν σε µία ταχύτατη ανέγερση. Με τον τρόπο αυτό ελπίζεται
εντός του 1996 να έχουν περατωθεί τρία σωφρονιστικά
καταστήµατα". Αυτά που ακούσαµε ότι θα γίνουν.
Ερχόµαστε στη φυλακή της Ριτσώνας. Εδώ αναφέρει το δελτίο
Τύπου του ∆εκεµβρίου του 1995: "Προχωρούν µε εντατικό ρυθµό οι
διαδικασίες για την κατασκευή του σωφρονιστικού καταστήµατος
της Ριτσώνας και εντός του ∆εκεµβρίου του 1996 θα γίνει ο
διαγωνισµός µελέτης κατασκευής".
Ξέρετε τι έχει γίνει µε τη φυλακή της Ριτσώνας; Σε λίγους µήνες "θα"
εκδοθεί -αναµένεται- η οικοδοµική άδεια.
Το Μήλεσι, που είναι στη Θήβα, στην περιοχή της Βοιωτίας, το
κέντρο απεξάρτησης που µας ανέφερε ο κύριος Υπουργός που
ελπίζει πλην απροόπτου, όπως είπε, να λειτουργήσει τον
Ιανουάριο, θα ήταν έτοιµο από το ∆εκέµβριο του 1995. Για το
Μήλεσι -λέει- εξεδόθη απόφαση αποχαρακτηρισµού της έκτασης,
στην οποία θα κατασκευαστεί η µονάδα, δυναµικότητας εκατόν
είκοσι τοξικοµανών κρατουµένων και η κατασκευή θα γίνει µε το
σύστηµα της προκατασκευής.
Κύριοι  συνάδελφοι,  αυτήν  τη  στιγµή  -µας  τα  είπε  και  ο  κύριος
Υπουργός,  να  µην  τα  επαναλαµβάνω,  αλλά  θέλω  να
συγκριθούν  µε  αυτά  που  ελέγοντο  το  1995-  στο  στάδιο  της
µελέτης  βρίσκονται  οι  φυλακές  Αρκαδίας,  Ανδρίτσαινας,
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Τρικάλων, Χανίων, Θήβας και Κασσάνδρας που σας ανέφερα,
Ναυπλίου.
Και το µόνο που θεµελιώθηκε είναι το Μαλανδρίνο Φωκίδας, πριν
από δύο µήνες. Η µόνη φυλακή που έγινε τελικά είναι του Αυλώνα,
το σωφρονιστικό κατάστηµα ανηλίκων. Και αυτό γιατί; Γιατί
παραχωρήθηκε το κτίριο από το Υπουργείο Εθνικής Αµύνης.
Σήµερα εκεί, ενώ είναι δυναµικότητας εκατό θέσεων, κρατούνται
διακόσιοι πενήντα κρατούµενοι.
Κύριοι συνάδελφοι, µε αυτούς τους ρυθµούς αντιµετωπίζουµε το
σωφρονιστικό πρόβληµα της χώρας; Με αυτούς τους ρυθµούς θα
αντιµετωπίσουµε την αυξανόµενη εγκληµατικότητα, την οποία -ας
µην αυταπατώµεθα- δεν τη σταµατάµε µε όσες ευεργετικές διατάξεις
και αν ψηφίσουµε για να καταργούµε την προσωπική κράτηση, για
να µετατρέπουµε τις ποινές και για να δίνουµε άδειες στους
κρατούµενους. 'Ενα σωστό σύστηµα δηλαδή να το παραποιούµε
και να το κακοµεταχειριζόµαστε, µόνο και µόνο επειδή δεν φθάνουν
οι φυλακές. Πού να φθάσουν, κύριοι συνάδελφοι;
'Εχω το δελτίο που εκδίδεται κάθε (16) του µηνός στο Υπουργείο
∆ικαιοσύνης. 'Εχω το δελτίο του Νοεµβρίου. Ξέρετε πόσοι είναι όλοι
οι κρατούµενοι; Είναι επτά χιλιάδες τριακόσιοι σαράντα, εκ των
οποίων οι αλλοδαποί είναι τρεις τετρακόσιοι και εξ αυτών οι Αλβανοί
χίλιοι επτακόσιοι.
Αλλά είναι πολύ πιο χαρακτηριστικό να ακούσετε µερικές φυλακές,
σε δυναµικότητα και σε αριθµό κρατουµένων: Κορυδαλλός,
τετρακόσιοι ογδόντα η δυναµικότητα, και έχει χίλιους επτακόσιους
τριάντα οκτώ. Αυτό στις 16 Νοεµβρίου. Η Λάρισα έχει τριακόσιους
εξήντα τρεις σε δυναµικότητα και οι κρατούµενοι είναι εξακόσιοι
σαράντα έξι. Τα Χανιά -κύριε Μαρκογιαννάκη που σας ενδιαφέρει-
είναι σε δυναµικότητα εξήντα επτά και έχει εκατόν δεκαπέντε
κρατουµένους.
∆εν µπορώ να συνεχίσω λόγω χρόνου, κύριε Πρόεδρε.
Τέλος, ο Σωφρονιστικός Κώδικας. Βεβαίως και δεν έρχεται να
ψηφιστεί µε ανασταλµένες τις περισσότερες διατάξεις. Γιατί µε ποια
ανθρώπινη υποδοµή και µε ποια υλικοτεχνική υποδοµή θα
εφαρµόσουµε εργασία κρατουµένων ως εναλλακτική ποινή;
Αλλάξαµε σχετικά τον Ποινικό Κώδικα, τον έφερε ο κύριος
Υπουργός και σωστά έκανε και διόρθωσε τα λάθη, που υπήρχαν.
Αλλά πού θα την εφαρµόσει;
Σύστηµα ηµιελεύθερης διαβίωσης, προοδευµένο και εφαρµοζόµενο
ευρύτατα σύστηµα, που θα εφαρµοστεί; Σε ποια κτίρια και µε
ποιους ανθρώπους;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε, κυρία
Μπενάκη.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Να µην αναφερθώ και στους σωφρονιστικούς υπαλλήλους και στην
εξωτερική φύλαξη, για την οποία θέλουµε να ακούσουµε από τον
κύριο Υπουργό τι θα γίνει. Θα πάρει δικούς του; Θα διορίσει
καινούριους; Θα µείνουν στην Αστυνοµία;
Κύριε Πρόεδρε, αυτά πρέπει να διαπιστώσουµε στη Βουλή. 'Οσο
για ωραίες ιδέες και προθέσεις, έχουµε όλοι µας. Αυτό είναι βέβαιο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Κύριε
Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
έχετε το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Κύριε
Πρόεδρε, δεν περίµενα τέτοια πολιτική ή αντιπολιτευτική
σκληρότητα, κακότητα ή εµπάθεια. ∆εν ακούσατε πόσα έργα
έχουµε βάλει µπρος; Πήρε η κ. Μπενάκη του 1995 και λέει τι θα
κάνουµε. Και εµείς έχουµε κάνει τα 8/10 από αυτά. Οι φυλακές
Ριτσώντας γίνονται, είναι σε εξέλιξη. Γίνονται µελέτες. Είναι στο
στάδιο εγκαταστάσεως εργολάβου. Γίνονται δηµοπρασίες. Θέλουν
χρόνο όλα αυτά. Του Μαλανδρίνου εγκαινιάστηκε.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Αυτό το είπα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Μιλάτε
τώρα για την µονάδα απεξάρτησης κρατουµένων, που τα λεφτά,
δυστυχώς, επί της υπουργίας σας ή δεν ξέρω ποιας άλλης
υπουργίας -δεν ήθελα να το πω- τα είχατε στο συρτάρι και δεν
δεχθήκατε τον αντιπρόεδρο της επιτροπής της κοινότητας να πει
πως θα σας δώσει τα λεφτά. Και δηµιουργήσαµε ολόκληρο

πρόβληµα, να έχει καταργηθεί η υπηρεσία, τα λεφτά να έχουν
διατεθεί αλλού. Και τελικά τα πήραµε. 'Ηταν δέκα δισεκατοµµύρια
διακόσια εκατοµµύρια (10.200.000.000) δραχµές. Και είχατε τα
χαρτιά στο συρτάρι.
Και κάνετε µία επίθεση, κυρία Μπενάκη, που είναι ανεπίτρεπτη, για
µία καθηγήτρια. Επίθεση κάνατε. ∆εκαπέντε έργα είναι.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: 'Οχι σε σας η επίθεση, αλλά σε όλη
την Κυβέρνηση.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης):
∆εκαπέντε, είκοσι έργα είναι και να παρακολουθήσετε και εσείς πώς
θα γίνουν. ∆εν είναι κατάσταση να χαλάτε ολόκληρο κλίµα για να
κάνετε αντιπολίτευση. Αυτός είναι ο ρόλος µας εδώ;
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Αυτή είναι η κατάσταση δεν
κάνουµε εµείς αντιπολίτευση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Βεζδρεβάνης έχει
το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακολούθησα µε
προσοχή την πρώτη οµιλία του κυρίου Υπουργού και θέλω να
παρατηρήσω τα εξής:
Πρώτον, ότι συγχαρήκατε τον κύριο Πρόεδρο της Βουλής, γιατί
έφερε το πόρισµα.
Μετά από τέσσερα χρόνια ήταν δικό σας καθήκον να πιέσετε για να
έλθει νωρίτερα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Κάνετε
λάθος, δεν είναι δική µου δουλειά.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µη µου τρώτε το χρόνο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Εγώ
έχω φέρει δεκατέσσερα νοµοσχέδια.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, εγώ είπα ότι ήταν δική
σας υπόθεση να πιέσετε τον κύριο Πρόεδρο της Βουλής να το φέρει
ταχύτατα και όχι µετά από τέσσερα χρόνια.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): ∆εν
είναι δική µου δουλειά. Ούτε µου χρειάζεται το πόρισµα.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης):
Βεβαίως δεν µου χρειάζεται, κύριε Παυλόπουλε. Εγώ έχω κάνει
έργο.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, αναγιγνώσκοντας τα
θέµατα του πορίσµατος, είπατε ότι άλλα ήταν εντός και άλλα εκτός.
Είναι τόσο συναφές το θέµα...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Και
είπα καλώς ετέθησαν.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Ορθώς. ∆εν σας αδικώ. Λέγω, λοιπόν, ότι
είναι τόσο συναφή τα θέµατα που ορθώς ετέθησαν µέσα.
Μπορούσε να είναι ο παραπεµπτικός τίτλος για το πόρισµα, "Η
∆ικαιοσύνη και το Σωφρονιστικό Σύστηµα" ώστε να µπορεί να
συµπεριλαµβάνει όλα τα θέµατα.
Κατά τη µακρόχρονη παρουσία µου σε αυτήν την Αίθουσα µου
δόθηκε η ευκαιρία να συµµετάσχω σε πολλές διακοµµατικές
επιτροπές. Από την συµµετοχή µου σε αυτές έχω διαπιστώσει ότι
γίνεται δουλειά σε βάθος και χωρίς κοµµατικές προκαταλήψεις. Σε
αυτές τις επιτροπές οι Βουλευτές κατορθώνουν να ξεπεράσουν τις
κοµµατικές σκοπιµότητες και να αρθούν υπεράνω των περιστάσεων
και να κάνουν σωστή δουλειά. Θα ήταν µάλιστα ευχής έργο να
λειτουργούν οι Βουλευτές κατά τον ίδιο τρόπο σε όλα τα
κοινοβουλευτικά τους έργα. Ας είµαστε όµως ειλικρινείς. Αυτό δεν
είναι εύκολο.
'Οµως στις διακοµµατικές επιτροπές στο µέγιστο βαθµό οι
Βουλευτές λειτουργούν µε αντικειµενικότητα και σεβασµό προς την
αλήθεια. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Τέτοιο ενδιαφέρον επέδειξαν
οι Βουλευτές που συµµετείχαν σε αυτήν την επιτροπή. Ορθώς όλοι
όσοι οµίλησαν και πρώτος ο κύριος Υπουργός, συνεχάρησαν τους
πάντες για τα πάντα.
Είναι αλήθεια ότι τα περισσότερα πορίσµατα είναι οµόφωνα ή
σχεδόν οµόφωνα. Εκεί που διαφέρουν είναι στο "δια ταύτα". Το "δια
ταύτα" σε πολύ λίγες περιπτώσεις διαφέρει, αλλά εν
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πάση περιπτώσει δεν είναι προς θάνατον. Σηµασία έχει το ότι από
τις επιτροπές βγαίνουν σωστά πορίσµατα. Το θέµα είναι όµως να
υλοποιούνται στο µέγιστο βαθµό.
Βεβαίως η νοµοθετική εξουσία δεν µπορεί να γνωρίζει τις
δυνατότητες της εκτελεστικής εξουσίας. Γι' αυτό εγώ, κύριε
Υπουργέ, δεν θεωρώ ότι θα πρέπει να υλοποιήσετε το σύνολο του
πορίσµατος. 'Οµως ένα µεγάλο µέρος απ' αυτό πρέπει να το βάλετε
µπροστά. Βεβαίως σας άκουσα και δεν σας αδικώ. Είπατε ότι
πολλά βρίσκονται προς τη σωστή κατεύθυνση. Πολλά, περισσότερα
όµως βρίσκονται προς την ανάγκη υλοποιήσεως.
Θα σταµατήσω, λοιπόν, κάνοντας µερικές παρατηρήσεις. Βεβαίως
δεν πιστεύω ότι κοµίζω γλαύκας στην Αθήνα, αλλά αυτή είναι µία
αλήθεια. Πρώτη παρατήρηση. Η καταδίκη ενός ανθρώπου δεν
αποβλέπει στην εξόντωσή του βιολογική ή ηθική. Οι στόχοι και οι
σκοποί είναι γνωστοί σε όλους µας. 'Αρα τα καταδικασµένα άτοµα
δικαιούνται από ένα κράτος δικαίου ανάλογη συµπεριφορά και
µεταχείριση. 'Ενα ελάχιστο επίπεδο ποιότητας ζωής το δικαιούται ο
οποιοσδήποτε φυλακισµένος. Το έχουµε εξασφαλίσει; Εάν όχι,
πρέπει να βρούµε τον τρόπο να το εξασφαλίσουµε.
∆εύτερον, κατά κανόνα η ζωή ενός φυλακισµένου θεωρείται
"φθηνή". Είναι απαράδεκτο και πρέπει να φέρουµε τα πράγµατα
στη σωστή τους θέση. Κάθε ανθρώπινη ζωή είναι το ίδιο
ανεκτίµητη.
Τρίτον, έχουµε φυλακές για τρεισήµισι χιλιάδες ανθρώπους και
διπλάσιους φυλακισµένους. Οφείλουµε να έχουµε ανάλογους
χώρους ασχέτως των µέτρων αποσυµφορήσεως των φυλακών.
Τα λέω όλα αυτά τηλεγραφικά, κύριε Πρόεδρε, διότι δυστυχώς πάλι
οι "πληβείοι" Βουλευτές περιορίστηκαν στο πεντάλεπτο.
Τέταρτον, κατάδικοι, υπόδικοι και ανήλικοι τελούν κάτω από τις ίδιες
συνθήκες φυλακίσεως. Αυτός ο συγχρωτισµός είναι απαράδεκτος
και δεν υπηρετεί καθόλου το σωφρονισµό. Απεναντίας γεννά
εγκληµατίες. Πρέπει να υπάρξει δυνατότητα διαχωρισµού των
αναφερθεισών κατηγοριών.
Πέµπτον, η καθυστέρηση απονοµής της δικαιοσύνης µε χιλιάδες
υποδίκους µεγαλώνει το πρόβληµα. Οφείλουµε να βρούµε τον
τρόπο να εκδικάζονται οι υποθέσεις ταχύτερα.
'Εκτον, το Συµβούλιο Πρόληψης Εγκληµατικότητας δεν το θεωρώ
πανάκεια, αλλά κάτι θα βοηθούσε εάν λειτουργούσε. ∆εν
λειτούργησε επί τέσσερα χρόνια. Πρέπει να λειτουργήσει το
ταχύτερο.
'Οπως βλέπετε, κύριε Υπουργέ, και από αυτήν τη θέση λειτουργώ
µε διακοµµατική συνείδηση.
Με βάση αυτή µου την τοποθέτηση και αυτήν τη λογική θα κάνω και
την τελευταία παρατήρηση που έχω:
Είναι το θέµα της αδείας και της υφ'όρον απόλυσης. Βεβαίως δεν
θα γυρίσουµε πίσω, βεβαίως δεν θα πάµε στο Μεσαίωνα. Βεβαίως
θα αποδεχθούµε τα µηνύµατα των καιρών. Αλλά είναι απαράδεκτος
ο τρόπος µε τον οποίο δίδονται. Ζητώ αυστηρότερα κριτήρια, γιατί,
κύριε Υπουργέ, δηµιουργούνται πολλά κοινωνικά προβλήµατα µε
αυτές τις άδειες που δίδονται.
Πρώτον, όπως γνωρίζετε, µεγάλος αριθµός εξ αυτών δεν
επιστρέφει στις φυλακές.
∆εύτερον, όσοι ήσαν παράγοντες της δίκης τελούν υπό µία φοβία
του τι µπορεί να συµβεί από τον άνθρωπο ο οποίος εξήλθε των
φυλακών µε άδεια.
Παλαιότερα -δεν ήσασταν εσείς Υπουργός ∆ικαιοσύνης- είχα
ζητήσει από τον προκάτοχό σας συνάδελφο να βγαίνει δελτίο, που
να ανακοινώνεται ποιοι εγκληµατίες παίρνουν άδεια, να λαµβάνουν
τουλάχιστο τα µέτρα τους οι παράγοντες της δίκης. Αντιλαµβάνεσθε
τι λέω. Και δεν εννοώ, κύριε Υπουργέ, τους δικηγόρους ή τους
δικαστές, αλλά εννοώ κυρίως τους µάρτυρες.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Τελειώνετε, κύριε
Βεζδρεβάνη!
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Γι' αυτό, θα σας παρακαλέσω πάρα πολύ να δείτε ξανά το θέµα.

Είπα, δεν θα επιστρέψουµε το Μεσαίωνα. Θα δεχθούµε τα
µηνύµατα των καιρών και θα καθιερώσουµε για τις άδειες
αυστηρότερα κριτήρια.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καλώς, κύριε
Βεζδρεβάνη.
Ο κ. Ζαφειρόπουλος έχει το λόγο.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, εµείς δεν
κατηγορούµε εσάς. Εσείς κληρονοµήσατε µία κατάσταση από το
1981 µέχρι σήµερα. Ποια είναι η κατάσταση αυτή: Η αδιαφορία των
κυβερνήσεων του ΠΑ.ΣΟ.Κ και η αιχµαλωσία και οι αγκυλώσεις σε
ορισµένες ιδέες και αρχές, δηλαδή, ότι ο κρατούµενος είναι
κρατούµενος και πρέπει να παραµείνει έτσι, ότι δεν έχουµε λεφτά
για να εξελιχθούµε ή να επιβάλουµε καινούρια σωφρονιστικά
συστήµατα κλπ. Τι είναι ο σωφρονισµός, κύριε Υπουργέ; Τα ξέρετε
ίσως καλύτερα από εµένα. 'Εχετε βιώσει και έχετε υπηρετήσει στα
Ποινικά ∆ικαστήρια. Είναι, λοιπόν, µέθοδοι, δεν είναι κανόνες
εφαρµογής. Από τις µεθόδους προέρχεται ο κανόνας εφαρµογής.
Λοιπόν, βρίσκουµε τις µεθόδους αλλά δεν µπορούµε να τις
υλοποιήσουµε µε κανόνες εφαρµογής. ∆εν έχουµε εποµένως
σωφρονισµό, δεν έχουµε τίποτα. Και ιδού η απόδειξη, σας το λέω
ως παράδειγµα:
Είχε συσταθεί η Σχολή Επιµόρφωσης Προσωπικού και έχει να
λειτουργήσει κατά τις πληροφορίες µου τόσα χρόνια. Λειτουργεί
σήµερα; 'Οχι, δεν λειτουργεί. Είναι στις φυλακές Κορυδαλλού.
'Εχουµε, λοιπόν, ένα προσωπικό το οποίο είναι και ελιπέστατο και
ελιπές από πλευράς ικανοτήτων, και ανεκπαίδευτο.
Πολύ ορθά είπατε ότι διαφωνείτε µε το φίλο σας τον κ. Πεπονή. Ναι,
όλοι µπορεί να διαφωνούµε. Αλλά µπήκε µία τάξη µε το ν. 2190.
Θέλετε όµως να σας πω, κύριε Υπουργέ; Εδώ είναι ειδικής
κατηγορίας υπάλληλοι. Ελάτε όλοι µαζί να συµβάλουµε, να δούµε
µία άποψη, ώστε να προσληφθεί όχι κοµµατικό προσωπικό αλλά
αντικειµενικό προσωπικό, επιστήµονες που χρειάζονται,
σωφρονιστικοί υπάλληλοι, οι οποίοι ξέρουν να σωφρονίζουν και οι
οποίοι µε σύγχρονες µεθόδους θα λειτουργήσουν αυτόν το
σωφρονισµό.
Είπα προηγουµένως -κατά τη διάρκεια που µιλούσε ο κ.
Παυλόπουλος, τελειώνοντας το λόγο του- για την οµοειδή κατάταξη.
Μπορεί στις φυλακές Κορυδαλλού να έχουµε αποµονώσει κάπως
σε µία πτέρυγα τους χρήστες των ναρκωτικών, µα στην άλλη
έχουµε τους εµπόρους, στην άλλη έχουµε τους βιαστές, στην άλλη
έχουµε τους παιδεραστές. Τι θα γίνει εκεί; ∆εν µπορούµε µε το
υπάρχον υλικό, µέχρι να ανεγερθούν οι καινούριες φυλακές, να
µπορέσουµε να έχουµε µία οµοειδή κατάταξη σε φυλακές, έτσι ώστε
να µπορέσουµε να εξυπηρετήσουµε αυτόν το σκοπό τον οποίο
θέλουµε;
Και πώς θα το κάνουµε; Εγώ να σας θυµίσω το εξής, κύριε
Υπουργέ: Είπε ο κ. ∆ηµαράς ότι είχαν πάει τότε µε τον αείµνηστο
Σταµάτη. Ναι, εάν θυµόσαστε ο αείµνηστος Σταµάτης επί προεδρίας
δικής σας είχε συστήσει µια επιτροπή και επειδή ήµουν ο
αρχαιότερος των συµβούλων ήµουν και επικεφαλής και πηγαίναµε -
επί προεδρίας δικής σας, το 1979- να επισκεφθούµε τις φυλακές και
σας δίναµε και αναφορά τι βλέπαµε µέσα στις φυλακές. Εσείς µας
είχατε προτείνει από το ∆ιοικητικό Συµβούλιο του Συλλόγου. 'Ηµουν
εγώ, ήταν ο κ. Κουρής, δεν θυµάµαι αν ήταν και ο κ. Κουβέλης µαζί.
Και όταν έγινε η στάση επί πρώτης υπουργίας του κ. Αλεξανδρή -αν
θυµάµαι καλά τα Χριστούγεννα του 1981 της τετάρτης πτέρυγος-
εµένα φώναξε ο κ. Αλεξανδρής και δέχθηκα και πήγα και κάθησα
όλη την ηµέρα µέχρι τα ξηµερώµατα των Χριστουγέννων, για να
µπορέσουµε να βοηθήσουµε να σταµατήσει η στάση εκείνη.
'Ερχεται η Κυβέρνηση το 1981 η δική σας και ενώ είχαν εξαγγελθεί
να γίνουν φυλακές σύγχρονες στο Μεσολόγγι, δεν ξέρω γιατί -και
ενώ υπήρχαν οι πιστώσεις και τα σχέδια- και ποιοι παράγοντες
επέδρασαν, δεν έγιναν οι φυλακές στο Μεσολόγγι. 'Ενα το
κρατούµενο.
Είπατε  προηγουµένως  ότι  βρήκατε  στα  συρτάρια  του
Υπουργείου  τα  χρήµατα  της  Ευρωπαϊκής  Κοινότητας,  τα  οποία
ήταν  για  τις  φυλακές.  Ναι,  επί  υπουργίας  του  αειµνήστου
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Αθανασίου Κανελλοπούλου. Αλλά εσείς που τα βρήκατε στα
συρτάρια, οι προηγούµενοι Υπουργοί από σας τι έκαναν; 'Ηταν ο κ.
Κουβελάκης, ήταν ο κ. Πεπονής, ήταν ο κ. Βενιζέλος, ήταν ο κ.
Ποττάκης. Εσείς ήσαστε µετά. Εσείς µην το παίρνετε προσωπικά ότι
σας κάνουµε επίθεση.
Εµείς, κύριε Υπουργέ, σας λέµε το εξής: 'Οτι δυστυχώς υπηρετείτε
µία Κυβέρνηση η οποία και αιχµαλωτισµένο το λαό έχει, όπως έχει
αιχµαλωτισµένο το Υπουργικό της Συµβούλιο. 'Οπως είναι
αιχµάλωτη µίας πολιτικής την οποία σέρνει από το 1981 µέχρι
σήµερα. Να σας πω κάτι, κύριε Υπουργέ; Εµείς κάναµε το Μάιο µία
ηµερίδα εγκληµατικότητας και σωφρονιστικής και νοµίζω ότι πρέπει
να σας στείλαµε και στο Υπουργείο τα πορίσµατά µας. Τούτο εδώ
το πόρισµα το οποίο ή κακώς άκουσα ή θα το πάρετε πίσω, γιατί
δεν το πιστεύω από σας ότι είχατε ειλικρίνεια να το πείτε, ότι δεν
λαµβάνετε υπόψη σας το αντικειµενικό πόρισµα της Βουλής...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Εννέα
περιπτώσεις του πορίσµατος, χωρίς να ξέρω πόρισµα, έχουν γίνει
νόµοι του κράτους.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ, κύριε Υπουργέ,
πιστεύω ότι εσείς θα υιοθετήσετε το πόρισµα, όπως είπατε στην
πρωτολογία σας. Είναι πάρα πολύ σωστό γιατί είναι αντικειµενικό
πόρισµα της Βουλής. Είµαστε υποχρεωµένοι πάνω σ' αυτό το
πόρισµα. Εµείς κάναµε µία ηµερίδα και πάρα πολλά από αυτά τα
συµπεριλάβαµε. Ποιοι άρχισαν χειρών αδίκων; Εµείς; 'Οχι. Εµείς
προσπαθούµε να συµβάλουµε. ∆εν µπορείτε -αυτό να το
καταλάβουµε- και το ξέρω.
'Υστερα συστήσατε ανώνυµη εταιρεία την "ΘΕΜΙΣ" για να κάνετε τις
ανεγέρσεις. Τι χρειάζονται τώρα οι διαγωνισµοί και κολοκύθια
τούµπανα, εφόσον έχουµε τέτοιες ανάγκες; Κάντε µία επιτροπή
αντικειµενική µέσα από τη Βουλή να συνδράµουµε εµείς, κύριε
Υπουργέ, να προχωρήσετε. Μπορείτε όµως από την πολιτική της
Κυβέρνησής σας; Πιστεύω πως όχι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ορίστε, κύριε
Παυλόπουλε, έχετε το λόγο.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, έχω την εντύπωση
ότι στη διάρκεια της συζήτησης πήρατε προσωπικά, θέµατα τα
οποία ούτε προσωπικά είναι και η ευθύνη, όπως γνωρίζετε κάλλιον
εµού, γιατί έχετε πολύ περισσότερα χρόνια στο χώρο της πολιτικής,
είναι αντικειµενική. Η ευθύνη βαρύνει τις κυβερνήσεις εκείνες που
προηγήθηκαν. Και αν θέλετε, να δεχθώ και να δεχθούµε τις ευθύνες
που µας αναλογούν για τρία χρόνια που κυβέρνησε η Νέα
∆ηµοκρατία. Αλλά δεν µπορεί να παραγνωρίσει κανείς ότι για
δεκατέσσερα ολόκληρα χρόνια συµβαίνουν ορισµένα πράγµατα τα
οποία είναι πασιφανή.
Και ξεκινάω από το εξής γεγονός: Πρώτο και βασικό. ∆εν
καταλαβαίνω για ποιο λόγο πρέπει να συγχαίρουµε εαυτούς και
αλλήλους, γιατί ήρθε το πόρισµα επιτέλους στη Βουλή. Είναι αληθές
ότι το πόρισµα καθυστέρησε να έρθει στη Βουλή. 'Οταν από το
1994 είναι έτοιµο, το πόρισµα έπρεπε να έχει έρθει και να έχει
συζητηθεί. Γιατί άραγε συστήθηκε αυτή η επιτροπή; ∆εν ήσαστε
τότε Υπουργός ∆ικαιοσύνης, αλλά βαρύνει τους προκατόχους σας
το θέµα αυτό.
Είπατε, δεν χρειάζοµαι το πόρισµα αυτό, Και αν δεχθώ -θα δούµε
στη συνέχεια ότι δεν είναι ακριβές αυτό το πράγµα- ότι εσείς πήρατε
τώρα συγκεκριµένες πρωτοβουλίες οι προκάτοχοί σας δεν άγγιξαν
ουσιαστικά τίποτε από αυτό το πόρισµα.
Γιατί να χρειαστεί η Αξιωµατική Αντιπολίτευση να πιέζει για να
συζητήσουµε το θέµα; Είπατε, µα, έχει πολύ µεγάλο νοµοθετικό
έργο η Βουλή, ψηφίζει συνεχώς νοµοσχέδια και δεν της µένει
χρόνος. Κύριε Υπουργέ, ξέρουµε όλοι ότι αυτού του είδους οι
συζητήσεις για τις επιτροπές γίνονται σε καιρό κοινοβουλευτικού
ελέγχου. Σήµερα είναι ∆ευτέρα και έχουµε κοινοβουλευτικό έλεγχο.
∆εν αφαιρούµε από το νοµοθετικό έργο. Εµείς δεν ζητήσαµε κάτι
άλλο. ∆ικαίωµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ζητήσαµε να
φαλκιδευθεί, δηλαδή να µη συζητηθούν επερωτήσεις της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και να συζητηθεί το πόρισµα. Τόσο
καιρό το ζητάµε. Γιατί δεν το φέρνει ο Πρόεδρος της Βουλής; Και

κάτι άλλο: Γιατί δεν το κάνει η ίδια η Κυβέρνηση; ∆εν είναι κρίµα µια
εργασία στην οποία διακοµµατικά και οµόφωνα κατέληξαν
ορισµένοι άνθρωποι να µην έχει συζητηθεί τόσο καιρό;
Είπατε από κει και πέρα ότι αυτήν τη στιγµή έχει ξεκινήσει να γίνεται
έργο στο χώρο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης. Ξανατονίζω: ∆εν έχει
µόνο σηµασία τι ξεκινήσατε σεις -και θα έλθω και στο σηµείο αυτό-
αλλά τι έκαναν οι προκάτοχοί σας επίσης. 'Αραγε δεν πέρασαν
κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ οι οποίες όλα αυτά τα προβλήµατα τα
γνώριζαν; Αφού λέτε ότι δεν χρειαζόταν αυτό το πόρισµα, γιατί λέει
πολλές φορές αυτονόητα πράγµατα, γιατί δεν έγιναν; Και στο κάτω
κάτω της γραφής, όταν οι κυβερνήσεις έχουν συνέχεια -και υπάρχει
συνέχεια αυτών των κυβερνήσεων- σας είπα και πάλι η ευθύνη είναι
συλλογική.
Και ορισµένα θέµατα τα οποία αφορούν την πραγµατικότητα. Κύριε
Υπουργέ, δεν είναι ανάγκη να λέτε ότι ξεκινήσατε ορισµένα
πράγµατα. Και έχετε πάντοτε -ίσως η ευθιξία σας είναι υπερβολική,
ίσως ένα αίσθηµα υπερηφάνειας που έχετε είναι υπερβολικό- την
τάση κάθε φορά που σας αποδίδουν κάτι το οποίο αφορά τον
κοινοβουλευτικό έλεγχο να το παίρνετε εντελώς προσωπικά
προσπαθώντας να δώσετε έναν άλλο τόνο. Γιατί να µη δεχθείτε
ορισµένα πράγµατα ως προς τα οποία, εν πάση περιπτώσει, να
δεσµευθείτε ότι θα γίνουν και ότι υπάρχουν και καθυστερήσεις;
Και εγώ να σας πω το εξής: Είναι άραγε κάτι το οποίο δεν είναι
αληθινό, ότι αυτήν τη στιγµή το κτιριακό πρόβληµα έχει
καθυστερήσει ανεπανόρθωτα; Και αυτό που είπε ο κ.
Ζαφειρόπουλος και οι άλλοι προηγουµένως: Και αν η Κυβέρνηση
της Νέας ∆ηµοκρατίας το λίγο χρόνο που έµεινε δεν κατάφερε να
εκµεταλλευθεί αυτά τα χρήµατα γιατί δεν το έκαναν οι Κυβερνήσεις
του ΠΑΣΟΚ; Γιατί αφέθηκε όλο αυτό το χρονικό διάστηµα; Το
κτιριακό σήµερα βαδίζει µε έναν απαράδεκτο ρυθµό. Είναι πάρα
πολύ καθυστερηµένο και το γνωρίζουµε αυτό.
Μιλήσατε για τις φυλακές Αυλώνα. Μην επανέλθουµε σε ένα θέµα
το οποίο δεν τιµά τον τόπο. Οι φυλακές Αυλώνα ήταν έτοιµες από
πλευράς κτιριακής. 'Οταν ακριβώς µετά έγινε ένα φρεσκάρισµα
απλό, ξέρετε ποια ήταν τα αποτελέσµατα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης):
Τετρακόσια πενήντα εκατοµµύρια (450.000.000).
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, σεις ο ίδιος είπατε
ότι οι κουλτουριάρηδες σύµβουλοί σας δεν σας άφησαν να φτιάξετε
συρµατοπλέγµατα µέχρι εκεί που έπρεπε και απέδρασαν οι
κρατούµενοι. Μα, για τους κουλτουριάρηδες συµβούλους σας ποιος
ευθύνεται; Η Νέα ∆ηµοκρατία; Εκείνος που επιλέγει τους
συµβούλους και τους ακούει ευθύνεται. Και µην το παίρνετε,
επαναλαµβάνω, προσωπικά για να δηµιουργούµε εντάσεις στη
Βουλή;
Το θέµα το οποίο σχετίζεται από κει και πέρα µε το ζήτηµα των
ναρκωτικών: Κύριε Υπουργέ, µην αρχίσουµε να λέµε ποιος
καταγγέλλει τι. Είναι γνωστό ότι οι φυλακές αυτήν τη στιγµή
αποτελούν -είναι δεδοµένο-χώρο διακίνησης ναρκωτικών. Ξέρουµε
πολύ καλά ότι σ' αυτήν τη διαδικασία είναι µπλεγµένοι και
σωφρονιστικοί υπάλληλοι. Αυτή είναι µια πραγµατικότητα.
Το θέµα των αδειών: Πρέπει να δεσµευθείτε στο σηµείο αυτό. Εµείς
δεν είµαστε εναντίον του θεσµού της αδειοδότησης. Είναι ένας
τρόπος κοινωνικής επανένταξης. Αλλά είναι γεγονός ότι σήµερα ο
τρόπος µε τον οποίο παρέχονται οι άδειες λαµβάνει υπόψη ένα και
µόνο στοιχείο: Τη συµπεριφορά του κρατουµένου στη φυλακή. Ούτε
τι έγκληµα τέλεσε ούτε ποια είναι η συνολική του προσωπικότητα.
Και βεβαίως δεν υπάρχει ουσιαστική επίβλεψη µε µία
αποδιοργανωµένη ΕΛ.ΑΣ. Εδώ δεν µπορούν να κοιτάξουν τι
συµβαίνει στην καθηµερινή πραγµατικότητα, κρατούµενους οι
οποίοι µάλιστα είναι εθισµένοι στις αποδράσεις είναι δυνατόν να
κοιτάξουν αυτοί οι άνθρωποι;
'Ολα  αυτά  είναι  πράγµατα  που  ξέρετε  ότι  αποτελούν  στίγµα
για  το  σωφρονιστικό  σύστηµα  και  τον  τρόπο  λειτουργίας  του.
Και  για  όλα  αυτά  υπάρχουν  ευθύνες.  Εκείνο  που  σας  ζητάµε
αυτήν  την  ώρα  είναι  να  δεσµευθείτε  ότι  τις  προτάσεις  του
πορίσµατος  θα  τις  κοιτάξουµε  όλοι  µαζί  και  θα  προχωρήσουµε
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όλοι µαζί.
Από κει και πέρα πιστεύω ότι το να παίρνει κανείς προσωπικά
ορισµένα ζητήµατα δεν έχει απολύτως κανένα νόηµα. Το
ξανατονίζω: 'Ηλθαµε εδώ για να αναλογιστούµε όλοι τις ευθύνες
µας και να πάρουµε τις αποφάσεις µας. 'Οχι για να αναδείξουµε ένα
έργο το οποίο, και αν ακόµη έχει αρχίσει, δεν έχει αποδώσει
καρπούς και δεν προοιωνίζονται τα πράγµατα έτσι ώστε να είµαστε
βέβαιοι ότι θα αποδώσει καρπούς στο άµεσο µέλλον.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Παυλόπουλε.
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Κύριοι
συνάδελφοι, πρέπει να εξηγούµεθα. Είπε η κ. Μπενάκη, αφού
διάβασε ένα δελτίο του 1995, ότι µέχρι τώρα δεν έγινε τίποτε, όλο
"θα" και "θα".
Εάν δεν άκουσα καλώς, να µε συγχωρεί, αλλά αυτό ελέχθη. 'Εχω
εδώ είκοσι µία περιπτώσεις ενεργειών πάνω στα σωφρονιστικά
καταστήµατα είτε µε εκσυγχρονισµούς είτε µε ανακαινισµούς είτε µε
νέα σωφρονιστικά καταστήµατα, τα οποία είναι επτά τον αριθµό και
έχουν µπει µπροστά για να γίνουν.
∆εν µπορεί, λοιπόν, να λέγεται ότι δεν έγινε τίποτα. Είµαστε εδώ
µέσα άνθρωποι υποτιθεµένως ευφυείς. Τι µύγα σας τσίµπησε; Σας
είπε κανείς ότι επειδή πάει µαλακά η συζήτηση πρέπει να κάνετε
καµιά σκληρή κορώνα αντιπολίτευσης και να ξεσηκωθείτε δύο,
τρεις;
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: 'Οχι κύριε Υπουργέ, αλλά κάθε
φορά που λέµε µία λέξη εσείς δηµιουργείτε ένταση.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Εγώ;
Μα µε προκάλεσε. Για όνοµα του Θεού! Μπροστά είµαστε. ∆εν
µπορώ να τα ανέχοµαι. Τέτοια θέµατα δεν ανέχονται, να λέει ότι
από το 1995 δεν έγινε τίποτα. Εκτός αν δεν άκουσα καλά, αλλά
άκουσα πολύ καλά. Να µην απαντήσω; Απήντησα.
Κυβερνήσατε τριάµισι χρόνια. 'Εχω γράψει δηµοσίως και δεν
απαντήσατε. Καταστρέψατε τη χώρα. Εγώ δεν ήθελα να ανοίξω
τέτοια συζήτηση. Μη µου λέτε ότι κυβερνάµε τόσα χρόνια.
Κυβερνάµε, αλλά είχαµε µία ανακοπή. Αυτή η ανακοπή µας
στοίχισε και αν υποφέρουµε, υποφέρουµε εξ αιτίας αυτής της
ανακοπής. Γιατί, αν πηγαίναµε οµαλά το 1989 και δεν µας κάνατε
αυτήν τη σκευωρία για να µας βάλετε φυλακή και να µας διαλύσετε,
θα ήµασταν πολύ καλύτερα. Μπορεί να ερχόταν και η σειρά σας να
κυβερνήσετε και θα κυβερνούσατε οµαλά, αλλά πήγατε µε άλλη
διαδικασία, την οποία βέβαια πληρώσατε.
Κύριε Παυλόπουλε, θέλω, σαν καθηγητής του ∆ικαίου, να µου πείτε
αν δέχεσθε αυτήν τη φράση, γιατί εγώ κράτησα αυτόν τον κώδικα.
Στο άρθρο 3, ισότητα στην µεταχείριση των κρατουµένων, λέει: "Οι
κανόνες του παρόντος κώδικα εφαρµόζονται αµερόληπτα". Μπορεί
αυτό το "αµερόληπτα" να µπει σε κείµενο νόµου; Μπορεί;
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ποιος το λέει αυτό;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Είναι
από το σωφρονιστικό κώδικα. Γι' αυτό τον κράτησα. Να πει
"εφαρµόζεται ακριβοδικαίως" ή να πει κάτι άλλο, αλλά
"αµερόληπτα"; Θέτει εν αµφιβόλω το ίδιο το κράτος, όταν τούτο
κάνει ένα νόµο, εάν θα εφαρµόσει ή δεν θα εφαρµόσει
ακριβοδικαίως;
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ο φόβος φυλάει τα έρηµα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Ξέρετε
πότε άρχισε να γίνεται αυτός ο κώδικας; Το 1950. Μετά τους
κώδικες, κυρία Μπενάκη....
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Ο ισχύων θέλετε να πείτε;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Τι
"ισχύων", τώρα; Ο ισχύων και ο παρισχύων.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: 'Εχουµε έναν.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Η
χούντα τον έφτιαξε και πάµε να τον αναµορφώσουµε.
Πιστέψτε µε, όταν έπεσα πάνω σ' αυτό, είπα ότι θα είναι και άλλες

τέτοιες ατελείς φράσεις και πράγµατι βρήκα κι άλλες, αλλά δεν
µπορούµε να αλλάξουµε λέξη, διότι έχει υπογράψει η επιτροπή
συγκροτήσεως κωδίκων και κατά το Σύνταγµα οι κώδικες
ψηφίζονται ως έχουν ή δεν ψηφίζονται.
∆εν ξέρετε τι τράβηξα και µε τον κώδικα περί υιοθεσίας, πόσα λάθη
πέρασαν εκεί, αλλά επειδή ήταν κώδικας δεν µπόρεσα να τα
διορθώσω. Τα διόρθωσα µετά µε τροποποιήσεις του κώδικα.
Γι' αυτό σας παρακαλώ να ηρεµήσετε και να µην προκαλείτε για να
µην ακούσετε εκείνα τα οποία ακούτε κάθε φορά. Καλά πηγαίναµε,
οµαλά πηγαίναµε, συνεναιτικά πηγαίναµε, πολιτισµένα πηγαίναµε,
να δει και ο κόσµος ότι δεν έχουµε εδώ καµιά κατάσταση
αντιπαλότητας να τρωγόµαστε µεταξύ µας χωρίς λόγο.
Εγώ σας λέω ειλικρινά, επειδή ξέρω τα προβλήµατα, τα ζητήµατα,
ότι µε τις υπηρεσίες έχουµε κάνει εννιά τροποποιήσεις πάνω σ'
αυτά τα θέµατα. Βεβαίως, πρέπει να βγάλουµε πάρα πολλά και να
τα απεγκληµατίσουµε ή να τα αποποινικοποιήσουµε. Πάνω σ' αυτά
δουλεύουµε και πάνω σ' αυτά θα βοηθήσετε και εσείς. Γι' αυτό
µίλησα για τη σύνταξη του κειµένου αυτού, που πράγµατι βοηθάει,
γιατί έχουµε µία επιστηµονική στήριξη και µία οµόφωνη
διακοµµατική στήριξη αυτής της προτάσεως που δίνεται µε το
πόρισµα.
Γι αυτό επήνεσα, γι' αυτό µίλησα µε πάρα πολύ επιείκεια και
ευµένεια και δεν περίµενα τις επιθέσεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Τζανής έχει το
λόγο.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα είµαι εξαιρετικά σύντοµος,
προσπαθώντας να συµβάλω στην εκτόνωση αυτής της οξύτητας,
που πιστεύω ότι αδικαιολόγητα δηµιουργήθηκε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆εν υπάρχει οξύτητα,
τα αντιµετωπίζουµε κάθε µέρα αυτά.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Πιστεύω ότι η οξύτητα δηµιουργήθηκε, διότι
ίσως η κ. Μπενάκη θεώρησε ότι και αυτό το αντικείµενο, όπως είναι
το πόρισµα που σήµερα συζητάµε, στο οποίο οµόφωνα καταλήξαµε
και το οποίο µπορώ να πω ότι το συζητήσαµε, όση ώρα το
συζητήσαµε, µε απολύτως θετική διάθεση, προσφέρεται και αυτό
για κοµµατική αντιπαράθεση.
Αυτό όµως αποτελεί µία αντίθεση προς τα όσα οι συνάδελφοι του
ίδιου κόµµατος, της Νέας ∆ηµοκρατίας, λίγο πριν είπαν, ότι ετούτο
εδώ το θέµα δεν προσφέρεται για κοµµατική αντιπαράθεση. Ας
συµφωνήσουµε σε κάποια πράγµατα. Οι φυλακές ήταν κακές και
επί Νέας ∆ηµοκρατίας, είναι κακές και επί ΠΑΣΟΚ. Η
εγκληµατικότητα υπήρχε και επί Νέας ∆ηµοκρατίας, υπάρχει και επί
ΠΑΣΟΚ, γιατί είναι κοινωνικό φαινόµενο. ∆εν είναι δηµιούργηµα της
πολιτικής του άλφα ή του βήτα κόµµατος.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Πότε άρχισε να
εξαπλώνεται η εγκληµατικότητα; Αυτό να µας πείτε, κύριε
συνάδελφε.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Κύριε Ζαφειρόπουλε, σας παρακαλώ πάρα
πολύ. Θέλετε να συµφωνήσουµε σε κάτι; Είναι ξεπερασµένη αυτή η
πρακτική.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριε
Τζανή. ∆ια του Προεδρείου η συζήτηση. Σας παρακαλώ, κύριε
Ζαφειρόπουλε.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Πρέπει κι εκείνος να σεβαστεί το δικαίωµά
µου να µιλήσω.
Είναι ξεπερασµένη η πρακτική να ανασύρουµε οτιδήποτε νοµίζουµε
ότι µπορεί να µας δώσει τη δυνατότητα αντιπαράθεσης, για να
µπορέσουµε να πούµε στον κόσµο, ότι: "Ξέρετε, εκεί µέσα δεν
περνάµε το χρόνο µας τσάµπα. Αντιπαρατιθέµεθα χωρίς λόγο".
Πιστεύω  ότι  µεγιστοποιείται  ένα  ανύπαρκτο  θέµα,  το  ότι
δηλαδή  καθυστέρησε  να  έρθει  το  πόρισµα  για  συζήτηση  στη
Βουλή.  Το  ξέρετε  πολύ  καλά  ότι  δεν  είναι  θέµα  Κυβέρνησης,
είναι  θέµα  Βουλής.  Και  η  Βουλή  είναι  απόλυτα  δικαιολογηµένη
σε  ό,τι  αφορά  την  καθυστέρηση  συζήτησης  των  πορισµάτων.
Και  δεν  είναι  µόνο  το  πόρισµα  της  διακοµµατικής  για  το
σωφρονιστικό  σύστηµα.  Είναι  και  το  πόρισµα  για  τα  τροχαία
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ατυχήµατα, που καθυστέρησε να συζητηθεί.
∆εύτερο ερώτηµα, αν ενοχλείτο η Νέα ∆ηµοκρατία στα χρόνια που
πέρασαν, πού είναι µία ερώτηση που κατέθεσε; Να πει "Γιατί,
κύριοι, δεν συζητείται το πόρισµα της ∆ιακοµµατικής Επιτροπής;"
Που είναι η ενόχλησή σας;
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΦΟΥΣΑΣ: Πολλές φορές το έχουµε κάνει.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Ποτέ, κύριε Φούσα. Βρείτε µου µία ερώτηση,
που να έχει να κάνει µε αυτό το αντικείµενο.
Τρίτο θέµα, εάν πάλι το σωφρονιστικό σύστηµα για σας δεν βαδίζει
καλά τα χρόνια που πέρασαν, που είναι µια σχετική ερώτηση ή
επερώτησή σας, για να τη συζητήσουµε και να επισηµάνετε τα
κακώς κείµενα; Και εκεί η Κυβέρνηση έχει όλη τη χρονική άνεση να
σας απαντήσει. Κατά τη συζήτηση του πορίσµατος θα απαντήσει
για όλα αυτά;
Τελειώνω µε το εξής: 'Εγινε πολύς λόγος για το κτιριακό. Θα
παρακαλέσω να θυµηθούµε ένα βασικό πράγµα. Οι κτιριακές
ανάγκες δηµιουργούνται και αυξάνονται, γιατί αυξάνεται ο αριθµός
των κρατουµένων, γιατί αυξάνεται ο αριθµός των µεταναστών από
τις γειτονικές µας χώρες. Και θα αυξάνεται για κάµποσο χρονικό
διάστηµα. Για φανταστείτε να ξεσπούσαν πιο άγρια γεγονότα στο
Κοσσυφοπέδιο. ∆εν θα είχαµε µεγαλύτερη ανάγκη, αφού η
εγκληµατικότητα εισάγεται και αυξάνει; Θα κατηγορούσατε πάλι την
Κυβέρνηση ότι δεν είναι έτοιµη µε φυλακές να δεχθεί τα νέα
µεταναστευτικά ρεύµατα;
Κύριε Παυλόπουλε, έγινε λόγος για το θεσµό των αδειών των
κρατουµένων. ∆εν θα οδηγηθούµε στο να καταργήσουµε τις άδειες
...
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: 'Οχι.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Ξέρω ότι δεν το είπατε, αλλά δεν θα
οδηγηθούµε στο να σκεφτούµε την κατάργηση των αδειών, γιατί
υπήρξαν ορισµένοι κρατούµενοι, οι οποίοι δεν ήταν συνεπείς στην
τήρηση των υποχρεώσεών τους. Κάντε συγκεκριµένες προτάσεις.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Ελάχιστοι.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: 'Ηταν ελάχιστοι, όπως λέει και ο κ. Κουβέλης.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): 'Εγιναν προτάσεις.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Για να τελειώνουµε µε αυτό το θέµα, τις
άδειες δεν τις χορηγεί ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης. Υπάρχει το
διευθυντήριο των φυλακών, εποπτεύει τη συµπεριφορά και τη
διαγωγή των κρατουµένων και αναλαµβάνει την ευθύνη, όπως την
ευθύνη αναλαµβάνει ο ανακριτής, όταν αποφασίζει την προσωρινή
κράτηση ενός κρατουµένου, όπως την ευθύνη αναλαµβάνουν οι
δικαστικές αρχές, όταν αποφασίζουν την αποφυλάκιση ενός
κρατουµένου. Επιτέλους, όταν ένας δικαστής δεν κάνει τη δουλειά
του, δεν ευθύνεται ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης. 'Οταν ο διευθυντής
των φυλακών δεν εφαρµόζει σωστά το νόµο, δεν ευθύνεται η
πολιτική ηγεσία.
Νοµίζω ότι η συζήτηση πήγε πάρα πολύ καλά και πιστεύω ότι
έχουµε τη δυνατότητα να πάει καλά µέχρι το τέλος. 'Εχω την
αίσθηση -και τονίσθηκε και από πολλούς- ότι ήδη κάποια µέρη του
πορίσµατος αυτού έχουν γίνει νόµος του κράτους. Σας ανέφερα
χαρακτηριστικά την κατάργηση της προσωρινής κράτησης για τα
πληµµελήµατα, την κατάργηση της αυτεπάγγελτης δίωξης των
ακάλυπτων επιταγών, τη λήψη σοβαρά υπόψη των επιχειρηµάτων
για την υφ' όρον απόλυση. Ξέρει η κ. Μπενάκη ότι αυτά πέρασαν
στα νοµοσχέδια από το 1994 και µετέπειτα. Ας µη λέµε, λοιπόν, ότι
δεν έγινε τίποτε από το πόρισµα.
Αλλά και σε πρακτικό επίπεδο, όταν έχουν ξεκινήσει και
κατασκευάζονται εννέα φυλακές και αυτό είναι έργο. Εξελισσόµενο
έργο, αλλά είναι έργο.
Ας τα δούµε τα πράγµατα, λοιπόν, στην πραγµατικότητα και δεν
υπάρχει λόγος να υπάρχει αυτή η αντιπαράθεση που δεν έχει καµία
ουσία και κανένα περιεχόµενο.
(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καλώς, κύριε Τζανή.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Και εµείς χειροκροτούµε για την
παρθενική του οµιλία.

ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Κόρακας έχει το
λόγο.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: 'Εγινε πάλι αυτή η συζήτηση για ένα
πόρισµα µιας επιτροπής και όπως δυστυχώς προβλέψαµε και στην
πρωτολογία µας, µάλλον και αυτό θα έχει την τύχη όλων των άλλων
πορισµάτων.
Θυµάστε µαζί έτυχε να βρεθούµε και σε ορισµένα άλλα, όπως το
πόρισµα για την ανάπτυξη της Θράκης και των νησιών του Αιγαίου.
Κάπου χάθηκε σε ένα συρτάρι, πού και πού το θυµόµαστε, όποιος
το κρατάει έστω σε κάποιο αντίτυπο το αναφέρει κάπου. Φοβάµαι,
λοιπόν, ότι αυτό θα γίνει εδώ πέρα.
Εµένα µου κάνει εντύπωση ο τρόπος µε τον οποίο ο κ. Τζανής
αντιµετώπισε την καθυστέρηση των τεσσεράµισι ετών για να
συζητηθεί αυτό το πόρισµα και ψάχνει για ερωτήσεις κλπ.
Είναι γεγονός ότι το πόρισµα για ένα τόσο σοβαρό πρόβληµα
έπρεπε να έχει συζητηθεί πιο µπροστά και να έρθει σήµερα η
Κυβέρνηση να πει ποιες από τις προτάσεις του πορίσµατος
υλοποίησε.
Εγώ έθεσα ένα ερώτηµα στην αρχή ξεκινώντας. Καλό θα ήταν να
µας λέγατε τι απ' όσα προτείνει το πόρισµα -γιατί το πόρισµα ήταν
στη διάθεση του Υπουργείου- υλοποιήθηκαν.
Φοβάµαι πολύ ότι έγιναν πάρα πολύ λίγα απ' αυτά που προτείνει το
πόρισµα, για να µην πω τίποτα. Αυτό δεν σηµαίνει ότι ισχυρίζοµαι
ότι δεν έγινε τίποτα στα χρόνια αυτά. Αυτό έλειπε να µη γίνει τίποτα.
'Εγιναν ορισµένα πραγµατάκια, αλλά πολύ πίσω από τις ανάγκες.
Επίσης, σας είπα ότι η ανέγερση των επτά, οκτώ, εννιά -δεν ξέρω
πόσες θα είναι τελικά- νέων φυλακών θα απαιτήσει, σύµφωνα µε
δηµοσιεύµατα στον Τύπο, έγκυρων εφηµερίδων καλά
πληροφορηµένων, πάνω από πενήντα δισεκατοµµύρια
(50.000.000.000) δραχµές και πρέπει κανονικά να παραδοθούν το
2000. Κάνω, λοιπόν, ένα λογαριασµό και µέχρι σήµερα έχουν
διατεθεί συνολικά καµιά δεκαριά δισεκατοµµύρια και ούτε -µαζί µε
αυτά που προβλέπονται για το 1999- και να δούµε τι θα
απορροφηθεί. Το 2000 είναι εδώ και δεν είναι δυνατόν να
περιµένουµε το 2000 να έχουµε όλες αυτές τις φυλακές. Και όλα
αυτά γιατί; Για να ξανάρθουµε στην ίδια βάση που το τονίζει το
πόρισµα, διότι για µια σωστή σωφρονιστική πολιτική πριν απ' όλα
και πάνω απ' όλα, χρειάζονται λεφτά και ο προϋπολογισµός του
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, παίρνοντας υπόψη και τον πληθωρισµό,
δεν αυξάνεται.
'Επρεπε, λοιπόν, εδώ το κονδύλι από το πρόγραµµα δηµοσίων
επενδύσεων να µην είναι πέντε δισεκατοµµύρια εννιακόσια
εκατοµµύρια (5.900.000.000), αλλά να είναι είκοσι δισεκατοµµύρια
(20.000.000.000) για το 1999 για να έχουµε µια ελπίδα το 2002, το
2003 να έχουν τελειώσει αυτές οι φυλακές.
'Ερχοµαι σε ένα άλλο θέµα σχετικό µε την αντεγκληµατική πολιτική,
γιατί φοβάµαι πολύ, κύριε Πρόεδρε, ότι χτυπάµε το σαµάρι γιατί δεν
θέλουµε να χτυπήσουµε το γάιδαρο.
Ποια είναι η βασική αιτία των εγκληµάτων που διαπράττονται; 'Ετσι
εκ Θεού δηµιουργούνται κάποια κυκλώµατα, γεννιούνται
εγκληµατίες; Είναι η ίδια η κοινωνική κατάσταση που τα προκαλεί.
Τούτο εδώ το σύστηµα της εκµετάλλευσης, της εξαθλίωσης των
εργαζοµένων, το ότι καρπώνεται µία ισχνότατη µειοψηφία τον
ιδρώτα όλων των υπόλοιπων είναι στη βάση της εγκληµατικότητας.
'Εχουµε από εκεί και πέρα την ανεργία που φουντώνει, την
εξαθλίωση που φουντώνει. 'Εχει γίνει πια το µοτίβο της εποχής µας.
Το µόνο ιερό και όσιο είναι το κέρδος. 'Οποιος καταφέρνει και
πλουτίζει γρήγορα αυτός είναι και ο έξυπνος, αυτός είναι και ο
ικανός, αυτός είναι και ο αξιοσέβαστος σ' αυτήν την κοινωνία. Αυτά
τα πράγµατα προωθούνται καθηµερινά.
'Αρα, θα πρέπει να δούµε ότι αυτό το σύστηµα το καπιταλιστικό
είναι το θερµοκήπιο που τρέφει την εγκληµατικότητα. Και βεβαίως
υπάρχουν όλα τα άλλα. Τι µέτρα πάρθηκαν για τον
αναπροσανατολισµό των Σωµάτων Ασφαλείας, έστω για την
καταστολή; Τι µέτρα προληπτικά παίρνονται;
Είπε ο κ. Τζανής ότι πάρθηκαν ένα σωρό µέτρα αποποινι-
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κοποίησης ορισµένων αδικηµάτων που ήταν ποινικοποιηµένα κλπ.
'Εγιναν όλα αυτά, αλλά ο αριθµός των κρατουµένων αυξήθηκε.
Θέλω, κύριε Πρόεδρε, να αναφερθώ για ένα λεπτό σε ένα πάρα
πολύ σοβαρό πρόβληµα, στο οποίο γίνεται κατά τη γνώµη µου
απαράδεκτη καπηλεία. Είναι το πρόβληµα των αλλοδαπών.
Ο Υπουργός ∆ηµόσιας Τάξης έδωσε στην αρχή αυτού του χρόνου
συγκεκριµένα στοιχεία που δείχνουν ότι η εγκληµατικότητα, η
προερχόµενη από τους αλλοδαπούς, είναι πολύ µικρότερη από την
εγκληµατικότητα την προερχόµενη από τους 'Ελληνες. Αν στις
φυλακές έχουµε τόσους κρατούµενους, πρέπει να δούµε την
αλήθεια, ότι δηλαδή ένα µεγάλο µέρος των κρατουµένων αυτών
είναι για παράνοµη παραµονή στην Ελλάδα.
Πήγε ο κ. Σαµαράς και είπε: "Ελάτε, η µητέρα πατρίδα σας
περιµένει µε ανοιχτές αγκαλιές". Και πλάκωσαν κατά εκατοντάδες
χιλιάδες, άστεγοι, άνεργοι, εξαθλιωµένοι.
Βεβαίως, ευθύνονται κατά κύριο λόγο όλοι αυτοί που κυβέρνησαν
και κυβερνούν αυτό τον τόπο και που σκόπιµα -και το
υπογραµµίζω, κύριε Τζανή- κράτησαν αυτούς τους ανθρώπους
σ'αυτήν την κατάσταση εξαθλίωσης. Λέω σκόπιµα, διότι θέλουν να
συνεχισθεί το σύγχρονο δουλεµπόριο. Το αρνείσθε αυτό;
Θέλετε να κάνουµε µια έρευνα; Θέλετε να πάµε στο Μετρό της
Αθήνας; Θα δείτε ότι σε συµβάσεις απασχολούνται χιλιάδες ξένων
εργαζοµένων ανασφάλιστοι και τους πετάνε µε ψύλλου πήδηµα στο
δρόµο. Σκοτώνονται οι άνθρωποι και πάνε σαν τα σκυλιά στ'αµπέλι.
Σακατεύονται, έχουν οικογένειες και µένουν χωρίς σύνταξη.
'Αρα, λοιπόν, ας είµαστε λιγάκι συνεπείς και ας αφήσουµε τη
δηµαγωγία. Η εγκληµατικότητα είναι σε όλους τους τοµείς
αυξανόµενη, ανεξάρτητα φύλου, εθνότητας, θρησκείας κλπ., γιατί το
κοινωνικό σύστηµα αυτό καθ'εαυτό την προκαλεί.
Κύριε Πρόεδρε, ένα δεύτερο θέµα που είναι πάρα πολύ σηµαντικό
είναι το θέµα των ναρκωτικών. Είναι αλήθεια ότι και στο θέµα αυτό
δεν παίρνονται εκείνα τα µέτρα που θα έπρεπε να παρθούν. Το
θέµα αυτό διατηρείται σκόπιµα. Πόσοι µεγαλέµποροι ναρκωτικών
δεν αφέθηκαν ελεύθεροι από τις φυλακές; Είναι δεκάδες τα
τελευταία χρόνια. Και όποιος τολµήσει να βάλει χέρι, τον τιµωρούν
κιόλας.
∆εν θυµάµαι ακριβώς, πώς την έλεγαν την εισαγγελέα, νοµίζω
Γιαταγάνα, η οποία ετιµωρήθηκε...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Θα πέσει όµως επάνω
σας το γιαταγάνι του χρόνου, κύριε συνάδελφε. Τελειώστε,
παρακαλώ.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, καταλαβαίνω.
Για να κλείσω λοιπόν, θα ήθελα να πω ότι αν πράγµατι η
Κυβέρνηση ήθελε να δείξει την καλή της πίστη για όλα αυτά που
λέει, θα πρέπει δραστικά να αυξήσει τα κονδύλια που πάνε στο
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης. Η αύξηση που δίνεται για το 1999 είναι
ουσιαστικά µείωση, αν πάρουµε υπόψη µας τον πληθωρισµό και αν
πάρουµε υπόψη µας και το γεγονός ότι το 1998 είχαµε µία αύξηση
4,7%, αλλά στην πραγµατικότητα δεν απορροφήθηκαν όλα τα
κονδύλια και η αύξηση ήταν πολύ µικρότερη, δηλαδή κατώτερη
κατά πολύ από τον πληθωρισµό.
'Αρα και το 1998 είχαµε µείωση. Με τέτοια κατάσταση δεν
µπορούµε να πάµε µπροστά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Κουβέλης έχει το
λόγο.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, θέλω να
υπερασπισθώ το µέτρο των αδειών για τους κρατουµένους.
Στη χώρα µας αυτό το µέτρο έχει επιτύχει και εµφανίζει τα
µικρότερα ποσοστά λαθών, σε σύγκριση µε τα ποσοστά που
παρατηρούνται σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Κατά συνέπεια, οι
εξαιρέσεις δεν είναι εκείνες οι οποίες µπορούν να τροφοδοτούν
απόψεις για την κατάργηση του µέτρου.
Βεβαίως, χαίροµαι διότι κανένας ευθέως δεν εισηγείται την
κατάργηση, παρά το γεγονός ότι στο πρόσφατο παρελθόν έχουµε
δει δηλώσεις διαφόρων πολιτικών, οι οποίοι υπερασπίζονται την

άποψη κατάργησης του µέτρου των αδειών.
∆εύτερη επισήµανσή µου. Είναι λάθος να υπερασπιζόµαστε την
αναβάθµιση του σωφρονιστικού µας συστήµατος, επιδιώκοντας τη
σύγκριση του παρόντος µε εκείνο που έγινε στο παρελθόν. Η
σύγκριση δεν πρέπει να γίνεται µε το παρελθόν. Η σύγκριση πρέπει
να γίνεται µε τη συνεχή διεκδίκηση για την καλυτέρευση του
σωφρονιστικού συστήµατος. Νοµίζω ότι προς την κατεύθυνση αυτή
όλοι πρέπει να συµβάλλουµε.
Τρίτη και τελευταία επισήµανσή µου, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς αναµφισβήτητα, κύριε Υπουργέ, παρακολουθούµε σε ποιο
βαθµό το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης υλοποιεί προτάσεις από το
οµόφωνο πόρισµα αυτής της επιτροπής. Αυτή είναι η δουλειά µας,
να παρακολουθούµε και να ελέγχουµε.
Οτιδήποτε άλλο που εντάσσεται, όπως έλεγα λίγο πριν, στη στείρα
κοµµατική διελκυστίνδα για το σωφρονιστικό σύστηµα, δεν µας
αφορά. Εκείνο που µας αφορά είναι η βελτίωσή του.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κουβέλη.
Ο κ. Παυλόπουλος έχει το λόγο.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, πρώτα-πρώτα
θέλω να διευκρινίσω αυτό που είπε ο κ. Τζανής. 'Οχι µόνο δεν
ζητήσαµε την κατάργηση του συστήµατος των αδειών -ούτε κι
εκείνος το υπονόησε- αλλά µιας και είπε ποιες είναι οι προτάσεις
µας ....
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Το είπατε, κάνατε
προτάσεις.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, και µε την ευκαιρία του
νοµοσχεδίου του κυρίου Υπουργού, να θέσουµε δύο πράγµατα
κατά βάση. Εκτός από την αστυνόµευση, που είναι θέµα ΕΛΑΣ και
είναι λίγο δύσκολο να το περιλάβεις σε ένα νοµοσχέδιο, γιατί είναι
θέµα πρακτικής εφαρµογής, υπάρχουν και δύο άλλα θέµατα: "'Οτι
πρέπει να λαµβάνεται υπόψη από την επιτροπή που είναι αρµόδια
και το έγκληµα που τελέστηκε και η προσωπικότητα του εγκληµατία,
πριν και κατά τη διάρκεια και όχι µόνο κατά τη διάρκεια, όπως είναι
σήµερα. Αυτό είναι κάτι βασικό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καθώς και το να
ειδοποιούνται και αυτοί, οι οποίοι ήταν µάρτυρες.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Σίγουρα.
'Ενα πρακτικό θέµα µόνο, σε ό,τι αφορά τον κώδικα, κύριε Πρόεδρε.
Είχαµε µια εµπειρία στην αρµόδια επιτροπή -θα δούµε πώς θα
πάει, γιατί είναι και θέµα του πώς θα το δει ο Πρόεδρος της Βουλής-
όταν εξετάσαµε µε Υπουργό τον κ. Παπαδόπουλο, το σχέδιο
κώδικα διοικητικής διαδικασίας, στο οποίο βρήκαµε πολλές
ελλείψεις. Τις είδε και ο Υπουργός.
Η συζήτηση που έγινε στην επιτροπή ήταν πάρα πολύ παραγωγική,
ακριβώς γιατί έδωσε τη δυνατότητα σε Βουλευτές να εκφραστούν
και βεβαίως να επισηµάνουν πολλά πράγµατα, τα οποία πολιτικά
έχουν µεγάλη σηµασία.
Λέει το Σύνταγµα και η κείµενη νοµοθεσία, ότι οι κώδικες ψηφίζονται
µε ειδική διαδικασία. Κατά την εκτίµησή µου τουλάχιστον -το ίδιο
πίστευε και ο Υπουργός, ο Πρόεδρος της Βουλής επιφυλάχθηκε να
το δει -αυτό αφορά τη συζήτηση µέσα στην Ολοµέλεια. Θα
µπορούσατε, λοιπόν, να το φέρετε στην επιτροπή, εάν το δεχθεί και
ο πρόεδρος, να γίνει συζήτηση και εάν υπάρξουν ελλείψεις -και
υπάρχουν ελλείψεις- να επανασυσταθεί για ένα µικρό χρονικό
διάστηµα  η  επιτροπή.  Και  να  µη  συζητηθεί  ξανά  στην
Κοινοβουλευτική  Επιτροπή,  αλλά  να  έρθει  στην  Ολοµέλεια  και
εκεί  να  ψηφιστεί  µε  τη  διαδικασία  των  κωδίκων.  Με  τον  τρόπο
όµως  αυτόν,  αν  γίνει  δεκτή  µια  τέτοια  διαδικασία  -που  δεν
παραβιάζει  το  Σύνταγµα  σε  τίποτα,  γιατί  η  ψήφιση  έτσι  θα
γίνει-θα  δινόταν  στη  Βουλή  η  δυνατότητα  -κάτι  που  δεν  γίνεται
µέχρι  σήµερα-  να  σκεφθεί  το  θέµα  και  να  έχει  κοινοβουλευτική
παρουσία και συµµετοχή.  ∆ιότι  είναι  άδικο  µε  τη  διαδικασία  των
κωδίκων, ουσιαστικά η Βουλή να µην έχει την παραµικρή  παρουσία
και την παραµικρή δυνατότητα παρέµβασης.  Συνεννοηθείτε µε τον
Πρόεδρο της Βουλής. Και αν το κάνει δεκτό, θα ήταν µια
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ευκαιρία να το εφαρµόσετε και µε το σωφρονιστικό κώδικα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κύριος Υπουργός
έχει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Εγώ
φρονώ ότι συντοµότερη διαδικασία, είναι εκείνη που προτείνω.
∆ηλαδή, να συγκροτήσουµε µια επιτροπή πενταµελή -να µπείτε κι
εσείς, άν θέλετε κύριε Παυλόπουλε- η οποία θα επεξεργαστεί αυτό
το θέµα, αφού και τα κόµµατα µέσα σε δέκα µέρες µου στείλουν τις
προτάσεις, ώστε να το συµπληρώσουµε και να το περάσουµε.
Βεβαίως, χάριν της ιστορίας των Πρακτικών κλπ., έχω να πω ότι το
σύστηµα της χορηγήσεως αδειών στους κρατουµένους, το
εισήγηθηκε η κ. Μπενάκη.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Και εµµένω σ' αυτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Σας
επαίνεσα δηµοσίως τότε από άλλη θέση. ∆εν ήµουν Υπουργός της
Κυβερνήσεως, εσείς ήσασταν Κυβέρνηση. Εγώ είπα ότι είναι πάρα
πολύ σωστό, διότι πράγµατι είναι µια εξελιγµένη συµπεριφορά,
όσον αφορά την αντιµετώπιση των κρατουµένων. Επειδή το
σύστηµα αυτό, κυρίως στα σκανδιναβικά κράτη, πέτυχε απόλυτα, γι'
αυτό όλοι είπαµε ναι. Πολύ καλά. Και το ψηφίσαµε τότε. Εµείς
απέξω είπαµε ναι και φρονώ ότι και στη Βουλή το ΠΑΣΟΚ ψήφισε.
Το είπα για την κ. Μπενάκη, η οποία κάθε τόσο µου δηµιουργεί
προβλήµατα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Το τελευταίο ήταν
καλόπιασµα.
Ολοκληρώθηκε η συζήτηση, σύµφωνα µε τα άρθρα 45 και 51
παράγραφος 4 και 137 του Κανονισµού της Βουλής, επί της
εκθέσεως της ∆ιακοµµατικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής, της
συσταθείσης µε οµόφωνη απόφαση της Ολοµελείας της Βουλής, για
την εξέταση του Σωφρονιστικού Συστήµατος της Χώρας και των
συνθηκών διαβίωσης των κρατουµένων.
'Εχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Τρίτης 10 Νοεµβρίου 1998 και
της Πέµπτης 12 Νοεµβρίου 1998 και ερωτάται το Σώµα, εάν
επικυρούνται.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Συνεπώς τα Πρακτικά
της Τρίτης 10 Νοεµβρίου 1998 και της Πέµπτης 12 Νοεµβρίου 1998
επικυρώθηκαν.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεσθε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 23.34' λύεται η συνεδρίαση
για αύριο ηµέρα Τρίτη 24 Νοεµβρίου 1998 και ώρα 18.00', µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο,
συζήτηση αναφορών και ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία,
σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη, που έχει διανεµηθεί.
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